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AK PARTİ VE TÜRKİYE’NİN 
SON 20 YILI

Bilal KOÇAK
bilalkocak@ekovitrin.com

Ecevit’in Başbakanlığındaki koalisyon hükümeti 
döneminde Şubat 2001’de yaşanan büyük ekono-
mik ve siyasi krizin ardından, 14 Ağustos 2001’de 
Recep Tayyip Erdoğan liderliğinde kurulan AK 
Parti, 3 Kasım 2002’de yapılan genel seçimler-
den birinci parti olarak çıktı ve iktidara geldi. Er-
doğan ve AK Parti 2002’den bu yana 19 yıldır gir-
diği her seçimi kazanarak Türk siyaset tarihinde 
bir rekora imza attı. Erdoğan ve AK Parti iktidar-
ları bu 19 yıllık süre zarfında hayata geçirdiği re-
formlar ve icraatlarla Türkiye’yi küresel bir güç 
haline getirdi.

Güçlü liderlik ve yönetimlerin ülkemizin kalkın-
masında çok önemli rol oynadığına inanıyorum. 
Karar veren ve uygulayan güçlü liderler dönemi 
Türkiye’nin büyüdüğü ve dünyada itibarının arttı-
ğı dönemler oldu. Mustafa Kemal Atatürk’ün güç-
lü liderliği sayesinde Türkiye Cumhuriyeti kurul-
du ve milletimiz yedi düvele karşı bağımsızlık mü-
cadelesini kazandı. Adnan Menderes’in gösterdiği 
güçlü siyasi liderlik döneminde Türkiye kalkınma 
hamlesini başlattı. Turgut Özal’ın güçlü liderliği ve 
iradesi sayesinde ülkemiz ekonomisi dış dünyaya 
açıldı ve ihracatın fitili ateşlendi. 

Recep Tayyip Erdoğan ise Türkiye’yi dünyada 
daha güçlü bir konuma getiren lider oldu. Erdo-
ğan’ın liderliğinde Türkiye, üreten, sanayileşen ve 
dünya pazarlarına hızla açılan, kendi milli marka-
larını ihraç eden bir ülke konumuna geldi. Özellik-
le savunma sanayiinde dışa bağımlılığımız sürat-
le azaltıldı ve milli üretim yüzde 80’lerin üzerine 
taşındı. Ekonomide pek çok reformu gerçekleşti-
ren AK Parti ile Türkiye, en hızlı büyüyen ülkeler 
arasına girmeyi başardı ve G-20’de yer aldı. IMF’ye 
borçlar sıfırlandı. 98 yıllık Cumhuriyet tarihimizde 
yapılan yatırımların toplamından beş on kat fazla-
sı bu son 19 yılda hayata geçirildi.

CUMHURBAŞKANLIĞI HÜKÜMET 
SİSTEMİ

Türk siyasi hayatı ve yönetim şeklinde ise dev-
rim niteliğinde gelişmeler yaşandı.

Recep Tayyip Erdoğan, “Muhafazakar Devrim-
ci” kimliğiyle sistemi değiştirdi. Devlet kurumlarıy-
la, milleti kaynaştırdı. Cumhurbaşkanlığı Hükümet 
Sistemini, başka bir deyimle “Başkanlık” sistemini 
devlet yönetimi olarak kabul ettirdi. Rahmetli Tur-
gut Özal dahil geçmişte bir çok liderin arzu edip de 
hayata geçiremediği bu güçlü liderlik ve yönetim 
sistemini Erdoğan hayata geçirdi. Hem de bunu 
gayet demokratik bir şekilde ve milletin iradesiyle 

başardı. Devlet içinde kendini “devlet gibi gören”, 
darbeler yapıp, muhtıralar veren kurumların ba-
şındaki kişiler bugün adalete hesap veriyorlar. Bu 
kurumlar şimdi hukuk kuralları çerçevesinde asli 
görevlerini yapmaya başladılar ve devletin yeni 
yönetim anlayışını benimsediler. 

 
KALYON GÜNEŞ TEKNOLOJİLERİ 
FABRİKASI’INDAN BİR REKOR

Türkiye’de sanayi ve teknoloji alanında atılan 
dev adımların en güzel örneklerinden birini Kal-
yon Holding tarafından Ankara’da geçtiğimiz yıl 
hayata geçirilen Kalyon Güneş Teknolojileri Fab-
rikası oluşturuyor. Cumhurbaşkanı Recep Tay-
yip Erdoğan tarafından 19 Ağustos 2020 tarihin-
de hizmete açılan Kalyon Güneş Teknolojileri Fab-
rikası birinci yaşını doldurdu. Faaliyet gösterdiği 
1 yıllık sürede 1 milyon adet panel üretimi gerçek-
leştirerek bir rekora imza atan fabrika, 1. fazı ta-
mamlanan ve 370 MWP kurulu güce ulaşarak 
Türkiye’nin en büyük güneş enerjisi santrali ko-
numuna gelen Kalyon Karapınar Güneş Enerjisi 
Santrali için üretim yapıyor. Santral tamamlandı-
ğında Avrupa’nın en büyük, dünyanınsa en büyük 
beş güneş santralinden biri olacak. Farklı model-
lerde üretilen üstün teknolojiye sahip paneller için 
yurtdışından gelen yoğun talep nedeniyle kapasite 
artışına giden Kalyon Güneş Teknolojileri Fabrika-
sı’nın 500 megavat olan üretim kapasitesi bin 200 
megavata çıkarıldı. 

Kalyon Güneş Teknolojileri Fabrikası ve Kal-
yon Karapınar Güneş Enerjisi Santrali Türkiye’nin 
enerji ihtiyacını karşılamanın yanı sıra enerjide 
dışa bağımlılığı azaltacak yerlileşme stratejisi çer-
çevesinde hayata geçirilen en önemli projeler ola-
rak öne çıkıyor. Toplam 1.4 milyar dolar yatırım-
la hayata geçirilen iki dev projenin enerji ve yeni-
lenebilir enerji teknolojilerinin üretilmesinin yanı 
sıra yıllık 1.5 milyon ton karbon emisyonunun ve 
yaklaşık 400 milyon dolar tutarında döviz çıkışı-
nın önüne geçerek ekonomik ve çevresel yönden 
büyük katkı sağlayacak. Kalyon Holding Yönetim 
Kurulu Başkanı Cemal Kalyoncu, Türkiye’nin ye-
nilenebilir enerji ve yerli üretim ihtiyacı açısından 
öncü nitelikte bir yatırım yaptıklarını belirtiyor.

Kalyon Güneş Teknolojileri fabrikasının elde et-
tiği başarıyı Eylül sayımızın kapak konusu yaptık. 
Yenilenebilir enerjide ülkemize bu dev tesisleri ka-
zandıran Kalyon Holding’i ve Başkanı Cemal Kal-
yoncu’yu kutluyoruz. 

Önümüzdeki ay görüşmek dileğiyle…

AYLIK İŞ VE EKONOMİ DERGİSİ MOUNTHLY BUSINESS AND ECONOMICS MAGAZINE

Ekovitrin dergisinde yayınlanan her türlü yazı ve haber kaynak belirtilme-
den kullanılamaz. Başka kaynak veya gazeteden alıntı yazarlar ve dergi 
yazarlarına ait yazılardan dolayı Ekovitrin dergisi sorumlu tutulamaz.
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Ekovitrin’in, Ağustos sayısında “Bir milyon öğrenci açıkta kalacak” başlığı 
ile kapak konusu yaptığı özel röportaj, büyük yankı buldu. Cumhurbaşkanı 

Erdoğan YKS taban puanının düşürüldüğünü açıkladı.
Ekovitrin Medya Grubu Yöne-

tim Kurulu Başkanı Kamuran 
Abacıoğlu, İstanbul Aydın Üni-
versitesi Mütevelli Heyet Baş-
kanı Doç. Dr. Mustafa Aydın ile 
özel bir röportaj gerçekleştir-
miş ve bu röportaj Türkiye gün-
demine taşınmıştı.

Ülkemizin en önde gelen üni-
versitelerinin birinin kurucu-
su olan Doç. Dr. Mustafa Aydın, 
Ekovitrin’e verdiği röportajda 
çok önemli bir sosyal soruna 
dikkat çekmişti. Doç. Dr. Aydın, 
bir milyonun üzerinde öğren-
cinin taban puanını aşamayıp, 
üniversite tercihi yapamaz du-
ruma düşmesini; “Üniversite sı-
navlarında yapılan stratejik bir 
hata” olarak yorumladı.

“STRATEJİK BİR HATA”
Doç. Dr. Mustafa Aydın, Eko-

vitrin’e verdiği özel röportajda 
özetle şöyle dedi: “Tekrar sınava 
giren öğrenciler 2 milyon 600 
bin civarında. 1 milyonun üze-
rinde öğrencinin 180 taban pu-
anını aşamayıp tercih yapamaz 
duruma düşmesi gerçekten dü-
şündürücü, sosyal bir problem 
olarak karşımızda duruyor. Bu-
rada bence çok ciddi bir stra-
tejik hata yapıldı, 12’nci sınıf müfredatı çok 
ağır olan bir müfredat. Geçen yıl 12’nci sını-
fın müfredatı zorunlu tutulmamıştı, ancak 
bu yıl soruldu. Pandemi süreci daha fazla ne 
kadar aktif kullanılabildi ki 12. sınıfın müfre-
datı dahil edildi? 2020 yılının Mart ayına ka-
dar okullar tamamen açıktı. Zaten pandemi 
süreci devreye girip öğrencilerin yeterince 

eğitim alamayacağı düşünülerek haklı ola-
rak hem 12.sınıfın müfredatından muaf tu-
tuldu hem de taban puanı 170’e indirilmişti. 
Bu yıl ise eğitime öğrenciler online anlamda 
tam olarak erişemediler. Dolayısıyla bence 
bu yıl stratejik bir yanlışlık yapıldı. Şu anda 1 
milyonun üzerinde öğrenci tercih yapamaz 
durumda. Ciddi bir potansiyelin ve kayna-
ğın israf edildiğini görüyorum. Bugün devlet 

ve vakıf üniversitelerinde çok 
ciddi boşluklar ortaya çıkacak. 
Bir önceki yıla baktığımız za-
man 500 binin üzerinde öğren-
ciyi biz üniversiteye yerleştire-
memiş oluyoruz. Konuyu yetkili 
mercilere ilettik, devlet idaresi-
nin sağduyulu davranarak bir 
çözüm üreteceğini bekliyoruz.”

DEVLET BU UYARIYI 
DİKKATE ALDI

Ekovitrin, Doç.Dr. Mustafa 
Aydın’ın açıklamalarını Tür-
kiye’nin gündemine taşıyarak 
önemli bir gazetecilik olayına 
imza attı.

Ekovitrin’in kapaktan verdi-
ği bu önemli röportaj, medyada 
yüzlerce mecrada haber oldu. 
Sonunda Cumhurbaşkanı Re-
cep Tayyip Erdoğan, bir açıkla-
ma yaparak YKS  taban puanla-
rının düşürüldüğünü duyurdu.

Cumhurbaşkanı Recep Tay-
yip Erdoğan, sosyal medya he-
sabı üzerinden konu hakkında 
yaptığı paylaşımda, “Genç kar-
deşlerime bir müjde vermek is-
tiyorum. Yüksek Öğretim Kuru-
lumuz, 2021 YKS tercih sürecin-
de merkezi ve ek yerleştirmeye 
ilave bir ek yerleştirme yapılma-

sını kararlaştırmıştır. Bu ilave ek yerleştir-
mede baraj puanı TYT’de 140, AYT ve YDT’de 
170 olarak uygulanacaktır. Yapılan bu önem-
li değişiklikle birlikte üniversite tercih süre-
cinin tüm kardeşlerimiz için hayırlara vesi-
le olmasını diliyorum. Cumhur İttifakı ola-
rak gençlerimizin yanında olmaya devam 
edeceğiz” ifadelerini kullandı.

EKOVİTRİN, GÜNDEME GETİRDİ 
ERDOĞAN, YKS’DE BARAJIN 
DÜŞÜRÜLDÜĞÜNÜ AÇIKLADI

VİTRİNDEKİLER

C

M

Y

CM

MY

CY

CMY

K

HB Paraf Gunum 21 x 27.5 cm.pdf   10   26.04.2021   15:47



TÜM YOLLARA
AÇILAN

KAPINIZ...



www.ekovitrin.com   •   Eylül 202110

Castrol Türkiye, Ukrayna ve Orta Asya Pa-
zarlama Direktörü olarak 1 Temmuz 2021 iti-
barıyla görevine başlayan Nilay Tatlısöz, Cast-
rol Türkiye, Ukrayna ve Orta Asya yönetim 
ekibi ve EMEA (Avrupa, Orta Doğu ve Afrika) 
Bölgesi pazarlama liderlik ekibinde yer alacak. 
Tatlısöz ayrıca, Castrol Madeni Yağlar ve Ti-
caret AŞ Yönetim Kurulu Üyesi olarak da gö-
rev yapacak. Profesyonel iş hayatına inşaat ve 
bankacılık sektörlerinde iş geliştirme ve pro-
je finansmanı alanlarında başlayan Tatlısöz, 
2003 yılında BP Türkiye’ye katıldı. 2006 yılında 
Türkiye ve Orta Doğu pazarlarından sorumlu 
Ürün Teknoloji Müdürü olarak Castrol yolcu-
luğuna başlayan Tatlısöz, 2009 yılından itiba-
ren Castrol İngiltere’de Avrupa Bölgesi ticari 

madeni yağlar ve uzman ürünlerden sorum-
lu Ürün Teknoloji Müdürü ve ardından Cast-
rol Uzman Ürünler Global Marka Müdürü ola-
rak görev yaptı.  2015 yılında Türkiye’ye dön-
mesiyle sırasıyla, Castrol TRANSMAX Global 
Marka Müdürlüğü ve Castrol Türkiye Marka 
ve İletişim Müdürlüğü görevlerinde bulundu.

Boğaziçi Üniversitesi İnşaat Mühendisliği’n-
den mezun olan Nilay Tatlısöz’ün, ABD Wis-
consin-Madison Üniversitesi’nden Çevre ve 
Geoteknik Mühendisliği alanında ve Boğazi-
çi Üniversitesi’nden İşletme alanında yüksek 
lisans dereceleri bulunuyor. Tatlısöz ayrıca 
yeni teknolojiler, girişimcilik ekosistemi ve sivil 
girişimlerin sürdürülebilirliği oluşumlarında 
mentor ve koç olarak görev alıyor.

Özdemir Çetin, Reysaş Yatırım Hol-
ding’in grup şirketi olan Reysaş İnşaat’ın 
Genel Müdürlük görevine atandı. 1975 
yılında Ankara’da doğan Özdemir Çetin, 
1997 yılında İTÜ İnşaat Mühendisliği bö-
lümünden mezun oldu. Mezuniyetini mü-
teakip Doğuş İnşaat’ta proje mühendisi 
olarak görev alıp, ardından 2001 yılında 
Iowa State Üniversitesi İnşaat İşletme-
si dalında yüksek lisansını tamamlayan 
Özdemir Çetin, Amerika’da Kiewit, Tür-
kiye’de ise Mesa’nın çeşitli projelerinde 
görev aldı. Özdemir Çetin, Finansbank 
ve Yapı Kredi’de gayrimenkul ve proje 
finansmanı alanlarında yöneticilik gö-
revlerini üstlendi. Yine Mesa’da Satış ve 
Pazarlama Koordinatörü ve İcra Kuru-
lu görevlerinde bulunan Özdemir Çetin, 
çalışma hayatı boyunca konut ve tica-
ri gayrimenkullerin inşaat, finansman, 
satış, pazarlama gibi çeşitli alanlarında 
yöneticilik görevlerini yürüttü. 

Alman otomotiv devi Opel, 120 yılı aş-
kın otomobil üretimi deneyimini ve 159 
yıllık marka geçmişini online sergi aracı-
lığıyla ziyarete açtı. Ziyaretçiler, yılın her 
günü ve saati Rüsselsheim fabrika sa-
hasındaki eski yükleme istasyonu K6’da 
yer alan sergiyi rahatlıkla gezebiliyor.

Ziyaretçiler, 360 derecelik turlar esna-
sında önce Opel klasik koleksiyonunun 
“kutsal salonlarına” sanal olarak ulaşıyor. 
Burası, Şimşek logolu markanın 600’ün 
üzerinde klasik otomobil modelinin yanı 

sıra Opel dikiş makinelerinden uçak mo-
toruna kadar 300 diğer teşhir ürününün 
de bulunduğu gerçek bir hazine. Seçilen 
tematik tura ait araçlarda sarı bilgi nok-
taları yer alıyor. Bu sarı bilgi noktaları, 
ziyaretçilere bisiklet, motosiklet, otomo-
bil veya konsept otomobil gibi sergideki 
nesneleri yakından inceleme olanağı ta-
nıyor. Sarı bilgi noktasına tıklandığında; 
sergilenen ürünün profili, tarihi önemi 
ve teknik noktaları hakkında bilgi alabi-
leceğiniz bir pencere açılıyor.

OPEL MÜZESİ ARTIK ONLINE ZİYARET EDİLEBİLİYOR

CASTROL TÜRKİYE’DE 
ÜST DÜZEY ATAMA

ÖZDEMİR ÇETİN 
REYSAŞ İNŞAAT 

GENEL MÜDÜRÜ OLDU

VİTRİNDEKİLER

Castrol bünyesinde uzun 
yıllardır global roller de 
üstlenen Nilay Tatlısöz, 
Castrol Türkiye, Ukrayna ve 
Orta Asya Pazarlama Direk-
törlüğü görevine getirildi.

Opel, 120 yılı aşkın otomobil üretimi deneyimini ve 
159 yıllık marka geçmişini buluşturduğu Opel Müze-
si’ni sanal platforma taşıyarak online ziyarete açtı.
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Oyun Hamuru Play-Doh 448 Gr.

Defter A4 Sp Pp 80 Yaprak Chromo Gıpta

Genel
Fiyat 29,95
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kırtasiye ve kitapkırtasiye ve kitap

fuarı başlıyorfuarı başlıyor

Kurşun Kalem Silgili 12’Li Faber

 Kuru Boya Tam Boy 12’Li FaberPastel Boya Köşeli 12’Li FaberKuru Boya Tam Boy 12’Li Fatih

Kurşun Kalem Mercanlı 12’Li Fatih

Genel
Fiyat 29,95
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Bağcılar Şube: Merkez Mahallesi Bağcılar Cad. No:31 (Hüseyin Bakkal Durağı Bağcılar / İstanbul Tel : 0212 634 47 64
Esenyalı-Güzelyalı Şube: Fatih Mahallesi İmamı Azam Caddesi No:37 C 1 Pendik/İstanbul Tel 0216 494 34 78

Sefaköy Şube: Fevzi Çakmak Mahallesi Ahmet Kocabıyık Sokak No:13/1 (Bankalar Caddesi)Sefaköy /  İstanbul Tel :  0212 541 47 64

Pendik Şube: Doğu Mahallesi İlhami Soysal Bulvarı No:5-B (Mostar Viyadük Çıkışı) Pendik Tel: 0216 491 34 78
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Kıdemli Kırtasiye Genel Müdürü Selim Varıcı, kırtasiyede sağlıklı ürünün 
çok önemli olduğunu söyleyerek, “Bu konuda sağlığa zarar vermeyecek 

ürünleri tercih ediyoruz. Çocukların direkt olarak sağlığını ilgilendiren bu gibi 
konularda ucuz ürün satalım diye bir endişeye giremeyiz” dedi.

HABER | KIDEMLİ KIRTASİYE

K ırtasiye sektöründe 20 yıllık 
tecrübeye sahip olan Kıdem-
li Kırtasiye, Ar-Ge çalışmalarıy-
la hazırladığı ürünlerini Pendik, 

Güzelyalı, Bağcılar ve Sefaköy’de olmak üze-
re dört merkez şubesiyle tüketicilerle buluş-
turuyor. Kıdemli Kırtasiye Genel Müdürü Se-
lim Varıcı, kırtasiye tüketicisi olan velilerin 
dikkat etmesi gereken konular ve sektörün 
durumunu Ekovitrin’e anlattı. 

Kırtasiyede sağlıklı ürünün çok önem-
li olduğunu söyleyen Selim Varıcı, “Defterler 
başta olmak üzere birçok kırtasiye ürünü 
çocukların tenine temas ediyor. Bu ürünler-
de standartlara dikkat etmek gerekiyor. Me-
sela defter konusunda veli, uygun olduğunu 
düşünerek kilo ile defter alıyor. Çocuk sayfa-
yı her çevirdiğinde parmağını diline sürüyor 
ve defterin yaprağını çeviriyor ve bu defte-
ri yıl boyu kullanıyor. Bu kağıdın üretimin-
de kullanılan kimyasallar, boyalar cidden 
önemli. Buna dikkat edilmesi gerekiyor. Biz 
bu konuda sağlığa zarar vermeyecek şekil-
de ürün kullanan firmaları tercih ediyoruz. 
Çocukların direkt olarak sağlığını ilgilendi-
ren bu gibi konularda ürünün ucuzunu sa-
talım diye bir endişeye giremeyiz” dedi.

“TÜKETİCİ KIRTASİYE ÜRÜNLERİNDE 
KOLAY YANILTILIR”

Kırtasiye ürünleri genelde eğitim sezo-
nu başında tek seferde alındığı için tüketi-
cilerin çoğu zaman yanılabildiğine değinen 
Selim Varıcı, “Çünkü tüketici diğer alışve-
rişlerde olduğu gibi kırtasiye sektöründeki 
fiyatları pek bilemez. Alışverişler de genel-
likle çocukla birlikte ve yoğunluk içerisin-
de olduğundan fiyatları karşılaştıracak bil-
giye de sahip olmaz. Okuldan verilen listeyi 
tamamlamaya çalışır.

Sektöre geleneksel olarak baktığınızda, 
kırtasiyecilik dönemsel bir iş olarak görü-
lüyor. Bir bakıma bırakın alıcıyı, satıcının da 

aslında çok tanımadığı bir sektör. Kırtasiye-
de ürünlerde müşterinin dikkatini çekebile-
cek birkaç üründe uygun fiyat politikası uy-
gulanır. Yan ürünlerde ise veliyi yanıltacak 
şekilde üç dört kat fazla fiyatlar oluşturu-
lur. Bu manada ciddi altyapısı olmayan satış 
noktalarında satıcı, ürünü tanımazsa, kali-
tesini bilmezse sonuçta müşterisine verim-
siz bir alışveriş sunmuş olur” diye konuştu.

“TÜKETİCİ, GEREKSİZ 
TÜKETİME ZORLANIYOR”

Selim Varıcı sözlerine şöyle devam etti: “Biz 
Kıdemli olarak, raflarımızda gereksiz ürün 
bulundurmuyoruz. Çünkü çocuk bazen albe-

nisine kapıldığı ürünlere meylediyor. Gerek-
siz ürüne yönelebiliyor. Biz bunu ölçüler için-
de tutuyoruz. Hem çocuğun zevkine, hem de 
ailenin bütçesine hitap eden, ihtiyacı da tam 
karşılayan bir strateji izliyoruz. Hatta bazı 
ürünleri ihtiyaçtan ziyade çocuğun albenisi-
ne kapılacağı ürünler ise ve ihtiyaç dışı ise aile 
bütçesini de gözeterek bazen rafımıza dahi al-
mıyoruz. Müşterinin ürünü yanlış almaması 
ve gereksiz ödeme yapmaması için gereksiz 
ürün çeşidi yapmıyoruz. Ürün portföyünü ona 
göre ayarlıyoruz. Raflarımızda A’dan Z’ye ihti-
yaç duyulan tüm ürünler var. Müşterilerimiz, 
kırtasiye sektöründe ihtiyaç duyulan her tür-
lü ürünü raflarımızda bulabiliyorlar.”

“Kıdemli Kırtasiye olarak, raflarımızda gereksiz ürün bulundurmuyoruz. Çünkü çocuk bazen albenisine 
kapıldığı ürünlere meylediyor. Gereksiz ürüne yönelebiliyor. Biz bunu ölçüler içinde tutuyoruz.”

“KIRTASİYEDE SAĞLIKLI ÜRÜN
ÇOK ÖNEMLİ”

KIDEMLİ KIRTASİYE GENEL MÜDÜRÜ SELİM VARICI: 19. YILIN 
STARLARI

SAHİPLERİNİ BULUYOR

ödülleri
Ekovitrin Dergisi tarafından 2001 yılından 

bu yana düzenlenen ve geleneksel hale 
gelen ‘Yılın Starları Ödülleri’, bu yıl 19. kez 

sahiplerini bulacak. Ekonomi ve iş dünyasının 
Oscar’ı kabul edilen ‘Yılın Starları Ödülleri’, 

başarılı kişi, kurum, kuruluş ve sivil toplum 
örgütlerine düzenlenen görkemli törenlerle 

veriliyor. Uluslararası ‘Yılın Starları Ödül 
Töreni’, Ekovitrin Dergisi tarafından 19 
yıldır düzenleniyor. Geçen yıl pandemi 
sebebiyle yapılamayan, ‘Yılın Starları 

Ödül Töreni’ne her yıl iş ve siyaset 
dünyasının önemli isimleri katılıyor.
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30 Ağustos Zafer Bayramı’nın 99. yıldönü-
mü törenlerle kutlandı. Ulu Önder Mustafa Ke-
mal Atatürk’ün Büyük Zafer’den tam 2 yıl son-
ra Esat Nedim Tengizman tarafından Dum-
lupınar’da çektiği meşhur fotoğrafı, fotoğraf 
çekildikten birkaç yıl sonra Time Dergisi’ne 
kapak olmuştu. 

İŞTE UNUTULMAZ 
KARENİN HİKAYESİ

Ulu Önder Mustafa Kemal Atatürk, 30 Ağus-
tos 1924 tarihinde Büyük Zafer’in 2. yıldönü-
münde Dumlupınar’da savaş meydanını ziya-
ret etti. 2 yıl önce savaştan hemen sonra mey-
danı gezerken yarı bedeni toprağa gömülmüş 
ama bir eliyle sancağı ayakta tutan bir şehit 
askere rastlamıştı. Künyesi ve kimliği bulu-
namadığı için ‘Meçhul Asker’ olarak adlan-
dırılmıştı. İşte o günden iki yıl sonra Mustafa 
Kemal Paşa, o asker adına diktireceği abide-
nin temelini atmak üzere oradaydı ve Dum-
lupınar’daki savaş meydanını geziyordu. Bü-
yük ihtimalle o kanlı çarpışmalar gözlerinin 
önünde tekrar canlanıyordu. Göğsünde par-
lak bir zaferin gururu, yüzünde o meydanda 
kaybettiği silah arkadaşlarının hüznü mev-
cuttu. Cephede de en yakınında olan fotoğraf 
zabiti Esat Nedim tam da o anda deklanşöre 
bastı. Birkaç yıl sonra Time Dergisi’ne kapak 
olan, yıllar sonra bile hem büst hem tablo ola-
rak Atatürk’ü anlatan bütün eserlerde kulla-
nılan o fotoğraf Dumlupınar’da böyle bir or-
tamda çekilmişti.

Savaş meydanındaki mücadeleyi Mustafa 
Kemal Paşa sadece tarihçilerin yorumlarına 
bırakmak niyetinde değildi. Yaverini çağıra-
rak, cephede her zaman yanında olacak bir 
fotoğrafçının bulunmasını istedi. Mülazım-ı 
Sani (Asteğmen) Esat Nedim bu şekilde bu-
lunmuş oldu. 23 yaşındaki bu genç ‘fotoğraf 
zabiti’ olarak cephelerde Mustafa Kemal Pa-
şa’nın maiyetinde oldu. Esat Nedim, 1897’de 
İstanbul’da doğdu. Muallim Mektebi’nde okur-
ken fotoğraf merakı başladı. Zar zor edindi-
ği bir fotoğraf makinesiyle arkadaşlarının da 
fotoğraflarını çekiyordu. Okuldan mezun ol-
duktan sonra askere alındı. O zaman ‘Müla-
zım-ı Sani’ denilen karşılığı bugün ‘asteğmen’ 
veya ‘yedek subay’ olan rütbeyle cepheye git-
ti. Fotoğraf merakını ve makinesini de yanın-
da götürmüştü. Teknik konulara yatkın oldu-
ğu için ilk vazifesi de telsiz operatörlüğüydü. 
‘Fotoğraf zabiti’ olarak seçildiğinde bu göre-
vi yapıyordu.

MUSTAFA KEMAL PAŞA’NIN 
FOTOĞRAFLARINI ÇEKTİ

Mustafa Kemal Paşa’nın hem cephede hem 
de Ankara’daki resmi temaslarında fotoğrafla-
rını çekti. Dumlupınar’daki Büyük Taarruz’da 

da yakınındaydı. Bugün tarih kitaplarında ve 
Atatürk’e dair birçok tarihi belgede yer alan 
fotoğrafların neredeyse hepsi onun objekti-
finden çıkmıştı. Esat Nedim 1923’te terhis ola-
na kadar Atatürk’ün maiyetinden ayrılmadı. 
Terhis olduktan sonra da fotoğraf çekmeye 
devam etti.

GENİŞ BİR ARŞİVE SAHİPTİ
Esat Nedim, Tengizman soyadını aldı ve emek-

li olduktan sonra da gazete ve dergilerde ça-
lışmaya devam etti. Atatürk’ün birçoğu hiç ya-
yınlanmamış fotoğraflarından oluşan geniş 

bir arşivi vardı. 21 Şubat 1927’de Time’ın ka-
pağında da yer alan o fotoğraf yıllar sonra 
meşhur oldu. Hayat Dergisi’nde çalışan oğlu 
İnal Tengizman babasının 30 Ağustos 1924’te 
çektiği bu fotoğrafı 10 Kasım için kullanılmak 
üzere 1957’de dergiye götürmüştü. Böylece o 
fotoğraf ve diğerleri tekrar keşfedilmiş oldu. 
Tengizman’ın Atatürk fotoğraflarından olu-
şan albümü 1972’de yayınlandı. Tengizman, 25 
Ocak 1980’de Kadıköy’de bir otomobilin çarp-
masıyla vefat etti. Geriye posta pullarına, tab-
lolara ve posterlere yansımış yüzlerce tarihi 
fotoğraf bıraktı.

TIME’IN KAPAK YAPTIĞI 
ATATÜRK FOTOĞRAFININ 

İLGİNÇ HİKAYESİ

HABER | MUSTAFA KEMAL ATATÜRK

Atatürk’ün Esat Nedim Tengizman tarafından Büyük Zafer’den tam 2 yıl 
sonra Dumlupınar’da çekilen fotoğrafı, Atatürk’ün en meşhur fotoğrafları 

arasında yer alıyor. Time Dergisi’nin 21 Şubat 1927 tarihli sayısında 
kapağına taşıdığı bu fotoğrafın oldukça hüzünlü bir hikayesi de var.
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Cumhurbaşkanı Recep Tayyip Erdoğan, AK 
Parti’nin geçtiğimiz 20 yılda siyasete getirdi-
ği yeni anlayışla, yaptığı hizmetlerle, kazan-
dırdığı eserlerle vatanın her karışına dam-
gasını vurmuş bir parti olduğunu söyleyerek, 
Türkiye’ye çağ atlattıklarını kaydetti. Cumhur-
başkanı Erdoğan, vesayet güçlerinden terör 
örgütlerine, darbecilerden ekonomik tetikçi-
lere kadar herkesle savaşa savaşa milli ira-
denin üstünlüğünü kabul ettirdiklerini belirtti.

Cumhurbaşkanı Erdoğan, “Bugün Türkiye, 
bölgesinde ve dünyada egemenlik haklarını 
gerçek anlamda kullanabilen az sayıdaki ül-
kelerden biri. Küresel, siyasi ve ekonomik dü-
zen köklerinden çatırdarken, biz ülke olarak 
önümüze çıkan fırsatları en iyi şekilde değer-
lendirmenin çabası içindeyiz. Bu gücümüzün 
ve özgüvenimizin gerisinde 19 yıllık iktidarı-
mızda ülkemize kazandırdığımız eser ve hiz-
metlerle kurduğumuz sağlat altyapı var. Sal-
gın döneminde bu altyapının önemini ve fay-
dalarını tecrübe ettik” diye konuştu.

“TÜRKİYE SON 19 YILDA 9 
MİLYON VATANDAŞINA İŞ BULDU”

Türkiye’nin yıllık ortalama büyüme oranını 
yüzde 1’in altından aldıklarını, yüzde 5,1 sevi-
yesine getirdiklerini, Türkiye’de yapılan yatı-
rımların tutarını yıllık 70 milyar lira seviyesin-
den 1,4 trilyon liraya çıkarttıklarını açıklayan 
Erdoğan, ihracatı 36 milyar dolardan aldıkla-
rını, geçen yılı 170 milyar dolar ile kapattıkla-
rını, bu yıl ise 200 milyar doların üzerine çı-
kartacaklarını kaydetti. Yıllarca Türkiye’nin 
ekonomisinin en büyük sıkıntısı olan cari açı-
ğı 2019 yılında fazlaya dönüştürmeye başar-
dıklarını, yakında yeniden aynı tablonun gö-
rüleceğini söyleyen Cumhurbaşkanı Erdoğan, 
Merkez Bankası rezervlerinin şuan itibariyle 
109 milyar dolar seviyesinde 
olduğunu açıklayan Erdo-
ğan, önümüzdeki gün-
lerde bu rakamın 115 
milyar doların üzeri-
ne çıkacağını belirtti. 
Nüfusun 66 milyon 
olduğu dönemde 238 
milyar dolar olan milli 
geliri 960 milyar 

dolara kadar yükselttiklerini, son yıllarda dö-
viz kurundaki dalgalanma başta olmak üzere 
yaşanan hadiseler sebebiyle bir miktar dü-
şen milli geliri en kısa sürede trilyon doların 
üzerine çıkartacaklarını ifade eden Erdoğan, 
“Milli gelirin satın alma gücü paritesine göre 
hesabında ise ülkemizi 17. sıradan 11. sıraya 
çıkartarak hedeflerimize uygun bir seviyeye 
yaklaştık. Türkiye son 19 yılda 9 milyon vatan-
daşına iş bulmuş, bir başka ifade ile istihda-
mını 9 milyon artırmış bir ülkedir. Kadın ve 
gençlerin talebiyle işgücü arzındaki yüksel-
me sebebiyle yeni istihdam alanlarına ihtiya-
cımız olduğunu biliyoruz. İnşallah yatırımlar-
daki, üretimdeki, ihracattaki, sanayi ve hizmet 
sektörlerindeki büyüme ile birlikte çalışmak 
isteyen her vatandaşımıza iş sağlayabilecek 
noktaya doğru yaklaşıyoruz. Türkiye gelişmiş 
ve gelişmekte olan ülkeler arasında en düşük 
kamu ve özel sektör borçlanması oranına sa-
hip devletlerden biridir. Dolayısıyla devlet ve 
millet olarak geleceği ipotek altında olmayan 
bir ülke sıfatıyla sürekli vizyon genişletiyoruz. 
Siyasi gücümüzü askeri gücümüzle, ekono-
mik gücümüzü bölgemizde giderek genişle-
yen etkimizle tahkim ederek yolumuza devam 
ediyoruz. Bu sayede yaşadığımız afetlerin ve 
benzeri krizlerin süratle üstesinden gelebili-
yor, başkaları gibi ciddi savrulmalarla karşı-
laşmıyoruz” şeklinde konuştu.

“ÇOK DAHA FAZLA ESER VE 
HİZMETİ MİLLETİMİZİN EMRİNE 
SOKACAĞIZ”

Cumhurbaşkanı Erdoğan, eğitimde 2002 
yılında yükseköğretim dahil toplam bütçenin 
10,3 milyar lirayken 2021 yılı bütçesinin 2 bin 
12 milyar liraya ulaştığını, derslik sayısını 343 
binden aldıklarını, 601 binin üzerine çıkardık-
larını, bu güne kadar 693 bin yeni öğretme-
nin atamasını yaptıklarını, eğitim kademele-
rini 4+4+4 olarak tasnif ederek zorunlu eğiti-
mi 12 yıla çıkarttıklarını hatırlatan Erdoğan, 

“Maarif Vakfımız vasıtasıyla 44 farlı ülkede 
349 okul, 1 yükseköğretim kurumu, 13 eğitim 
merkezi ve 42 yurt ile eğitim öğretim faali-
yetleri yürütüyoruz. İktidarı devraldığımızda 
76 olan üniversite sayımız 207’ye, 70 bin olan 
akademik personel sayımız yaklaşık 181 bine 
ve 1,5 milyon olan üniversite öğrencisi sayı-
mız 8 milyona ulaştı” açıklamasında bulundu.

Sağlıkta hastane yatak sayısını 164 binden 
255 binin üzerine, nitelikli yatak sayısını 19 
binden 164 bine çıkarttıklarını, hizmete alı-
nan toplamda 22 bin 604 yatak kapasiteli 17 
şehir hastanesiyle sağlıkta hizmet kalitesini 
artırdıklarını kaydeden Cumhurbaşkanı Er-
doğan, “Halen 13 şehir hastanemizin inşası 
sürüyor. Tamamlandığında şehir hastaneleri-
mizin kapasitesini 41 bin 333’e çıkartmış ola-
cağız” dedi. Gençlik ve sporda gençlik mer-
kezi sayısını 9’dan 376’ya, spor tesisi sayısını 
bin 575’den 3 bin 915’e çıkardıklarını, yüksek 
öğrenim yurtlarındaki yatak kapasitesini ise 
182 binden 715 bine ulaştığını kaydeden Cum-
hurbaşkanı Erdoğan, “Yükseköğrenim burs 
ve kredi tutarını lisans öğrencileri için aylık 
45 liradan 650 liraya, yüksek lisans öğrenci-
leri için 90 liradan bin 300 liraya, doktora öğ-
rencileri için 135 liradan bin 950 liraya yük-
selttik” diye konuştu.

Aile ve sosyal hizmetler alanına ilişkin bilgi 
veren Cumhurbaşkanı Erdoğan, “Son 19 yılda 
431 milyar lira tutarında sosyal yardım yap-
tık. Ülke genelinde vatandaşlarımızın sosyal 
hizmetlere giriş kapısı niteliğindeki 360 sos-
yal hizmet merkezini hizmete açtık. Kamu-
daki engelli istihdamını 5 bin 777’den 60 bi-
nin üzerine çıkarttık” şeklinde konuştu. Ça-
lışma sosyal güvenlikte 2002 yılında 184 lira 
olan net asgari ücretin bugün 2 bin 825 lira-
ya ulaştığını ifade eden Erdoğan, “Aktif sigor-
talı sayımız 2002 yılında 12 milyon seviyesin-
deyken bugün 24 milyonun üzerindedir” ifa-
delerini kullandı.

Adalette iktidara geldiklerinde 9 bin 349 olan 

“TÜRKİYE’YE 
ÇAĞ ATLATTIK”

CUMHURBAŞKANI RECEP TAYYİP ERDOĞAN:

HABER | AK PARTİ

Cumhurbaşkanı Recep Tayyip Erdoğan, “AK Parti, geçtiğimiz 20 yılda siyasete getirdiği 
yeni anlayışla, yaptığı hizmetlerle, kazandırdığı eserlerle vatanın her karışına damgasını 

vurmuş bir parti. Yaptığımız hizmetlerle Türkiye’ye çağ atlattık” dedi. 

İktidara geldikten sonra birçok köklü reformun altına imza 
atan AK Parti ile Türkiye, kendisini bir dönüşüm sürecinin 

içerisinde buldu. Tüm alanlarda reformların gerçekleştirildiği 
Türkiye’de özellikle demokratikleşme alanında yapılan 
hamleler meyvesini verdi. Askeri vesayete büyük darbe 

vurulurken, askeri yargının yetki alanı tırpanlandı. 
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Cumhurbaşkanı Recep Tayyip Erdoğan liderliğinde 14 
Ağustos 2001 tarihinde kurulan Ak Parti, 20 yılda pek çok 
değişikliğe imza atarak Türk siyasi hayatına damgasını 
vurdu. Gerçekleştirdiği reformlar ve icraatlarla siyasette 
yeni bir dönemi başlatan AK Parti, geride bıraktığı başarı-
lı çizgisiyle 20. yaşını kutluyor.

Recep Tayyip Erdoğan, 27 Mart 1994’de İstanbul Bü-
yükşehir Belediye Başkanlığı görevine başladı. Başarılı bir 
belediyecilik anlayışıyla dünyanın en önemli metropolleri 
arasında yer alan İstanbul’un sorunlarına eğildi ve haya-
ta geçirdiği çözümlerle halk tarafından takdirle karşılan-
dı. İstanbul’un en önemli sorunları olan su ve hava kirli-
liği sorunlarına karşı çare arayan Erdoğan, yüzlerce kilo-
metrelik yeni boru hatlarının döşenmesiyle su sorununu; 
dönemin en modern geri-dönüşüm tesislerinin kurulma-
sıyla çöp sorununu, doğalgaza geçiş projeleriyle de hava 
kirliliği sorununu çözüme kavuşturdu. İstanbul’un trafik 
ve ulaşım sorununa karşı 50’den fazla köprü, geçit ve çev-
re yolu yapıldı. 

14 Ağustos 2001 tarihinde Adalet ve Kalkınma Parti-
si’ni (AK Parti) kuran Recep Tayyip Erdoğan, oybirliği ile 
kurduğu partinin genel başkanı seçildi. 3 Kasım 2002 ta-
rihinde ilk kez seçimlere katılan AK Parti, henüz 15 aylık 
bir parti ve lideri Recep Tayyip Erdoğan’ın siyasi yasaklı 
olmasına rağmen büyük başarı elde ederek, yüzde 34,63 
oy oranıyla tek başına iktidar oldu. Erdoğan, 14 Mart 
2003 tarihinde artık Türkiye’nin Başbakanı seçilmişti. 

AK PARTİ İLE DÖNÜŞÜM SÜRECİ BAŞLADI
İktidara geldikten sonra birçok köklü reformun altına 

imza atan AK Parti ile Türkiye, kendisini bir dönüşüm sü-
recinin içerisinde buldu. Tüm alanlarda reformların ger-
çekleştirildiği Türkiye’de özellikle demokratikleşme ala-
nında yapılan hamleler meyvesini verdi. Askeri vesayete 
büyük darbe vurulurken, askeri yargının yetki alanı tır-
panlandı. 

Demokratikleşmenin, farklı dil ve lehçelerde öğretim 
ve kültürel faaliyetlerin, özel okullarda ana dilde eğitim 
hakkının, Kürtçe isimlerin kullanmasının, 24 saat Kürtçe 
yayın yapan devlet televizyonun, yasaklı harflerin serbest 
bırakılmasının ve ana dilde savunma hakkının önü açıldı. 
Başörtüsü konusuna da çare arayan AK Parti, okullara ve 
devlet dairelerine kılık kıyafet serbestliği getirdi. Meclis’e 
de başörtülü vekillerin girmesi mümkün oldu. Yargı refor-
muna da el atan AK Parti, Anayasa Mahkemesi’ni demok-
ratik ve çoğulcu bir yapıya kavuşturdu. 

EKONOMİDE VE SAĞLIKTA ÖNEMLİ 
REFORMLAR

Ekonomide de pek çok reformu gerçekleştiren AK Par-
ti ile Türkiye, en hızlı büyüyen ülkeler arasına girmeyi 

başardı. IMF’ye borçlar sıfırlanırken, Türk Lirası’ndan altı 
sıfır atıldı. Sağlık alanında da önemli reformlara imza 
atan AK Parti, “herkes için sağlık” anlayışını hayata geçi-
rerek, acil ve yoğun bakım hizmetlerini ücretsiz hale ge-
tirdi. Aile hekimliği uygulamasını başlatan AK Parti, şe-
hir hastaneleriyle de sağlık sektöründe önemli bir boşlu-
ğu doldurdu. 

Tarım sektöründe destekler artırılırken çiftçilere mazot 
desteği sağlandı ve yerli tohum projesi ile önemli mesafe 
kat edildi. AK Parti, ulaşım alanında dev projeleri hayata 
geçirdi, Marmaray, binlerce kilometrelik bölünmüş yol ve 
Yavuz Sultan Selim Köprüsü bu projelerden sadece birka-
çıydı. Dünyanın en büyük havalimanı olan İstanbul Hava-
limanı hizmete girdi. 

2014 seçimleri arefesinde anayasa değişikliğine gidildi 
ve Cumhurbaşkanı’nın halk tarafından seçilmesini içeren 

düzenlemeyi, halkın yüzde 69’u referandumda kabul etti. 
Recep Tayyip Erdoğan, 10 Ağustos 2014 tarihinde yapılan 
seçimlerde yüzde 52 oranında oy alarak Türkiye Cumhuri-
yeti’nin halk tarafından seçilen ilk cumhurbaşkanı oldu.

Fethullahçı Terör Örgütü (FETÖ), 15 Temmuz’da dar-
be teşebbüsüne girişti ve Cumhurbaşkanı Erdoğan’ın çağ-
rısıyla Türk halkı FETÖ’ye karşı göğsünü siper ederek bu 
hain darbe teşebbüsünü önledi. Daha sonra FETÖ üyeleri 
ve destek verenler yargıya intikal ettirildi. 

YERLİ VE MİLLİ SAVUNMA SANAYİİ
AK Parti’nin yaptığı reformlar arasında askeri yapıda-

ki değişiklikler yer alıyordu. Komuta yapısında önemli de-
ğişikliklere gidilirken, kuvvet komutanlıkları Milli Savun-
ma Bakanlığı’na bağlandı. Böylece Türk Silahlı Kuvvetleri 
daha sağlam bir yapıya oturtuldu. Bundan sonra TSK’nın 
askeri alandaki operasyon kabiliyetinde de önemli artış-
lar yaşandı. AK Parti döneminde Cumhurbaşkanı Recep 
Tayyip Erdoğan tarafından başlatılan yerli ve milli proje-
lerle Türk savunma sanayii büyük oranda dışa bağımlı-
lıktan kurtuldu. 

Türkiye artık Cumhurbaşkanlığı Hükümet Sistemi ile 
yönetiliyordu. Bu yeni sistemle, Türkiye geçmiş dönemde-
ki gereksiz bürokrasiden de kurtulmuş oldu. Gerek siya-
sette gerekse ekonomide Türkiye istikrara kavuşmuş oldu.    

AK PARTİ’NİN SİYASETTE 20 YILLIK BAŞARI ÖYKÜSÜ
14 Ağustos 2001’de kurulan AK Parti, Türk siyasi hayatında 20. yaşını kutluyor. 

Cumhurbaşkanı Recep Tayyip Erdoğan liderliğindeki AK Parti, 20 yıllık süre zarfında 
hayata geçirdiği reformlar ve icraatlarla Türk siyasetinde yeni bir dönem başlattı.  

hakim-savcı sayısının bugün 21 bin 904’ü bul-
duğunu kaydeden Cumhurbaşkanı Erdoğan, 
“Mahkeme sayısını adli yargıda yüzde 84, idare 
yargıda yüzde 38 artırarak Adalet Teşkilatını 
güçlendirdik. Bu hizmetlerin en yüksek stan-
dartlarda verilebilmesi için 2002 yılından bu 
yana 275 adet hizmet binası inşa ettik” açık-
lamasında bulundu.

İçişlerinde yerel yönetim mevzuatlarında 
yapılan düzenlemelerle mahalli idare sistemi-
ni mali olarak güçlendirmenin yanında daha 
demokratik, şeffaf, katılımcı ve hesap verebilir 
bir yapıya kavuşturduklarını söyleyen Cumhur-
başkanı Erdoğan, “Vatandaş-muhtar iletişimi-
ni ve işbirliğini etkin yürütmek için İçişleri Ba-
kanlığımız bünyesinde Muhtar Bilgi Sistemini 
kurduk. Düzensiz göç ile daha etkili mücade-
le için 16 bin kişi kapasiteli 25 geri gönderme 
merkezi oluşturduk. Fırat Kalkanı Operasyo-
nu’nun başlamasından günümüze kadar ge-
çen süreçte terörden arındırılan bölgelere gi-
den gönüllü Suriyeli sayısı 455 bini geçti” dedi.

Cumhurbaşkanı Erdoğan, milli savunmada, 
Fırat Kalkanı, Zeytin Dalı, Barış Pınarı, Bahar 
Kalkanı ve Pençe harekatları ile güney sınırın-
da oluşturulmaya çalışılan terör koridorunu 
yok ettiklerini, terör tehdidini ortadan kaldır-
dıklarını belirtti. Ulaştırmada 6 bin 101 kilomet-
reden devraldıkları bölünmüş yol mesafesini 
28 bin 284 kilometreye, bin 714 kilometreden 
devraldıkları otoyol uzunluğunu 3 bin 532 ki-
lometre çıkarttıklarını kaydeden Cumhurbaş-
kanı Erdoğan, “Karayolu tünel sayımız 83’den 
447 adede, karayolu tünel uzunluğumuz 50 ki-
lometreden 617 kilometreye, köprü ve viyadük 

uzunluğumuz 311 kilometreden 710 kilometre-
ye ulaştı. Osman Gazi Köprüsü, Yavuz Sultan 
Selim Köprüsü, Avrasya Tüneli, Ilgaz 15 Tem-
muz İstiklal Tüneli, Erkenek, Cankurtaran, Sa-
buncubeli, Ovit tünelleri gibi eserleri ülkemize 
Marmara, Avrasya gibi tünellerle kazandırdık. 
İstanbul-Bursa-İzmir Otoyolu, Kuzey Marma-
ra Otoyolu, Menemen-Aliağa-Çandarlı Otoyo-
lu, Ankara-Niğde Otoyolu yatırımları ile kara-
yolu yolculuğunun standartlarını yükselttik. 
Çanakkale 1915 Boğaz Köprüsü’nün de için-
de yer aldığı Kınalı-Tekirdağ-Çanakkale-Sa-
vaştepe Otoyolunu tamamladığımızda Mar-
mara Bölgemizi çepeçevre otoyolla sarmış 
olacağız. Tüm bu yatırımlar gelecek nesil-
lere göğsümüzü gererek miras bırakacağı-
mız iktidarımızın mührü eserlerimiz olacak-
tır. Demiryollarında toplam bin 213 kilomet-
re uzunluğunda hızlı tren ağı inşa ettik, aynı 
şekilde 11 bin 590 kilometre uzunluğundaki 
mevcut demiryollarımızı neredeyse tümüy-
le yeniledik. Türkiye’nin ilk lojistik üssü olan 
Ankara Lojistik Üssü’nü, Ankara Yüksek Hız-
lı Tren Garı’nı, Kars-Tiflis-Bakü İpek Demir-
yolu projesini, Ankara Etimesgut Karını, Kon-
ya Selçuklu Garı’nı tamamladık. Havayolların-
da 26’dan devraldığımız havalimanı sayımızı 
30 ilave ile 56’ya çıkarttık. İstanbul Havalima-
nı’nın yıllık 90 milyon yolcu kapasiteli kısmı-
nı hizmete sunduk. Denizcilikte tersane sa-
yımız 37’den 84’e, yat bağlama kapasitemiz 
8 bin 500’den 18 bin 545’e çıktı” diye konuştu.

Cumhurbaşkanı Erdoğan, bilgi ve iletişim 
teknolojilerinde 2002 yılında sadece 3 bin olan 
geniş bant abone sayısının bugün 84 milyo-
na, elektronik devlet kullanıcı sayısının ise 56 
milyona ulaştığını belirtti. Çevre ve şehircilik-
te son 19 yılda atık su arıtma hizmeti verilen 
belediye nüfusunun yüzde 35’ten yüzde 90’a 
ulaştığını belirten Cumhurbaşkanı Erdoğan, 
“Son dönemde 79 ilde 60,6 milyon metreka-
relik alanda 369 adet millet bahçesi projesi-
ni hayata geçirmek için kolları sıvadık. Bu-
gün 76 adedini tamamladık. TOKİ eliyle ülke-
mize toplam 1 milyon 100 bin konut ürettik. 
2,5 milyon konutun dönüşümünü tamamla-
dık” şeklinde konuştu.

Tarımda 2002 yılında 37 milyar lirayı bile bul-
mayan tarımsal gayri safi yurt içi hasılasının 

geçtiğimiz yıl 333 milyar lirayı geçtiğini açıkla-
yan Erdoğan, “Son 19 yılda çiftçilerimize toplam 
165 milyar tutarında tarımsal destek verdik. 
Orman varlığımızı 2002 yılındaki 20,8 milyon 
hektar seviyesinden aldık 22,9 milyon hekta-
ra çıkarttık” ifadelerini kullandı.

Cumhurbaşkanı Erdoğan, Dışişlerinde 2002 
yılında 163 olan dış temsilcilik sayısını 252’ye 
çıkartmak suretiyle Türkiye’yi dünyanın en bü-
yük beşinci temsil ağına sahip ülkesine getir-
diklerini kaydetti. Savunma sanayiinde 2002 
yılında 62 savunma projesi yürütülürken bu 
gün bu sayının 750’yi geçtiğini belirten Cum-
hurbaşkanı Erdoğan, “Savunma sanayi proje-
lerimizin bütçesi 5,5 milyar dolardan 75 milyar 
dolara ulaştı. Hamdolsun bugün artık Türki-
ye insansız hava araçları başta olmak üze-
re pek çok alanda dünyanın savunma sana-
yi üreticisi ve ihracatçısı ülkeleri arasına gir-
di” açıklamasında bulundu.

“2023 YILINDA KENDİ 
OTOMOBİLİMİZİ 
YOLLARDA GÖRECEĞİZ”

Sanayi ve teknolojide OSB sayısını 192’den 
325’e çıkarttıklarını, 22 endüstri bölgesi, 79 
teknopark kurduklarını, uzay ajansımızı faa-
liyete geçirerek milli uzay programını belirle-
diklerini ifade eden Cumhurbaşkanı Erdoğan, 
“Yerli otomobilimizin üretim süreci planlan-
dığı şekilde yürüyor. 2023 yılında kendi oto-
mobilimizi yollarda göreceğiz” dedi.

Enerjide toplam kurulu gücü 31 bin 846 
megavattan 98 bin 162 megavata güçlendir-
diklerini söyleyen Cumhurbaşkanı Erdoğan, 
“Bölgemizin en büyük enerji projeleri arasın-
da yer alan TANAP’ı ve Türk Akımı tamamla-
dık. Türkiye’nin ilk yüzen enerji depolama ve 
gazlaştırma ünitesini İzmir’de, ikincisini Ha-
tay’da devreye aldık. Karadeniz Sakarya Hav-
zası’nda Fatih Sondaj Gemisi tarafından kazı-
lan Tuna 1 Kuyusunda 405 milyar metreküp, 
Amasra 1 Kuyusunda ise 135 milyar metre-
küp olmak üzere toplam 540 milyar metre-
küp doğalgaz rezervi keşfettik” diye konuştu.

Kültür ve turizmde dünya mirası listesin-
de olan varlık ve alanların sayısını 9’dan 19’a, 
kültür merkezi sayısını 42’den 120’ye çıkart-
tıklarını kaydeden Cumhurbaşkanı Erdoğan, 
“Vakıflar Genel Müdürlüğü vasıtasıyla resto-
re edilen eser sayımız 46’dan 5 bin 548’e yük-
selttik. TİKA, Yunus Emre Enstitüsü, Yurtdışı 
Türkler Başkanlığı gibi kurumlarımız vasıta-
sıyla dünyada mağdurların, kimsesizlerin ya-
nında olduk. Görüldüğü gibi ne kadar özetle-
meye çalışırsak çalışalım anlatmakla bitmeye-
cek, saatlere, günlere sığmayacak işler yaptık. 
Önümüzdeki dönemde çok daha fazla eser ve 
hizmeti milletimizin emrine sokacağız” şek-
linde konuştu.

Ekonomide pek çok reformu gerçekleştiren AK Parti ile 
Türkiye, en hızlı büyüyen ülkeler arasına girmeyi başardı. 
IMF’ye borçlar sıfırlanırken, Türk Lirası’ndan altı sıfır atıldı. 
Sağlık alanında da önemli reformlara imza atan AK Parti, 

“herkes için sağlık” anlayışını hayata geçirerek, acil ve 
yoğun bakım hizmetlerini ücretsiz hale getirdi.

HABER | AK PARTİ
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Türk savunma sanayiinin güvenlik güçlerinin envanterine kazandırdığı insansız 
hava araçlarına bir yenisi daha eklendi.

Baykar Akıncı Taarruzi İnsansız Hava Aracı 
(TİHA) Teslimat ve Kurs Bitirme Töreni, Cum-
hurbaşkanı Recep Tayyip Erdoğan’ın katılı-
mıyla Çorlu Hava Meydan Komutanlığı Akın-
cı Uçuş Eğitim ve Test Merkezi’nde yapıldı. 
İlk eğitim dönemini birincilikle tamamlayan 
İHA pilotu Tuncer Yaman, Baykar Teknolo-
ji lideri Selçuk Bayraktar, Cumhurbaşkanlı-
ğı Savunma Sanayii Başkanı Prof. Dr. İsma-
il Demir, Genelkurmay Başkanı Orgeneral 

Yaşar Güler, Milli Savunma Bakanı Hulusi 
Akar konuşma gerçekleştirdi.

Çorlu Hava Meydan Komutanlığı’nda dü-
zenlenen törende konuşan Cumhurbaşka-
nı Recep Tayyip Erdoğan, “Bugün burada 
Türkiye’nin mühendislik kabiliyetlerinin 
yeni sembolü, bağımsızlığımızın gökyüzün-
deki yeni temsilcisi taarruzi insansız hava 
aracı Akıncı’nın teslimatı vesilesi ile bir ara-
da bulunuyoruz. Ağustos bizim tarihimizde 

aynı zamanda zaferler ayı. 950. seneyi dev-
riyesini kutladığımız Malazgirt zaferinden 
99. yıl dönümüne İstiklal Harbimizin zirvesi 
olan 30 Ağustos zaferimize kadar pek çok 
dönüm noktasını yaşadık” dedi.

“Bugünkü programımızla tarihi zaferler 
halkımıza bir yenisini daha eklemiş oluyo-
ruz” diyen Erdoğan, “Türkiye’mizin son 19 
yılda yaşadığı başarı hikayesinin en ön sa-
fında hiç şüphesiz savunma sanayii var. 

Bilhassa insansız hava araçları konusun-
da ulaştığımız seviye, savunma sanayiinde-
ki kabiliyetlerimizin tüm dünya tarafından 
kabul edilen başarısının ifadesi. Çok değil 
bundan 10 yıl önce bize bu araçları parası 
ile bile satmayan bakımlarını yaptırmak is-
tediğimizde bugün git yarın gel diyenler var-
dı. Aynı çevreler bugün sahada oyunu de-
ğiştiren Türk İHA’larını ve onların açtığı çı-
ğırı konuşuyor. Bu başarının gerisinde Nuri 
Demirağ, Nuri Killigil ve Vecihi Hürkuş gibi 
vatanseverlerin akim kalmış mücadelele-
rini yeniden ayağa kaldıran Türk mühen-
disleri, teknisyenleri ve teknikerleri bulu-
nuyor. Bu başarının arkasında yapamayız, 
beceremeyiz diyen mandacı kafalara inat 
en iyisini en ilerisini biz yaparız diyen inan-
mış yürekler var. Bu adanmışlığın meyve-
sini sınıfında bugün dünyanın en gelişmiş 
İHA’larından biri olan Akıncı’yı TSK envan-
terine katarak alıyoruz” şeklinde konuştu.

“TİHA Akıncı ile Türkiye bu teknolojinin 

en ileri 3 ülkesinden biri olmuştur” diyen Er-
doğan, “Bu başarının mimarları olan Bay-
raktar ailesini, başta baba Bayraktar Öz-
demir beyi, eşini ve evlatlarını, Baykar’ın 
fedakar mühendislerini teknikerlerini, ça-
lışanlarını, Akıncı’nın tasarım, geliştirme ve 
üretim safhalarında emeği geçen herkesi 
şahsım, ailem, milletim adına yürekten teb-
rik ediyorum. Rabbim’den Akıncı’nın bölge-
sinde ve dünyada huzurun, güvenin, barışın 
ve adaletin tesisi için samimi gayret göste-
ren Türkiye’nin gücüne güç katmasını ni-
yaz ediyorum. Türkiye’nin savunma sanayii 
konusundaki hassasiyeti gözünü kan bürü-
mesinden değil dünyanın son bir asırdaki 
serencamından kaynaklanıyor. Son 100 yıl-
da iki büyük savaş yaşayan dünyamız is-
tikrar ve düzene kavuşmak şöyle dursun, 
daha çetin sınamalarla karşı karşıya kal-
dı. Dünyanın çeşitli yerlerindeki çatışma-
lar, kargaşalar, sosyal düzensizlikler gide-
rek derinleşiyor. Göç, salgın, özellikle salgın 

hastalıklar açlık, kıtlık gibi felaketler dünya 
nüfusunun en önemli gündem maddesi ol-
mayı sürdürüyor. Uluslararası kuruluşlar 
sadece dünyanın üç - beş ülkenin çıkarla-
rına hizmet eden, çarpık yapılarıyla bu bü-
yük sorunlara çözüm bulmakta aciz kalı-
yorlar. Batı son birkaç yüzyılda ilim, fen ve 
teknolojide elde ettiği üstünlüğü fırsat bi-
lerek hak, hukuk, adalet, insan onuru gibi 
evrensel kavramları kendi güvenlik ve re-
fah düzenini korumak için suistimal ediyor” 
diye konuştu.

“Türkiye olarak prensibimiz geliştirdiğimiz 
her teknolojiyi, ülkemizle birlikte insanlığın 
tamamına sunmak, hayrına kullanmaktır” di-
yen Erdoğan, “Savunma sanayiinde de aynı 
hissiyatla hareket ediyoruz. Bugün Suriye’de, 
Libya’da Azerbaycan’da önüne geçtiğimiz in-
sanlık dramları işte bu anlayışın bir sonu-
cudur. Türk askerinin adım attığı her top-
rak, Türk İHA ve SİHA’larının havalandığı her 
sema işte bu sebeple huzur buluyor” dedi.

CUMHURBAŞKANI ERDOĞAN 
AKINCI TİHA’YA İLK İMZAYI ATTI

HABER | AKINCI TİHA 

TARİHİ İMZA
Çorlu Hava Meydan Komutanlığı’nda 
düzenlenen törende, Cumhurbaşkanı Recep 
Tayyip Erdoğan Baykar Akıncı Taarruzi 
İnsansız Hava Aracı (TİHA)’ya imzasını attı. 
Bu tarihi ana Selçuk Bayraktar ve ağabeyi 
Haluk Bayraktar da şahitlik etti.

Milli savunma sanayiinde gururumuz olan İHA, SİHA ve TİHA’ları yüzlerce Türk mühendisten oluşan bir ekip tasarlıyor.
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KALYON HOLDİNG 
YÖNETİM KURULU BAŞKANI 
CEMAL KALYONCU:

19 Ağustos 2020’de faaliyete geçen ve 
dünyanın ilk ve tek tam entegre güneş 
paneli üretim merkezi olan Kalyon Güneş 
Teknolojileri Fabrikası, 1 yıl içinde 1 
milyon panel üretimi gerçekleştirdi. Yerli 
ve yenilenebilir enerji üretimi hedefiyle, 
400 milyon dolar yatırımla kurulan 
fabrikanın kapasitesi de 500 megavattan 
bin 200 megavata yükseltildi.

“1 YILDA 
1 MİLYON 
PANEL 
ÜRETTİK”
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C umhurbaşkanı Recep Tayyip Er-
doğan tarafından 19 Ağustos 
2020 tarihinde hizmete açılan 
Kalyon Güneş Teknolojileri Fab-

rikası birinci yaşını doldurdu. Faaliyet gös-
terdiği 1 yıllık sürede 1 milyon adet panel 
üretimi gerçekleştiren fabrika, 1. fazı ta-
mamlanan ve 370 MWP kurulu güce ula-
şarak Türkiye’nin en büyük güneş enerji-
si santrali konumuna gelen Kalyon Kara-
pınar Güneş Enerjisi Santrali için üretim 
yapıyor. Santral tamamlandığında Avru-
pa’nın en büyük, dünyanınsa en büyük beş 
güneş santralinden biri olacak. Farklı mo-
dellerde üretilen üstün teknolojiye sahip 
paneller için yurt dışından gelen yoğun ta-
lep nedeniyle kapasite artışına giden Kal-
yon Güneş Teknolojileri fabrikasının 500 
megavat olan üretim kapasitesi bin 200 
megavata çıkarıldı. 1 yıl içinde hem yeni-
lenebilir enerji hem de teknoloji geliştir-
mede önemli başarılara imza atan Kalyon 
Güneş Teknolojileri fabrikasında M 10 pa-
nel üretimine ve satışına da başlandı.

EKONOMİYE, BİLİME VE 
ÇEVREYE KATKI

Kalyon Güneş Teknolojileri Fabrikası ve 
Kalyon Karapınar Güneş Enerjisi Santra-
li Türkiye’nin enerji ihtiyacını karşılama-
nın yanı sıra enerjide dışa bağımlılığı azal-
tacak yerlileşme stratejisi çerçevesinde 
hayata geçirilen en önemli projeler olarak 
öne çıktı. Toplam 1.4 milyar dolar yatırımla 
hayata geçirilen iki dev projenin enerji ve 
yenilenebilir enerji teknolojilerinin üretil-
mesinin yanı sıra yıllık 1.5 milyon ton kar-
bon emisyonunun ve yaklaşık 400 milyon 
dolar tutarında döviz çıkışının önüne ge-
çerek ekonomik ve çevresel yönden bü-
yük katkı sağlayacak.

CEMAL KALYONCU: ÜRÜN VE TEK-
NOLOJİ İHRAÇ EDECEĞİZ

Kalyon Güneş Teknolojileri Fabrikası-
nın kuruluşunun 1. yıldönümü nedeniyle 
bir açıklama yapan Kalyon Holding Yöne-
tim Kurulu Başkanı Cemal Kalyoncu, “Tam 
1 yıl önce Başkent Organize Sanayi Bölge-
si’nde Cumhurbaşkanımız Sayın Recep 
Tayyip Erdoğan’ın teşrifleriyle hizmete aç-
tığımız fabrikamız bu kısa sürede gerçek-
ten önemli bir mesafe kat etti. Türkiye’nin 
yenilenebilir enerji ve yerli üretim ihtiyacı 
açısından öncü nitelikte bir yatırım oldu. 
Bu sorumluluğun bilincinde olarak yalnız-
ca paneli ve enerjiyi değil teknolojiyi de ge-
liştiren bir üretim merkezi olmayı hedefle-
dik. 100’den fazla mühendis ve araştırma-
cımızın görev yaptığı Ar-Ge merkezimizin 

yürüttüğü çok önemli çalışmaların yanı 
sıra üretim teknolojilerinde ve uygulama-
da büyük başarılara imza attık. Fabrika-
mız 1. yaşına girerken 1 milyon panel üret-
ti. Bunun yanı sıra M 10 model üretimine 
ve satışına başladık. Üretilen 1 milyon pa-
nelin 996 bini, ilk fazını tamamladığımız 
Kalyon Karapınar Güneş Enerjisi Santra-
li’nde kullanıldı. Hem ürün hem de tekno-
loji tarafında ihracat hedeflerimiz ve bu 
yönde giderek artan bir talep sözkonusu. 
Kalite ve verimliliği ön planda tuttuğumuz 
fabrikamızda başlangıçta 500 megavat 
olan üretim kapasitesini de bin 200 me-
gavata çıkardık. Kapasite artışıyla birlikte 
bin 400 olan çalışan sayımız da 2 bin 100’e 
ulaşacak. Fabrikamızın ve santralimizin 1. 
yaşını kutluyor, fabrikamızın kurulmasın-
da ve elde ettiği başarıda emeği geçen tüm 
çalışanlarımıza ve yöneticilerimize teşek-
kür ediyorum” dedi. 

HABER | KALYON GÜNEŞ TEKNOLOJİLERİ FABRİKASI
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Halkbank, ‘İş Dünyasının Oscarları’ olarak kabul edilen ‘International Business 
Awards’ ödül programında tam 20 farklı kategoride ödüle layık görüldü. 

Banka, hem finansal hizmetler, hem de bankacılık alanında büyük ödül olan altın 
ödülü kazanarak, dünya çapında ‘Yılın En İyi Bankası’ seçildi. Halkbank, ödül 
programında bu yıl 20 ödül ile Türkiye’nin en çok ödül kazanan kurumu oldu.

Tüm dünyadan finans ve bankacılık sek-
töründe pek çok farklı kurumun yarıştığı In-
ternational Business Awards’ta Halkbank, 
büyük bir başarıya imza atarak; ülkemize 7 
altın, 12 gümüş ve 1 bronz ödül kazandırdı. 
Stevie Awards tarafından bu yıl 18’incisi dü-
zenlenen International Business Awards, “İş 
Dünyasının Oscarları” olarak kabul ediliyor. 

 
ALTIN ÖDÜLLER

Halkbank, ‘En İyi Banka (Company of the 
Year)’ kategorilerinde finansal hizmetler ve 
bankacılık alanlarında altın ödüle layık gö-
rülerek, global düzeyde ‘Yılın En İyi Banka-
sı’ seçildi. Halkbank, dijitalleştirdiği hizmet 
çözümleriyle ‘Yılın İnovasyonu’ kategorisin-
de de altın ödül kazanırken, KOBİ Gelişim 
platformuyla da ‘Finans Sektöründe En İyi 
İçerik’ kategorisinde altın ödüle layık görül-
dü. “Önce Halk, Sonra Bankayız” iletişimi de 
kurumsal iletişim alanında yine altın ödül-
le taçlandırıldı.

 
KADIN GİRİŞİMCİ DESTEĞİ 
ULUSLARARASI ÖDÜLE DÖNÜŞTÜ 

Halkbank’ın kadın girişimcilere destekle-
ri ve cinsiyet eşitliği konusundaki çalışma-
ları ise iki altın ödüle birden layık görülerek 
Türkiye’nin gururu oldu. Bu alanda özellik-
le bir kamu bankası olarak Halkbank’ın iki 
büyük ödülü birden kazanması ve Türki-
ye’nin isminin ‘kadın destekleri’ ile birlikte 
uluslararası arenada anılması, önemli bir 
başarı olarak öne çıktı. 

Halkbank, konuyla ilgili şu açıklamayı pay-
laştı: ”Yatırıma, üretime, istihdama ve ihraca-
ta dönüşen desteklerin ödüllerle taçlandırıl-
masından mutluluk duyuyoruz. Bu ödüllerin 

alınmasında katkısı bulunan başta müşte-
rilerimiz, çalışanlarımız ve hissedarları-
mız olmak üzere, tüm halkımıza teşekkür 

ediyoruz. Ödüllerin sağladığı motivasyonla 
Türkiye’nin kalkınması yolunda yeni proje-
ler geliştirmeye devam edeceğiz.”

HALKBANK, YILIN 
EN İYİ BANKASI 

HABER | HALKBANK

HALKBANK GENEL 
MÜDÜRÜ OSMAN 
ARSLAN: ”Yatırıma, 
üretime, istihdama 
ve ihracata dönüşen 
desteklerin ödüllerle 
taçlandırılmasından 
mutluluk duyuyoruz.”
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Toplanan fon büyüklüğünü 2020 yıl sonuna göre yüzde 18 artışla 144,5 milyar TL’ye çıkaran 
Kuveyt Türk, kullandırılan fon büyüklüğünü de yüzde 18 artışla 93 milyar TL’ye ulaştırdı. 

Katılım finans esasları doğrultusunda ge-
liştirdiği ürün ve hizmetleriyle 32 yıldır müş-
terilerine faizsiz finans hizmeti sunan Kuveyt 
Türk, 2021 yılının ilk yarısına ilişkin finansal 
sonuçlarını açıkladı. Toplanan fon büyüklü-
ğünü 2020 yılsonuna göre yüzde 18 artış-
la 144,5 milyar TL’ye çıkaran Kuveyt Türk, 
kullandırılan fon büyüklüğünü ise yüzde 18 
artışla 93 milyar TL’ye ulaştırdı. Bir önceki 
yılın aynı dönemine göre yüzde 37 artışla 1 
milyar TL net kâr elde eden Kuveyt Türk, 
istikrarlı büyümesini bu dönemde de sür-
dürdü. Öz varlıklarını 8,9 milyar TL, aktif 
büyüklüğünü ise 177,6 milyar TL’ye yüksel-
ten Kuveyt Türk, aktif büyük açısından ka-
tılım finans kuruluşları arasında ilk sırada-
ki yerini sağlamlaştırırken, bankacılık sek-
töründe 10. sıradaki yerini korudu.  

“SALGIN SÜRECİNDE 
REEL EKONOMİYE 
DESTEĞİMİZİ ARTIRDIK”

Kuveyt Türk Genel Müdürü Ufuk Uyan, fi-
nansal sonuçlarla ilgili yaptığı değerlendir-
mede, “Seçkin finansal ürün ve hizmetleri-
mizi etkin şekilde tasarruf sahipleri ve yatı-
rımcılarla buluşturuyoruz. Müşteri deneyimi 
odaklı yaklaşımımız, teknoloji-inovasyon ça-
lışmalarımız ve dijital dönüşüm yolunda attı-
ğımız adımlarla sektördeki öncü konumumu-
zu sürdürüyoruz. Salgının etkilerinin devam 
ettiği ilk yarıda da faaliyetlerimizi müşteri-
lerimizin ve çalışanlarımızın sağlığı çerçe-
vesinde şekillendirdik. Müşterilerimizin fi-
nansal ihtiyaçlarını, teknolojik altyapımızın 
gücünden yararlanarak dijital kanallar üze-
rinden kolay, hızlı ve güvenli şekilde karşıla-
maya devam ediyoruz. Reel ekonomiye destek 
olma konusunda gösterdiğimiz hassasiyetin 
bir teyidi olarak kullandırdığımız fon mikta-
rını salgın döneminde de artırmaya devam 
ederek, bu yılın ikinci çeyreğinde 93 milyar 
TL’ye ulaştırdık. Önümüzdeki dönemde de 
ekonomik yapının en temel unsurunu teş-
kil eden reel sektöre finansman desteğinde 
bulunmaya devam edeceğiz” dedi.

TÜRKİYE’DEN FCI’YA KABUL EDİLEN 
İLK KATILIM FİNANS KURULUŞU

Uluslararası ticaret hacminin gelişmesi-
ne katkı sağlamak amacıyla kurulan ve va-
deli ihracatı destekleyen 90’dan fazla ülke-
de 400’e yakın üyesi bulunan FCI’ya Türki-
ye’den üye olan ilk katılım finans kuruluşu 
olduklarını hatırlatan Ufuk Uyan, “İhracat-
çılarımızı, ülke ekonomimizin dinamosu ve 
diğer sektörleri harekete geçiren bir loko-
motifi olarak görüyoruz. Üretimi, ihracatı ve 
yatırımı odağımıza alarak ilerliyor ve stra-
tejik öneme sahip olan ihracat firmalarımı-
za, ihtiyaçlarına yönelik yenilikçi çözümler 
geliştirerek destek oluyoruz. İhracat yapan 
tüm tüzel müşterilerimize, yurt dışı vade-
li mal ve hizmet satışları için tahsilat yöne-
timi, alacak garantisi ve finansman ürün-
lerinin bir arada bulunduğu kapsamlı bir 
hizmet sunmayı amaçlıyoruz. İhracatçıla-
rımızın yurt dışı alacaklarını garanti altına 
alacak ve tahsilat hizmeti vermemizi sağla-
yacak FCI üyeliğimiz ile bir kez daha ihracat-
çılarımızın yanında olduğumuzu gösterme-
nin mutluluğunu yaşıyoruz” diye konuştu. 

KUVEYT TÜRK’TEN BİR İLK: 
YERİNDE FİNANSMAN

Müşterilerin finansman ihtiyacını kolay ve 
hızlı bir şekilde karşılamak için geliştirdikleri 
Yerinde Finansman hizmetine değinen Genel 
Müdür Uyan, “Yerinde Finansman hizmeti-
mizle artık müşterilerimiz, anlaşmalı işyeri 
ve e-ticaret sitelerinden yapmak istedikle-
ri alışverişler için Kuveyt Türk Mobil uygu-
laması üzerinden QR kod okutarak finans-
man başvurusunu online yapabilmektedir. 
Başvurusu onaylanan müşterilerin alışve-
rişlerini 36 taksitle gerçekleştirebildiği Ye-
rinde Finansman hizmeti 7 gün 24 saat kul-
lanılabilmektedir” dedi. 

YATIRIM ARAÇLARININ BEŞİ BİR 
ARADA TRADEPLUS’TA

Hisse senetleri, yatırım fonları, kira ser-
tifikası, altın-gümüş ve döviz gibi yatırım 
araçlarını TradePlus mobil uygulamasıyla 
müşterilerinin hizmetine sunduklarını ifade 
eden Uyan, “Müşterilerimize sunduğumuz 
hizmetlerimizin kalitesini, teknoloji ve ino-
vasyon odaklı çalışmalarımızla her geçen 
gün daha da artırıyoruz. TradePlus ile bi-
reysel veya tüzel tüm müşterilerimiz yatı-
rım fonları, hisse senetleri, sukuk (kira ser-
tifikaları), döviz, altın ve gümüş gibi yatırım 
ürünlerini kolaylıkla takip edebiliyor, anlık 
fiyatlarla işlem yapabiliyor ve alış-satış emri 
verebiliyor. Ayrıca, anlık piyasa verileri, gör-
sel haberler, ekonomi takvimi, gelişmiş gra-
fik teknolojisi ve teknik analiz araçlarıyla 

TradePlus, müşterilerimizin ihtiyaç duydu-
ğu her an kaliteli hizmet sunan dijital bir ya-
tırım merkezi haline geldi” dedi.

Kuveyt Türk’ün katılım finans sektörün-
de bir ilke imza atarak 2017 yılında hayata 
geçirdiği Kuveyt Türk Bankacılık Okulu’nun 
bundan böyle Kuveyt Türk Akademi olarak 
yoluna devam edeceğini belirten Uyan şun-
ları söyledi: “Kuveyt Türk Akademi ile amacı-
mız, çağın gerektirdiği donanıma ve yetkin-
liklere sahip olmaları için tüm çalışanları-
mıza yeni nesil eğitim ve öğrenme yolculuğu 
imkânı sunmak. Bitmeyen öğrenme serüve-
ni olarak tanımladığımız bu yolculukta, eği-
tim ve gelişim yollarını çalışanlarımızla bir-
likte çiziyor ve bu süreçte onlara eşlik edi-
yoruz. Çalışanlarımızın yanı sıra ilerleyen 
dönemde eğitimlerimizi daha geniş kitlelere 
açmayı de hedefliyoruz. Dijitaldeki yeni yü-
zümüz bu hedefimizin ilk adımıdır. Kuveyt 
Türk Akademi’yi yeni öğrenme modelleri-
ne göre sürekli geliştirerek, finans alanın-
da bilgi edinmek isteyen herkese eğitim hiz-
meti sunmaya gayret edeceğiz.”

IDC TÜRKİYE’DEN KUVEYT TÜRK’E 
İKİSİ ALTIN ÜÇ ÖDÜL BİRDEN

İnovatif ürün ve hizmetleriyle dikkat çe-
ken Kuveyt Türk’ün IDC Türkiye Finans 
Teknoloji Ödülleri’nde üç farklı dalda ödü-
le layık görüldüğünü belirten Uyan, “IDC Fi-
nans Zirvesi kapsamında düzenlenen ödül 
töreninde, Kuveyt Türk’ün Ar-Ge merkez-
lerinde tamamı yerli mühendislerden olu-
şan bir ekiple yapılan, şube hizmetleri ile 

ATM pratikliğini bir araya getiren ve işa-
ret diliyle işitme engellilere yönelik hizmet 
de sunan XTM konseptimizle altın; ülkemi-
zin geleceği çocuklarımıza finansal okur-
yazarlık yeteneği ve tasarruf kültürü ka-
zandırmak amacıyla geliştirdiğimiz Dijital 
Kâşif ürünüyle de gümüş ödülün sahibi ol-
duk. Ayrıca Kuveyt Türk’ün yüzde 100 iştira-
ki olan Architecht, geliştirmiş olduğu Airp-
latform çözümüyle birincilik ödülüne layık 
görüldü” diye konuştu. 

ÜST ÜSTE 4. KEZ FİNANSIN 
EN İYİ İŞVERENİ SEÇİLDİ

Uyan, birçok özgün insan kaynakları uy-
gulamasını hayata geçiren Kuveyt Türk’ün 
Great Place to Work Enstitüsü tarafından 
insan kaynakları alanında düzenlenen Tür-
kiye’nin En İyi İşverenleri 2021’de de “5000+ 
Çalışan Sayısı” kategorisinde dördüncü kez 
“Türkiye’nin En İyi İşvereni” seçilmesinin ar-
dından “Finansın En İyi İşvereni” ödülüne la-
yık görüldüğünü de söyledi. Kuveyt Türk’ün 
gelecekteki yöneticilerini yetiştirmeyi amaç-
ladığı MT (Management Trainee) programı 
da “Top100 Talent Program” yarışmasında, 
Türkiye’nin en iyi 10 yetenek programı ara-
sında yer alırken, bankacılık sektöründe de 
en beğenilen ikinci program olma başarısı-
nı gösterdi. En iyi işverenler listesinin yanı 
sıra inovatif ürün ve hizmetleriyle öne çı-
kan Kuveyt Türk’e Global Finance Dergisi 
tarafından düzenlenen World’s Best Banks 
Awards’ta Türkiye’nin En İyi İslami Finan-
sal Kuruluşu ödülü takdim edildi.

KUVEYT TÜRK’ÜN EKONOMİYE 
DESTEĞİ 93 MİLYAR TL

HABER | KUVEYT TÜRK

Net kârını bir önceki yılın aynı dönemine göre 
yüzde 37 artırarak 1 milyar TL’ye yükselten 

Kuveyt Türk’ün toplam aktifleri 177,6 milyar TL’ye, 
öz varlıkları ise 8,9 milyar TL büyüklüğe yükseldi.

UFUK UYAN: “Seçkin finansal 
ürün ve hizmetlerimizi etkin 
şekilde tasarruf sahipleri ve 

yatırımcılarla buluşturuyoruz. 
Müşteri deneyimi odaklı 
yaklaşımımız, teknoloji-

inovasyon çalışmalarımız 
ve dijital dönüşüm 
yolunda attığımız 

adımlarla sektördeki öncü 
konumumuzu sürdürüyoruz.”
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Küçük ölçekli koli, çuval bazlı ta-
şımalar öncelikle ambar adını ver-
diğimiz, bölgesel çalışan firmalar ta-
rafından verilirken; taşımacılık hiz-
meti içine zarf ve kıymetli evrak ve 
kutuların taşımasının da katılma-
sıyla daha farklı bir taşıma organi-
zasyonuna gereksinme oldu. Kar-
go adını verdiğimiz bu kuruluşlar, 
önce sınırlı şehirlerarası taşımalar 
yaparken, bir yandan talebin Ana-
dolu’ya yayılması, diğer yandan re-
kabetin getirdiği zorlama ile şube 
sayılarını artırdılar ve tüm ülke ça-
pında hizmet verecek bayi ve acen-
te yapılanmalarını gerçekleştirdiler.

Kargo şirketlerinin daha hızlı, 
daha pahalı olmasına karşılık kutu 
ölçekleri küçüldükçe ambarların ak-
tivitesi azaldı, kar marjları düştü ve 
yükler kargo şirketleri ile taşınma-
ya başlandı. Büyük ölçekli taşımalar 
için kargo şirketlerinin hepsi kendi 
lojistik şirketlerini kurarak hizmet 
çeşitlemesine gittiler. 

Yurtdışı merkezli kargo şirketle-
ri de ülkemizde gerek şirket satın 
almaları, gerek ortaklıklar şeklinde 
faaliyet göstermeye başladılar. Bir 
dönem fiyat konusunda yapılan re-
kabet tüm şirketleri yeniden yapı-
lanma çalışmalarına itti ve şirketler 
otomasyon yatırımı yapmaya baş-
ladılar. Teknolojiyi kullanıp süreç-
lerini daha iyi yönetme başarısını 
gösterdiler. 

Bu çalışmalar internet üzerinden 

satış yapmaya başlayan şirketlerin 
kurulması, büyümesi, yurtdışından 
ülkemize gelmeleri ve depodan sevk 
yerine pazar yeri tipi çalışmalar yap-
maları ile büyük bir potansiyele ulaştı. 
Mevcut ulusal kargo şirketleri artık 
e-ticaret dağıtımlarına cevap vere-
memeye başladılar. Fiyatlarını yük-
selttiler ve hizmet süreleri uzadı. E-ti-
caretin en önemli konusu olan sipa-
rişin bir an önce teslim edilmesi ve 
teslim sürecinin online takibi konusu 

kargo şirketlerini zorlar hale geldi. 
Covid-19 krizinin yaygınlaşması ile 
internet satışları büyük bir artış gös-
terdi ve birçok firma önce İstanbul 
içinde, daha sonra diğer şehirler-
de kendi kargo dağıtım sistemleri-
ni kurmaya karar verdiler. 

Bugün için depolarından ürün sa-
tan e-ticaret şirketleri pazaryeri uy-
gulamasına geçmeye çalışmakta ve 
sevkiyatların tedarikçilerden doğru-
dan sevki konusunda bilgi sistem-
lerinin yeniden yapılandırmaktadır. 
Büyük pazaryeri şirketleri de ürün-
lerin tedarikçilerden toplanması ve 
kargo şirketlerinin bunları konso-
lide etmesi ile maliyet avantajı ya-
ratmayı düşünmektedir. 4 büyük lo-
jistik şirketimiz e-ticaret için kargo 
dağıtım ağı kurmaya çalışmaktadır. 
Ulusal kargo şirketlerimiz yabancı 
şirketlere satılmakta, daha önce his-
se satışı olan şirketler de yabancı-
lar hisse oranlarını artırmaktadır. 

Covid-19 krizinin sona ermesi ile 
birlikte e-ticaret satışları eski düze-
yine kadar düşmese bile bir miktar 
azalacaktır. Kargo sektörü bu bek-
lentiye paralel olarak kendini yapı-
landırmalıdır. Özellikle motosiklet ile 
son teslimatı yapan, semtlerde ma-
ğazalar açarak kısa zamanda tes-
lim gerçekleştiren şirketler için bir 
duraksama dönemi olacaktır. Ulu-
sal kargo şirketlerimiz de yabancı 
teknolojinin ve sistemin avantajla-
rını yaşayacaklardır.

E-TİCARET VE 
KARGO DAĞITIMLARI

Kargo şirketlerinin hızlı ve pahalı olmasına karşılık kutu 
ölçekleri küçüldükçe ambarların aktivitesi azaldı, kar marjları 
düştü ve yükler kargo şirketleri ile taşınmaya başlandı. Büyük 
ölçekli taşımalar için kargo şirketlerinin hepsi kendi lojistik 
şirketlerini kurarak hizmet çeşitlemesine gittiler. 

ATİLLA YILDIZTEKİN

Tedarik Zinciri ve
Lojistik Yönetim Danışmanı

ANALİZ | LOJİSTİK

KOMPLE VE 
PARSİYEL 
TAŞIMACILIK
Parsiyel taşımacılıkta birden fazla firma ya da 
kişiye ait olan yük tek bir araç ile taşınırken, 
komple taşımacılıkta ise bir firma ya da kişiye 
ait yükün nakliyesi tek başına tek bir araç ile 
gerçekleştiriliyor. Komple taşımacılık, taşınması 
gereken yüklerin oldukça fazla olması, 
parsiyel taşımacılık ise yük miktarının daha az 
olması durumunda daha fazla tercih ediliyor. 
Lojistik dosyamızı bu ay ‘komple ve parsiyel 
taşımacılık’ konusunda firmaların verdikleri 
hizmetlere ve uzmanların analizlerine ayırdık.

DOSYA | LOJİSTİK
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LOJİSTİK ŞİRKETLERİ ARTIK PARSİYEL 
TAŞIMAYA AĞIRLIK VERİYOR

Parsiyel taşıma geçmişte ambar adını verdiğimiz taşıma 
şirketleri tarafından yapılıyorken, artık lojistik şirketleri de 
komple taşımaya göre karlılığı yüksek olan parsiyel taşımaya 
ağırlık veriyor. Bölgelere de küçük depolar kuruyor.  

GÜLŞEN YEŞİLDAĞ

Lojistik Danışmanı

LOJİSTİK | ANALİZ

Taşımacılık tanımı içinde iki farklı 
metodu barındırır. Büyük çoğunluğu 
kara taşıması ile olmaktadır. Deniz 
taşımacılığında da özellikle kontey-
ner ile yapılan taşımalarda komp-
le ve parsiyel taşımacılık sözkonu-
su olmakla beraber taşımanın her 
iki ucunda kara taşıması şeklinde 
yapıldığı için bu taşımayı da kısmen 
kara taşıması olarak değerlendirebi-
liriz. Demiryolu taşımasında da çok 
az miktarda parsiyel taşıması söz-
konusudur ancak ağırlıklı olarak va-
gonlar komple olarak doldurulmak-
tadır. Hava taşımasında komple ta-
şımacılık yok denecek kadar azdır, 
taşımaların büyük çoğunluğu par-
siyel taşımadır. 

Komple taşımacılık, aracın taşı-
ma kapasitesinin tek bir müşteri 
için değerlendirilmesi ve genellik-
le tek kalkış noktasından, tek varış 
noktasına olan taşımadır. Ekonomi-
nin gelişmesi, ölçeklerin büyümesi, 
uluslararası taşımanın artması ile 
komple kara, deniz ve demiryolu ta-
şıması artmaktadır. Özellikle deniz 
aşırı taşımalar, uzak mesafe ulus-
lararası taşımalar yaygınlaşmakta-
dır. Artan üretim daha büyük ham-
madde ve mamul depolarına ihtiyaç 
göstermekte olup taşıma maliyetle-
rinin komple taşımalarda birim yük 
taşıma maliyeti bazında daha düşük 
çıkmaktadır. Depolama kapasiteleri 
ve olanakları arttıkça taşıma mali-
yetinin düşürülmesi amacıyla firma-
lar komple taşımaya yönelmektedir. 

Komple taşıma birim ürün taşıma 
maliyetlerini düşürürken depolama 
ve envanter maliyetlerini artırmak-
tadır. Günümüzde firmalar toplam 
tedarik zincir içinde envanter ma-
liyetlerini azaltmaya, tedarik zinciri 
çevrim süresini kısaltmaya, üretilen 

ürünleri depolamak yerine önceden 
belirlenen talepleri anında karşıla-
mak yolunu seçmektedirler. Hızlan-
dırılmış tedarik zincirleri içinde taşı-
ma hızlandıkça taşıma ölçekleri kü-
çülmekte seyrek siparişlerin yerini 
sık ve hızlı yapılması gereken sipa-
rişler almaktadır. Bu uygulama ile 
küçük ölçekli siparişler farklı firma-
lara sevk edilmek durumundadır ve 
parsiyel taşıma gelişmektedir. 

Bu uygulamaların yanında firma-
lara gelecek olan ürünlerin ana fir-
ma tarafından tedarikçilerden top-
lanması ve her firmadan küçük mik-
tarlara ürünlerin belli bir program 
içinde toplanması da bir parsiyel ta-
şıma olarak görülmektedir. Milk-run 
dediğimiz bu uygulama da parsiyel 
taşımaya güzel bir örnektir. 

Sadece gelen malzemelerden değil 

aynı zamanda dağıtım ağında da par-
siyel taşıma artmaktadır. Geçmişte 
merkezi üretimden bölge bayilerine 
yapılan toplu komple taşımalar artık 
daha küçük miktarlarla daha sık ve 
birden fazla bayiye dağıtım yapıla-
rak gerçekleşmektedir. Lojistik şir-
ketler büyük illerin dışında dağıtım 
ve aktarma merkezleri kurmakta ve 
farklı müşterilerinden topladıkları 
ürünleri bu merkezlere taşıyarak 
şehir içi dağıtımlarını yüklerin bir-
leştirilerek sevkini planlamaktadır. 

Parsiyel taşıma geçmişte ambar 
adını verdiğimiz taşıma şirketleri ta-
rafından yapılmakta iken; artık lo-
jistik şirketleri de komple taşımaya 
göre karlılığı yüksek olan parsiyel ta-
şımaya ağırlık vermektedir. Bölge-
lere de küçük depolar kurmaktadır.  

Günümüzdeki yapıyı şu açıklayabi-
liriz; Parsiyel taşımada küçük ebatlı 
ürünler ulusal kargo şirketleri le ta-
şınmaktadır. Orta büyüklükteki ta-
şımalar ise hala ambarlar tarafın-
dan yapılmaktadır. Bir tedarik zincir 
içinde taşınması gereken malzeme-
ler uzun süreli sözleşmelere dayan-
dırılmış ise, lojistik şirketlerin kur-
dukları dağıtım ağında değerlendi-
rilmektedir. 

Lojistik köyler ve merkezler de 
komple ve parsiyel taşıma için birer 
fırsattır. Bu merkezlere uzak mesa-
felerden gelen komple yükler burada 
farklı depolara boşaltılacak ve şehir 
içine parsiyel taşıma ile yük konso-
lidasyonları yapılarak dağıtılacaktır. 

Her şeye rağmen parsiyel taşıma 
zordur, risklidir, maliyetlidir. Buna 
karşılık müşteriye fatura edilen fiyat 
yüksektir. Doluluk oranlarını sağla-
yabildiğimiz sürece parsiyel taşıma-
yı tercih edeceğiz. Kritik nokta dolu-
luktur. Kolaylıklar diliyorum.



www.ekovitrin.com   •   Eylül 202136

COVID-19 PANDEMİSİNDE PARSİYEL 
YÜK TAŞIMACILIĞININ ARTAN ÖNEMİ

DR. ÖĞR. ÜYESİ 
GÜLAÇTI ŞEN 

İESU Ulaştırma Hizmetleri 
Bölüm Başkanı 

LOJİSTİK | ANALİZ

Covid-19 pandemisiyle tüm dün-
yada başlayan sokağa çıkma yasak-
ları ve karantina uygulamaları, gi-
yimden gıdaya, teknolojik ürünler-
den kırtasiye malzemelerine kadar 
her alanda mobil hizmet ve e-tica-
ret uygulamalarını artırmıştır. Kü-
çük parça yüklerin siparişiyle, hızlı 
ve ekonomik taşımacılığın yapılma-
sı zorunluluğu, parsiyel yük taşıma-
cılığının önemini artırmıştır. Farklı 
müşterilerin verdiği farklı sipariş-
lerin, aynı güzergâha gitmesi sebe-
biyle aynı taşıma aracına (konteyner, 
kamyon, kamyonet, tır, uçak vb.) yük-
lenmesi, parça yük taşımacılığı, bir 
diğer ifadeyle parsiyel yük taşıma-
cılığı olarak adlandırılmaktadır. Ka-
rayolu, denizyolu, demiryolu ve ha-
vayolu ulaşım modlarıyla parsiyel 
yük taşımacılığı yapmak mümkün-
dür; ancak en yaygın ulaşım şekli ka-
rayolu parsiyel taşımacılığıdır. Lo-
jistik firmalarının ekonomik fayda 
sağlamak amacıyla başvurduğu bu 
taşımacılık türü, Covid-19 pandemi 
sürecinde artan parça yük sipariş-
leri ile daha çok ön plana çıkmıştır.

Farklı müşterilerin ufak parçalar 
halindeki yüklerini bir konteyneri 
veya kamyonu dolduracak şekilde 
yüklenerek parsiyel taşımacılığın ya-
pılması, firmalar için büyük avantaj 
sağlamaktadır. En önemli avantajla-
rının düşük maliyet ve zaman tasar-
rufu olduğu ifade edilebilir. Yüklerin 

kapladığı alan kadar ücret talep edil-
mesi müşteriyi cezbederken, aynı gü-
zergâha gidecek farklı müşterilerin 
yüklerinin aynı araca yüklenmesi, 
taşıyıcı firmaya hem kazanç hem 
de zaman tasarrufu sağlamaktadır. 

Covid-19 pandemisiyle müşterile-
rin online alışveriş yapması, parsiyel 
yük taşımacılığında dijital alt yapı zo-
runluluğunu doğmuştur. Firmaların 
gerekli dijital alt yapıyı sağlaması ve 
operasyonlarında kaliteyi artırması 

gerekmektedir. Müşteri bilgilerinin 
takibi ve güncel bilgi akışının yapıla-
bilmesi için parsiyel yük taşımacılı-
ğında dijital dönüşüm başlamış ve 
bu taşımacılık türü, karayolu taşıma-
cılığında firmalar tarafından tercih 
edilir duruma gelmiştir. 

Parsiyel yük taşımacılığı açısın-
dan, Türkiye’nin yurt içindeki ve 
yurt dışındaki coğrafi konumu da 
dikkat çekmektedir. Türkiye, Avru-
pa, Asya ve Afrika’nın birbirleri ile 
yaklaştığı bir kavşakta yer almak-
tadır. Doğu-batı eksenli taşımacılık 
faaliyetleri açısından ve uluslarara-
sı karayolu güzergâhları bakımın-
dan önemli koridorların üzerinde 
olan Türkiye, üç tarafının denizler-
le çevrili olması ve limanlarıyla ka-
rayolları-denizyolu taşımacılığının 
entegrasyonunu sağlaması açısın-
dan karayolu taşımacılığında önemi-
ni korumaktadır. 2020 yılında çoğu 
sektörü olumsuz etkileyen Covid-19 
pandemisinde, TÜİK verilerine göre 
karayolu taşımacılığının ağırlık ba-
zında, Mart ayından Eylül ayına ka-
dar ciddi bir düşüş gözlemlenmiştir. 
Ancak gelişen teknoloji ve diğer ula-
şım modları arasında önemini ar-
tıran parsiyel yük taşımacılığı, Co-
vid-19 pandemisinden sonra dijital 
altyapı, gelişen teknoloji ve artan ta-
lep ile Türkiye’deki lojistik işletme-
ler ve müşteriler tarafından daha 
çok tercih edilir konuma gelmiştir.

Karayolu, denizyolu, demiryolu ve havayolu ulaşım modlarıyla 
parsiyel yük taşımacılığı yapmak mümkün; ancak en yaygın ulaşım 
şekli karayolu parsiyel taşımacılığı. Lojistik firmalarının ekonomik fayda 
sağlamak amacıyla başvurduğu bu taşımacılık türü, Covid-19 pandemi 
sürecinde artan parça yük siparişleri ile daha çok ön plana çıktı.
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ÇOBANTUR BOLTAS Lojistik Direktörü ve İcra Kurulu Üyesi Cumhur Erzurumluoğlu, “Komple 
ve parsiyel taşımalar ile tüm Avrupa ülkelerine taşımalar gerçekleştirebiliyoruz. Türk Alman 

lojistik ağı olmamızın ortaya çıkardığı en güçlü özelliklerimizden biri de bu.”
ÇOBANTUR BOLTAS, komple ve parsiyel 

taşımalar ile tüm Avrupa ülkelerine taşıma-
cılık hizmeti veriyor. İhracat taşımalarının 
yüzde 65’ini komple, yüzde 35’ini de parsi-
yel olarak gerçekleştiren ÇOBANTUR BOL-
TAS’ın ithalat taşımalarındaki oranları ise 
yüzde 95 parsiyel, yüzde 5 komple. ÇOBAN-
TUR BOLTAS Lojistik Direktörü ve İcra Ku-
rulu Üyesi Cumhur Erzurumluoğlu, lojistik 

sektöründe verdikleri hizmetleri ve yatırım 
planlarını Ekovitrin’e anlattı.

Lojistik sektöründe 2021 yılının ilk yarı-
sında sergilediğiniz performansı ve yaptı-
ğınız yatırımları anlatır mısınız? Yatırım, 
filo ve pazar payı anlamında ulaştığınız bü-
yüklükten bahseder misiniz? 

ÇOBANTUR BOLTAS olarak 2020 yılı sonunda, 

pandemiye rağmen yeni bir yatırım projesi 
içine girdik. Filomuzu yenilemek adına, eski 
dorselerimizi elden çıkararak, iki kat artış-
la yeni dorseler almak üzere anlaşma yap-
tık. Yeni dorselerimizin yüzde 80’ini teslim 
aldık. Böylece filomuzu hem gençleştirmiş 
hem de genişletmiş olduk. Bununla birlik-
te gabari dışı taşımalarımızdaki etkinliği-
mizi daha da artırmak adına bu alandaki 

yatırımlarımıza hız verdik ve low-bedleri-
mizi yeniledik. Bu low-bedler aynı zaman-
da özel tasarım olduğu için swap body ve 
konteyner taşımamıza da imkan tanıyor. 

Erenköy ve Dilovası’ndaki depolarımı-
zı modernize ettik. Ayrıca Orhanlı’da 5 bin 
metrekare gümrüklü antrepomuzu devre-
ye aldık. İzmir’deki gümrüklü ve serbest de-
pomuzun kapasitesini 5 bin metrekareye çı-
karttık. Bin 200 metrekarelik serbest ihra-
cat depomuzu da hayata geçirdik. 

2021’in ilk 6 ayında operasyonlarımızda 
yüzde 24’lük bir artış var. Kurda yaşanan 
hareketlilik ithalatta birtakım yavaşlamala-
ra sebebiyet verse de ihracat operasyonla-
rımız artarak devam ediyor. Pazar payımı-
zı artırırken mevcut müşterilerimiz arası-
na yenilerini de ekledik.

Denizyolunda yaşanan konteyner krizi ka-
rayolu ve intermodal hattında artışlara ne-
den oldu. 2021’in son çeyreğinde ihracatın 
yine bu şekilde devam edeceğini, ithalatın 
da bir nebze artabileceğini düşünüyoruz. 

Önümüzdeki yıl Balkan ülkelerine karayo-
lu ile parsiyel ve komple taşımalar gerçek-
leştirmeye başlayacağız. Bu süreçte insan 
odaklı yatırımlar da yaptık. İnsan kaynağımızı 
daima dinamik tutmaya özen gösteriyoruz. 

“SÜRÜCÜLERİMİZİN YÜZDE 95’İ 
ADR BELGESİNE SAHİP”

ÇOBANTUR BOLTAS olarak komple ve 
parsiyel taşımacılığa yönelik sunduğu-
nuz çözümler, toplam lojistik hizmetleri-
niz içinde ne kadarlık yere sahip? Komp-
le ve parsiyel taşımacılıkta hangi kriter-
lere önem veriyorsunuz?

İhracat taşımalarımızın yüzde 65’i komp-
le, yüzde 35’i parsiyel olarak gerçekleşirken; 
ithalatta taşımalarımızın yüzde 95’i parsi-
yel, yüzde 5’i komple oluyor. 

İthalat taşımalarımızın ağırlığı, yüzde 55-
60 oranında, yanıcı ve kimyevi ürünlerden 
oluşuyor. Filomuz ADR mevzuatlarına göre 
şekillenmiş olup, sürücülerimizin yüzde 95’i 
de ADR belgesine sahip.

Hizmetlerimizin tamamında en önem-
li kriterlerimiz müşteri memnuniyeti, yü-
kün güvenliği ve zamanında teslimat. Sun-
duğumuz hizmetlerde kaliteyi sürekli hale 
getirebilmek amacıyla tüm operasyon sü-
reçlerini en ince ayrıntısına kadar kontrol 
altında tutuyoruz. 

ÇOBANTUR BOLTAS’ın komple ve parsi-
yel taşımacılıkta sahip olduğu lojistik ağ 
hangi ülkeleri kapsıyor, hangi güzergah-
ları kullanıyorsunuz? 

ÇOBANTUR BOLTAS olarak komple ve 
parsiyel taşımalar ile tüm Avrupa ülkeleri-
ne taşımalar gerçekleştirebiliyoruz. Türk 

Alman lojistik ağı olmamızın ortaya çıkar-
dığı en güçlü özelliklerimizden biri de bu. 

Lojistik sektörüne baktığımızda karşı-
mıza nasıl bir tablo çıkıyor? Koronavirüs 
sektörü ve firmanızı nasıl etkiledi?

Salgının ilk çıktığı aylarda her sektörde 
bir miktar olumsuz etkilenme söz konusuy-
du. Özellikle Avrupa tarafında ciddi bir kriz 
yaşandı. Sınır geçişlerinin kapatılması se-
bebiyle karayolunda ciddi sorunlar yaşan-
dığını gördük. 2020 yılının Nisan ayı sonuna 
doğru sürücülere gerekli vize kolaylığı sağ-
landı ve kriz bir şekilde aşıldı. Pandeminin 
özellikle ilk başlarda lojistiği engelleyeceği 
düşünülürken geçen yılın Mayıs ayından iti-
baren lojistik sektörü ciddi bir ivme kazandı. 

Bazı ülkelerin engelleyici tavırlarından do-
layı hala bazı sorunlar yaşandığını görüyo-
ruz. Bunların da ilerleyen süreçte ülkelerin 
ikili görüşmeleriyle aşılacağını düşünüyoruz.

2021 yılının ikinci yarısına yönelik he-
defleriniz ve yatırım planlarınız nelerdir? 
Hangi yatırımlarla ve hizmetlerle sektörde 
ön planda yer alabilmeyi hedefliyorsunuz?

2012’den bu yana intermodal taşıma ope-
rasyonları gerçekleştiriyoruz. Avrupa inter-
modal operasyonlarımızı Ro-Ro ile Trieste’ye 
ulaştırıyor, devamında tren ya da karayolu 
ile devam ederek tamamlıyoruz. 

Bu yıl DFDS ile yaptığımız işbirliği netice-
sinde Nürnberg’den haftada iki gün Nür-
nberg-Trieste tren seferleri yapmaya baş-
ladık. Bu hattı geliştirmek istiyoruz. Ayrıca 
Halkalı’dan Duisburg’a taşımalar gerçek-
leştiriyoruz. 2022’de bu hattımızı daha ak-
tif hale getireceğiz.

“TÜM AVRUPA’YA 
TAŞIMACILIK YAPIYORUZ”

SÖYLEŞİ | CUMHUR ERZURUMLUOĞLU

CUMHUR ERZURUMLUOĞLU: “Bu 
yıl DFDS ile yaptığımız işbirliği 
neticesinde Nürnberg’den haftada 
iki gün Nürnberg-Trieste tren 
seferleri yapmaya başladık. Bu 
hattı geliştirmek istiyoruz. Ayrıca 
Halkalı’dan Duisburg’a taşımalar 
gerçekleştiriyoruz. 2022’de bu 
hattımızı daha aktif hale getireceğiz.”
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TTS Lojistik Grup Genel Müdürü Ferhan Demirel, “Ağırlıklı olarak parsiyel taşımacılıkta hizmet 
veriyoruz. Ancak 2021 yılında komple taşımalarımızda da belirgin bir artış var. Özellikle 
ithalatta ilaç, ilaç hammaddesi ve kimyasal taşımalarında oldukça uzmanız. İhracatta ise 

tekstil, ambalaj ve otomotiv sektörüne hizmet veriyoruz” dedi.

TTS Lojistik Grup Genel Müdürü Ferhan 
Demirel, 2021 yılının ilk 6 ayını 2020 yılının 
ilk 6 ayına göre hem ciro hem de yükleme 
sayısı olarak yüzde 20 artış ile kapattıkla-
rını söyledi. Bu yıl araç ve ekipman yatırımı 
yapmaya devam etmenin yanı sıra, YYS sta-
tüsünde izinli gönderici yetkisi almak için 
de çalışmalarının son aşamada olduğunu 
belirten Ferhan Demirel, “Bununla ilgili ola-
rak depo ve ekipman yatırımlarımız da bit-
mek üzere. 2021 yılı sonu itibariyle toplam 
öz mal ünite sayımızın 60’a ulaşmasını he-
defliyoruz. Aynı zamanda 2021 yılının ilk 6 
ayında deniz ve hava kargo olarak olduk-
ça iyi bir performans sergiledik. Bu yıl so-
nuna kadar bu alanda da büyümeye devam 
edeceğiz” dedi.

Grup olarak ağırlıklı olarak parsiyel taşı-
macılıkta hizmet verdiklerini kaydeden Fer-
han Demirel, “Ancak 2021 yılında komple ta-
şımalarımızda da belirgin bir artışımız var. 
Özellikle ithalatta ilaç, ilaç hammaddesi ve 
kimyasal taşımalarında oldukça uzman oldu-
ğumuzu söyleyebilirim. İhracatta ise tekstil, 
ambalaj ve otomotiv sektörüne hizmet veri-
yoruz. Avrupa’da çeşitli lokasyonlardaki de-
polarımızdan hemen her gün çıkışımız var. 
Araçlarımız Batı Avrupa’da hat olarak kara-
yolu güzergahını kullandığı için oldukça hız-
lı bir servis sağlayabiliyoruz. İtalya hattında 
Ro-Ro ile hem ekonomik hem de makul sü-
relerde parsiyel ve komple taşıma yapıyo-
ruz. Müşterilerimizin en önemli beklentisi 
düzenli bilgi akışı. Şirket olarak altyapımız 
ve profesyonel ekibimiz ile bu konuda olduk-
ça başarılı olduğumuzu düşünüyoruz. Ana 
hatlarımız Almanya, Belçika, Hollanda, İtal-
ya, Fransa, İspanya ve İngiltere. Bu hatlarda 
İtalya ve İspanya harici hatlarda karayolu 
ile hizmet veriyoruz. İtalya ve İspanya hat-
tında Ro-Ro ile daha efektif hizmet verile-
biliyor coğrafi konumlarından dolayı” diye 

konuştu. Pandeminin bütün dünyada hem 
firmaları hem de insanları oldukça kötü et-
kilediğine değinen Ferhan Demirel, “Lojis-
tik sektörü buna rağmen ilginç bir şekilde 
büyüdü.  Hem navlun fiyatları hem de ekip-
man talebi arttı. Özellikle deniz yolunda ekip-
man talebi nedeniyle navlunlar inanılmaz 
yükseldi. Ülkemizde de ihracatın belirgin bir 
şekilde artması navlunların da artmasına 
neden oldu. Bu durumun 2022 yılı sonuna 
kadar bu şekilde gideceğini düşünüyorum. 
Biz de yatırımlarımızı buna göre şekillendi-
riyoruz” şeklinde konuştu.

Ferhan Demirel, sözlerine şöyle devam 
etti: “Kasım ayında 2021 için verdiğimiz 11 
adet çekici ve treylerden oluşan siparişimi-
zi teslim alacağız. Bunun yanında izinli gön-
derici belgemizi alarak hem depolarımız-
dan araçlarımızı gümrüğe uğramadan ve 
Kapıkule’de bazen 3-4 günü bulan sıra bek-
leme sorununu yaşamadan öncelikli çıkış 
yapabilmeyi hedefliyoruz. Bu bize hem sefer 
sayısı olarak çok olumlu bir katkı sağlaya-
cağı gibi hem de müşterilerimize mallarını 
çok daha hızlı sevk imkanı tanıyacak. Ayrıca 
üretimden kaynaklı gecikmeler de bu ser-
visimizle Avrupa’daki alıcılarına sorunsuz 
teslimat yapmalarına imkan sağlayacağız.”

Lojistiğin pandemide hiç ara vermeden fe-
dakârca çalışan en önemli sektörlerden bi-
risi olduğuna dikkat çeken Ferhan Demirel, 
“Bir çok arkadaşımız bu süreçte maalesef 
hasta oldu. Buna rağmen müşterilerimize 
hizmete aynı hız ve özenle devam ettik. Lo-
jistik sektörünü özelinde beklentimiz sürü-
cülerimizin kısa süre verilen vizeleri, uzun 
gümrük beklemeleri gibi sorunlarımızın ele 
alınıp çözüme kavuşması. Bu gibi sorunla-
rımız çözüldüğünde Türk nakliyecisinin di-
namik, deneyimli işgücü ve altyapısı ile ül-
kemiz  ihracatını arttırmasında itici güç ol-
maya devam edeceğini düşünüyorum” dedi.

“AĞIRLIKLI OLARAK PARSİYEL 
TAŞIMACILIK HİZMETİ VERİYORUZ”

LOJİSTİK | TTS LOJİSTİK

FERHAN DEMİREL: “Ana hatlarımız Almanya, 
Belçika, Hollanda, İtalya, Fransa, İspanya ve 
İngiltere. Bu hatlarda İtalya ve İspanya harici 
hatlarda karayolu ile hizmet veriyoruz. İtalya ve 
İspanya hattında Ro-Ro ile daha efektif hizmet 
verilebiliyor coğrafi konumlarından dolayı.”

TTS LOJİSTİK GRUP GENEL MÜDÜRÜ FERHAN DEMİREL:
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VİP Transport İşletme Müdürü Vedat Tutu, “Yüzde 100 müşteri memnuniyeti ile 
çalıştığımızdan pandemi döneminde yüklerimizi zamanında teslim ettik. 2021 yılı 6. ay 

itibariyle 60 çekici ve 60 yarı römork yatırım kararı aldık ve siparişleri verdik. Bu şekilde 
hem filomuz gençleşmiş hem de yüzde 25 büyümüş olacak” dedi.

1998 yılında 20 kişilik bir ekiple İstoç’ta 
mütevazi bir ofiste faaliyetlerine başlayan 
VİP Transport, bugün 250 kişilik deneyim-
li ekibiyle, İstanbul’un lojistik üssü Hadım-
köy’de 20 bin metrekarelik tesisinde ihra-
cat, lojistik ve depolama hizmetleri sunmaya 
devam ediyor. VİP Transport İşletme Müdü-
rü Vedat Tutu, lojistik sektöründe verdikleri 
hizmetleri ve hedeflerini Ekovitrin’e anlattı.

Lojistik sektöründe 2021 yılının ilk yarı-
sında sergilediğiniz performansı ve yaptı-
ğınız yatırımları anlatır mısınız? Yatırım, 
filo ve pazar payı anlamında ulaştığınız bü-
yüklükten bahseder misiniz? 

Kısaca VİP’i tanıtarak başlamak istiyo-
rum. Ticari hayatına 1998 yılında 20 kişilik 
bir ekiple İstoç’ta mütevazi bir ofiste başla-
yan VİP Transport, bugün 250 kişilik dene-
yimli ekibiyle, İstanbul’un lojistik üssü Ha-
dımköy’de 20 bin metrekarelik tesisinde ih-
racat, lojistik ve depolama hizmeti sunuyor. 
Sahip olduğu İSO Kalite Belgeleri (9001-14001-
45001-27001-10002), YYS ve İzinli Gönderi-
ci sertifikaları ile hizmetlerinde ‘yaptığını 

yazan/yazdığını yapan’ olarak biliniyor. VİP 
Transport’ta sürpriz olmaz. ‘Yapamayacağı-
nı söylemez, söylediğini mutlaka yapar’ ilke-
si ile müşterilerine hizmet veriyor.

VİP Uluslararası Taşımacılık olarak, ‘yüz-
de 100 müşteri memnuniyeti’ ile çalıştığı-
mızdan başarımızı sürdürmek için pande-
mi dönemi olan 2020 yılı ve bugüne kadar 
hiçbir maliyet ve fedakarlıktan kaçınmadan 
aldığımız, taşıdığımız yüklerimizi zamanında 
teslim ettik. 2021 yılı 6. ay itibariyle filomuz-
da eskiyen araçları elden çıkartmak ve filo-
muza yeni araçları katmak için 60 çekici ve 
60 yarı römork semi treyler için yatırım ka-
rarı alındı ve siparişler verildi. Çevre dostu 
çekiciler ve çift kat, tren yüklemeli yarı rö-
mork treylerlerimizi yıl sonu itibarı ile tes-
lim almaya başlayacağız. Bu şekilde hem fi-
lomuz gençleşmiş hem de yüzde 25 büyü-
müş olacak. Yaşamış olduğumuz yoğun ve 
sıkıntılı pandemiye rağmen ve döviz kuru 
artışı ithalatı yavaşlatmış olsa da, 2021 Ha-
ziran itibariyle işlerimizde artış oldu ve ar-
tarak devam ediyor. Filomuza yeni araçlar 
eklenirken, personel kadromuza da lojistik 

mezunu veya dil bilen yeni arkadaşlarımızı 
kattık, ayrıca portföyümüze yeni müşterileri-
mizi de ekleyerek büyümeye devam ediyoruz. 

“İHRACAT TAŞIMALARIMIZIN 
YÜZDE 95’İ PARSİYEL”

Vip Transport olarak, komple ve parsi-
yel taşımacılığa yönelik sunduğunuz çö-
zümler, toplam lojistik hizmetleriniz için-
de ne kadarlık yere sahip? Komple ve par-
siyel taşımacılıkta hangi kriterlere önem 
veriyorsunuz?

Vip Uluslararası Taşımacılık olarak ihra-
cat taşımalarımızın yüzde 95’i parsiyel, ka-
lanını ise mevcut müşterilerimizin komple 
yüklerini taşıma olarak gerçekleştiriyoruz. 
İthalat taşımalarımız komple ve parsiyel ola-
rak yarı yarıya. 

“TÜRKİYE İLE FRANSA ARASINDA 
TİCARETİN GÜVENİLİR ELÇİSİYİZ”

Vip Transport’un komple ve parsiyel ta-
şımacılıkta sahip olduğu lojistik ağ hangi 
ülkeleri kapsıyor, hangi güzergahları kul-
lanıyorsunuz? 

Lojistik sektörünün genç ve başarılı oyun-
cularından biri olan VİP Uluslararası Taşı-
macılık, Türkiye-Fransa-Türkiye arasında 
ticaretin güvenilir elçisi. Sadece bir hatta 
ama ‘yüzde 100 performans ve yüzde 100 
müşteri memnuniyeti’ ile çalışıyor.

“KRİZDE SÜRECİ 
SORUNSUZ YÜRÜTTÜK”

Lojistik sektörüne baktığımızda karşı-
mıza nasıl bir tablo çıkıyor? Pandemi, sek-
törü ve firmanızı nasıl etkiledi?

Firmamızın sahibi Sayın Ali Sait Ünlü bey 
Fransa’da ikamet ettiği için, koronavirüs sal-
gını dünyada patlak verdiğinde yüksek ön-
görüsü sayesinde ihracat yüklü sefere çı-
kacak araçlarımızı komple şoförlü bir şe-
kilde Yalova/Sete Ro-Ro hattından gemiye 
bindirdik ve uçaklara yasaklar gelmeden 
sürücülerimizin de 3’te 1’ini uçurup Sete’ye 
gönderdik. Bu şekilde Fransa’ya sefere gi-
den sürücülerimiz yükledikleri araçları Se-
te’den gemiye verip, Türkiye’den giden diğer 
aracı alarak devam ettiler. Vize konusun-
da sağlanan kolaylık sayesinde ülke geneli 

krizde biz süreci sorunsuz çözmüş olduk. 
Dünyada hızla boşalan rafların tekrar dol-
durulacağını bilerek hazır olduğumuzdan 
Mayıs 2021 itibariyle artan taşımalarımızı 
eksiksiz yerine getiriyoruz. 

2021 yılının ikinci yarısına yönelik he-
defleriniz ve yatırım planlarınız nelerdir? 
Hangi yatırımlarla ve hizmetlerle sektörde 
ön planda yer alabilmeyi hedefliyorsunuz? 

Teknolojiye yatırıma devam ederken, an-
laşması yapılmış olan 60 çekici + 60 yarı rö-
mork teslim sürecini bekliyoruz. Firmamı-
zın merkez üssü Hadımköy’de bulunan tek-
nolojik yatırımlarımızı asla hafife almadık. 
Tesislerimizde kesintisiz internet ve yüksek 
güçlü jeneratörlerimiz sayesinde tüm bilgi-
lerimize her zaman ulaşılıyor, eksiksiz ta-
kip ve bilgi akışı sürdürülüyor. Kullanmak-
ta oluğumuz yazılım programı ve Araç Ta-
kip Sistemi son derece hassas ve istenileni 
veriyor. 7/24 kesintisiz takip ve eksiksiz hiz-
meti ile müşterilerimiz emrinde olduğumu-
zu bilirler. 

Firma içinden ve dışarıdan eğitmenlerle 

gerek sürücülerimizi gerek personelimizi sü-
rekli bilinçlendirme eğitimlerini gerçekleşti-
riyoruz. Eğitimlere katılım sertifikalı. Kalite 
eğitimleri, tehlikeli madde eğitimleri, CMR ve 
sigorta eğitimleri, takograf eğitimleri, iş ve 
yük güvenliği eğitimleri, YYS eğitimleri, ilk-
yardım eğitimleri, yangın tatbikatı gibi far-
kındalık eğitimleri veriliyor.

Son olarak özellikle vurgulamak istedi-
ğiniz mesajınız var mı?

Tüm dünya ile birlikte, lojistik sektörünün 
pandemi sebebi ile çok önemli olduğunu ve 
ne iş yaparsanız yapın, lojistik olmadan ya-
pılamayacağını öğrenmiş olduk. Lojistik sek-
törü de yeni dünya düzenine uyacak. Artık 
hiçbir şey eskisi gibi olmayacak. Bizler de 
kendimizi geleceğe hazırlıyoruz. Gelecek-
te insansız araçtan, insansız depolamalara 
kadar her şey yeni dünya düzenine uymak 
zorunda. VİP Taşımacılık bu yola çıkarken, 
‘tek hatta yüzde 100 müşteri memnuniyeti’ 
ile çıktı ve bunu sağladı. Güven bir kere ku-
rulur, bunu sürdürdüğünüz müddetçe var-
sınız ve dürüstsünüz. Biz dürüstçe varız.

“YÜZDE 100 MÜŞTERİ 
MEMNUNİYETİ İLE ÇALIŞIYORUZ”

SÖYLEŞİ | VEDAT TUTU

VEDAT TUTU: “Vip 
Uluslararası Taşımacılık 
olarak ihracat 
taşımalarımızın yüzde 
95’ini parsiyel, kalanını ise 
mevcut müşterilerimizin 
komple yüklerini taşıma 
olarak gerçekleştiriyoruz. 
İthalat taşımalarımız 
komple ve parsiyel olarak 
yarı yarıya.” 

VİP TRANSPORT İŞLETME MÜDÜRÜ VEDAT TUTU:



www.ekovitrin.com   •   Eylül 202144

Alışan Lojistik İcra Kurulu Üyesi Ayhan Özekin, “Otomasyon ve akıllı teknolojilerimiz ile kriz 
zamanlarında dağıtım merkezleri ve depolarımızın çalışmaya devam etmelerini sağladık. Tüm 
bunlar, krize rağmen verimlilik sağlamamıza ve dolayısıyla müşteri memnuniyetini ve hizmet 

kalitemizi artırmamıza neden oldu” dedi.
Alışan Lojistik İcra Kurulu Üyesi Ayhan 

Özekin, 2020 yılını, hedefledikleri rakamla-
ra ulaşarak, 780 milyon TL mertebesinde ka-
pattıklarını ve 2021 yılında pandemi ve diğer 
bütün olumsuzluklara rağmen, yaklaşık yüz-
de 15 seviyelerinde bir büyüme hedefi öngör-
düklerini belirtti. Alışan Lojistik olarak, özel-
likle pandemi ile birlikte, teknoloji ve lojistik 
4.0 çalışmalarının önemini bir kez daha an-
ladıklarına değinen Ayhan Özekin, “Öncelikle 
kurum içinde aldığımız tedbirler kapsamın-
da uzaktan/evden çalışma modelini geçen 
yıl mart ayı itibari ile iş yapış şekillerimizi 
değiştirdik. Kesintisiz ancak korunmalı bir 
hizmeti sürdürdük, kamu ile olan işbirlikle-
rimizi bu bağlamda artırdık. Bu esnada içe-
ride çalışan memnuniyetini sağladık. Diğer 
yandan ise otomasyon ve akıllı teknolojileri-
miz ile kriz zamanlarında dağıtım merkezle-
ri ve depolarımızın çalışmaya devam etmele-
rini sağladık. Tüm bunlar, krize rağmen ve-
rimlilik sağlamamıza ve dolayısıyla müşteri 
memnuniyetini ve hizmet kalitemizi artırma-
mıza neden oldu. Son dönemki dijital dönü-
şüm yolculuğumuzda ayrıca, veri tabanı ve 
uygulama servisleri geçişi, sunucu projesi, 
doküman yönetimi ve SharePoint güvenlik 
seviyesinin artırılmasından oluşan beş fark-
lı geçiş rotasında Microsoft Azure ile çalı-
şarak bulutun getirdiği maliyet, güvenlik ve 
inovasyon avantajlarından da yararlanma-
ya başladık” dedi. 

Komple ve parsiyel taşımacılığına yönelik 
bir altyapılarının olduğuna dikkat çeken Ay-
han Özekin, “Özellikle yurtiçi paketli ve ulus-
larası paketli taşıma anlamında hem parsi-
yel hem de komple çözümler üretebiliyoruz. 
Gidilen bölgenin lokasyonu, araçta bir ara-
da taşınacak ürünün muhteviyatı ile sürü-
cülerimizin özel ehliyet ve yetkinlikleri bu 
konudaki temel parametreler. Lojistik ağı-
mız Balkanlar, Orta Avrupa, İran ve CIS ül-
kelerini kapsıyor. En büyük pay sahibi olan 

Orta Avrupa’ya Ro-Ro ve tren güzergâhla-
rıyla ulaşıyoruz” diye konuştu.

Pandemi ile birlikte özellikle e-ticarette 
mecburi değişikliklerin görüldüğünü ifade 
eden Ayhan Özekin, “Bu sebeple daha yay-
gın depoculuk ve mikro dağıtım faaliyetleri 
gündemimize geldi, gelmeye de devam ede-
cek. Zira stok politikaları değişti, değişiyor. 
‘Tam zamanında’ ürün politikası, karantina 
dönemi sonrasında yeniden tasarlanacak 
bir üretim politikası haline geldi. Artık ku-
rumlar, belirsizliklere karşı envanterlerini 
yeniden ayarlayacak ve daha fazla stok tut-
ma eğiliminde olacaklar. Biz de Alışan Lojis-
tik olarak bu çerçevede yatırımlarımıza de-
vam edeceğiz” şeklinde konuştu.

Ayhan Özekin, sözlerine şöyle devam etti: 
“Alışan Lojistik, bildiğiniz gibi, kurulduğu 1985 
yılından bu yana başta uluslararası nakliye 
olmak üzere, depo ve antrepo hizmetleri, li-
kit enerji taşımacılığı, entegre lojistik servis 
sağlayıcılığı gibi pek çok operasyon yürüten; 
sektörde ‘kontrat lojistiği’ diye de ifade edilen 
entegre lojistik hizmetleriyle, müşteri talep-
lerini A’dan Z’ye kurgulayan, ihtiyaca özel lo-
jistik çözümler geliştiren ve ağırlıklı olarak 
proje bazlı çalışan bir marka. Ancak, bizi fark-
lı kılan, kurulduğumuz günden bu yana bir-
çok sektörün yanı sıra ağırlıklı olarak hızlı 
tüketim malları (FMCG) ve kimya sektörlerine 
hizmet sunmaya devam etmemiz. Bu sebep-
le, kimya sektörünün en önemli başlıkların-
dan biri olan tehlikeli kimyasalların elleçlen-
mesi, taşınması ve depolanması konusunda 
çok ciddi bir uzmanlığımız, altyapımız, halen 
sürmekte olan yatırımlarımız ve başarılı bir 
çalışma modelimiz bulunuyor. Başta SQAS 
ve ADR olmak üzere uluslararası standart-
lar ve yasal mevzuatlar düzeyinde süreçle-
rini yöneten şirketimiz, bu dönemde de, an-
cak bu dönemden bağımsız olarak, yatırım-
larını bu temel üstüne planladı ve teknolojiye 
daha fazla eğildi; eğilmeye de devam ediyor.”

“PANDEMİDE MÜŞTERİ MEMNUNİYETİNİ 
VE HİZMET KALİTEMİZİ ARTIRDIK”

ALIŞAN LOJİSTİK İCRA KURULU ÜYESİ AYHAN ÖZEKİN:

LOJİSTİK | ALIŞAN LOJİSTİK

AYHAN ÖZEKİN: “Lojistik ağımız Balkanlar, Orta Avrupa, 
İran ve CIS ülkelerini kapsıyor. En büyük pay sahibi olan 

Orta Avrupa’ya Ro-Ro ve tren güzergâhlarıyla ulaşıyoruz.”
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Mercedes-Benz Türk Aksaray Kamyon Fabrikası, 300 bininci kamyonunu üretim bandından 
indirerek önemli bir dönüm noktasına ulaştı. Mercedes-Benz’in tüm dünyadaki 3 kamyon 
fabrikasından biri olan Mercedes-Benz Türk Aksaray Kamyon Fabrikası’nın 300 bininci 

kamyonu, Transaktaş Global Lojistik’e teslim edilen, Mercedes-Benz çekici ailesinin en yeni 
üyelerinden Actros 1851 Plus oldu.

Daimler AG’nin en önemli kamyon üretim 
üslerinden biri konumunda ve dünya stan-
dartlarında üretim yapan Mercedes-Benz 
Türk Aksaray Kamyon Fabrikası, kuruldu-
ğu günden bu yana yatırımlarıyla kendini 
yenilemeye ve geliştirmeye devam ediyor. 
Bin 900’ün üzerinde çalışanı ile Türkiye’de 
üretilen her 10 kamyondan 7’sinin üretimi-
ne imza atan Mercedes-Benz Türk Aksa-
ray Kamyon Fabrikası; üretimiyle, istihda-
mıyla, AR-GE faaliyetleri ve ihracatı ile Tür-
kiye’nin ekonomik ve sosyal kalkınmasına 
katkı sağlamayı sürdürüyor.

“FABRİKA TARİHİNİN 
EN YÜKSEK ÜRETİM RAKAMINA 
İMZA ATIYORUZ”

Mercedes-Benz Türk Aksaray Fabrika Di-
rektörü / İcra Kurulu Üyesi Uluç Batmaz, “Tür-
kiye’deki köklü geçmişimiz ve Aksaray’da-
ki 35 yıllık deneyimimizin ürünü olan 300 
bininci kamyonumuzu banttan indirmenin 
gururunu ve mutluluğunu yaşıyoruz. Fab-
rika tarihinin en yüksek üretim rakamla-
rına imza atmayı planladığımız bu yıl, ihra-
cat rakamımızı geçtiğimiz yıla göre yüzde 
50’nin üzerinde artırmayı hedefliyoruz. Gü-
nümüzde Mercedes-Benz’in tüm dünyada-
ki 3 kamyon fabrikasından 1’i olan Aksaray 
Kamyon Fabrikamız, gerçekleştirdiği yük-
sek nitelikli ve katma değerli sanayi üreti-
miyle bölge ve ülke ekonomisine büyük kat-
kıda bulunuyor. Bu önemli dönüm noktası 
vesilesiyle 35 yıllık fabrika tarihimizde eme-
ği olan ve bugün bu başarıyı devam ettiren 
tüm çalışanlarımıza ve tedarikçilerimize te-
şekkür etmek istiyorum” dedi. 

TOPLAM İHRACAT 
86 BİN ADEDİ AŞTI

Yüksek standartlar ve kalitede üretim ya-
pan Mercedes-Benz Türk Aksaray Kamyon 
Fabrikası, Almanya, Fransa, Hollanda, İtalya, 

İspanya, Portekiz, Belçika, Litvanya, Çek Cum-
huriyeti, Polonya, Avusturya, Macaristan, Slo-
vakya, Slovenya, Romanya ve Bulgaristan gibi 
Avrupa ülkelerine kamyon ihraç ediyor. Tür-
kiye’den ihraç edilen her 10 kamyondan 8’ini 
üreten Mercedes-Benz Türk Aksaray Fabri-
kası’nın kamyon ihracatı, kurulduğu 2001 yı-
lından bu yana 86 bin adedi aştı. 

KAMYON AR-GE’SİNDE 
AKSARAY İMZASI 

Kamyon ürün grubu özelinde üstlenilen 
küresel ek sorumluluklar sebebiyle 2018 yı-
lında 8,4 milyon avroluk yatırım ile Aksa-
ray Kamyon Fabrikası bünyesinde faaliyete 

alınan Aksaray Ar-Ge Merkezi, tüm dünya-
daki Mercedes-Benz kamyonlarının tek yol 
testi onay merci konumunda olmayı sürdü-
rüyor. Türkiye’nin mühendislik ihracatı ko-
nusundaki başarılarına katkıda bulunan Ak-
saray AR-GE Merkezi hem Türkiye’nin hem 
de Aksaray’ın konumu kuvvetlendiriliyor.

Mercedes-Benz Türk, tüm Türkiye çapın-
da yürüttüğü kurumsal sosyal sorumluluk 
projeleriyle de iyi bir kurumsal vatandaş 
kimliğine sahip. Şirket, yürüttüğü Her Kı-
zımız Bir Yıldız, EML’miz Geleceğin Yıldızı, 
Women In for Mercedes gibi kurumsal sos-
yal sorumluluk projeleri ile ülkenin sosyal 
kalkınmasına katkı sağlamayı sürdürüyor.

MERCEDES-BENZ TÜRK, 300 
BİNİNCİ KAMYONUNU ÜRETTİ

LOJİSTİK | MERCEDES-BENZ TÜRK

Mercedes-Benz Türk Aksaray Kamyon Fabrikası’nın 300 bininci kamyonu, Türkiye pazarı için Transaktaş Global Lojistik’e 
teslim edilen, Mercedes-Benz çekici ailesinin en yeni üyelerinden Actros 1851 Plus oldu.

Yavuz Sultan Selim Bulvarı, Keleş Plaza Kat:8/138 34520 Beykent - İstanbul - Türkiye
+90 (212) 444 10 96  |  0850 333 27 37

ares@arestrans.com.tr  |  www.arestrans.com.tr 

Avrupa ve Kuzey Afrika ülkelerine 
#BirlikteGidelim

Farklı özelliklerdeki yüklerinizi komple ve parsiyel olarak
hedefe ulaştıralım.
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Kargo sektörü içerisinde en yüksek büyüme rakamlarına ulaşan GKN Kargo’nun Yönetim 
Kurulu Başkanı Gökhan Akyürek, “Pandeminin yarattığı durumu iyi okuyarak, dijital 

alışverişin artacağını öngördük ve müşteri portföyümüzü bu yönde genişlettik. Lojistik sektörü 
kazandırmaya ve istihdam sağlamaya devam edecek” dedi. 

COVID-19 küresel salgını tam kapanma ger-
çeğiyle ekonomiyi dönüşüme zorladı. Tam 
kapanma ve kısıtlamaların yarattığı eko-
nomik baskıyı fırsata çeviren sektörler ise 
büyümeye ve kazandırmaya devam ediyor. 

Hacmi 520 milyar TL’ye ulaşan lojistik sek-
törü krizi fırsata çeviren sektörlerin başında 
geliyor. Lojistik sektörünün içerisinde önem-
li bir yer tutan kargo sektörü pandemide 
100 bin kişiye istihdam sağlayarak iş kaybı-
na uğrayan diğer sektörlerin açığını kapat-
tı. Kargo sektörü içerisinde en yüksek bü-
yüme rakamlarına ulaşan GKN Kargo’nun 
Yönetim Kurulu Başkanı Gökhan Akyürek 
sektörün altı ayını değerlendirdi.

“PANDEMİNİN GETİRDİĞİ 
KOŞULLARI İYİ 
OKUYABİLENLER KAZANDI”

Tam kapanma ve kısıtlamaların tüketici 
davranışına olan etkisini erken öngördük-
lerini belirten Gökhan Akyürek, “Pandemi-
nin yarattığı tam kapanma ve kısıtlamala-
rı iyi okuyarak, dijital alışverişin katlanarak 
artacağını görebildik. Alışverişte yeni dijital 
girişimlerin başlattığı akımı da takip ederek 
müşteri portföyümüzü bu yönde genişlet-
tik. Aldığımız karar meyvelerini verdi. Pan-
deminin tepe noktasını gördüğü 2021’in ilk 
altı ayında yüzde 150 büyüdük. Araç sayı-
mız 76’dan 130’a çıktı. Aylık ortalama 600 
bin olan paket gönderim sayısı 1,5 milyon 
seviyesine ulaştı” diye konuştu. 

Normalleşme adımlarının atılmasıyla tü-
keticinin perakende satışa yöneldiğini vur-
gulayan Akyürek, “Bir yılı aşkın süredir de-
vam eden kısıtlama uygulamaları tüketiciyi 
dijital mecralardan alışverişe mecbur bırak-
tı. Ancak normalleşmeyle satın alma dav-
ranışı perakende sektörüne yöneldi. Geç-
tiğimiz Kurban Bayramı’nda taşıdığımız 
ürünlerin hacmine bakarak, perakende 
sektörünün son 2 yılın en iyi seviyesini ya-
kaladığını söyleyebiliriz. Bayram öncesi ve 

sonrasında perakende gönderimlerini des-
tekleyebilmek için 35 araç ve 150’ye yakın 
personel takviyesi yaptık. Özellikle yoğun-
luğun arttığı bu dönemde yüzde 100 müş-
teri memnuniyetini sağlayabilmek için çalı-
şıyoruz. Bu noktada kurum ve kişilere özel, 
ihtiyaç odaklı butik hizmet modelimizi uy-
guluyoruz” ifadelerini kullandı. 

“SEKTÖR BÜYÜMEYE 
DEVAM EDECEK”

Alışverişte dijitalizasyonun toplumun her 
kesimine yayıldığını, normalleşmeyle ise pe-
rakende satışların eski seviyelerine geldiğini 
söyleyen Gökhan Akyürek, “İnternet alışverişi 
pandemi öncesinde şüpheyle yaklaşılan, toplu-
mun önemli bir kesimi tarafından tercih edil-
meyen bir tüketim şekliydi. Pandemi bu yönde-
ki şüpheleri kırarak, internet alışverişini zora-
ki de olsa arttırdı. Bugün ise normalleşmeyle 
perakende sektörünün toparlanmaya başla-
dığını görüyoruz. Tüketim ne yolla gerçekle-
şirse, gerçekleşsin lojistiği, (ürünün istenilen 
yere varması) hep arka planda kalan ancak 
en önemli maddelerden biri olmaya devam 

edecek. Üretmeye ve tüketmeye devam ettik-
çe ürünleri gideceği yere ulaştıracağız. Lojis-
tik sektörü 520 milyar TL’lik devasa bir hac-
me sahip. Bu hacmin ve istihdamın artacağı-
na inanıyoruz” diyerek sözlerini sonlandırdı.

GKN KARGO, PANDEMİDE 
KRİZİ FIRSATA ÇEVİRDİ

GKN KARGO | LOJİSTİK

GÖKHAN AKYÜREK: “Pandeminin tepe noktasını gördüğü 
2021’in ilk altı ayında yüzde 150 büyüdük. Araç sayımız 
76’dan 130’a çıktı. Aylık ortalama 600 bin olan paket 
gönderim sayısı 1,5 milyon seviyesine ulaştı.”

Aras Kargo, iş başvurularına en fazla dönüş yapan ve aday deneyimini önemseyen firma 
olması dolayısıyla ‘İnsana Saygı Ödülü’ne değer görüldü. 

İnsan kaynakları alanındaki başarılı çalışma-
ları öne çıkarmak amacıyla verilen İnsana Say-
gı Ödülleri’ni bu yıl kazanan kurumlar belli oldu. 
Türkiye’nin öncü ve yenilikçi kargo firması Aras 
Kargo, aday başvurularına en çok dönüş yapan, 
adaylara saygılı ve aday deneyimlerini önemseyen 
marka olması nedeniyle ‘İnsana Saygı Ödülü’ne 
layık görüldü. İnsan Kaynakları Zirvesi kapsa-
mında verilen İnsana Saygı Ödülleri’nde Kariyer.
net kullanıcısı olan 30 binden fazla işverenin in-
san kaynakları faaliyetleri mercek altına alınıyor.

“BİNDEN FAZLA 
İSTİHDAM YARATTIK”

Aras Kargo İnsan Kaynakları Genel Müdür Yar-
dımcısı Selda Özacar, “Türkiye’nin en geniş erişim 
ağına sahip kargo firmalarından biri konumun-
dayız. Biliyoruz ki, kurumuna güvenen ve mut-
lu çalışan kişiler, her zaman işini daha iyi yapar. 
İyi bir çalışan deneyimi de ilk aday deneyimi ile 
başlıyor. Bu nedenle potansiyel adaylara iyi bir 
deneyim sağlamak hem kurum hem de çalışan 
için her zaman önemli. Bu sayede işe yeni baş-
layan çalışanın markaya güveni, ekibine uyumu, 
verimliliği ve sadakati konusunda önemli avan-
tajlar sağlamış oluyorsunuz. Bu amaçla kurum 
içinde önemli çalışmalar yapıyoruz. Aday başvu-
ru ve iş görüşmeleri süreçleri için büyük hassa-
siyet gösteriyoruz. Özellikle pandemi sürecinde 
artan iş hacmini yeni işe alımlar ile yönettik ve 
binden fazla yeni istihdam yarattık. Aramıza yeni 
katılan çalışma arkadaşlarımız için yeni prog-
ramlar hayata geçirdik ve bu alanda örnek iş-
ler yapmaya devam ediyoruz. Öte yandan insan 
kaynakları alanındaki dijital yolculuğumuz şir-
ketimizin büyümesi ve her bir çalışanımıza do-
kunma isteğimiz paralelinde devam ediyor. İşe 
alım, kariyer görüşmeleri, değerlendirme mer-
kezi uygulamaları, ödüllendirme ve performans 
yönetimi, öğrenme ve gelişim gibi ana süreçle-
ri dijital platformlar üzerinden yönetiyor ve ta-
kip ediyoruz. İnsana Saygı Ödülü’ne değer görül-
memiz bu alandaki çalışmalarımızın doğru yol-
da olduğunu gösteriyor ve yeni projeler hayata 
geçirmek için bizleri teşvik ediyor. Kurumumu-
zu bu ödüle değer gören herkese teşekkürleri-
mi sunuyorum” dedi. 

ARAS KARGO’YA İNSANA 
SAYGI ÖDÜLÜ

LOJİSTİK | ARAS KARGO

SELDA ÖZACAR: “Aday başvuru ve iş görüşmeleri süreçleri için büyük hassasiyet gösteriyoruz. Özellikle pandemi 
sürecinde artan iş hacmini yeni işe alımlar ile yönettik ve binden fazla yeni istihdam yarattık.”
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Aybir Lojistik, her türlü proje ve e-ticaret lo-
jistiği operasyonlarını sürdürüyor. Artan tale-
bi karşılamak üzere iş gücü ve filo yatırımla-
rına devam eden Aybir, 10 adet Renault Tru-
cks T460 çekici alımı yaparak Renault Trucks 
ailesine katılıyor. 

Teslimatın ilk dört aracı Aybir Lojistik adı-
na Filo Yönetimi Müdür Yardımcısı Uğur Ayıl-
mazdır, Operasyon Direktörü Tuncay Çınar, 
İdari İşler ve Satınalma Müdürü Talip Tırpan’a 
Koçaslanlar Otomotiv Genel Müdürü Mesut 
Süzer ve Bölge Satış Müdürü Fuat Kara tara-
fından teslim edildi. 

Filoları için ilk defa Renault Trucks alımı 
yaptıklarına dikkat çeken Aybir Lojistik Ope-
rasyon Direktörü Tuncay Çınar, “Her yıl bir 
büyüme hedefi ile operasyonlarımıza devam 
ediyoruz. Pandemi sürecinde zorlu koşulla-
ra rağmen lojistiğin önemi daha iyi anlaşıl-
dı ve artan talepler ile yüzde 40’a yakın bü-
yüme kaydettik. Bundan sonra pandemiden 
bağımsız olarak başta e-ticaret olmak üzere 
lojistik taleplerinin artarak devam edeceği-
ni ön görüyoruz. Bu taleplere cevap verebil-
mek üzere filo yatırımlarımızı sürdürürken 

performansı yüksek, işletim maliyetleri uygun 
ama aynı zamanda operasyonlarımızda ak-
samalara neden olmayacak, verimli araçlar 

kullanmayı hedefliyoruz. Bu nedenle aldığı-
mız referanslar ile Renault Trucks T serisi-
ni tercih ettik” dedi.

2003 yılında İtalya hattı ile hizmet verme-
ye başlayan ve yine İtalya başta olmak üzere 
Avrupa hatlarında hizmet veren Gelişim Lo-
jistik, geçen bir buçuk yılda toplam 15 adet Re-
nault Trucks çekici alımı gerçekleştirdi. Son 
5 adet araçlarını teslim alan Gelişim Lojistik, 
yeni alımlarında Renault Trucks T480 çeki-
cileri tercih etti. 

Yeni araçlar, Gelişim Uluslararası Lojistik 
Yönetim Kurulu Başkanı Hamza İneci ile Ab-
durrahman İneci’ye Koçaslanlar Otomotiv Ha-
dımköy Şube Müdürü Ahmet Sezer ve Satış 
Müdürü Tayfun Fıçıcı tarafından teslim edildi. 

Ağırlıklı olarak otomotiv, yedek parça, tekstil 
taşımacılığı yaptıklarını belirten Gelişim Ulus-
lararası Lojistik Yönetim Kurulu Başkanı Ham-
za İneci, “20 yıla yakın süredir pek çok aracı 
filomuzda deneyimleme şansımız oldu. Son 
yıllarda Renault Trucks ile yatırımlarımıza 
devam ediyoruz. Hem araçların performan-
sı, hem de satış sonrası hizmetlerinden mem-
nuniyetimiz tercihimizde etkili oluyor” dedi.  

Gelişim Lojistik filosunda Renault Trucks 

T460, T520, alçak kabin, yüksek kabin gibi pek 
çok farklı Renault Trucks T çekici modeli bu-
lunuyor. Filolarındaki diğer araçlarla da uzun 
zamandır aynı yük ve yol koşullarında karşılaş-
tırma yaptıklarını belirten Hamza İneci, “Özel-
likle Renault Trucks T480 çekicilerin verimlilik 

ve performans dengesinden çok memnunuz. 
Araçların yüksek performansı, sürücü kon-
foru dolayısıyla ekibin verimliliği, düşük arıza 
frekansı ve uygun servis hizmetleri avantaj-
ları ile ideal toplam sahip olma maliyetini de 
göz önünde bulunduruyoruz” diye konuştu.

AYBİR LOJİSTİK’İN TERCİHİ RENAULT TRUCKS

GELİŞİM LOJİSTİK’İN TERCİHİ YİNE 
RENAULT TRUCKS T 480 ÇEKİCİ OLDU  

Teslimatın ilk dört aracı Aybir Lojistik adına Filo Yönetimi Müdür Yardımcısı Uğur Ayılmazdır, Operasyon Direktörü Tuncay 
Çınar, İdari İşler ve Satınalma Müdürü Talip Tırpan’a Koçaslanlar Otomotiv Genel Müdürü Mesut Süzer ve Bölge Satış 
Müdürü Fuat Kara tarafından teslim edildi. 

LOJİSTİK | HABER

Yeni araçlar, 
Gelişim Uluslararası 
Lojistik Yönetim 
Kurulu Başkanı 
Hamza İneci ile 
Abdurrahman 
İneci’ye Koçaslanlar 
Otomotiv Hadımköy 
Şube Müdürü Ahmet 
Sezer ve Satış 
Müdürü Tayfun 
Fıçıcı tarafından 
teslim edildi. 

Anadolu Isuzu, Hatay’da ulusal birçok mar-
kanın bayiliğini yürüten Matador Yoldaş fir-
masına, 14 adet NPR 10 LONG ve 1 adet NPR 
LONG olmak üzere toplam 15 adet Isuzu kam-
yon teslimatını gerçekleştirdi. Matador Yol-
daş, dayanıklı şasi yapısı, ekonomik işletme 
maliyeti ve model çeşitliliği ile birçok sektöre 
hitap eden N serisi kamyonlarını içecek da-
ğıtımında kullanacak. Hatay’da gerçekleşti-
rilen teslimat törenine, Matador Yoldaş Yö-
netim Kurulu Başkanı Gassan Yoldaş, Yöne-
tim Kurulu Üyesi Ulaş Yoldaş, Anadolu Isuzu 
Satış Direktörü Yusuf Teoman, Anadolu Isuzu 
Satış Müdürü Atakan Gürler, Öztopraklar Oto-
motiv Yönetim Kurulu Başkanı Vedi Öztoprak, 
Öztopraklar Satış Müdürü Kemal Sürmeli ve 
Matador Yoldaş çalışanları katıldı.

Anadolu Isuzu Satış Direktörü Yusuf Te-
oman, müşterilerinin tüm ihtiyaçlarını hız-
lı ve ekonomik şekilde karşıladıklarını belir-
terek, satış sonrası hizmet ile desteklerinin 
sürekli olarak devam ettiğini söyledi. Hatay 
Isuzu Yetkili Satış Bayisi Öztopraklar Otomo-
tiv Yönetim Kurulu Başkanı Vedi Öztoprak ise 
uzun yıllardır müşterisi olan Matador Yoldaş’ın 
yeni araçlarında yine kendilerini tercih et-
tiği için mutlu olduklarını belirtti. Öztoprak-
lar Otomotiv’den aldıkları son araçlarla 150 

adete ulaşan Isuzu araç parkıyla büyümeye 
devam edeceklerini dile getiren Matador Yol-
daş Yönetim Kurulu Başkanı Gassan Yoldaş 
da, “Isuzu araçları; dayanıklılığının yanında, 
ekonomik işletme maliyetleri ve satış sonra-
sı hizmeti ile her zaman ilk tercihimiz olma-
ya devam edecek” dedi. 

Türkiye Cumhuriyet Merkez Bankası Öde-
meler Dengesi geçici verilerine göre, geçen yıl 
“navlun hizmet ihracatı” 7 milyar 609 milyon 
dolar, ithalatı ise 5 milyar 922 milyon dolar 
oldu. Bu yıl ocak-haziran aylarında ise navlun 
ihracatı 4 milyar 931 milyon, ithalatı 3 milyar 
433 milyon doları buldu. Sektördeki ihracatçı 
firmalar arasında yer alan Ares Logistics’in 
Kurucu Ortağı Engin Kırcı, yük taşımacılığı 
ve lojistik hizmet ihracatı istatistiklerini de-
ğerlendirdi. Kırcı, yük taşımacılığı ve lojistik 
sektörünün 2020 yılında ve bu yılın ilk 6 ayın-
da ülke ekonomisine, ihracatına, istihdamına 
ciddi katkı sağladığını anlattı.

“LOJİSTİK SEKTÖRÜ İHRACATTA 
OTOMOBİLLE YARIŞIYOR”

TÜİK verilerine göre geçen yıl otomobil ih-
racatının 9 milyar 636 milyon dolara, bu yılın 
ilk yarısında ise 4 milyar 966 milyon dolara 

düştüğünü hatırlatan Kırcı, “Navlun hizmet ih-
racatı, otomobil ihracatıyla yarışır hale geldi” 
dedi. Kırcı, Ares Logistics olarak Türkiye’ye 
daha çok döviz kazandırabilmek için yatırım-
larına hız verdiklerini, yurtdışı faaliyetlerini 
artırdıklarını belirtti. 

Türkiye’nin ihracatına bu kadar çok des-
tek olup cari açığını azaltan sektörün, mali-
yetlerini artıran bazı sorunları olduğuna dik-
kat çeken Kırcı, bu sorunlar çözüldüğü tak-
dirde yük taşımacılığı ve lojistik ihracatının 
daha da artacağını, ithalatının ise azalacağını 
vurguladı. Kırcı, “Merkez Bankası geçici veri-
lerine göre bu yılın ilk yarısında navlun ihra-
catı yüzde 42 yükselirken navlun ithalatında-
ki artış ise yüzde 23,5’te kaldı. Lojistik sektörü 
Türkiye’ye çok daha fazla döviz kazandırabi-
lir. Uluslararası yük taşımacılığında maliyet-
lerin azalması, ülkemizin toplam ihracatını 
da artıracak” diye konuştu.

ANADOLU ISUZU’DAN MATADOR YOLDAŞ’A 
15 ADET NPR MODEL KAMYON TESLİMATI 

LOJİSTİK SEKTÖRÜNDEN 7,6 MİLYAR DOLARLIK İHRACAT

Anadolu Isuzu, filosundaki araçların büyük 
çoğunluğu Isuzu olan, Matador Yoldaş firmasına 15 
adet NPR model kamyon teslimatını gerçekleştirdi. 

Teslim aldığı son araçlarla filosundaki Isuzu araç 
sayısı 150 adete ulaşan Matador Yoldaş, N serisi 

kamyonlarını içecek dağıtımında kullanacak.

Ares Logistics Kurucu Ortağı Engin Kırcı, yük taşımacılığı 
ve lojistik hizmetlerinin Türkiye’ye en çok döviz 

kazandıran sektörlerden biri haline geldiğini belirtti. Bu 
yılın ilk yarısında otomobil ihracatının 5 milyar dolar 
olduğuna dikkat çeken Kırcı, “Navlun hizmet ihracatı, 

otomobil ihracatıyla yarışır hale geldi” dedi. 

HABER | LOJİSTİK
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2010 yılında faaliyete başlayan Meryıldız Lo-
jistik, 2012’den bu yana Renault Trucks çeki-
ciler ile hizmet sunuyor. Yeni 25 adet Renault 
Trucks T 480 yatırımı ile Meryıldız Lojistik’in 
araç parkı, yüzde 60 oranında Renault Tru-
cks hakimiyetine ulaşıyor. Son alımlarıyla bir-
likte Meryıldız filosunda 85 çekici bulunuyor. 

Ağırlıklı olarak Doğa Avrupa, Baltık ve Balkan 
ülkelerine taşımacılık operasyonlarını sürdü-
ren Meryıldız Lojistik’in 25 araçlık yeni alımla-
rı kapsamında ilk 12 adet Renault Trucks T480 
çekicinin teslimatı gerçekleştirildi. Teslimata 
Meryıldız Lojistik Yönetim Kurulu Başkanı Ömer 
Yıldız, Koçaslanlar Otomotiv Hadımköy Şube 
Müdürü Ahmet Sezer ve Satış Müdürü Tay-
fun Fıçıcı katıldılar. Yeni yatırımları ile ilgili bilgi 
veren Meryıldız Lojistik Yönetim Kurulu Baş-
kanı Ömer Yıldız, “Büyüme hedefimiz doğrul-
tusunda Çatalca’da yönetim binamız ve depo-
muzun bulunduğu yeni merkezimizde hizmet 
vermeye başlayacağız. Öte yandan filo yatırım-
larımıza da devam ediyoruz. Renault Trucks 
Premium modeli ile Renault Trucks alımlarına 
başlamıştık. T 460 alımları ile devam ettik ve 
ilk defa Renault Trucks T480 çekici modelini 

tercih ettik. Karar sürecimizde araçları test 
etme şansımız oldu. Ayrıca meslektaşlarımı-
zın referanslarını değerlendirdik. Referans al-
dığımız T480 çekici kullanan meslektaşları-
mız, araçların performans ve yakıt tasarruf-
larından oldukça memnun” dedi. Ömer Yıldız, 
araçlarını 500-600 bin km’de yeniledikleri ve 

bu kullanım döngüsünde her zaman Renault 
Trucks yetkili servislerinden hizmet aldıklar-
nı belirterek, “Böylece hem operasyonlarımı-
zın kesintisiz devam etmesini hem de araçla-
rımızın yüksek ikinci el değerine sahip olma-
sını sağlıyoruz. Üstelik bakım maliyetlerimizde 
en makul seviyelerde oluyor” dedi.

IVECO’nun İstanbul yetkili satıcılarından 
IVECO Otomotiv satışını gerçekleştirdiği 11 
adet S-WAY AS440S48 T/FPLT çekicileri Bu-
lung Lojistik firmasına teslim etti. 

Araçların teslim alınması sırasında yetki-
li satıcı IVECO Otomotiv adına Genel Müdür 
Rüştü Başargan, Ağır Vasıta Satış Müdürü Ça-
yan Tubay, Hafif ve Orta Vasıta Satış Müdü-
rü Özer İşler ve Satış Danışmanı Mete Geçör 
hazır bulunurken, Bulung adına Genel Müdür 
Savaş Kasap ve Filo Yönetim Müdürü Erün 
Gengönül hazır bulundular. Savaş Kasap özel-
likle yakıt ekonomisi ve yenilenen kabinin ya-
tırım kararlarında etkili olduğunu ve IVECO 
Otomotiv’in satış sonrası hizmetlerine güven-
diklerini belirtti.

MÜKEMMEL SÜRÜŞ ORTAMI
Yeni kabinin tasarımı, ideal sürüş pozisyo-

nu ile başlamak üzere sürücülerin ihtiyaçla-
rı düşünülerek gerçekleştirildi. Ayarlanabilir 
koltuğun bazası alçaltılıp minderin kalınlığı ve 

ileri geri hareket mesafesi arttırılarak sürü-
cüye konforlu bir pozisyon ve ideal görüş alanı 
sağlandı. Direksiyonun alt kısmı düz tutularak 
sürücülere daha fazla alan bırakıldı ve konfor 
artırıldı. Kontrollerin ergonomik yerleşimiy-
le tüm anahtar özellikler sürücünün kolayca 
erişebileceği noktalara yerleştirildi ve aracın 
daha konforlu ve verimli yönetimi sağlandı.

Ön konsol ve merkez, konfor ve verimlili-
ği arttırmak üzere baştan tasarlandı ve yeni 
yerleşim biçimi fonksiyonelliği artırdı. 7 İnç 

kapasitif dokunmatik ekran, son teknoloji bil-
gi-eğlence sistemine erişimi sağlıyor ve sürü-
cünün dijital hayatını Apple Car Play ile telefo-
nunu eşleyerek araca getirmesine olanak ve-
riyor. Ek olarak eller-serbest ve müzik yayını 
için Bluetooth, DAB radyo, ses tanıma, kam-
yon navigasyon sistemi ve de çeşitli donanım 
ile siber güvenlik de dâhil olmak üzere yazı-
lım geliştirmeleri mevcut. Sürücü 7/24 Servis 
ve Uzaktan Servis Hizmetleri ile Sürüş Tar-
zı Değerlendirme sistemine de erişebiliyor.

RENAULT TRUCKS’TAN MERYILDIZ’A ÇEKİCİ TESLİMATI

IVECO’DAN BULUNG LOJİSTİK’E 
11 ADET S-WAY ÇEKİCİ TESLİMATI 

IVECO yetkili satıcısı IVECO Otomotiv, S-WAY çekicileri Bulung Lojistik’e teslim etti.

LOJİSTİK | HABER

Meryıldız Lojistik, Renault Trucks ile işbirliğinin 
10. yılında 25 adet yeni Renault Trucks T 480 

çekiciyi daha filosuna dahil ediyor. 

Müşterilerinin çözüm ortağı olma hedefiyle 
faaliyet gösteren Volvo Trucks, Ortadoğu ül-
kelerine verdiği lojistik hizmetini Avrupa hat-
tına genişletme kararı alan Yalçınsoy Lojis-
tik’e 16 adet yeni Volvo FH 460 satışı gerçekleş-
tirdi. Böylece firmanın 35 adede ulaşan araç 
filosunda, toplam 20 adet Volvo Trucks ara-
cı bulunuyor. Yeni Volvo FH 460 yakıt verim-
liliği, çevre dostu ve yeni emisyon standart-
larına uygun olması nedeniyle uluslararası 
uzun yol taşımacılığında tercih ediliyor. Araç-
larda, Yalçınsoy Lojistik’in Avrupa hattında ih-
tiyaç duyduğu Tehlikeli Malların Karayolu ile 

Uluslararası Taşımacılığına İlişkin Avrupa An-
laşması’na (ADR) uygun opsiyon paketi olma-
sı da tercihlerinde etkili oldu. Teslimat töre-
nine, Yalçınsoy Lojistik Yönetim Kurulu Baş-
kanı Şeyhmus Yalçın ile Volvo Trucks İmam 
Kayalı Yetkili Satıcı ve Servisi’nden Satış Koor-
dinasyon ve Operasyon Müdürü Yunus Emre 
Özen ile Saha Satış Müdürleri Fatih Çoban ve 
Sinan Karaman katıldı. 

Yalçınsoy Lojistik Yönetim Kurulu Başka-
nı Şeyhmus Yalçın, Volvo Trucks markasıyla 
işbirliği yapmaktan duyduğu mutluluğu dile 
getirerek, “İşimizi Avrupa’ya genişletiyoruz ve 

araçların emisyon standartları ve ADR uy-
gunluğu bizim için çok önemli. Filomuzu Vol-
vo Truck markası ile genişletmekten olduk-
ça memnunuz” dedi. Yeni Volvo FH 460 araç-
larda bulunan; I-Shift şanzıman, güçlü VEB+ 
yardımcı fren sistemi, uyarlanabilir hız sabit-
leyicisi (ACC), kişisel ayarlanabilir Volvo Dina-
mik Direksiyon, otomatik gündüz-kısa far ge-
çişi, acil frenleme sistemi, ile beraber önden 
çarpışma önleyici ikaz sistemi, şerit takip des-
teği ve şerit değiştirme desteği gibi güvenlik 
donanımları da Yalçınsoy Lojistik’in güven-
lik, konfor ve kazanç beklentilerini karşılıyor. 

Doğuş Otomotiv distribütörlüğünde Tür-
kiye faaliyetlerini sürdüren Scania’da Pa-
zarlama Müdürlüğü görevine Levent Can 
Özokutucu atandı. Özokutucu 1 Şubat 2021 
tarihinden bu yana vekaleten sürdürdüğü 
Pazarlama Müdürlüğü görevine 1 Ağustos 
2021 tarihi itibariyle asaleten atandı. 

Özokutucu, 2011 yılında çalışmaya başladı-
ğı Doğuş Otomotiv’de 2014 yılından bu yana 
Volkswagen Ticari Araç Pazarlama Yöneti-
cisi olarak görevini sürdürüyordu. Kocaeli 
Üniversitesi İktisadi ve İdari Bilimler Fakül-
tesi, Siyaset Bilimi ve Kamu Yönetimi bölü-
münden mezun olduktan sonra Marmara 

Üniversitesi’nde Yüksek Lisans yapan Le-
vent Can Özokutucu, ayrıca Harvard Busi-
ness School’un sertifika programını da bi-
tirdi. Mesleği ile ilgili birçok ödülün yanısıra, 
tutkunu olduğu motorsporlarında da derece-
leri bulunan, evli ve bir çocuk babası Levent 
Can Özokutucu, Almanca ve İngilizce biliyor.

YALÇINSOY LOJİSTİK, 16 ADET YENİ VOLVO 
FH 460 4X2 İLE FİLOSUNU GÜÇLENDİRDİ

SCANIA PAZARLAMA MÜDÜRLÜĞÜ’NE 
LEVENT CAN ÖZOKUTUCU ATANDI

Levent Can Özokutucu, 1 Şubat 2021 
tarihinden bu yana vekaleten sürdürdüğü 
Pazarlama Müdürlüğü görevine 1 Ağustos 

2021 tarihi itibariyle asaleten atandı. 

HABER | LOJİSTİK

Nakliye, petrol ve yedek parça sektörlerinde faaliyet gösteren 
Yalçınsoy Lojistik, araç filosunu 16 adet yeni Volvo FH 460 4X2 

kamyon ile genişletti. Yalçınsoy Lojistik’in filosundaki Volvo Trucks 
markalı araçların sayısı 20 adede, toplam filosu ise 35 adede ulaştı. 
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Genetik ve enfeksiyon hastalıklarını sap-
tayan tanı kitleri ve cihazları geliştirip üre-
ten, yüzde 100 Türk sermayeli biyoteknolo-
ji firması Anatolia Tanı AŞ, 2021’in ilk 6 ayın-
da yaklaşık 200 milyon lira ciro elde etti. Yeni 
kurulan Ar-Ge merkezinde yenilikçi cihazlar 
ve yeni kitler üreterek büyümeyi daha da hız-
landırmayı hedeflediklerini kaydeden Anatolia 
Tanı AŞ Yönetim Kurulu Başkanı Alper Akyüz, 
PCR başta olmak üzere tüm genetik tanı yön-
temlerinde, örneklerden DNA ya da RNA elde 
etmek gerektiğini belirtti. Akyüz, “Biz bu işle-
mi, robotik cihazlarımızla insan eli değmeden 
hem çok kısa sürede hem de hatasız olarak 
yapabiliyoruz. Ürettiğimiz birkaç çeşit cihaz 
var. 24 örnek kapasiteli cihazımızın üretimi-
ne hız verdik. Türkiye’de, dünyanın özellikle 
gelişmiş ülkelerinde çok talep alan bir cihaz. 
Bu cihazların 48 ve 96 örneği aynı anda işle-
yebilen versiyonları da bu yıl içerisinde piya-
saya sürülmüş olacak” dedi.

11 yıl önce kurulan şirketin bünyesinde ça-
lışanları ve bugüne kadarki projeleri anlata-
rak sözlerine başlayan Akyüz, “2010 yılında 
kurulan bir şirketiz. 5 kişilik bir kadroyla, 100 
metrekarelik bir Ar-Ge laboratuvarında çok 
mütevazi koşullarda kurulduk. Amacımız di-
yagnostik alanda dünya standartlarında kit ve 
cihaz üretmekti. 11 yıl sonra geldiğimiz nok-
tada yaklaşık 15 bin metrekarelik bir alanda 
faaliyet gösteriyoruz. 38’i Ar-Ge merkezinde 
olmak üzere 100’den fazla çalışanımız var. 
Ürünlerimizi 70’ten fazla ülkeye ihraç edi-
yoruz. Türkiye’de 100’ün üzerinde laboratu-
varda ürünlerimiz kullanılıyor. 350’den fazla 
diyagnostik kit ve cihazın üretimini gerçek-
leştiriyoruz” diye konuştu.

YENİ AR-GE MERKEZİNDE 
YENİLİKÇİ CİHAZLAR VE KİTLER 
GELİŞTİRİLECEK

“Kurulduğumuzdan beri Ar-Ge’ye çok önem 
veren bir şirketiz” diyen Akyüz, sözlerine şöy-
le devam etti: “Ürettiğimiz yenilikçi ürünlerle 

kendimizi geliştirip büyütebildik. O yüzden bi-
zim için yeni Ar-Ge faaliyetleri başlatmak ve 
yeni projeler, ürünler geliştirmek son dere-
ce önemli. Yeni Ar-Ge merkezimiz de yaklaşık 
12 bin metrekarelik bir alan içerisinde kuru-
lu. Çok daha fazla sayıda araştırmacıyla çok 
daha hızlı, efektif, daha iyi alt yapı imkanları-
nı kullanarak AR-GE faaliyetlerimizi sürdü-
rüyor olacağız. Yeni platformlar geliştirmeyi 
hedefliyoruz. Sadece PCR ya da DNA sekans-
lama üzerine değil, yeni tekniklere dayalı ye-
nilikçi cihazlar geliştirmeyi planlıyoruz. Bun-
lara bağlı olarak da yeni kitler geliştiriyor ola-
cağız. 350’nin üzerindeki ürün portföyümüzü 

daha da geliştirmek amacıyla bu AR-GE mer-
kezinin imkanlarını kullanacağız.”

2021’İN İLK 6 AYINDA YAKLAŞIK 
200 MİLYON LİRALIK CİRO

2021 rakamları hakkında bilgi veren Akyüz, 
“2021 yılının ilk 6 ayında yaklaşık 200 milyon 
liralık bir ciro elde ettik. Bunun yüzde 85’in-
den fazlası FAVÖK (Faiz, Amortisman ve Ver-
gi Öncesi Kar). Dolayısıyla çok yüksek katma 
değer üreten bir şirketiz. Yeni Ar-Ge merke-
zimizin sağlayacağı olanaklarla, piyasaya çı-
kartacağımız yeni ürünlerle 2022 yılında da 
bu büyümeyi daha da hızlandırarak sürdür-
meyi hedefliyoruz” diyerek sözlerini noktaladı.

ANATOLIA’DAN 70’DEN FAZLA ÜLKEYE 
KİT VE ROBOTİK CİHAZ İHRACATI

ALPER AKYÜZ: “38’i Ar-Ge merkezinde olmak üzere 
100’den fazla çalışanımız var. Ürünlerimizi 70’ten fazla 

ülkeye ihraç ediyoruz. Türkiye’de 100’ün üzerinde labora-
tuvarda ürünlerimiz kullanılıyor.”

ANATOLIA TANI AŞ | HABER

Genetik ve enfeksiyon hastalıklarını saptayan tanı kitleri ve cihazları geliştirip 
üreten, yüzde 100 Türk sermayeli biyoteknoloji firması Anatolia Tanı AŞ, 2021’in 

ilk 6 ayında yaklaşık 200 milyon lira ciro elde etti. Anatolia Tanı AŞ Yönetim 
Kurulu Başkanı Alper Akyüz, yeni kurulan Ar-Ge merkezinde yenilikçi cihazlar ve 

yeni kitler üreterek büyümeyi daha da hızlandırmayı hedeflediklerini belirtti.

Sunduğu toplu taşıma çözümleriyle Avrupa’nın çevreci tercihi olan yerli üretici Karsan, 8 
metre sınıfındaki yüzde 100 elektrikli otobüsü Atak Electric ile İspanya’da önemli bir test 

etkinliğinde yer aldı. Atak Electric, şehir içi otobüs sınıfında yer almasına rağmen, Barselona-
Madrid arasında kullanılan ilk elektrikli otobüs oldu. 

Toplu taşıma sistemleriyle kentlere mo-
dern ulaşım çözümleri sunan ve Avrupa’nın 
birçok noktasında elektrikli araçlarıyla hiz-
met sunan Karsan, ilkleri gerçekleştirmeye 
devam ediyor. İspanya’da gerçekleşen bir 
roadshow ve pilot test sürüşü etkinliğinde 
yer alan Karsan’ın Atak Electric otobüsü, 
Barselona-Madrid şehirleri arasındaki 600 
km’lik bir güzergahta test edildi. Elektrik-
li otobüslerin uzak mesafelerde operasyo-
nel, lojistik ve teknik düzeyde uygulanabi-
lirliğinin ölçümlendiği pilot test sürüşünde 
Karsan Atak Electric, farklı segment olan 
şehirlerarası otobüs sınıfında da başarılı 
performansıyla göz doldurdu. Elektrikli mo-
bilite şarj çözümleri sağlayıcısı Circontrol 
ve Karsan İspanya bayisi e-BusKar’ın bir-
likte düzenlediği bu test etkinliğiyle, Barse-
lona-Madrid arası Atak Electric sayesinde 
ilk kez elektrikli bir otobüsle seyahat edil-
miş oldu. Atak Electric ile teknik, operasyo-
nel ve lojistik açılardan başarılı sonuçlar 
veren test etkinliği; aynı zamanda elektrik-
li bir şehir otobüsünün, iyi bir planlamay-
la uzun seyahatlerde hedefe varabileceğini 

de gösterdi. Böylelikle günde ortalama 200-
250 km arası yol kat eden ve yılda yaklaşık 
56 ton CO2 emisyon salınımı gerçekleşti-
ren dizel motorlu şehir içi otobüsler yeri-
ne elektrikli otobüslerin kullanılmasının, sı-
fır emisyon hedefinde taşıdığı önem ve Av-
rupa yolcu taşımacılığı için olan gerekliliği 
de gözler önüne serildi.  

ATAK ELECTRIC MENZİLE ULAŞTI
Uzun mesafeli yolculuklarda şarj istasyonu 

noktalarının belirlenmesi ve güzergah esna-
sında oluşabilecek ihtiyaçların tespiti gibi ça-
lışmaların yapıldığı test kapsamında, ilk olarak 
Barselona-Madrid arasındaki rota belirlen-
di. Sabadell’de sabah başlayan yolculuk; Atak 
Electric’in aynı gün akşam Madrid’e ulaşma-
sıyla toplam 14 saat sürdü. Yolculuk boyunca 
şarj için Lleida, Zaragoza ve Guadalajara’da 
olmak üzere 3 kez mola verildi. Karsan Atak 
Electric’nin bataryalarını şarj etmek için ise 
Circontrol şirketi tarafından üretilen ve lans-
manından bu yana dünya çapında 3.500 ade-
di geçen “Raption 50” model hızlı şarj cihaz-
ları kullanıldı. 300 kilometre menzile sahip 

olan 52 kişi kapasiteli Karsan Atak Electric, 
bu yolculuğu 220 kWh gücündeki elektrikli 
motoruyla sessiz bir şekilde, molalar dışın-
da duraksama ihtiyacı olmaksızın tamamladı. 

ATAK ELECTRIC 
300 KM MENZİL SUNUYOR

Ön ve arka yüzüyle dinamik bir tasarım 
çizgisine sahip olan Atak Electric, ilk bakış-
ta LED gündüz farlarıyla dikkatleri çekiyor. 
230 kW güce sahip Atak Electric’te görev ya-
pan elektrikli motor, 2.500 Nm tork üreterek 
kullanıcısına yüksek performanslı sürüş de-
neyimi sağlıyor. BMW tarafından geliştirilen 
beş adet 44 kWh bataryalarla toplamda 220 
kWh kapasitesi bulunan 8 m sınıfındaki Atak 
Electric, 300 km menziliyle rakiplerinin önü-
ne geçerken alternatif akımlı şarj üniteleriyle 
5 saatte, hızlı şarj üniteleriyle de 3 saatte şarj 
olabiliyor. Üstelik enerji geri kazanımı sağla-
yan rejeneratif fren sistemi sayesinde batar-
yalar yüzde 25’e kadar kendi kendini de şarj 
edebiliyor. 52 kişilik yolcu kapasitesi sunan 
modelde, 18+4 ve 21+4 katlanır olmak üzere 
iki farklı koltuk yerleşim seçeneği bulunuyor. 

KARSAN ATAK ELECTRIC, İSPANYA’DA 
600 KM ŞEHİRLERARASI YOL KATETTİ

OTOMOTİV | KARSAN

Atak Electric’in 3 kez şarj dolumuyla 14 saatte başarıyla tamamladığı sürüş 
etkinliği, elektrikli mobilite şarj çözümleri sağlayıcısı Circontrol ve Karsan 
İspanya bayisi e-BusKar’ın ortaklığında gerçekleşti. 
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K ripto para sisteminin ça-
lışma yöntemini iyi bir şe-
kilde kavrayabilmek için 
öncelikle bu sistemdeki 

kripto kelimesinin ne anlama gel-
diğini öğrenmek gerekiyor. Kripto 
kelime olarak ‘şifreli yazı’ manası-
na gelmekle beraber bir bilim dalını 
da oluşturmaktadır. Bu bilim dalına 
ise kriptoloji denilmektedir. Kripto-
loji, bir tür özel şifreleme bilimi ola-
rak tanımlanır. Bunu, yazı, rakam 
veya herhangi bir mesajın özel bir 
sistem kullanılarak gizlenmesi ve bir 
alıcıdan diğerine güvenli bir ortam 
oluşturularak aktarılması şeklinde 
özetleyebiliriz.

Kripto paralar, dijital bir bilgi ola-
rak var olan, şifrelenmiş bir tür de-
ğer sistemidir. (Bu konuda kendi fik-
rimi de belirtmek isterim ki, ‘para’ 
kelimesinden ziyade ‘değer’ kelime-
siyle tanımlanması gerektiğini düşü-
nüyorum. Çünkü para kelimesi kafa 
karıştırıcı olabiliyor.) Herhangi bir 
bankaya bağlı olmadan çalışan, ba-
ğımsız kripto değer birimi, varlıklar 
arasında sermaye oluşturmayı ve 
aktarmayı düzenlemek için gelişti-
rilmiş bir matematik yöntemi kul-
lanmaktadır. Bu yöntem sayesinde 
kripto değerleri internet aracılığıy-
la kullanılan, hiçbir merkezi otori-
teye veya aracı kuruma bağlı olma-
yan sanal para birimini ifade eder.

Kripto sanal paralar ancak belirli 
şifreler aracılığıyla yerleştirildikle-
ri dijital cüzdanlardan yine şifreler 
aracılığıyla kullanılabildikleri için bu 
adı almaktadırlar. Ayrıca belirtilme-
si gerekiyor ki kripto sanal parala-
rın istisnalar hariç belirli bir üre-
tim sınırı da bulunmaktadır. Kripto 
para üretimi de genel olarak kripto 
para madenciliği adlı bir teknik ile 
yapılmaktadır. Kripto para madenci-
liği ise dijital alanda bilgilerin işlen-
mesi anlamına gelmektedir.

aracı bir kuruma ihtiyaç duymazsı-
nız. Kripto para borsasında işlemler 
borsa kullanıcıları arasında gerçek-
leşir. Gerçek para birimi ile alış yap-
mak isteyen kullanıcı, kripto para bi-
rimini gerçek para birimi ile takas 
etmek isteyen başka bir kullanıcıdan 
alır.Kripto paralar, fiziksel karşılığı 
olmayan sanal paralar olarak geçti-
ği için kripto para satın alma işlem-
leri bu nedenle yalnızca internet si-
teleri üzerinden yapılabilmektedir.

Kripto para borsaları arasında fark-
lar bulunmaktadır. Kripto para bor-
saları, işlem yaptıkları değer türle-
rine ve hitap ettiği kullanıcıya göre 
farklılık göstermektedir.

Sadece gerçek para birimleri ile 
işlem yapabildiğiniz borsalar oldu-
ğu gibi, sadece kripto para birimle-
ri ile işlem yapabileceğiniz borsalar 
da bulunmaktadır. Sahip olduğunuz 
kripto para birimini başka bir krip-
to para birimi ile değiştirmeniz de 
bu sayede mümkün. Fakat bu bor-
salarda sadece belirli sayıda krip-
to paralar ile işlem yapılmaktadır.

KRİPTO PARA DEYİNCE AKLA 
GELEN BİR DİĞER TERİM İSE 
KUŞKUSUZ ‘BLOCKCHAIN’

Blockchain bir iş ağındaki işlemle-
rin kaydedilmesini sağlayan ve var-
lıkların takip edilmesi sürecini ko-
laylaştıran, paylaşılan ve üzerinde 
değişiklik yapılamayan büyük bir 
defterdir. 

Blockchain Teknolojisi ve kripto 
paraların birleşmesiyle yeni bir te-
rim popülerlik kazanmaya başladı. 
Bu terimin adı ise NFT yani tam adıy-
la, non-fungible token.

Bu terimi şu şekilde açıklayacak 
olursak, NFT başka bir eşi daha bu-
lunmayan kripto varlıklardır. NFT’ler 
blockchain teknolojisi kullanılarak, 
büyük bir çoğunlukla Ethereum to-
ken standartlarıyla üretilmektedir. 

Ancak kripto paranın aksine Ethe-
reum’un ERC-20 standardında de-
ğil, ERC-721 ve ERC-1155 standart-
larında işlem görmektedir.

2017 senesinden beri NFT’lere 174 
Milyon Dolardan fazla para harcan-
mıştır. Arz-Talep dengesi, tüm değeri 
olan varlıklarda olduğu gibi NFT’ler-
de de fiyatların belirlenmesini sağ-
lamaktadır. NFT’lerin eşsiz olması 
sebebiyle değer gören ürünler ko-
leksiyon ürünü olarak kabul edilip de-
ğerleri çok yüksek olmaktadır. Krip-
to paraların aksine, NFT’ler kendi 
aralarında değişemezler. Her biri-
nin farklı ve kendine özgü özellikle-
re sahip olması iki varlığın birbirine 
denk olmasının önüne geçmektedir.

BLOCK REWARD 
(BLOCK ÖDÜLÜ)

‘Blok ödülü, ağda yeni Bitcoin’ler 
oluşturmanın tek yoludur.’ diyorlar. 

Bitcoin’in merkezi kurallarından biri 
olan Block reward (Blok ödülü), kripto 
para birimine göre veya zorluk de-
recesine göre değişebilen miktar-
larda, blok madenciliği sırasında bir 
blokta başarıya ulaşan yani bitcoin 
veya diğer altcoinlerden birini bulan 
madenciye verilen ödüldür.

PEKİ BLOK ÖDÜLÜ NASIL 
KAZANILIR?

Kripto Para madencileri her  yeni 
blok tamamlandığında belli bir Bit-
coin(BTC) ödülü alır. Ödüller para ve 
işlem ücretleri karışımı olabilmekte-
dir. Bu ödüle Block Ödülü denir. Nasıl 
Kazanılır olayına gelirsek eğer, ma-
dencilikte bir blokta Hash‘ı başarıyla 
hesaplayan her madenciye blok ödü-
lü verilir. Blockchain’de her başarılı 
işlem yeni paraların üretilmesine ya-
rar ve her yeni üretilen kripto para 
ile madenciye Blok Reward verilir.

Özetle, kripto para üretimi ciddi 
anlamda yüksek işlem gücü gerekti-
ren bir sistemdir ve kripto para üre-
timi için bilgileri iyi işlemek ve güçlü 
sistemler kurmak gerekir.

KRİPTO PARANIN ÖNEMİ
Ülkemizde yalnızca yatırım aracını 

tanımlamak için kullanılsa dahi, esa-
sında son derece büyük bir değer de-
ğişim teknolojisidir. Kripto para kav-
ramı, Bitcoin’in doğmasıyla başlayan, 
ardından akım şeklinde oluşturulan 
ve dijital paraların çıkarılmaya de-
vam edilmesi dahilinde altcoinlerle 
birlikte toplam sayısının 2 bin adeti 
geçtiği sanal para birimini ifade et-
mektedir. Yani kripto paralar, geç-
mekte olduğumuz sanal dünyanın 
temel unsurunu oluşturmakla bera-
ber kullanmakta olduğumuz para-
nın teknolojideki değerini simgeler.

Dünya ölçeğinde kullanıldığı yerlerin 

ve gerekse işlem hacminin artma-
sıyla beraber insanların yaşamla-
rıyla bütünleşme yoluna girmiş bu-
lunmaktadır.

2018-2020 yılları arasında alt-
coinler tarafında %95-%99 arasın-
da bir düşüş yaşanmış ve son 1 yıl-
da x20 ve x100 arasında bir oranla 
yükselişe geçmiştir. Değerlendire-
cek olursak, bir yıl önce alıp yük-
seldiği dönemde satanlar parasını 
en az 10 kat katlamışken, aynı plat-
formdan alıp öylece bekleyenlerin 
de eş zamanlı olarak tüm parası-
nı da kaybetme olasılığı yüksektir. 
Tam da bu noktada coinlerden kim-
lerin kazanırken kimlerin kaybe-
deceği sorusunu sormak gerekir.

Cevap olarak şunu açıkça söyle-
yebiliriz ki, büyük bir yatırım aracı 
olan coinlerde zamanlama olduk-
ça büyük bir öneme sahiptir. Eğer 
doğru zamanlamayı hesaplayabilir-
seniz kazanır, hesaplayamazsanız 
kaybedersiniz. Ayrıca, burada bah-
settiğimiz alım satım terimleri bi-
zim karşımıza bildiğimiz borsadan 
ayrı bir biçimde ‘Kripto Para Borsa-
sı’ şeklinde bir kavram çıkartıyor.

PEKİ NEDİR BU 
KRİPTO PARA BORSASI?

Kripto para borsaları, gerçek 
para birimleri veya kripto para 
birimi ile kripto para alış-satış iş-
lemleri yapabildiğimiz platformlar-
dır. Kripto para borsaları çalışma 
sistemi olarak birer değişim site-
leridir. Gerçek para varlığınızı bu 
siteler üzerinden istediğiniz krip-
to para birimine çevirebilir, kripto 
para varlığınızı ise farklı bir krip-
to para birimine veya gerçek para 
birimine çevirebilirsiniz.

Kripto para borsaları bizlerin bil-
diği geleneksel para borsaları ile 
aynı çalışmaktadır. Bu ikisi arasın-
daki tek fark kripto para borsasında 

KRİPTO PARA NEDİR?
Kripto para üretimi ciddi anlamda yüksek işlem gücü 
gerektiren bir sistem ve kripto para üretimi için bilgileri iyi 
işlemek ve güçlü sistemler kurmak gerekiyor.”

SADIK GÜRSOY

ANALİZ | KRİPTO PARA
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Boya, kimya, liman işletmeciliği ve gayri-
menkul sektörlerindeki iştirakleriyle öne çı-
kan ve 1956 yılından bu yana Türkiye’de ilk-
lere öncülük eden Polisan Holding’in CEO’su 
Mehmet Hacıkamiloğlu, 2021 ilk yarı dönem 
finansal sonuçlarını, yatırım planlamalarını 
ve sürdürülebilirlik politikalarındaki son du-
rumu anlattı.

YENİ FABRİKA KAPASİTEYİ 
YÜZDE 30 ARTIRACAK 

Hammadde sorunu, sert döviz kuru hare-
ketleri ve pandeminin yarattığı olumsuzlukla-
ra rağmen krizlere dayanıklı olan Türk sana-
yisinin süreci yönetmede büyük bir kabiliyet 

gösterdiğine işaret eden Mehmet Hacıkami-
loğlu, kimya konusunda tamamen dışa bağım-
lı iken 1964 yılında Türkiye’de ilk emülsiyon 
reçineleri ile formaldehit reçineleri üretimi-
ni Polisan Kimya’nın başlattığına işaret ede-
rek, “Sunta, MDF, kontrplak, formika reçine-
leri, cam yünü ve taş yünü reçineleri, mela-
min, üre ve fenol bazlı formaldehit reçineleri 
konusunda Türkiye’nin en önemli üreticisiyiz, 
pazar payımız yüzde 40. Son derece önem-
li olan bu ürün grubuna yönelik yatırımları-
mız devam ediyor. Mart 2021’de yeni reçine 
fabrikamızın temellerini attık ve yatırım Ni-
san 2022’de devreye alınacak. Bu gerçekleş-
tiği zaman özellikle reçine grubunda 150 bin 

ton/yıl olan kapasitemiz yüzde 30 oranında 
artacak” dedi.  

Yapı kimyasalları grubuna bakıldığında yine 
Polisan Kimya’nın öne çıktığını ve en büyük 
üç üreticiden biri durumunda bulunduğunu 
dile getiren Mehmet Hacıkamiloğlu, dizel araç-
larda kullanılan “AdBlue”nun Türkiye’deki ilk 
üreticisinin de Polisan olduğunu ifade etti. 

KİMYA ÜRÜNLERİNİN 
YÜZDE 16’SINI İHRAÇ EDİYOR

Yedisi TÜBİTAK-TEYDEB destekli olmak üze-
re bugün için devam eden 21 Ar-Ge projesi 
hakkında bilgi veren Mehmet Hacıkamiloğlu 
şunları kaydetti: “Kimyada Ar-Ge son derece 

önemli. Katma değeri yüksek, rekabetçi ürün-
lerinizin olması gerekir; bu da ancak Ar-Ge ve 
inovasyon çalışmaları ile olur. Şu anda yeni 
fabrikamızda üretmeyi planladığımız ürünler 
üzerinde çalışılıyor. Biliyorsunuz binaların zor 
yanıcı ürünlerden olması gerekiyor. A1 Yan-
gın sınıfında ‘hiç yanmaz’ özelliğe sahip olan 
taş yününde fenol reçineleri kullanılıyor, bu 
başlıktaki ürünlere özel önem gösteriyoruz.” 

Yeni ürünlerin ciro içindeki payının her 
geçen gün arttığına da dikkat çeken Meh-
met Hacıkamiloğlu, “Polisan Kimya gelirleri 
içinde yeni ürünün payı 2020 yılında yüzde 
17,5’e çıktı. Buradaki hedefimiz yakın dönem 
için yüzde 20” dedi. Polisan Kimya’da yıl sonu 

ihracat hedefinin yüzde 16 olduğunu kaydet-
ti. Avrupa’nın yedinci büyük liman bölgesi du-
rumunda bulunan Kocaeli Körfez Bölgesi’n-
de 1971 yılından bu yana faaliyette bulunan li-
man işletme iştirakleri Poliport hakkında da 
bilgi veren Mehmet Hacıkamiloğlu, konuş-
masına şöyle devam etti: “Türkiye’de tama-
men 3. partilere ait ürünlere, depolama ve 
elleçleme hizmeti veren, mal alım satımı yap-
mayan bağımsız dökme sıvı depolama ter-
minali durumunda bulunan Poliport’un ka-
pasitesini uzun vadeli bir yatırım ile, 271 bin 
m3’ten, 436 bin m3’e çıkarmayı planlıyoruz. 
5 milyon ton olan kuru yük depolama kapa-
sitemizi de demir-çelik sektörü ile otomobil 

sektörünü de kapsayacak şekilde çeşitlen-
dirmek hedeflerimiz arasında. Ayrıca bölge 
için büyük bir ekonomik değer yaratan Poli-
port’ta iş süreçlerinde verimliliği arttırmak 
için büyük bir dijital dönüşüm başlattık. Ter-
minal Otomasyon Sistemi AION ile limanda-
ki gemi ve saha operasyonlarının planlama-
sından bilgi edinme, operasyon ve müşteri 
yönetimine kadar tüm süreçleri tek noktada 
topluyoruz ve süreçlerin hepsini dijital hale 
getiriyoruz. Yurt dışında limanlarda bu tarz 
sistemler kullanılıyor ama Türkiye’de çok yeni. 
Böyle bakıldığında bir heves ve motivasyon 
yaratabilirsek belki limanlardaki dijital de-
ğişim ve dönüşüm hızlanır.”

“YENİ FABRİKAMIZLA KAPASİTEMİZİ 
YÜZDE 30 ARTIRACAĞIZ”

POLİSAN HOLDİNG CEO’SU MEHMET HACIKAMİLOĞLU:

540 bin ton üretim kapasite ile dün-
yanın en büyükleri arasında yer alan 

Polisan Kansai Boya’daki çalışmala-
rın planlamaya uygun devam ettiği-
ni söyleyen Polisan Holding CEO’su 

Mehmet Hacıkamiloğlu, markayı 
çevre, insan ve sürdürülebilirlik dos-

tu olarak tanımladı. Mehmet Hacı-
kamiloğlu, boya çalışmalarının yüz-
de 90’ının sürdürülebilirliğe yüksek 
katkısı olan ürünlerden, yüzde 10’u 

ise sürdürülebilirliği destekleyen 
ürünlerden oluştuğunu vurguladı. 

HABER | POLİSAN HOLDİNG

Polisan Holding CEO’su Mehmet Hacıkamiloğlu, Polisan Kimya olarak kimya 
sektörüne yönelik açacakları yeni fabrika sonrası reçine üretiminde yüzde 30’luk 
bir artış hedeflediklerini söyledi. Hacıkamiloğlu, yakın zamanda demir-çelik ve 

otomobil sektörlerine de depolama ve liman hizmeti vereceklerini bildirdi. 

Polisan Kimya Fabrikası
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Türkiye gayrimenkul yatırım fonu piyasası büyümeye devam ediyor. Haziran 
2021 sonu itibariyle portföy yönetim şirketlerinin yönetiminde bulunan, ihraç 
dönemi devam eden veya ilk defa yatırım yapmış olanlar dahil olmak üzere 
toplam gayrimenkul yatırım fonu sayısı 60’ı geçerken, bu fonların toplam 

büyüklüğü de son bir yılda yüzde 45,6 artarak 9,8 milyar TL oldu. 
Re-Pie Portföy Yönetimi AŞ tarafından ha-

zırlanan ‘Gayrimenkul Sektör Raporu, Tür-
kiye gayrimenkul sektörünün 2021 yılının 
ilk yarı performansına ilişkin önemli veri-
ler ortaya koyuyor. Rapora göre, değişen ya-
şam koşulları sebebi ile ev satın almak ve 
kiralamak isteyen yatırımcılar artık doğa-
ya yakın, geniş ve bahçeli evler tercih edi-
yor. Ayrıca pandemi sürecinde yatırımcıla-
rın risk tercihlerine göre varlıklarını dağıt-
masına imkân tanıyan gayrimenkul yatırım 

fonları ise 2020 yılında olduğu gibi 2021 yı-
lının ilk yarısı itibarıyla ön planda olmayı 
sürdürüyor. 

49 FON 10 MİLYON 
BÜYÜKLÜĞÜ GEÇTİ

Haziran 2021 sonu itibari ile alternatif 
yatırım fonları olan Gayrimenkul Yatırım 
Fonu (GYF) ve Girişim Sermayesi Yatırım 
Fonu (GSYF) kurmak üzere Sermaye Piya-
sası Kurulu (SPK), tarafından yetkilendirilmiş 

27 portföy yönetim şirketi bulunuyor. Bu şir-
ketlerden 8 tanesi sadece GYF, 10 tanesi sa-
dece GSYF ve 9 tanesi her iki türde alterna-
tif yatırım fonu kurmak üzere yetkilendiril-
miş portföy yönetim şirketlerden oluşuyor. 
Bu portföy yönetim şirketlerinin yönetimin-
de bulunan, ihraç dönemi devam eden veya 
ilk defa yatırım yapmış olanlar dahil olmak 
üzere toplam 60 GYF bulunurken, bu fon-
ların toplam büyüklüğü son bir yılda yüzde 
45,6 artarak 9,8 milyar TL seviyesine ulaştı. 

Öte yandan gayrimenkul yatırım fonlarının 
büyüklüğü bu yılın ilk 6 aylık döneminde de 
yüzde 18 artış gösterdi. Yine aynı dönem-
de SPK tarafından 18 yeni gayrimenkul ya-
tırım fonuna kuruluş izni, 19 gayrimenkul 
yatırım fonuna ihraç belgesi onayı verildi. 
Böylece fon büyüklüğü 10 milyon TL sevi-
yesinin üzerinde olan fon sayısı 49’a ulaştı. 

Raporun sonuçlarını değerlendiren Re-
Pie Portföy Yönetimi AŞ Yönetim Kurulu Baş-
kanı Dr. M. Emre Çamlıbel, “Piyasalarda kü-
resel salgının 2021 ikinci yarısı ile birlikte 
daha iyi kontrol altına alınabileceği ve buna 
bağlı küresel ekonomik faaliyetlerin sene 
sonuna doğru normalleşebileceği beklen-
tisi hâkim. Türkiye gayrimenkul sektörü-
nün 2021 yılının ilk yarı performansına ge-
nel olarak bakıldığında, diğer tüm sektör-
lerde olduğu gibi hem şirketlerin çalışma 
prensipleri hem de arz-talep dengesi ko-
nusunda pandemi etkilerinin devam etti-
ğini görülüyor. Re Pie olarak, gayrimenkul 
gibi büyüme potansiyeline sahip alanlarda 
yatırım yaparak ülkemizin sermaye piyasa-
larının büyümesine katkı sunmaya devam 
ettik. Türkiye’nin faaliyet izni almış ilk al-
ternatif yatırım fonu yönetim şirketi konu-
mundayız ve bugün 12 adet gayrimenkul fo-
numuzla mevcut yatırımlarımızın yaklaşık 
yüzde 23’i gayrimenkul sektöründe yer alı-
yor. Gayrimenkul sektörü pandemi kaynak-
lı ve diğer makro ekonomik dengeler kay-
naklı bazı alım ve yatırım fırsatları çıkardı. 
Bunlara kendi dinamiklerimiz de eklenince 
geçen yıl iyi bir performans gösterdik. Önü-
müzdeki dönemde gayrimenkul sektöründe 
önemli fırsatların devam edeceğini düşünü-
yoruz ve ofis ve lojistik alanlarında da yeni 
yatırımlar yapmaya devam edeceğiz” dedi. 

6 AYDA 552 BİN ADET 
KONUT SATILDI 

Türkiye’de 2021 yılı ilk yarı konut satışla-
rı, bir önceki yılın aynı dönemine göre göre 
yaklaşık yüzde 11,5 oranında bir azalarak 
552.810 adet oldu. İlk el satışları 2021 ilk yarı 
itibarıyla 167.878 adet; ikinci el konut satışı 
ise 384.932 adet olarak kayıtlara geçti. İpo-
tekli satış adedi, konut kredisi faiz oranla-
rının yıllık bazda yüzde 17-18 aralığında ol-
ması nedeniyle yüzde 60,9 oranında geriledi 
ve 104.168 adet oldu. 2021 yılı ilk iki çeyre-
ğinde, geçen yılın aynı dönemine göre, ilk 
el satışlarda yüzde 15,1, ikinci el satışlar ise 
yüzde 9,8 oranında azalma yaşandı. 2021 
ilk yarı itibarıyla, ilk satışların toplam sa-
tışlar içerisindeki oranı ise geçen senenin 
aynı dönemine göre yüzde 1,3 düşüş göste-
rerek yüzde 30,3’e geriledi. Diğer satışlar ise, 
geçen yılın aynı dönemine göre yüzde 25,2 

oranında artış göstererek 448.642 adet ola-
rak gerçekleşti. 2020 Haziran ayında top-
lam 190.012 konut satılırken, 2021 Haziran 
ayında 154.731 adet konut satıldı. 

EN PAHALI ARSALAR İSTANBUL’DA
Türkiye’de konut imarlı arsa metreka-

re birim fiyatlı değerlendirildiğinde, İstan-
bul metrekare başına 1.143 TL ile ilk sırada 
iken, İzmir metrekare başına 1.043 TL ile 
İstanbul’u takip etti. Türkiye’de arazi, bağ, 
bahçe ve tarla metrekare birim fiyatında 111 
TL ile İstanbul ilk sırada geliyor. 2020 Ha-
ziran ayında Türkiye imarlı arsa metreka-
re satış birim fiyatı 543 TL iken bir yıl için-
de yaklaşık yüzde 35 artış göstererek 733 
TL’ye yükseldi. 

ŞİRKETLERİN OFİSE DÖNÜŞ 
HAZIRLIKLARI BAŞLADI

Türkiye Ticari Gayrimenkul Fiyatı Endek-
si Haziran 2021’de bir önceki aya göre yüz-
de 1,1 artış göstererek 200,77 puan seviye-
sine ulaştı. Endekste geçen senenin aynı 
ayına oranla yüzde 31 artış görüldü. Türk 
lirası bazında ofis kiraları 2021 yılının ilk 
yarısında, 2020 yılının ikinci yarısına göre 
artış gösterdi. 2020 yılı ilk yarısında İstan-
bul genelinde A Sınıfı ofis binalarının orta-
lama kirası 101TL/m²/ay olarak gerçekleşti. 
Geçen yılın ilk yarısıyla karşılaştırıldığında 
Türk lirası cinsinden kiralar yaklaşık yüzde 

29 oranında arttı. Pandemi ile birlikte yeni-
den şekillenen ofis pazarında 2021’in ilk çey-
reğinde kiralama işlemleri bir önceki yılın 
aynı dönemine ve son çeyreğe göre azalma 
gösterse de, şirketlerin ofise geri dönüş için 
hazırladıkları yol haritaları paralelinde yı-
lın üçüncü ve dördüncü çeyreğinde kirala-
maların artması bekleniyor. 

AVM CİRO ENDEKSİ AZALDI
AVM’lerdeki kiralanabilir alanların met-

rekare başına düşen ciro göstergesi 2021 
Nisan döneminde bir önceki yılın aynı ayı ile 
karşılaştırıldığında ve enflasyondan arın-
dırılmadan incelendiğinde yüzde 21,7 ora-
nında azalma kaydederek 273 puana geri-
ledi. Pandemi sürecindeki sağlık ve ekono-
mik önlemlerin AVM ciro ve ziyaretçi sayısı 
üzerindeki etkisinin reel bir trendi yansıt-
maması rapor kapsamında ayrıca değer-
lendirildi. 2021 birinci çeyrek dönem itiba-
riyle, Türkiye genelinde toplam AVM sayısı 
447, toplam kiralanabilir alan stoku ise 13 
milyon 591 bin metrekareye ulaştı. İstanbul, 
toplam kiralanabilir alan stokunun yaklaşık 
yüzde 37’sini oluşturuyor. Türkiye genelin-
de, ortalama 1.000 kişi başına düşen kirala-
nabilir alan ise 163 metrekaredir. 

Diğer sektörlere kıyasla salgının olumsuz 
etkilerinin en az yaşandığı piyasa lojistik pa-
zarı oldu. Endüstriyel tesislerde üretimin 
yavaşlaması ve yer yer durmasına karşın, 
bu dönemde e-ticaretin artmasıyla özel-
likle şehir depo tesislerine olan talep art-
tı. Artan taleple birlikte kiralar Türk lirası 
bazında yükselmiş, dolar bazında ise sabit 
kaldı. 2020 yılı ikinci yarısında, 2019 yılına 
kıyasla hemen hemen her bölgede boşluk 
oranlarının düştü. Özellikle şehir depoları-
na olan talebin artmasıyla şehir merkezi-
ne yakın olan Dudullu bölgesi başta olmak 
üzere genel olarak boşluk oranındaki azalış 
dikkat çekici oldu. Gelecek dönemde salgı-
nın etkisiyle boşluk oranlarındaki düşüşle-
rin devam edeceği ve buna paralel metreka-
re başına TL bazında kiraların yükselece-
ği öngörülüyor. 

Kültür ve Turizm Bakanlığı’ndan elde edi-
len verilere göre 2020 Mayıs ayına kadar 
olan süreçte Türkiye’ye gelen toplam yaban-
cı ziyaretçi sayısı yaklaşık olarak 4,6 mil-
yon olurken, 2021 yılının mayıs ayına ka-
dar olan süreçte çeyreği için bu değer 4,2 
milyon oldu. Otel tesisleri için verilen yapı 
ruhsatları 2021 ilk çeyrekte, bir önceki yılın 
aynı dönemine göre yüzde 87, yapı kullan-
ma izin belgeleri ise yüzde 37 artış göster-
di. 2021 yılında mart itibarıyla verilen yapı 
ruhsatı 341, yapı kullanma izin belgesi 164 
adet olarak kayıtlara geçti.

GAYRİMENKUL YATIRIM FONLARININ 
BÜYÜKLÜĞÜ 10 MİLYAR LİRAYA ULAŞTI

DR. M. EMRE ÇAMLIBEL: “Türkiye gayrimenkul sektörünün 
2021 yılının ilk yarı performansına genel olarak 
bakıldığında, diğer tüm sektörlerde olduğu gibi hem 
şirketlerin çalışma prensipleri hem de arz-talep dengesi 
konusunda pandemi etkilerinin devam ettiği görülüyor.”

ARAŞTIRMA | GAYRİMENKUL



İstanbul Aydın Üniversitesi 
ekibi, selin vurduğu Batı 

Karadeniz’e giderek 
incelemelerde bulundu.İstanbul Aydın Üniversitesi, 

II. Karabağ Savaşı şehit ve 
gazilerinin çocuklarına eğitim 

bursuyla destek oluyor.

İstanbul Aydın Üniversitesi (İAÜ) Afet Eği-
tim Uygulama ve Araştırma Merkezi (AFAM) 
ve Sürekli Eğitim Merkezi (SEM) tarafından 
oluşturulan bir ekip, sel felaketinin yaşandı-
ğı Kastamonu, Sinop ve Bartın’a giderek afet 
bölgesinde incelemelerde bulundu.

İAÜ AFAM Müdürü Prof. Dr. Mehmet Fatih 
Altan ve İAÜSEM Öğretim Görevlisi Hüseyin 
Özdemir’in önderlik ettiği ekip, başta Kasta-
monu’nun Bozkurt, Abana ve Çatalzeytin ol-
mak üzere, sel felaketinin yaşandığı yerleşim 
yerlerinde saha incelemesi gerçekleştirdi.

İAÜ EKİBİNDEN 
TESPİT VE ÖNERİLER

Konuyla ilgili değerlendirmelerde bulunan 
Hüseyin Özdemir şunları söyledi: “Saha in-
celemesi sonrası ortaya çıkardığımız teknik 
tespitler ve bu tespitlerden yola çıkarak ge-
tirdiğimiz öneriler şöyle: Mühendislik tasa-
rım parametrelerinin ve meteorolojik yağış 
istatistiklerinin ilgili bölgelerde tekrardan 
gözden geçirilmesi gerekiyor. Her şeyden 
önce akarsuların taşkın yatakları etrafın-
da asla konut yapılmamalı. Bundan başka 
‘ıslah çalışması’ adı altında akarsu yatak-
larının ve taşkın bölgelerinin daraltıldığını 
gördük. Bundan büyük bir hassasiyetle ka-
çınılmalı. Taşkın yatakları içerisinde ve yak-
laşım sınırında kalan tüm ağaçlar kesilmeli 
ve belli periyotlarla gelişimleri kontrol edil-
meli. Çünkü tomruklardan başka, selin gü-
cüyle kökünden sökülen ağaçlar selin etki-
siyle sürüklenmiş; nehir çıkışına yakın bir 
yerde mevcut köprülere takılarak baraj va-
zifesi görmüş. Son olarak akarsuların çıkış 
bölgesi hattında yıkılmaz, sürüklenmez ve 
malzeme sürümez bir ana kaya malzeme 
ile ıslah çalışması yapılmalı. Yerleşim böl-
gesinde ise yeterli nitelikte betonarme ka-
nal yapılmalı.”

SON DURUM NE?
İAÜ AFAM Müdürü Prof. Dr. Mehmet Fa-

tih Altan ise şu değerlendirmelerde bulun-
du: “Şehir merkezlerine varıldığında AFAD 
başta olmak üzere tüm kurumlarımızın ko-
nuşlandığı ve çalışmaların organize bir şe-
kilde devam ettiğini gördük. Bu çalışma-
lar ileri noktalarda arama kurtarma fali-
yetleri, daha yakın noktalarda ise cadde ve 

sokakların heyelan malzemesinden temiz-
lenmesi ve zarar gören taşıtların şehir dışa-
rısına çıkarılması işleriydi. Şehir merkezle-
rinde yerel merciler ile yapılan toplantılarda 
Türkiye’nin her yerinden fazlasıyla yardım 
geldiği ve halihazırda ihtiyaçlarının olmadı-
ğı hususunda bilgilendirildik. Selin etkileri 
kaldırıldığında, vatandaşların bir kısmı ev-
lerine döndüğünde ve okulların açılma dö-
nemi geldiğinde yani 2 ya da 3 hafta son-
ra ciddi bir yardıma ihtiyaçları olacağı bil-
gisini aldık.”

“KRİZ YÖNETİMİNDE 
İYİYİZ AMA ASIL ÖNEMLİ OLAN 
RİSK YÖNETİMİ”

Türkiye’nin kriz yönetiminde son dere-
ce başarılı bir düzeye geldiğinin bu olayla 
bir kez daha ortaya konduğunun altını çi-
zen Prof. Dr. Altan, “Ancak kriz yönetiminden 
daha önemli ve daha hayati olan risk analizi 
ve risk yönetiminde henüz olması gereken 
düzeyde değiliz. Deprem, yangın ve sel gibi 
afetlerle sürekli karşı karşıya kalan ülke-
mizde afet risk analizi yapılmalı ve risk gö-
rülen bölgelerde gereken tedbirler alınarak 
afetlere hazırlanılmalı ve afet anında karşı-
laşılan zarar ve kayıplar en aza indirilmeli. 
Bununla beraber yaptığımız saha gözlem-
lerinde tüm kurumlarımızın milletimiz ile 
beraber canla başla çalıştığını gözlemledik. 
Kurumlar arası iletişimin ve zamana karşı 
verilen mücadelenin daha kordinasyonlu ol-
ması için pek çok ülkede olduğu gibi Afet ve 
Acil Durum Bakanlığı adı altında yeni bir ba-
kanlık kurulması bir öneri olarak değil an-
cak bir zorunluluk olarak ele alınmasını uy-
gun görüyoruz” diyerek sözlerini noktaladı.

Türkiye’nin en büyük vakıf üniversite-
lerinden İstanbul Aydın Üniversitesi ile 
Anadolu Eğitim ve Kültür Vakfı (AKEV), 
II. Karabağ Savaşı’nda şehit ve gazi olan 
askerlerin çocuklarına eğitim bursuyla 
destek olacak.

İAÜ VE AKEV VERECEK
Mütevelli Heyeti’nin aldığı karar doğ-

rultusunda İstanbul Aydın Üniversitesi 
ve AKEV, 27 Eylül-10 Kasım 2020 tarih-
leri arasında gerçekleşen II. Karabağ Sa-
vaşı boyunca şehit ve gazi olan asker-
lerin çocuklarına eğitim bursu verecek.

“SAHİP ÇIKMAK 
BOYNUMUZUN BORCU”

Konuyla ilgili açıklamalarda bulunan 
İstanbul Aydın Üniversitesi Mütevelli He-
yet Başkanı Doç. Dr. Mustafa Aydın şunla-
rı söyledi: “II. Karabağ Savaşı’nda 26 yıl-
lık hasreti dindiren kahramanlarımızın 
evlatları, tüm şehit ve gazilerimizin ev-
latları gibi Türkiye ve Azerbaycan halk-
larına birer emanettir. Bilindiği gibi Tür-
kiye ve Azerbaycan halkları da ‘bir mil-
let iki devlet’ prensibi gereği kardeşten 

de öte topluluklardır. Dolayısıyla Azer-
baycan halkının emaneti bizim emane-
timizdir. Onlara sahip çıkmak bizim boy-
numuzun borcudur. Bu evlatlarımızın en 
iyi ve en çağdaş eğitimi alması için elimiz-
den geleni yapmaya hazırız. Bu neden-
le bu kahramanlarımızın evlatları, İstan-
bul Aydın Üniversitesi ve AKEV desteğiy-
le burslu eğitim alabilecekler.”

SON TARİH 15 EYLÜL
Burs almak isteyen öğrenciler, appform.

aydin.edu.tr adresinden ya da azerbai-
jan@aydin.edu.tr e-posta adresi aracılığıy-
la bilgi alabilecekler. Bursla ilgili son baş-
vuru tarihi ise 15 Eylül olarak belirlendi.

II. KARABAĞ SAVAŞI HAKKINDA
27 Eylül 2020 tarihinde Ermenistan 

ve Dağlık Karabağ güçlerinin saldırısıy-
la başlayan çatışmalar, Azerbaycan Si-
lahlı Kuvvetleri’nin karşı saldırısıyla kısa 
sürede gelişmiş ve 10 Kasım 2020 tari-
hinde imzalanan ateşkes sonrası Azer-
baycan’ın zaferiyle sona ermişti. Bu an-
laşmayla Karabağ’da 1994 yılından bu 
yana devam eden Ermeni işgali bitmişti.

İSTANBUL AYDIN ÜNİVERSİTESİ 
AFET BÖLGESİNDE

İSTANBUL AYDIN 
ÜNİVERSİTESİ, KARABAĞ 

EMANETLERİNİN YANINDA
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ANALİZ

Suriye ve Afganistan 
kaynaklı mülteci krizlerinin 
başta Türkiye olmak üzere 
pek çok ülkeye önemli bir 
yük getirdiği açık. Ancak 
bu yükün adil bir şekilde 

dağıtılması gerekiyor. Türkiye 
hâlihazırda dünyada en 

fazla mülteciyi barındıran 
ülke konumunda.

DOÇ. DR. MEHMET CEM 
OĞULTÜRK – İstanbul Aydın 
Üniversitesi İktisadi ve İdari 

Bilimler Fakültesi Siyaset Bilimi 
ve Uluslararası İlişkiler (İngilizce) 

Bölüm Başkanı

Tarih boyunca insanların, güvenli ve öz-
gür hissetmek, iklim ve coğrafi açıdan daha 
uygun şartlara ve yerüstü/altı zenginlikle-
re erişmek, savaş ve hastalıklardan sakın-
mak gibi nedenlerle bulundukları yerlerden 
ayrılarak yeni yerlerde yaşamak için birey-
sel veya toplu şekilde hareket etme güdüsü 
göç olgusunu yaratmıştır. Zorunlu göç olgu-
su ise, savaşlar ve zulümler nedeniyle aç, 
yaralı ve istismar edilen erkekler, kadınlar 
ve çocukların ülkelerini terk etmesiyle ifa-
de edilmektedir. Modern dünyaya özgü sa-
vaş, iç savaş ve işgaller sonucunda çıkan in-
san hakları ihlalleri, ayrımcılık, nüfus artışı, 
işsizlik, kaynakların paylaşılmasında yaşa-
nan sorunlar bireyleri kendilerine ve ailele-
rine maddi ve manevi anlamda daha iyi bir 
yaşam sağlayabilmek için yurtlarını terk et-
meye zorlamaktadır. 

Bu kapsamda dünya üzerinde göçmen 
sayısında son 20 yılda büyük artış gözlen-
miştir. Birleşmiş Milletler (BM) istatistikleri-
ne göre uluslararası göçmen sayısı 2000 yı-
lında 173 milyon iken ciddi bir artış sonucu 
bu sayı 2020’de 281 milyon kişiye çıkmıştır. 
Bu dönemde yaşanan savaş, iç savaş ve di-
ğer nedenlerle birlikte ulaşım olanakların-
da yaşanan gelişme, bireylerin bir yerden 
bir yere daha çabuk ve ekonomik gidebil-
mesine yol açmıştır.

Türkiye, Avrupa ile Asya ve Ortadoğu ara-
sında savaş ve barışın yan yana olduğu bir 
konumda yer almaktadır. Bir tarafta yaşa-
nan çatışma ve iç savaş insanları yaşadıkları 

yerleri terk etmeye zorlarken, diğer taraf on-
ları kabul etmeye yanaşmıyor. Türkiye için 
göç ve göçmen kavramı son yıllara kadar 
daha çok Balkanlar ve Kafkasya’dan gelen 
Türk kökenliler ve akraba topluluklardan ül-
keye gelenleri ya da Avrupa ülkelerine çalış-
maya giden işçiler ve ailelerini çağrıştırırdı. 
Değişen ve gelişen Türkiye’de artık daha az 
insan ülkeyi terk ederken, güvenlik ve eko-
nomik kaygılar nedeniyle Orta Asya, Ortado-
ğu ve Afrika’dan gelen göçmenler için kalıcı 
ya da geçiş noktası haline geldiği görülüyor. 

Türkiye’nin mevcut durumu dünya üze-
rinde yaşanan göçmen artışından çok, Or-
tadoğu’da muhalif hareketlerin bir yansıma-
sı olan “Arap Baharı” sonucunda Suriye’de 
yaşanan iç çatışmaların neden olduğu zo-
runlu göç ve son dönemde ABD’nin Afganis-
tan’dan ayrılması sonrası bu ülkeden ka-
çanların Türkiye’ye girme çabaları çerçe-
vesinde ele alınmaktadır. Göç İdaresi Genel 
Müdürlüğü istatistiklerine göre Eylül 2020 
itibarıyla 3.618.918 Suriyeli sığınmacı Türki-
ye’de yaşamaktadır. Birleşmiş Milletler Mül-
teciler Yüksek Komiserliği (UNHCR) verile-
rine göre Mart ayı sonuna dek Türkiye’de 
UNHCR’a kayıt yaptıran Afgan sığınmacı ve 
mültecilerin sayısı ise 169,919’dur. Çin resmi 
haber ajansı Xinhua’nın mülteci raporlarına 
da atıf yaptığı haberine göre, Türkiye’de yak-
laşık 400 bin Afgan mülteci yaşıyor. Bu yö-
nüyle Afganlar, Suriyelilerden sonra ülkedeki 
en büyük mülteci topluluğunu oluşturuyor.

TÜRKİYE-AB İLİŞKİLERİNDE 
MÜLTECİ SORUNU

Suriyelilerin Türkiye’de “geçici koruma’’ 
statüsünde misafir edilmesi ve sayılarının 
bu denli yüksekliği Avrupa’ya göç etme ihti-
malini artırmış, bu durum Avrupa ülkeleri-
ni Türkiye ile işbirliği ve antlaşmalar yapa-
rak göçün en azından Türkiye üzerinde dur-
durulması gerektiği fikrine yönlendirmiştir. 
Avrupa Birliği (AB), öncelikli olarak 2013’te 
Türkiye ile Geri Kabul Anlaşması imzalaya-
rak düzensiz göç ve sığınmayı kısıtlamaya 
yönelik strateji geliştirmiştir. Bu anlaşma ile 
karşılıklı olarak, Türkiye ve AB toprakların-
dan geçiş yaparak, yasadışı bir şekilde sınır-
lardan geçmeye yeltenen ve Türkiye ve AB 
topraklarında yasadışı olarak ikamet eden 

gerek Türkiye ve AB vatandaşlarının gerek-
se üçüncü ülke vatandaşlarının ve vatansız 
kişilerin iadesini öngörmektedir. 

2015 yılı yaz aylarında, AB sınırları, çoğu 
savaştan kaçan Suriyeli ve Iraklıların oluş-
turduğu daha önce örneği görülmemiş bir 
mülteci akınına uğramıştır. Uluslararası Göç 
Örgütü’nün verilerine göre, 2015’in ilk dokuz 
ayında 710.000 mültecinin AB sınırlarından 
geçtiği görülmektedir. Suriye ve Irak’taki mev-
cut durum düşünüldüğünde devamı öngörülen 
bu sorunun çözümü için AB, Türkiye’ye mül-
teciler hakkında bir anlaşma teklif etti. Avru-
pa Komisyonu 29 Kasım 2015’te düzenlenen 
Türkiye-AB Zirvesinde, Türkiye’deki Suriyeli 
sığınmacılar için 3 milyar avro tutarında bir 
fon oluşturacağını taahhüt etmiş ve ardından 
18 Mart 2016 tarihinde yapılan ikinci zirvede 
ise bu fonun tükenmesi durumunda ek 3 mil-
yar avro daha sağlayacağını açıklamıştı. 3+3 
milyar avro olarak planlanan fonun tamamı 
(6 milyar euro) projelere bağlanmış olup 4,3 
milyar avroluk kısmı Türkiye’ye ödenmiştir. 
2016 yılında Ankara’da 18 Mart Mutabakatı 
imzalanması ile mütekabiliyet temelinde Tür-
kiye’de veya AB’ye üye ülkelerin birinde ül-
keye giriş, ülkede bulunma, ikamet etme ko-
şullarını sağlayamayan veya sağlayamaz du-
ruma düşen kişilerin anlaşmada belirlenen 
şartlar ve kurallar çerçevesinde ilgili ülkeye 
geri gönderilmesi amaçlandı. Bunun karşılı-
ğında AB, Gümrük Birliği Anlaşmasının gün-
cellenmesi ve vize muafiyeti hakkı sürecinin 
hızlandırılacağını taahhüt etti. Ancak Türki-
ye’nin Kopenhag Siyasi Kriterlerinden uzak-
laştığı gerekçesiyle anlaşmanın modernizas-
yonu yapılamadı. Benzer şekilde vize muafi-
yeti hakkı konusunda da bir netice alınamadı. 
Avrupa Komisyonu Başkanı Ursula von der 
Leyen, 25 Haziran 2021’de AB’nin Türkiye’y-
le göç anlaşması kapsamında 2024’e kadar 
ek 3 milyar Avro bütçe ayıracağını duyurdu.

27 Şubat 2020’de Rusya destekli Suriye or-
dusunun İdlib’de gerçekleştirdiği hava saldı-
rısıyla 34 Türk askerlerini şehit etmesinin ar-
dından, 28 Şubat 2020’de Türkiye, mültecile-
rin ve göçmenlerin kara ya da deniz yoluyla 
ülke sınırlarından AB ülkelerine geçişlerine 
engel olmama kararı aldı. Fakat geçici koru-
ma statüsünde olan Suriyeli sığınmacılar baş-
ta olmak üzere tüm sığınmacıları Avrupa’ya 
yollama düşüncesi, AB sınır kapılarının açıl-
maması ve insan haklarını hiçe sayan uygula-
malar sonucunda başarıya ulaşmadı. AB baş-
kanları ile yapılan ikili görüşmeler sonuçsuz 
kalırken, çalışma gruplarının oluşturulma-
sıyla süreç yine zamana yayıldı. Geri Kabul 
Anlaşması ile Türkiye’ye ve topluma çok bü-
yük ekonomik ve toplumsal külfetler yüklen-
di. Türkiye’nin bugüne kadar 40 milyar doları 

aşan bir bütçeyi geçici sığınmacılar için har-
cama yaptığı yetkililerce bildiriliyor. 

Türkiye, hâlihazırda böyle bir yükün al-
tında politik, ekonomik ve sosyolojik sıkın-
tılarla mücadele ederken ABD’nin Afganis-
tan’dan ayrılma kararı ve Taliban’ın ülke yö-
netimini el geçirmesinin ardından ülkeden 
çok sayıda insanın göç etmek için çabaları-
nı medyada yer alan görüntü ve haberler-
de izleyen Türk vatandaşları arasında ciddi 
bir tedirginliğe yol açmaktadır. Sosyal ve ge-
leneksel medyada yapılan röportaj ve anket-
lerde hatta stadyumlarda yapılan tezahürat-
larda ülkede daha fazla mülteci istenmediği 
çok açık şekilde beyan edilmektedir. Daha ön-
celeri hükümetin dillendirdiği “ensar ve mu-
hacir” yaklaşımı ise Türkiye’nin artık Batı’nın 
mülteci ambarı olmadığına dair söylemlere 
bırakmaktadır. AB ülkelerinin ortaya çıkan 
bu yeni duruma karşı Türkiye ile ortak çalışıl-
ması yönündeki söylemleri 18 Mart Mutaba-
katına benzer bir çözümün dile getirilmesini 
akla getirmektedir. Ancak mutabakatta yer 
alan hususlardan Vize Serbestisi ve Gümrük 
Birliğinin güncellenmesine yönelik hususla-
ra atıfta bulunulmaması AB’nin ilişkilere sa-
dece kendi çıkarları çerçevesinde yaklaştığı-
nın işareti olarak değerlendirilebilir.

SONUÇ
Suriye ve Afganistan kaynaklı mülteci kriz-

lerinin başta Türkiye olmak üzere pek çok ül-
keye önemli bir yük getirdiği açıktır. Ancak 
bu yükün adil bir şekilde dağıtılması gerek-
mektedir. Türkiye hâlihazırda dünyada en faz-
la mülteciyi barındıran ülke konumundadır. 
AB ile yapılan anlaşmaları ve mutabakatın bu 
yükü azaltma yönündeki payı oldukça azdır 
ve bu durum Türkiye’yi ekonomik olarak ge-
rilettiği gibi bundan daha da önemlisi toplum 
içindeki kutuplaşma ve gerginliği giderek ar-
tırmaktadır. Konunun Türkiye açısından cid-
diyetinin AB’li yetkililere daha iyi anlatılma-
lı ve uyarılar kuvvetli biçimde yapılmalıdır. 

Geri kabul anlaşmasının vize serbestisi ile 
birlikte değerlendirilmesinin Türkiye açısından 
hiçbir getirisi olmadığı, AB vize mevzuatında 

yapılacak değişikliklerin bu anlaşmadan he-
nüz elde edilemeyen fakat elde edilmesi duru-
munda sağlayacağı faydaları ortadan kaldır-
masının mümkün olabileceği açıktır. Mülteci 
krizinin Shengen rejimini değiştirebileceği-
ne yönelik söylemler Avusturya ve Hollanda 
gibi ülkelerce dile getirilmekte, hatta Yuna-
nistan’ın geçici olarak çıkarılması dair uya-
rılar yapılmıştır. Bu kapsamda geri kabul ve 
vize serbestisine yönelik hususların birbirin-
den bağımsız değerlendirilmesi ve pazarlık 
konusu olmaktan çıkarılması, somut hedef 
ve taahhütlerin belirlenmesi, fonların artı-
rılması ve aktarılmasına yönelik işlemlerin 
hızlı ve kolay hale getirilmesi gerekmektedir. 
Mülteci sorununun çözümü noktasında Suri-
ye ve Afganistan başta olmak üzere bölgesel 
çatışmaların ve karışıklıkların ortadan kal-
dırılması barışın ve huzurun temin edilme-
sine yönelik AB’nin daha çok zorlanması ve 
yükün paylaşımında makul bir noktaya ge-
tirilmesi elzemdir.

SURİYELİ VE AFGAN MÜLTECİ AKINI 
KAPSAMINDA TÜRKİYE-AB İLİŞKİLERİ

AB ile yapılan anlaşmaları 
ve mutabakatın bu yükü 
azaltma yönündeki payı 
oldukça az ve bu durum 

Türkiye’yi ekonomik olarak 
gerilettiği gibi bundan daha 
da önemlisi toplum içindeki 

kutuplaşma ve gerginliği 
giderek artırıyor. Konunun 

Türkiye açısından ciddiyetinin 
AB’li yetkililere daha iyi 

anlatılmalı ve uyarılar 
kuvvetli biçimde yapılmalı. 
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İstanbul Aydın Üniversitesi, 
bu yıl kapılarını açacak olan 

Pilotaj bölümü ile uluslararası 
standartlarda pilotluk eğitimi 

vererek, göklerin yeni 
yıldızlarını yetiştirecek.

2000 yılı sonrası doğan Z kuşağı için “Dijital Yerli” tabirini kullanan Prof. Dr. 
Deniz Yengin, buna rağmen dünyanın birçok yerinde bilgisayar teknolojilerine 

ve internete sahip olmayan milyonlarca insan olduğunu ve bir bireyin dijital yerli 
sayılabilmesi için 2000 yılı sonrasında bilgisayar ve internet teknolojisinin içene 

doğması gerektiği gibi koşulların öngörülmekte olduğunu kaydetti.

Türkiye’nin en büyük vakıf üniversite-
lerinden biri olan İstanbul Aydın Üniver-
sitesi, 2021-2022 Akademik Yılı’ndan itiba-
ren hizmete girecek olan Pilotaj Bölümü ile 
uluslararası nitelikte pilot eğitimi verecek.

HER ŞEY HAZIR
Üniversitenin Uygulamalı Bilimler Yük-

sekokulu bünyesinde bulunan bölüm için 
Sivil Havacılık Genel Müdürlüğü’nden ge-
rekli izinler alındı ve uygulamalı eğitimle-
rin verileceği yerler olan Çorlu, İzmir Ke-
mal Paşa, Efes ve Dalaman Havalimanı’n-
da uçuş okulları kuruldu. Bölümün uçuş 
dersleri, üniversitenin anlaşmalı olduğu Si-
vil Havacılık Genel Müdürlüğü tarafından 
onaylı, ulusal ve uluslararası standartlar 
ve kurallar çerçevesinde eğitimleri veren, 
yetkili uçuş okulu tarafından sağlanacak.

“İAÜ’LÜ PİLOTLAR 
GÖKLERDE OLACAK”

Konuyla ilgili değerlendirmelerde bulu-
nan İstanbul Aydın Üniversitesi Uygulama-
lı Bilimler Yüksekokulu Müdürü Prof. Dr. 

Gülümser Ünkaya şunları söyledi: “Üniver-
site olarak, Türk havacılığının ihtiyacı olan, 
küresel standartlarda eğitim almış, uzman 
pilot yetiştirilmesi için taşın altına elimizi 
koyuyoruz. İAÜ Pilotaj bölümünün vereceği 
eğitimle Türk semalarında uygulama ağır-
lık eğitimle yetişmiş, dünyanın her yerin-
de hizmet verecek donanıma sahip İAÜ’lü 
pilotlar görev yapacak. Bundan büyük bir 
heyecan duyuyoruz. Artan rekabet ve iş 
dünyasının zorlu koşulları içerisinde, öğ-
rencilerimizi gelecekte sektörün önde ge-
len kuruluşlarının üst yönetimlerinde gör-
mek bizleri mutlu edecek.”

İNGİLİZCE EĞİTİM VERECEK
2021 YKS sonuçlarına göre Sayısal puan 

türüyle öğrenci alacak olan İAÜ Pilotaj Bölü-
mü, 6’sı yüzde 100 burslu olmak üzere top-
lam 40 kişilik kontenjana sahip. İngilizce 
eğitim verecek olan Pilotaj Bölümü’nde eği-
tim, lisans düzeyinde ve hazırlık dahil 5 yıl-
lık olarak tasarlandı. Ayrıca bölümü, tercih 
listesinin ilk 5 sırasından birine yazan öğ-
rencilere yüzde 30 “Tercih Bursu” verilecek.

Dünyada hala bilgisayara ve internete eri-
şimi olmayan milyonlarca insanın yaşadığını 
ve bu bireylerin temel izlence kaynağının tele-
vizyon olduğunu belirten İstanbul Aydın Üni-
versitesi (İAÜ) İletişim Fakültesi Dekanı Prof. 
Dr. Deniz Yengin, “Her ne kadar OTT TV, Web 
TV, IP TV gibi internet temelli platformlar dün-
yada hatırı sayılır bir kullanıcı sayısına sahip 
olsa da bu durum geleneksek televizyon ya-
yıncılığının son bulacağı anlamına gelmiyor. 
Bunun genel nedenlerini; Dünyada hala bilgi-
sayara ve internete erişimi olmayan milyon-
larca insan yaşıyor ve bu bireylerin temel iz-
lence kaynağını televizyon oluşturuyor. Aynı 
zamanda internet teknolojisinin içine doğma-
yan kuşakların (büyük çoğunlukla yetişkin ve 
yaşlılar) izleme alışkanlıkları geleneksel te-
levizyon yayıncılığı üzerine kurulu. İnternet 
temelli izleme pratikleri sergileseler de tele-
vizyondan kopamıyorlar. OTT TV’ler veya IP 
TV’ler ise kullanım hizmetini ücretli olarak 
sunduğundan her birey bu ücreti ödeme im-
kânı bulamıyor, şeklinde açıklayabiliriz” ifa-
delerini kullandı.  

“ALTERNATİF YAYINCILIK 
PLATFORMLARI KİTLELERİN İZLEME 
PRATİKLERİNİ DEĞİŞTİRDİ”

Prof. Dr. Deniz Yengin, sıradan bireylerin 
de yayın yapabildiği YouTube gibi alternatif 
yayıncılık platformlarının ortaya çıkmasıyla 
birlikte kitlelerin izleme pratiklerini burala-
ra yoğunlaştırdığını belirterek, “Bu durum, 
medya endüstrilerini de bu tür platformlar-
da yer almaya mecbur etti. Örneğin bir haber 
kuruluşu YouTube kanalı açıp buraya özgü 
içerikler üretiyor veya bir televizyon kanalı 
yayınladığı diziyi bu kanala yükleyip, bu dizi-
nin oyuncuları ile YouTube üzerinden canlı 

yayın gerçekleştirebiliyor. Böylelikle bu tür 
kitlesel platformları varlığını sürdürmek/pe-
kiştirmek için kullanıyor. Aksi takdirde gele-
neksel mecralarda yeterli tüketiciye (izleyici-
ye, okuyucuya) ulaşamıyor ve temel gelir kay-
nağı olan reklam gelirleri de azalıyor. Örnek 
vermek gerekirse ulusal bir kanal yayınladığı 
diziyi YouTube kanalına yükleyip buradan da 
reklam alıyor. Bu tür platformlarda reklamın 
yanı sıra ürün yerleştirme de daha kolay bir 
biçimde yapılabildiğinden, bu durum medya 
kuruluşunun gelirinin artmasına neden olu-
yor. Özetle, internet ile birlikte medya endüst-
risi varlığını sürdürmek için bu yeni mecra-
da yerini aldı ve sahiplik yapılarını geçmişe 
oranla pekiştirdi ve pekiştirmeye devam edi-
yor. Yeni mecrada rakip sayısının çok olma-
sı ise içerik kalitesini artırmayı mecbur kılı-
yor” diye konuştu.

PANDEMİ MEDYAYI 
NASIL ETKİLEDİ?

Prof. Dr. Yengin, COVID-19 pandemisinin 
geleneksel medya ve yeni medyaya etkile-
rini ise şöyle değerlendirdi: “Pandemi sü-
reci bizleri farklı bir boyuta taşıdı. Yaşam 
devam etmek zorunda. Bizler de sorumlu-
luklarımıza kaldığımız yerden devam ede-
bilmeliydik. Yeni medya araçları kitlenin bil-
giye erişimi kolaylaştırdı. Ancak dijital, ha-
yatı kolaylaştırdığı kadar zorlaştırabiliyor. 
Özellikle pandemi döneminde şirketlerin bir-
çok veriyi paylaşmaları ya da sisteme yük-
lemeleri pek çok siber güvenlik sorununu 
da beraberinde getirdi. Şirketler, bankalar 
online çalışma sistemiyle daha çok müşte-
riye ulaşabiliyor. Yeni medya araçları onli-
ne eğitim süreçlerini geliştirdi. Dijital birey-
lerin hayatına hız ve zaman kazandırırken 

online ücretli platformlar da gelirlerini ar-
tırdı.” Özellikle COVID-19 pandemisiyle birlik-
te artan dijitalleşmenin bireylerin çevrimiçi 
olma oranını, mobil alışveriş oranını artır-
dığına dikkat çeken Prof. Dr. Yengin, “Dijital-
leşme bireylerin yaşamının vazgeçilmez bir 
parçası haline geldi. Bireyler sanal market-
leri, paket servisleri daha çok kullanmaya 
başladı. Pandemi öncesinde acil durumlar-
da ya da keyfi olarak kullanılan bu hizmetler 
pandemiyle birlikte zorunluluk haline geldi. 
Teknoloji kullanım oranı pandemi öncesin-
de yaklaşık 4 saat iken pandemi sonrasın-
da 8 saati aştı” diye konuştu.

İSTANBUL AYDIN ÜNİVERSİTESİ, GÖKLERİN 
YENİ YILDIZLARINI YETİŞTİRECEK

“2000 SONRASI DOĞANLARA 
‘DİJİTAL YERLİ’ DİYEBİLİRİZ”

PROF. DR. DENİZ YENGİN: “Dijitalleşme bireylerin 
yaşamının vazgeçilmez bir parçası haline geldi. Bireyler 
sanal marketleri, paket servisleri daha çok kullanmaya 
başladı. Pandemi öncesinde acil durumlarda ya da keyfi 

olarak kullanılan bu hizmetler pandemiyle birlikte 
zorunluluk haline geldi.”



AFGANİSTAN’DA 

SAVAŞ 
YENİ BAŞLIYOR

Afganistan’da olayların yakın zamanda 
biteceğini ve Taliban’ın meşru bir hükümet 
olarak tanınıp her şeyin meşru zeminlerde 
gideceğini düşünmek biraz hayalcilik olur. Savaş 
yeni başladı ve bu durum Afganistan’da birçok 
yeni dengelerin kurulmasına sebep olacak.”

ANALİZ | AFGANİSTAN

PROF. DR. DOĞAN AYDAL

Başbakanlık Eski Müsteşar Yardımcısı - 
Yeniden Refah Partisi Genel Başkan Yardımcısı
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Son günlerin en önemli siyasi ko-
nularından biri hiç şüphesiz ABD’nin 
ve NATO güçlerinin Afganistan’dan 
çekilme kararından sonra yıllarca 
terörist olarak adlandırılan Taliban 
güçlerinin on gün gibi kısa bir süre 
içinde Afganistan’ın Başkent Kabil 
dâhil büyük bir kısmını ele geçirme-
si olmuştur.

Ancak Afganistan’da olayların 
yakın zamanda biteceğini ve Tali-
ban’ın meşru bir hükümet olarak 
tanınıp her şeyin meşru zeminler-
de gideceğini düşünmek biraz ha-
yalcilik olur. Savaş yeni başlamıştır 
ve Afganistan’da birçok yeni denge-
lerin kurulmasına sebep olacaktır.

Afganistan hükümetinin, ABD ta-
rafından yetiştirilip eğitilen 300 bin 
askerinin bu kadar kısa zamanda 
savaş bile yapmadan teslim olma-
sı veya Taliban güçlerine katılma-
sı da birçok ülke tarafından sorgu-
lanmaktadır. Ancak bu durum ABD 
ve NATO güçlerininin kapalı kapıları 
ardında pek de sürpriz bir gelişme 
değildir. Zira ABD, Başkan Donald 
Trump döneminde, Taliban güçle-
ri temsilcileriyle, Katar Doha’da gö-
rüşmeye başlamış, ABD’nin Afganis-
tan’dan Nisan 2021’de çekileceğine 
dair bir sözleşme de Şubat 2020’de 
imzalanmıştır. Joe Biden iktidara gel-
dikten sonra bu sözleşmeye sadık 
kalmış, 31 Ağustos 2021’e kadar Af-
ganistan’ı terk edeceklerini dekla-
re etmiştir. İşte, bozgun ve Afganis-
tan’daki panik bundan sonra baş-
lamıştır.

Afganistan ordusu üst düzey men-
suplarının bu gelişmeleri bildiği ve 
gelecek için yeni pozisyonlar aldığı 
da bilinmektedir. Afganistan ordu-
sunun önemli bir kısmı 150 dolar ve 
af sözleriyle Taliban’a biat etmiş ve 
savaşmadan bulundukları bölgeleri 
Taliban güçlerine terk etmişlerdir. 

Şu anda Taliban’ın lideri olarak 
görünen kişi Mevlevi Hibadullah Ak-
hunzade’dir ve Müminlerin Emiri un-
vanını taşımaktadır. Bu kişinin AK 
HUNLAR ile soy birliği içinde olma-
sı kuvvetle muhtemeldir. Yardım-
cıları ise Molla Abdul Gani, Molla 
Muhammed Yakup (Taliban kuru-
cularından Molla Ömer’in oğlu) ve 
Sirajeddin Hakkani’dir. Önde gelen 
bir diğer isim de Baş Kadı Molla Ab-
dul Hakim’dir. Bunların alt birimi ola-
rak görev yapacak olan ve REHBER 

anlayabilmek için, ABD’nin bölge siya-
setine, Taliban ile bağlantısına, geç-
mişe dönüp dikkatlice bakmak ge-
rekmektedir.

NATO İÇİN DÜŞMAN 
TANIMININ DEĞİŞİMİ

İyi de, Afganistan 2001’de neden 
ABD ve NATO güçlerince işgal edil-
di? Bu saldırılar niye yapıldı? Binler-
ce masum can kaybına sebep olan 
olaylar nasıl gelişti? 

Basit bir mantıkla düşünüldüğün-
de, Rusya’daki komünist iktidarın yı-
kılışı, “perestroyka-glasnost” sonrası, 

belirgin bir düşman kutbun kalma-
dığı düşünülür. Silah satışları durma 
noktasına gelmiştir, komünizm kor-
kusu ortadan kalktığı için, bu rejimle 
yıllarca korkutulan ülkeler, kaynak-
larını, silah alımından ziyade, kalkın-
maya, sağlığa ve eğitime ayırmaya 
başlamışlardır.  

O halde, yeni bir düşman kutup 
oluşturulmalıdır. Yıl 1994, NATO tat-
bikatlarında, dost-düşman kuvvet-
leri temsil eden mavi-kırmızı ren-
gin değiştirilip, mavi-yeşil renklere 
döndüğü yıldır. Yeşil rengin Müslü-
manları temsil ettiğini bilmek için de, 

tercümana herhalde ihtiyaç yoktur. 
Bir zamanlar komünizmi durdurmak 
için Rusya etrafında Müslüman ülke 
savaşçılarından yeşil kuşak oluştur-
maya çalışan ülkeler, şimdi ‘yeşil’i 
düşman ilan etmişlerdir.  

9 Eylül 2001 tarihinde, ABD, New 
York’daki İkiz Kuleler’in yıkılışından 
sonra, daha önce adını sanını kim-
senin bilmediği birçok sakallı Müslü-
manın, hemen yakalanarak, pilotluk 
eğitimi almış El-Kaide militanı olarak 
ortaya sürmesi, ABD’de yükselen ve 
neredeyse her evin önüne bayrak 
astıran, milliyetçilik rüzgârının hızını 

ŞURA olarak adlandırılan 26 üyeli 
bir birim kurulmuştur. Ülkedeki iş-
leri götürecek Bakanlar Kurulu ise 
bu hiyerarşik düzenin altında oluş-
turulmuştur.

KUZEY İTTİFAKI VE ŞAH 
AHMED MESUD’UN OĞLU 
AHMED MESUD BAŞARILI 
OLABİLİR Mİ?

Göz ardı edilemeyecek önemli bir 
grubun da Kuzey İttifakı olarak ad-
landırılan ve Pençir Vadisi aslanı ola-
rak tanınmış Rahmetli Ahmedşah 
Mesud’un oğlu Ahmed Mesud’un yö-
nettiği direniş grubuna, bütün silah 
ve mühimmatlarıyla katıldığı da bi-
linmektedir. 1997 yılında Türkiye’de 
ağırladığımız, Afganistan’ın kuzeyin-
deki Mezar-ı Şerif ve çevresinde et-
kili olan Özbek asıllı General Raşid 
Dostum’un da bu ittifaka katılaca-
ğı beklenmektedir. Devrik Cumhur-
başkanı Eşref Gani’nin hala bir et-
kisi varsa Ahmed Mesud’a yardım 
edeceği düşünülebilir. Ancak Devrik 
Hükümette görev yapmış birçok Ge-
neralin, Ahmed Mesud ile ilgili dü-
şüncelerinin de çok olumlu olmadı-
ğı bilinmektedir.  

Afganistan’da savaş yeni boyut 
ve dengeleriyle yeniden başlamak 
üzeredir. Bu dengelerde, İran, Hin-
distan, Çin, Rusya’nın önemli rol oy-
nayacağını yakın zamanda görme-
miz sürpriz olmayacaktır.

AFGANİSTAN ESKİ DIŞİŞLERİ 
BAKANI SELAHADDİN 
RABBANİ VE TÜRKİYE İÇİN 
ÖNEMİ

Afganistan Eski Başkanı İmam Rab-
bani’nin oğlu ve Ocak 2011-Nisan 2021 

tarihleri arasında Afganistan’ın Tür-
kiye Büyükelçisi olan, 2015-2019 yıl-
ları arasında Afganistan Dışişleri 
Bakanı olarak görev yapan, gerçek 
bir Türkiye dostu olan Selahaddin 
Rabbani’nin konumu ve emniyet du-
rumu Türkiye için çok önemlidir. 
Zira Selahaddin Rabbani Afganis-
tan’da Cemiyet-i İslami Partisi’nin 
de Başkanı konumundadır. Türki-
ye her türlü siyasi etkisini kullana-
rak Selahaddin Rabbani’nin arka-
sında durmalıdır.

Mevcut durum şimdilik böyle-
dir. Ancak Afganistan olayını tam 

ANALİZ | AFGANİSTAN

Hiç bir ülke, plansız, programsız 
ve uzun hesaplar yapılmadan işgal 

edilemez. Hele, bu tür olaylarda 
her türlü hesabı çok önceden yapan 

ABD ve İngiltere’nin, hesapsız, 
kitapsız Afganistan’a gireceklerini 
düşünmek, siyaseti ve bu ülkelerin 

geçmişteki uygulamalarını hiç 
bilmemek demektir. 
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kesmemiş, ancak çok da inandırıcı 
gözükmemişti. Etkin güçler bu hava-
dan faydalanmasını bilmişler, El-Ka-
ide ve Taliban bahanesi ile çıkartı-
lan BM kararı arkasına sığınılarak 
Afganistan işgal edilmiş, bir başka 
deyişle ve ABD tabiriyle “Afganlılar 
özgürleştirilmiştir”. 

AFGANİSTAN NEDEN 
SEÇİLMİŞTİR?

Hiç bir ülke, plansız, programsız 
ve uzun hesaplar yapılmadan iş-
gal edilemez. Hele, bu tür olaylar-
da her türlü hesabı çok önceden ya-
pan ABD ve İngiltere’nin, hesapsız, 
kitapsız Afganistan’a gireceklerini 
düşünmek, siyaseti ve bu ülkelerin 
geçmişteki uygulamalarını hiç bil-
memek demektir. 

Afganistan’da olanları anlamak 
için yakın geçmişe gidip olanlara 
kısaca bakmakta fayda görülmek-
tedir. Bugünkü Afganistan’ın sınır-
ları, İngiltere ve Rusya tarafından 
“Durand Hattı” adı altında 1893 yı-
lında belirlenmiştir. İşgal ettiği ül-
kelerden geri çekilme günleri geldi-
ğinde, İngilizlerin muhteşem siyasi 
dehaları devreye girmekte ve çizi-
len sınırlar, daha sonraki yıllarda 
da, o ülke ile komşu ülkelerin başına 
sürekli bir bela olarak kalmaktadır. 
Afganistan’daki Peştunların (Patan) 
yaşadığı toprakların Afganistan ve 
Pakistan arasında bölünmesi, son-
raki yıllarda birçok olayın ana se-
bebi olmuştur. Davud Han’ın, Zülfi-
kar Ali Butto’nun ve Ziya Ul Hak’ın 
kaderlerini de, bu alanın bölünmüş 
olması belirlemiştir. 

TALİBANLARI 
KİM YETİŞTİRDİ?

Davut Han’ın ve ailesinin katledil-
mesi sonrasında, 1978’de, Hafızullah 
Amin başkanlığındaki darbe ile Afga-
nistan Demokratik Cumhuriyeti ku-
rulmuştur. O dönemlerin klasik bir 
ön takısı olan ”Demokratik” kelime-
si, darbelerdeki SSCB etkisini gös-
termek için yeterlidir. Darbe sonra-
sı makamlar paylaşılmış, en önem-
li makama ”Genel Sekreterliğe” Nur 
Muhammed Taraki”, yardımcılıkla-
rına da, darbeye yardım eden iki te-
mel kuruluş olan, Halk ve Bayrak ha-
reketlerinin liderleri olan Hafızullah 
Amin ve Babrak Karmal getirilmişti. 

Her darbenin tabii sonucu olarak, 

oluşturalım. Acaba sebep, Afganis-
tan’daki yeraltı kaynakları olabilir 
miydi? Televizyon haberlerine ba-
karsak, her tarafı harabe haline 
dönmüş bir ülke ve pejmürde kılık-
lı bir halk ortalarda çaresiz dönüp 
durmaktadır. 

Hiç bir televizyon haberinde, Cüz-
can iline bağlı Şebergan’daki çok zen-
gin doğalgaz yataklarından, bu gazı 
geçmişte SSCB’ne taşıyan boru hat-
tından veya Mezar-ı Şerif’teki ter-
mik enerji ve gübre santraline gaz 
taşıyan ikinci bir boru hattının var-
lığından hiç bahsedilmemektedir. 
Hindikuş dağlarının kuzey yamaç-
larındaki kömür yataklarından ve 
halen işletilen Baglan ilindeki Ker-
ker ve Eşposte havzaları ile Behl ilin-
deki Kale-i Serkari kömür havzala-
rından da hiç bahsedilmemektedir. 
Hacıgak’ta 2 milyar tonluk rezervi 
ve yüzde 63’lük ortalama demir te-
nörüyle, İsveç’teki meşhur Kiruna 
yatağı ile boy ölçüşen demir yata-
ğından da bahseden yoktur. Türki-
ye’deki en büyük demir yatağımız 
olan Divriği demir yataklarının, en 
iyimser hesapla, 38 milyon ton ol-
duğunu söylersek, bu bölgedeki de-
mir yatağının önemi daha kolaylık-
la anlaşılabilir. Adını sayamadığımız 
birçok bölgede ve özellikle Kunduz 
yakınlarındaki altın, bakır, kurşun, 
çinko yatağı ve Konar-ı Has’daki be-
rilyum yatakları ile Bedahşan’daki 
yarı değerli taşlar, acaba şimdi kim-
ler tarafından işletilmektedir? Afga-
nistan’da  önemli ölçüde Lityum ya-
takları da bulunmaktadır. Lityumun 
yanı sıra Afganistan’da bol bulunan 
Çinko madenlerinin içindeki Kad-
miyum ve İndium da çok önemlidir.  
Zira Lityum, Kadmiyum ve İndium, 
güneş enerjisi pillerinin ve elektrik-
li araç akülerinin ihtiyaç duyduğu 
en önemli elementlerdir.

Peki de, sebep bu kadar basit ola-
bilir mi? Belki değildi. Ancak ABD’nin 
Afganistan’da kalması için önemli 
sebeplerden biri olmuştur. New-
York Times gazetesinin 25 Tem-
muz 2017’deki haberine göre Trump 
Afganistan’daki madenler sebebiy-
le Afganistan’dan ayrılmayacakla-
rını, bu madenlerden bir trilyon do-
lar beklediğini beyan etmiştir. (ht-
tps://www.nytimes.com/2017/07/25/
world/asia/afghanistan-trump-mi-
neral-deposits.html). 

ihtilali hazırlayanlar, en kısa sürede 
birbirlerinin kellesini ister hale geldi-
ler. Taraki yönetiminin, hızla, Mark-
sist-Leninist uygulamalara girmesi, 
ülkede karışıklığa yol açmış, çıkan iç 
karışıklık sonrası, Hafızullah Amin 
Başbakanlığa gelmiş, ayaklanmaları 
bastırmak için SSCB’den yardım is-
temiştir. Amin ve Taraki arasında-
ki çatışmalarda Taraki öldürülün-
ce, SSCB’den çekinen Amin, ABD ve 
Pakistan desteğini almaya çalışın-
ca, 24 Aralık 1979’da, SSCB, Afganis-
tan’ı işgal etmiştir. İşgal sonrası Bab-
rak Karmal Başbakanlığa getirilmiş, 
SSCB etkisi, Pasifik Okyanusu’na bir 
adım daha yaklaşmıştır.

İşte, ABD’nin, görüntüde, aktif ola-
rak olaya ve bölgeye girişi bu tarih-
ten sonradır. 1980’li yıllarda başla-
yan ve SSCB ve hükümete karşı 
harekete geçen “Mücahiddin” ha-
reketlerinin en büyük destekçisi-
nin ABD olduğunu söylemek, her-
halde yersizdir. Afgan Mücahitleri, 
İslami İttihadı ve Hizb-i İslami grup-
larının SSCB’ne karşı mücadeleleri, 
Rusların, Şubat 1989’da, kuvvetleri-
ni Afganistan’dan çekmesine kadar 
sürmüştür. Ruslar ülkeden gittikten 
sonra, bu sefer de, SSCB’ne karşı sa-
vaşan güçler birbirine düşmüş veya 
düşürülmüştür. 

Yani, koskoca ABD ve her olay-
daki tabii müttefiki İngiltere, bu ka-
dar basit bir hesap içinde olabilir-
ler mi? Olurlar. Gelecekte sıkıntı çe-
kilebilecek doğalgaz ve endüstrinin 
temel maddesi olan demir ve diğer 
yeraltı kaynaklarının varlığı önem-
li sebepler olabilir, ama bu bile böy-
le bir operasyon için tek başına ye-
terli bir sebep midir? Tabi ki hayır. O 
halde farklı sebepler de aramalıyız. 

YILLIK 900 MİLYAR 
DOLARLIK EROİN TİCARETİ 

Acaba sebep, Afganistan’da bol mik-
tarda yetiştirilen haşhaş ve bu bit-
kiden üretilip batılı ülkelere pazar-
lanan eroin olabilir miydi? Haşhaş 
bitkisi, yapısı itibarıyla diğer bitkiler-
den çok kolay ayrılabilen bir yapı-
dadır. ABD’nin ve batılı diğer ülke-
lerin elindeki uydular, bu bitkileri, 
bırakın düzlükte, Hindikuş dağları-
nın tepesinde ekilse bile, rahatlıkla 
bulabilecek özelliklere sahiptir. Bu 
bitkiler, bırakınız, 30 santim çözü-
nürlüğe sahip WORLDVIEW 3 uydu-
sunu, 60 cm hassasiyete sahip QUI-
CKBIRD,  bir metre hassasiyete sa-
hip IKONOS uydularını, yaklaşık otuz 
metre hassasiyete sahip LANDSAT 
uyduları ile bile rahatlıkla buluna-
bilmektedirler. ABD ve İngiltere et-
kisindeki BM güçleri, yıllardır Afga-
nistan’da olmalarına rağmen, haş-
haş ve eroin üretiminde bir azalma 
olmuş mudur? Hayır. Hatta BM ve-
rileri ve genel kanaat, Batıya gelen 
eroin miktarlarında daha fazla artış 
olduğunu ortaya koymaktadır. Be-
ğenelim veya beğenmeyelim, 2001 
yılında ilk Taliban döneminde sıfır 
seviyesine indirilen eroin üretimi, 
2001’den sonraki işgal yıllarında ve 

İslami grupların oluşturduğu koa-
lisyonun başkanlığına getirilen Tacik 
asıllı Burhanettin Rabbani ile Hizb-i 
İslami başkanı Hikmetyar’ın, Özbek 
asıllı General Raşit (Abdürreşid) Dos-
tum’un ve daha sonra etkin hale ge-
len Tacik asıllı Ahmetşah Mesud’un 
birbiriyle savaşmaları yıllarca sür-
müştür. 

SSCB’nin Afganistan’dan çıkartıl-
ması için bu İslami gruplar ile daha 
sonra da, düşman ilan edilen Tali-
ban grubunu bile, Pakistan’ın kuzey-
batısındaki Peştun (Patan) bölgesin-
de eğitenler de, silah sağlayanlar da, 
hatta Stinger füzelerini sağlayan-
lar da başta ABD olmak üzere ba-
tılı güçlerdir. O günün siyasi şart-
larında, gayet normal gibi görünen 
bu desteğin sebebinin, sadece, SSC-
B’nin bölgeden uzaklaştırılması ol-
duğunu düşünmek, herhalde basit 
bir mantık olurdu. Büyük güçlerin, 
dalda cevizi çift görmeden taş at-
tıkları hiç görülmediğine göre, baş-
ta ABD olmak üzere, batılı güçlerin 
bu bölgeyle ilgilerinin başka sebep-
leri de olmalıydı.

TRUMP’IN BİR TRİLYON 
DOLARLIK MADEN HEDEFİ

Şimdi, hep birlikte, bu sebepler 
üzerinde küçük bir beyin fırtınası 

özellikle 2007’de, 9 bin ton seviyele-
rine kadar ulaşmıştır. Afganistan’da 
eroin üreticilerine ödenen miktar 
yaklaşık dokuz milyar dolardır. Bu 
eroinin ABD ve Avrupa’daki satış 
bedeli en az yüz misli olacağından, 
bu ticaretin her yıl 900 milyar do-
lar seviyelerinde olduğu rahatlıkla 
söylenebilir.  

Ya, Afganistan’daki batılı güçler, 
söylendiği kadar etkili ve güçlü değil-
ler veya işin içinde başka işler, baş-
ka hesaplar vardır. Böyle olmamış 
olsa haşhaş tarlalarının başında ABD 
ve İngiliz askerlerinin zırhlı araçlar 
ile koruma yapmalarının başka bir 
açıklaması olabilir mi? Haşhaş eki-
li alanların boyutları 2019 ve 2020 
arasında bile, yüzde 37 gibi bir artış-
la, önemli ölçüde artırılmıştır. Yani 
ABD ve Batı güçleri son ana kadar 
bu üründen daha fazla ölçüde fay-
dalanmak istemişler ve Afganistan 
haşhaş üretim haritaları bile çıkar-
mışlardır. Eğer Taliban haşhaş ekimi 
konusunda fikir değiştirmedi ise bu 
haşhaş tarlalarının yakında yok edi-
leceği söylenebilir. Ancak, Katar Do-
ha’daki görüşmelerde ABD bu eroin-
lerin tıbbi alanlarda kullanılacağı yön-
de Taliban ile anlaştı ise bu ekimler 
devam edecektir. Tabi bu eroinlerin 
sadece tıbbi yönde kullanılacağına 
ABD dâhil herhalde kimse inanma-
maktadır. Demek ki işgalin arkasın-
daki sebep, batılı gençleri uyuşturu-
cu batağından kurtarmak da değil-
dir. Eroin ticaretinden elde edilen 
gelirin önemli bir kısmının emper-
yalist ülkelerin güdümündeki terör 
örgütlerini, PKK, PYD, İŞİD, EL Ka-
ide dâhil olmak üzere, finanse et-
mek için kullanıldığından şüphesi 
olan var mı?

Haşhaş bitkisi, yapısı itibarıyla diğer bitkilerden 
çok kolay ayrılabilen bir yapıda. ABD’nin ve batılı 

diğer ülkelerin elindeki uydular, bu bitkileri, bırakın 
düzlükte, Hindikuş dağlarının tepesinde ekilse bile, 

rahatlıkla bulabilecek özelliklere sahip.
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Tacik asıllı Ahmetşah 
Mesud’un, Afganis-
tan’da en güçlü ve po-
püler olduğu bir dö-
nemde, profesyonelce 
öldürülmesi, hesapsız, 
plansız bir operasyon 
mu? Şimdi gelin bu 
hesabın ne olabileceği 
konusunda biraz be-
yin fırtınası oluştura-
lım. Bütün veriler, İkiz 
Kuleler’in vurulması-
nın ve Afganistan iş-
galinin, büyük bir pla-
nın parçaları olduğu 
yönünde.

Usame Bin Ladin’i 
2 Mayıs 2011 yılın-
da Pakistan Abbota-
bad’da öldürülüp ce-
sedinin Pasifik Okya-
nusu’na atıldığı ifade 
edilmişti. Saddam Hü-
seyin’in asılırken ko-
pan başının resmini, 
Muammer Kaddafi’nin 
işkence ile öldürülmüş 
vücudunun resmini 
sosyal medyaya pom-
palayanlar, Usame 
Bin Ladin’in hiçbir res-
mini göstermemele-
ri sizce de biraz garip 
değil mi?
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AFGANİSTAN’IN ETNİK 
DAĞILIMININ İŞGALDE 
ÖNEMİ VAR MIDIR?

Gelin, şimdide Afganistan’ın dini 
ve etnik yapısına bir bakalım. Ülke, 
nüfusunun yüzde 84’ü Sünni, yüz-
de 14’ü Şii Müslüman olan bir ülke-
dir. İran’ın komşusu olan bir ülke-
nin Sünni nüfus fazlalığı dış güçleri 
rahatsız etmez, aksine, onlar açısın-
dan rahatlatıcı ve ileride siyasi ola-
rak kullanabileceklerini düşündük-
leri bir özelliktir. Etnik dağılıma ge-
lince; Afganistan halkının, yüzde 38’i 
Paştun-Patan, yüzde 25’i Tacik, yüz-
de 19’u Hazara, yüzde 12’si Türkmen 
ve Beluciler ve yüzde 6’sı Özbekler 
ve kalan kısımda farklı etnik grup-
lar tarafından oluşturulmuştur. Ülke 
nüfusunun yarısı, Afgan-Persian dili 
denen değişmiş bir fars dilini kul-
lanmaktadır. 

Belki, işgalin sırrı bu etnik dağı-
lımda yatmaktadır. Görüldüğü üzere, 
ülke nüfusunun yüzde 25’i Tacikler-
den oluşmaktadır. Bir başka deyiş-
le, Tacikistan dışında, en fazla Ta-
cik’in yaşadığı ülke Afganistan’dır. 
Birçoğunuzun “Tacikistan da nere-
den çıktı” dediğini duyar gibiyim. Ama 
sanıyorum, işin sırrı Tacikistan’da 
yatmaktadır. O bakımdan, Tacikis-
tan hakkında bilgi vermeden, Afga-
nistan’ın, Batılı ülkelerin ilgi odağı-
na neden oturduğunu tam olarak 
açıklayamayız.

Tacikistan’ı diğer çevre Müslüman 
ülkelerden ayıran en önemli özelliği, 
İran asıllı olmaları ve Farsça konuş-
malarıdır. İran, Afganistan’ın bir kı-
sım halkı ve Tacikistan’ın dil ve soy 
akrabalığı savaşa sebep bir unsur 
mudur? Hayır değildir, o halde Ta-
cikistan’ın sahip olduğu bazı diğer 
özelliklere yakından bakmakta fay-
da vardır. İran İslam Cumhuriyeti-
nin kurulması, yüzde 78’i Ehl-i sün-
net olan Tacikleri siyaseten çok et-
kilemiştir. Diğer yandan, Afganlıların 
SSCB’ne karşı olan direnişleri de Ta-
cikleri çok etkilemiş, Afganistan’daki 
birçok Tacik kabile, Tacik asıllı Afgan-
lı komutan Ahmetşah Mesud komu-
tasında direnişe katılmıştır. Ahmet-
şah Mesud’un Tacikistan’daki etkisi 
de önemli olmuş, halk, Ruslara karşı 
savaşan Afganistan’daki kardeşleri-
ne yardıma koşmak için hükümeti 
baskı altına almıştır. O günlerde hala 
etkinliğini sürdüren Rus istihbarat 

TACİKİSTAN’IN ATOM 
BOMBASI FAKTÖRÜNÜN 
İŞGALDEKİ ÖNEMİ NEDİR?

Afganistan’daki garip olaylar bu-
nunla da kalmaz. Afganistan’da Me-
zarı Şerif çevresinde etkinliği olan 
ve Afganistan’daki direniş adlı sat-
ranç’ta önemli bir taş olduğu düşü-
nülen ve Mezar-ı Şerif’te sıkıştığı bir 
anda (Şubat–1997), etkin güçler tara-
fından Türkiye’ye kaçırılarak kurta-
rılan General Raşit Dostum’un, Ta-
cikistan’daki olaylarda, Özbekler ile 
beraber Komünist güçleri ve Rusya 
yanlısı hükümeti desteklemesi bir 
tesadüf müdür? Tacikistan, Özbe-
kistan, Kırgızistan ve SSCB dörtge-
ninde oynanan oyunlar ayrı bir ki-
tap olacak kadar fazla ve önemli bir 
siyasi derstir. 

Tacikistan’ı önemli kılan şey uran-
yum ’dur. Eski SSCB topraklarında-
ki Uranyum rezervlerinin yaklaşık 
yüzde 35 kadarı Tacikistan’dadır. 
SSCB’nin kurduğu Uranyum işle-
me tesislerinden ilki de, 1946’da 
Tacikistan’da kurulmuştur. Daha 
sonra Havkent’de (eski ismi ile Le-
ninabad) büyük bir uranyum işle-
me fabrikası kurulmuştur. Ülkede, 
1992 ve sonrasındaki işlenen uran-
yumun yıllık miktarı 3 bin ton civa-
rındadır. İlk Rus atom bombasının 
da yapıldığı Tacikistan’ın sahip ol-
duğu nükleer güç, tahminlerin çok 
ötesindedir. 

Şii İran halkı ile Sünni Tacik halkı 
yanyana durmaz gibi düşünülse de, 
İran’ın bu ülke üzerindeki etkisi de, 
Fars kültürü sebebiyle, tahminlerin 
çok ötesinde olmuştur. İran’ın, Taci-
kistan’ın başkenti Duşanbe’de elçi-
lik açtıktan hemen sonra, İran, Ta-
cikistan ve Afganistan’ın katılımı ile 
Fars Kongresi yapma ve Fars kül-
türünü temel taşı yapma gayretleri 
dikkatlerden kaçmamıştır. 

Şimdi siz kendinizi, Rusya, Özbe-
kistan veya Çin yerine koyun. He-
men yanı başınızda Fars kültürü-
nün etkisinde, birleşmese de, ittifak 
kurmuş, İran, Afganistan ve Tacikis-
tan’dan oluşan, nükleer güce, deva-
sa doğalgaz ve petrol rezervlerine 
sahip bir blok ister misiniz? Tabii ki 
istemezsiniz; dolayısıyla, bu ülkele-
rin istememesi de gayet normaldir. 
Bunun, ABD ve İngiltere’yi ilgilendi-
ren yönü de aynı gerekçeye dayan-
maktadır. Böyle büyük bir uranyum 

örgütü KGB, Tacik kumandan Molla 
Abdullah Seyidof’u tutuklayarak, Ta-
cikistan’daki bu hareketlenmeyi dur-
durabileceklerini düşünmüşlerdir. 

AHMETŞAH MESUD 
NEDEN ÖLDÜRÜLDÜ?

Tacik asıllı Ahmetşah Mesud’un, 
Afganistan’da en güçlü ve popüler 
olduğu bir dönemde, profesyonel-
ce öldürülmesi, hesapsız, plansız bir 
operasyon mudur? Şimdi gelin bu 
hesabın ne olabileceği konusunda 
biraz beyin fırtınası oluşturalım. Bü-
tün veriler, İkiz Kulelerin vurulma-
sının ve Afganistan işgalinin, büyük 
bir planın parçaları olduğu yönün-
dedir. Böyle bir planı her kim veya 
kimler hazırlamış ise, Afganistan’da 
çok önemli bir isim olan, Tacik asıllı 
Ahmetşah Mesud’u öldürtenler de 
onlardır. Çünkü Ahmetşah Mesud, 
bölgede önemli bir isimdir, Rusla-
ra karşı gösterdiği kahramanlık se-
bebiyle “Pençir vadisi aslanı” olarak 
anılmaktadır. Taliban’ın ülkedeki hâ-
kimiyetinden rahatsız olup, onlara 
karşı savaşan kişilerin başında da 
Ahmetşah Mesud gelmektedir. 

Normal şartlar altında, Taliban’ı 
kovmak için Afganistan’a girdiği-
ni söyleyen ABD ve Batı güçlerinin, 
böyle bir durumda, ülkeye girer, gir-
mez, Ahmetşah Mesud’u yanlarına 
alması gerekecektir. Irak’ta, kürtleri 

rezervinin ve bu madde ile elde edi-
len nükleer gücün, şimdilik kaydıyla 
da olsa, İran yerine, Rusya etkisinde 
kalması tercih edilmiştir. Dünya si-
yaseti yeniden şekillenmeye başla-
mış, Rusya “şeytan” olmaktan çıka-
rılmış, yeni düşmanın rengi belirlen-
miştir: “YEŞİL”. Gelecekte, bu siyaset 
de yeniden şekillenebilir. Bir büyü-
ğümüzün, meşhur olmuş bir deyi-
şiyle, “siyasette dün dündür, bugün 
bugündür”. 

Bir zamanlar birbirine düşman 
olan ABD ve Rusya’nın, kısa bir zaman 
sonra, Çin’e karşı bir araya gelmeye-
ceğini, buna karşılık, Çin’in şimdilik 
dışladığı Fars ittifakı ile yanyana gel-
meyeceğini kimse iddia edemez. Böl-
gede, hızla, süper güç olma yönünde 
ilerleyen ve nükleer güce sahip olan 
Hindistan’ın, kurulacak denklemleri 
bir hayli değiştireceğinden de şüphe 
yoktur. Hatta gelecek günlerin yeni 
gelişen şartları, hiç beklemediğimiz 
ortaklıkların da ortaya çıkmasına se-
bep olabilir; siyaset bu, dün dündür 
diyeceğiz ve kısmet olursa, beraber 
yaşayıp göreceğiz. Nitekim, Ahmed 
Şah Mesud’un oğlu Ahmed Mesud’un  
Hindistan ile yakın ilişkiler kurmak 
için temaslara başladığı da bilinmek-
tedir. Ahmet Şah Mesud’un 34 ya-
şındaki oğlunun babasının sağladığı 
prestiji sağlayıp sağlayamayacağı ve 
bölgede Taliban güçleriyle baş edip 
edemeyeceği henüz bilinmemektedir. 
Bu konuda Taliban’a muhalif birçok 
Generalin şüphesi bulunmaktadır. 
Ancak Ahmed Şah Mesud’un oğlu-
nun Rusya ve Hindistan tarafından 
desteklenme ihtimali yüksektir. Çin 
ise, petrol ve madenler konusunda 
Taliban ile iyi sözleşmeler yaparsa, 

yanlarına alma mantığı da aynı man-
tıkladır, yani “düşmanımın düşmanı 
dostumdur”. Ama böyle bir birlikte-
lik, ABD ve Batılı güçlerin işine gel-
meyecektir, çünkü Ahmetşah Me-
sud, daha önce de belirtildiği gibi, 
Tacik asıllıdır ve Afganistan’da ku-
rulacak olan yeni hükümette et-
kili olması da kuvvetle muhtemel-
dir. Hükümette etkin olan, bu özel-
lik ve kapasitede birinin, muhtemel 
İran-Afganistan-Tacikistan dostlu-
ğu ekseninde ve Fars kültürü için-
deki birlik çalışmalarında etkili ola-
cağı da şüphesizdir. Peki, böyle bir 
şey, ABD’nin, uzun vadeli hesapla-
rı düşünülünce, işlerine gelir mi? 
Tabii ki hayır! O halde ne yapılabi-
lir diye düşünülmüş ve öldürülme-
sine karar verilmiştir. Bir başka de-
yişle, İkiz Kulelerin vurulmasından 
tam iki gün önce öldürülmesi de, bu 
siyasi oyunun bir parçasıdır. Batılı 
gazetecilere çok temkinli olduğu bi-
lindiği için, en zayıf yönünden hare-
ket edilmiş, Belçika pasaportuna sa-
hip Faslı ve Cezayirli iki Müslüman 
(veya öyle görünen) ajan tarafından 
öldürülmüştür. Kendisi ile yapılaca-
ğı söylenen bir röportaj bahanesi ile 
bir TV kamerası içine gizlenen si-
lahla, en güvendiği ve Ruslara 10 yıl 
direndiği, kale olan, Tacikistan sını-
rındaki Pençir vadisinde, Hoca Ba-
hauddin köyünde şehit edilmiştir. 

Taliban hükümetinin bölgedeki en 
büyük destekçisi olmaya adaydır.

Son yıllarda yaşanan Amerika-İran 
krizinin altında yatan sebebin nükle-
er enerji olduğu, hepimizce malum-
dur. Bunun hesaplarını yıllar önce-
sinden yapan ve gelecekte planladığı 
bir operasyonu, uzaktan gönderilen 
malzemeler ile yapamayacağını bilen 
ABD ve tabii müttefiki İngiltere’nin, 
bölgeye komşu bir alana yerleşmek 
için bahane arayacağı kesindi. Afga-
nistan’a canım sıkıldı diye gireme-
yeceklerinden, bütün dünya ülkeleri 
tarafından makul görülebilecek bir 
önemli bahane sonrası girmeleri ge-
rekmiştir. Kanımca, dramatik 11 Eylül 
İkiz Kule olaylarının arkasında yatan 
uzun vadeli hesap budur. El-Kaide ve 
hatta Taliban yaşamalıdır. Yaşama-
lıdır ki, başta ABD olmak üzere et-
kin batılı güçler, günü gelinceye ka-
dar İran’a, Afganistan topraklarında 
komşu olabilsinler. Aksini düşünmek, 
yani, koskoca CIA ve M16 gibi istih-
barat örgütlerine sahip iki dev ülke-
nin, yıllardır, küçücük bir coğrafya-
da, El-Kaide’yi ve yıllarca Bin Ladin’i 
bulup yok edememesini düşünmek, 
her halde aşırı saflık olur. 

USAME BİN LADİN 
GERÇEKTEN 
ÖLDÜRÜLDÜ MÜ?

Usame Bin Laden’in 2 Mayıs 2011 
yılında Pakistan Abbotabad’da öldü-
rülüp cesedinin Pasifik Okyanusu’na 
atıldığı ifade edilmişti. Saddam Hü-
seyin’in asılırken kopan başının res-
mini, Muammer Kaddafi’nin işken-
ce ile öldürülmüş vücudunun resmi-
ni sosyal medyaya pompalayanlar, 
Usame Bin Ladin’in hiçbir resmini 
göstermemeleri sizce de biraz garip 
değil mi? El Kaide’nin etkili olduğu 
söylenen Arap coğrafyasında Arap 
Baharı ayaklanmaları peş peşe olu-
şurken, Suriye ve Libya iç savaşa gir-
mişken, bu tarih biraz manidar de-
ğil mi? Acaba bu ülkelerdeki El Kai-
de mensuplarından gelecek direnç 
mi kırılmak istenmiştir? Usame bin 
Ladin’in geçmişte ortak olduğu Bin 
Laden şirketlerinin geçen yıl ABD’de 
1,34 milyar dolar vergi verecek ka-
dar faaliyette bulunması çok daha 
garip değil mi? Bu arada, dün Ko-
re’de, Bosna’da, Kosova’da, Soma-
li’de olduğu gibi, bugün de, Afganis-
tan’da, ülkemizin de içinde bulunduğu 

Afganistan’daki haş-
haş tarlalarını zırhlı 
araçlar ile bekleyen 
İngiliz askerleri.

Tacik asıllı Afgan va-
tandaşlarının Afga-
nistan içindeki ko-
numları.

ANALİZ | AFGANİSTAN
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bazı ülkelere de, NATO ve/veya BM 
bahane edilerek ihtiyaç duyulduğu 
imajı verilmiş ve bu ülkeler de, ma-
alesef, bu büyük oyunun küçük fi-
güranları olmuşlar ve olmaya de-
vam etmektedirler. 

TÜRKİYE’NİN 
KONUMU VE KABİL 
HAVAALANI BEKÇİLİĞİ

Ülkemizden giden Tugaya Kabil’in 
güneybatısında küçücük bir üs ve-
rilmiştir. Afgan halkı ile ilişkiler çok 
sınırlı bıraktırılmıştır. Dış dünyaya 
karşı bu operasyon bir NATO ope-
rasyonu gibi gösterilmiş, gerçekte 
ABD ve İngiltere’nin başrol oynadığı 
bir senaryo yazılmıştır. Diğer NATO 
ülkeleri için de durum farklı değildir.

Hükümetimiz anlaşılmaz bir şe-
kilde Kabil Havalimanı’nın güvenli-
ği ile ilgili ABD ve NATO güçlerine 
yardım edeceğini açıklamıştır. Bu 
konuda Taliban ile yapılmış bir an-
laşma henüz yoktur. Bu havalima-
nı, ABD-Taliban Katar-Doha’da an-
laştı ise, bu havalimanı eroinlerin 
Batıya naklinde de kullanılacaktır. 
Ülkemin böyle adi bir işte aracı ol-
mamasını temenni ederim.

BELUCİSTAN PROBLEMİNE 
DİKKAT EDİLMELİDİR

Çok yakında, Pakistan ve İran ara-
sında çeşitli olayların çıkması da ka-
çınılmaz olacaktır. Bu olaylar içinde 
en ideal alan, yine, 2. Dünya Savaşı 
sonrası, bölgeden fiilen çekilen İn-
gilizlerin siyasi dehasıyla parçalara 
ayrılmış olan Belucistan’dır. Belucis-
tan’ın küçük bir kısmı Afganistan’da 
bırakılmakla beraber, esas alanın ya-
rısı İran’da, diğer yarısı Pakistan’da 
bırakılmıştır. İran ve Pakistan’da kar-
şılıklı çıkartılacak olayların, şimdi-
den planlandığının işaretleri de gö-
rülmeye başlanmıştır. PKK olayları 
ve rejim farklılığı bahane edilerek, 
Türkiye ve İran arasında çıkartılma-
ya çalışılan çatışmaların özünde de 
yatan ana gerekçe budur. Yani, nük-
leer güç elde etmeye çalışan İran, 
her taraftan kuşatılmalıdır. Sonuç 
olarak ifade etmek gerekirse, yeraltı 
kaynakları ve uzun vadeli siyasi he-
saplar başta olmak üzere, birçok se-
beple bölgeye yerleşmeye karar ve-
ren batılı güçler, işe, en kolay lokma 
olan Afganistan’dan başlamışlardır. 

Bölgede Afganistan, İran ve Türkiye 

ekseninde hesaplar birlikte yapılmak-
tadır. Öyle olmasaydı, 1978’de Afga-
nistan’da Davut Han’nın krallığına 
son verilmez, 1979’da Şah Rıza Peh-
levi İran’da devrilmez, 1980’de Tür-
kiye’de ihtilal olmazdı.

Sonuçta ABD’yi bile yöneten derin 
güçler insan kayıplarını “savaş zayi-
atı” olarak düşünüp, 3,9 milyar dolar-
lık İkiz Kuleleri gözden çıkartmışlar, 
yeraltı kaynaklarından ve eroinden 
yirmi yıl boyunca trilyonlarca do-
larlık yıllık kazanç elde etmişlerdir. 

Bu paralar ile terör örgütlerini, ül-
kelerinin resmi hesapları dışında fi-
nanse etmişlerdi.  Asya’da, Rusya ve 
Çin’in yanı başında büyük bir üs elde 
etmişlerdir. İran’ın nükleer gelişimi-
ni engellemişlerdir. Bu kadar kazanç 
yetmez mi? Biz de hala İkiz Kuleleri 
kim vurdu diye düşünüp duruyoruz.

AFGANLILARIN 
GÖÇLERİ VE TÜRKİYE’YE 
MUHTEMEL ETKİLERİ

Son zamanlarda ülkemiz ve dün-
ya gündemini belirleyen konular-
dan biri de Afganlıların başta Tür-
kiye olmak üzere Batıya göçleridir. 
Afganlılar, basında basitçe anlatıl-
dığının aksine, Türkiye’ye ulaşabi-
lecekleri Herat bölgesinden  İran’a 
girememişlerdir. Zira Herat bölge-
sinde İran-Afganistan sınırı, İran’ın 
Afganistan üzerindeki etkisini azalt-
mak için, ABD ve NATO güçlerince 

mayınlanmıştı. Afganlılar, önemli öl-
çüde, Beluci etnik grubunun hâkim 
olduğu Newroz ve Kandahar bölge-
sinden İran’daki Belucilerin hakim 
olduğu bölgeye gitmişler, buradaki 
Belucilerin yardım ve destekleriyle 
Türkiye sınırına kadar ulaştırılmış-
lardır. Burada ülkemiz yetkililerinin 
dikkat etmesi gereken en önemli ko-
nulardan biri gelen Afganlıların ço-
ğunun erkek ve Beluci olmalarına 
dikkat etmeleridir. Son zamanlarda 
ABD ve Batı dünyası İran, Pakistan 
ve Afganistan’a bölünmüş olan Be-
lucistan bölgesini ayırıp ayrı bir ülke 
yapma planları yapmaktadırlar. Bu 
gayretlerinde,  Pakistan Belucistan 
bölgesindeki Gwadar Petrol yatakla-
rının da büyük bir önemi-katkısı ol-
muştur. Bu arada, önemli basın-ya-
yın organları Belucilerin Kürtlerle 
akraba olduğunu ve dillerinin çok 
benzediğini ifade etmektedirler. Yeni 
politika buysa, birçok Beluci köken-
li Afganın İran Belucistan bölgesi-
ne geçtikten sonra Türkiye’ye de-
ğil, Irak ve Suriye kuzeyindeki PYD 
ve PKK saflarına ABD tarafından sü-
rüklenmiş olma ihtimalleri de çok 
yüksektir. Savaş içinde büyüyen bu 
Afgan gençlerini PYD ve PKK safla-
rında karşımızda görmeye de hazır-
lıklı olmalıyız. MİT bu konuda detaylı 
çalışma yaparak hükümet tarafın-
dan gerekli siyasetin üretilmesine 
yardımcı olmalıdır. 

Son yıllarda yaşanan Amerika-İran krizinin altında yatan 
sebebin nükleer enerji olduğu, hepimizce malumdur. 

Bunun hesaplarını yıllar öncesinden yapan ve gelecekte 
planladığı bir operasyonu, uzaktan gönderilen 

malzemeler ile yapamayacağını bilen ABD ve tabii 
müttefiki İngiltere’nin, bölgeye komşu bir alana yerleşmek 

için bahane arayacağı kesindi. Afganistan’a canım 
sıkıldı diye giremeyeceklerinden, bütün dünya ülkeleri 

tarafından makul görülebilecek bir önemli bahane sonrası 
girmeleri gerekmiştir. Kanımca, dramatik 11 Eylül İkiz Kule 

olaylarının arkasında yatan uzun vadeli hesap budur.
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11 Eylül saldırıları sonrası, ABD’nin 
başını çektiği NATO bloğu, Usame 
Bin Ladin ve diğer El Kaide ele-
başlarını sakladığı gerekçesiyle, 
7 Ekim 2001’de Afganistan’ı işgal 
etti. “Sürekli Özgürlük” gibi sığ ama 
içi iyi doldurulmuş sloganla Afga-
nistan’ı işgal eden ABD, 20 yıl bo-
yunca bu ülkede kaldı.

İşgalin amacı her ne kadar El 
Kaide’yi yok etmek olsa da gelinen 
noktada, Afganistan’ın küçük bir 
bölgesinde kalan ABD, beklene ve 
istenen sonucu elde edememiştir. 
2014 yılında dönemin ABD Başka-
nı Obama, ABD’nin Afganistan’dan 
çekileceğini, ancak küçük bir as-
keri birliğin Afganistan’da kalarak, 
Afgan Ordusu’nu eğiteceğini söy-
lemişti. Fakat bu plan niyetten öte-
ye gidemedi. Zira Obama yerine 
ABD’nin yeni başkanı olan Trump, 
Afganistan’da kalmaya devam etti.

Taliban ve ABD Katar’ın başkenti 
Doha’da bir araya gelerek, ABD’nin 
Afganistan’dan çekilmesine ilişkin 
bir takvim belirledi ancak bu tak-
vime de uyulmadı. Trump seçimi 
kaybedip yerine yeni ABD Başka-
nı Joe Biden gelince durum değiş-
ti ve ABD, Afganistan’dan plansız 
ve zamansız çekildi.

Bu beklenmedik çekilmenin ar-
dından, Taliban hızla saldırıya ge-
çerek, 15 Ağustos’ta Kabil’e girdi. 
Taliban Kabil’e girerken, ortada ne 
Afganistan Cumhurbaşkanı vardı 
ne de ABD’nin eğittiği Afgan Ordusu. 

Taliban’ın Kabil’e girmesi ve Af-
ganistan’ı ele geçirmesiyle birlikte, 
dünya medyasının ve dünya kamu-
oyunun gözleri önünde, korkunç 

görüntüler yaşandı. Halkın panik 
halde Kabil’i terk etmeye çalışma-
sı, uçaklardan düşen insanlar, in-
sanlığın içinde bulunduğu utancın 
eksiksiz yansımasıydı.

Taliban’ın 20 yıl önce bıraktığı 
kaosun yarattığı travma, yaşanan 
korkunun boyutlarını anlatmaya 
yeter. Şimdi dünyanın gözü önün-
de yaşanacakları sadece izlemek 
zorunda kalacağız. En başta, Suri-
ye’den olduğu gibi Afganistan’dan 
da mülteci akını başlayacaktır. Mül-
teci cenneti olan Türkiye’de bu göç 
dalgasından etkilenecek ülkelerin 
en başında geliyor. 

Taliban’ın ayak seslerinin, Ka-
bil’de tekrar yankılandığı böyle bir 

atmosferde Taliban, şeriat hüküm-
lerine göre bir hükümet olacağı-
nı açıkça ilan etti. Bu siyasi yöne-
tim şeklinin Afganistan ve bölge 
ülkelerinde çarpan etkisini gör-
mek gerekecek. 

Taliban’ı yaratan ABD, net söyle-
mek gerekirse yenilmiştir. Özellikle 
güvenlik tanımının değiştiği günü-
müzde Afganistan sadece ABD’nin 
değil, Çin ve Rusya’nın da ve ta-
bii olarak da AB ve İngiltere’nin 
de meselesi haline dönüştü. Özel-
likle, Rusya-Çin arasına bırakılan 
bir bomba olan Afganistan, ikinci 
Taliban döneminde nasıl bir poli-
tika izleyecektir. İnsan haklarının 
yok sayılması bir yana, ekonomi, 
eğitim, sağlık, güvenlik, hukuk gibi 
alanlarda, Taliban beklenen ve is-
tenen yönetim düzenini oluştur-
maktan çok uzak olacaktır.

Peki, Talibanlı Afganistan, uluslar 
arası toplumun bir parçası olabi-
lecek mi? Yoksa yeni bir koalisyon 
ittifakı, Taliban’a karşı askeri bir 
harekat düzenleyecek mi? Rusya 
ve Çin hatta Türkiye bu konuda ne 
yapacak? Afganistan’ın inşasında 
Türkiye rol oynayabilir ancak si-
yasi ve diplomatik süreçlerde ne-
ler yapabilecektir. 

Dünya yeni Afganistan’ın ve Ta-
liban’ın meşruluğunu kabul ede-
cek mi? Taliban geçmişinden ders 
çıkaracak mı? Göç dalgası karşı-
sında dünya ne yapacak? Avru-
pa Birliği, ABD, Rusya, Çin, İngil-
tere Birleşmiş Milletler Güvenlik 
Konseyi’nde uzlaşabilecek mi? Kı-
sacası Talibanlı Afganistan, bölge 
için fırsat mı? Kaos mu?

SİYASİ TRAVMANIN YENİ ADI: 
AFGANİSTAN

Afganistan’da kabus tekrar başladı. Dünya kamuoyu, ABD’nin 
çekilmesinden hemen sonra Taliban’ın beklenmedik şekilde 
Kabil’i ele geçirmesi, dünyada şaşkınlık yarattı. Bütün siyasi 
ve askeri hesapları altüst eden bu olayın siyasi, diplomatik ve 
askeri sorumluluğunu ise kimse üstlenmek istemiyor.

MUSA KARADEMİR 

BDU Uluslararası İş İnsanları ve 
Diplomatlar Birliği Başkanı
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Afganistan birçok sarp dağlar, 
vadiler ve keskin yamaçlarıyla ta-
rih boyunca zor bir coğrafyanın zor 
ülkesi olmuştur, bu zorluk geçmiş-
te olduğu gibi bugün de öyledir. Af-
gan milleti de bu zorlu coğrafyadan 
payını almıştır, geri kalmışlık, yok-
sulluk, sömürü ve talan düzeninde 
kendini bulan Afganlar, siyasi yelpa-
zede aşırı soldan,  aşırı sağa kadar 
birçok radikal ideolojinin ve siyasal 
akımın etkisi altında kalmışlardır. 
Bugün Afganistan’ın etnik yapısı-
na baktığımızda Arap olarak bilin-
seler de; Afganistan’ın çoğunluğunu 
İran kökenli Peştunlar oluşturmak-
tadır. Ülkede yaşayan etnik unsur-
lar; Peştunlar, Beluçlar, Hazaralar, 
Tacikler, Özbekler, Aymaklar, Arap-
lar, Paşailer, Nuristaniler, Pamirler, 
Türkmenler, Kırgızlardır. Buradaki 
önemli nokta; Afganistan’ındaki en 
büyük grup olan Peştunlar’ın, top-
lumun yüzde 42’sini oluşturması ve 
de  ‘İranlı ulus’ olarak bilinen Peş-
tunlar’ın, Afganistan’da şeriat reji-
mini kuran Taliban’ın ana unsuru-
nu teşkil etmesidir.

“COĞRAFYA KADERDİR”
Meşhur siyaset bilimciler, diplo-

matlar ve politikacıların da tartış-
masız kabul ettikleri gibi “Coğrafya 
Kaderdir” ifadesi sanki Afganistan 
için söylenmiştir. Bu atasözünün 
dünya üzerinde en belirgin şekilde 
görüldüğü ülke Afganistan’dır. Çün-
kü bu coğrafya öyle bir yerdir ki 19. 
yüzyılda dünyanın en büyük kara 

alan Eşref Gani, yolsuzlukla müca-
dele ve ekonomiyi büyütme vaadiy-
le iktidara gelmiştir.

ASYA VE AFRİKA’DA İLK 
BAĞIMSIZLIĞINI KAZANAN 
ÜLKE OLDU

20. yüzyılın başında Türk Kurtu-
luş Savaşı’nın dünyada ilk kez bir 
ulusun emperyalist sömürgeci ba-
tılı devletlere karşı zafer elde edip, 
istiklalini ve egemenliğini kazanma-
sı örnek teşkil etmiş ve sömürülen 
devletlerin cesaretlerini kazanarak 
bilinçlenmesine yol açmış ve sömür-
geci devletlere karşı başkaldırma-
ya başlamışlardır. İşte Türkiye’yi ilk 
örnek alan ülkelerden biri olarak 
Afganistan, 1. Dünya Savaşı’ndan 
sonra Asya ve Afrika’da ilk bağım-
sızlığını kazanan ülke olmuştur. Af-
ganistan Kralı Amenullah Han Bü-
yük Atatürk’ü örnek alarak ülkesini 
hızla kalkındırmaya ve modernleş-
tirmeye başlamış, Atatürk’ü ziyaret 
etmiş, onun devrimlerini yerinde gör-
müş ve benzerlerini Afganistan’da 
da uygulamaya başlamıştır. 

Amenullah Han’dan sonra tahta 
geçen Nadir Şah da aslında modern-
lik yanlısıdır, ancak reformları kendi 
koltuğunu sağlamlaştırdıktan son-
ra uygulamayı tercih etmiştir. Şart-
lara göre, planlı bir şekilde, aceleci 
olmadan yavaş hareket etme yön-
temi benimsenmiştir. Ülkenin sos-
yo-ekonomik şartları dikkatle takip 
edilip, içeride karışıklıklara yol aç-
mayacak oranda reform yapılmaya 
çalışılmıştır. Bu arada Afgan halkının 
görüşü ve muhafazakâr düşünceler 
de bir şekilde yatıştırılmıştır. Eğitim-
de ise, ortaokulların yeniden açılma-
sı ve yükseköğrenim için yurtdışına 
öğrenci gönderme programının ye-
niden uygulamaya konulması, tari-
hi önem taşıyan adımlar olmuştur.

Afganistan’daki olaylar ve iktidar 
değişimi sırasında Atatürk yakın dos-
tu Amanullah Han’ın Afgan tahtın-
dan uzaklaştırılmasını önceleri hoş 
karşılamamış, fakat sonraları durum 
düzelmiştir. Bu girişim önce Nadir 
Şah’tan gelmiştir. Türkiye’nin Kabil 
Büyükelçisi Yusuf Hikmet Bayur’un 
1 Ağustos 1931’de Cumhurbaşkanlığı 
Genel Sekreterliği’ne yeniden atan-
ması nedeni ile Nadir Şah, gönderdi-
ği mektupta “Büyük Birader“ olarak 
hitap ettiği Atatürk’e uzun ömürler 

imparatorluğu olan Rus Çarlığı ile 
dünyanın en büyük deniz imparator-
luğu olan ve üzerinde güneş batma-
yan imparatorluk olarak da adlandı-
rılan İngiliz İmparatorluğunun tam 
ortasında kalmış; zamanın iki süper 
gücü tarafından tehdit ve askeri te-
cavüzlere maruz kalmış ve nihaye-
tinde o zaman dünyanın en büyük 

dilemiştir. Atatürk bu mektuba 30 
Nisan 1932’de verdiği cevapta “Aziz 
Dostum ve Biraderim“ şeklinde hi-
tap ederek dostluğun vardığı boyuta 
işaret etmiştir.  Yine, 1933’de Afga-
nistan’ın Berlin Büyükelçisi ve Na-
dir Şah’ın kardeşi Serdar Aziz Han 
vurularak öldürülmesi üzerine Ata-
türk bir taziye mesajı yazmış ve Na-
dir Şah da bu mesaja teşekkürle kar-
şılık vermiştir. Nadir Şah son olarak 
29 Ekim 1933’de Türkiye’nin onuncu 
yıldönümünü kutlamıştır. Atatürk, 
bu telgrafa 4 Kasım 1933’de karşılık 
vererek teşekkürlerini bildirmiştir. 

AFGANİSTAN 100 YIL 
GERİYE GİTTİ

Ama ne yazık ki 1929 büyük buhra-
nına götüren uluslararası ekonomik 
ve siyasi krizler yeniliklere kapalı, 
muhafazakar bir yapısı olan ve hal-
kının büyük çoğunluğu okuma yaz-
ma bilmeyen eğitimsiz bir toplumdan 
oluşan Afganistan halkında karşılık 
bulamamıştır. Amenullah Han’ın mo-
dern, ilerici, akılcı ve rasyonel yöne-
timi; eğitimsiz ve kendi kendini yö-
netme iradesi olmayan Afgan halkı 
tarafından reddedilerek Amenullah 

süper gücü olan üzerinde güneş 
batmayan imparatorluk Büyük Bri-
tanya - Birleşik Krallık tarafından 
işgal edilerek, onun en büyük düş-
manı Rus Çarlığı’nın Hint Okyanusu 
üzerinden sıcak denizlere çıkması 
ve dolayısıyla Birleşik Krallığın (İn-
giliz İmparatorluğu) deniz aşırı sö-
mürgeleri olan;  Bugünkü Hindis-
tan, Pakistan, Bangladeş, Sri Lan-
ka, Hong Kong, Singapur, Avustralya 
ve Yeni Zellanda gibi topraklarını 
işgal ve ilhak etmesi ve Kızıldeniz 
üzerinden Süveyş Kanalını tehdidi 
olasılığı bertaraf edilmiştir. Ancak 
bütün olumsuzluklara rağmen bu 
coğrafya henüz hiç değerlendirile-
memiş zengin yer altı kaynakları 
vardır. Birçok alanda hala dışarıya 
bağımlı olan Afganistan toprakla-
rında çok zengin kömür ve demir 
yataklarının yanı sıra bakır, kur-
şun, berilyum ve çinko bulunmak-
tadır. Ülkedeki zengin hidro enerji 
potansiyeli de gerekli yatırım ya-
pılamadığı için kullanılamamakta-
dır. Kuşkusuz bu yeraltı kaynakla-
rı arasında petrol bulunmaması da 
ülkenin gayrı safi milli hasılasını 
yoksulluk düzeyinde tutmaktadır. 

Yönetim sistemi olarak devlet 
başkanlığı sistemi yer alan Afga-
nistan’da 250 sandalyeli Halk Mec-
lisi (Vulusi Cirge) ve 102 sandalyeli 
Senato Meclisi (Mişranu Cirge) ol-
mak üzere iki yasama kanadı bu-
lunmaktadır. Afganistan’da 5 Nisan 
2014’te yapılan son devlet başkanlığı 
seçimde oyların yarısından fazlasını 

Han’ın devrilmesine ve batılı dev-
rimlerin yürürlükten kaldırılması-
na; dogmatik, taassuba dayanan, 
akıldan ve bilimden uzak bir yöneti-
min iktidara gelmesiyle, yeni bağım-
sızlığını kazanan Afganistan’ı tek-
rar 100 sene geri götürmüşlerdir.

Türkiye’nin Kurtuluş Savaşı’nda-
ki emperyalist ülkelere karşı büyük 
zaferi ve başarısı birçok sömürge 
ülkeleri üzerinde etkili olmuş ve 2. 
Dünya Savaşı’ndan hemen sonra 
uluslararası konjonktürün de zor-
lamasıyla Asya ve Afrika kıtasın-
daki birçok eski sömürge ülke Av-
rupalı emperyalist ülkelerden ba-
ğımsızlıklarını kazanmışlardır. Eş 
zamanlı olarak 2. Dünya Savaşı’nın 
sona ermesiyle hemen karşıt ideo-
lojiler arasında “Soğuk Savaş” baş-
lamıştır.  Soğuk Savaş döneminde 
İngiltere gönüllü olarak dünya ha-
kimiyetini ve süper güç konumunu 
eski sömürgesi olan ABD’ye devret-
miştir. Jeopolitik konumu dolayısıy-
la ‘Asya’nın Kalbi’ olarak nitelendi-
rilen Afganistan, 1940-1990 yılları 
arasında ABD ile Sovyetler Birli-
ği arasındaki Soğuk Savaş döne-
minde büyük devletlerin nüfuzu 

ASYA’DAN YÜKSELEREK ULUSLARARASI 
BARIŞ VE İSTİKRARI TEHDİT EDEN EN 
ÖNEMLİ SORUN; ‘AFGANİSTAN’

CNN International, BBC gibi uluslararası kanalların 24 saat non-stop 
yayınlarının yüzde 75’ini Afganistan’daki gelişmeler ile ilgili haberler 
teşkil ediyor. Son haftalarda uluslararası ilişkilerin bir numaralı sorunu 
olan Taliban’ın Afganistan’ın meşru hükümetini devirerek Başkent 
Kabil’de yönetimi ele geçirmesinden sonra dünya politik dengeleri 
bozuldu ve büyük bir uluslararası barış ve istikrarı tehdit konusu oldu. 
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altında kaldı. 1979 yılında Sovyet-
ler Birliği’nin Afganistan’ı işgal et-
mesi sonrası ABD’nin desteği ile ül-
kede İslami hareketler ortaya çıktı. 
Bu yeni dönemde Afganistan yeni iki 
süper güç olan Sovyet Sosyalist Cum-
huriyetler Birliği (SSCB) ve Amerika 
Birleşik Devletleri (ABD) arasında sı-
kışıp kalmıştır. Nitekim 35 yıl sonra 
SSCB, 55 yıl sonra da ABD sırasıyla 
Afganistan’ı işgal edeceklerdir. Rus 
işgali 10 yıl, ABD işgali de 20 yıl sür-
müştür. ABD’nin 12 Eylül 2001 de (9/11-
nine/eleven) olarak adlandırılan ve 
El Kaide’nin İkiz Kuleler (Dünya Ti-
caret Merkezi) ve Pentagonu (ABD 
Savunma Bakanlığı ve Genel Kur-
may Başkanlığı) vurduğu, Beyaz Sa-
ray’ı  (ABD Başkanlık Sarayı) da vur-
ma teşebbüsünün akim kaldığı olay-
lardan sonra El Kaide’yi barındırdığı 
ve desteklediği bahanesiyle Taliban 
yönetimindeki Afganistan’ı işgalinin 
üzerinden 20. yıl geçmiştir. 

ABD’nin yeni Başkanı Biden, ABD’nin 
Afganistan’ı işgal gerekçesi olan 11 
Eylül saldırılarının 20. yılında Afga-
nistan’daki ABD askerlerinin tama-
mını çekeceğini belirtmiş ve Mart 
2021’den itibaren peyderpey Ame-
rikan işgal kuvvetlerini Afganis-
tan’dan çekmeye başlamıştır. ABD 
işgal kuvvetlerinin 11 Eylül 2021’de 
Afganistan’dan çekilmesi tamamlan-
madan Taliban 20 yıl sonra dağlar-
dan ve kırsaldan şehirlere girme-
ye başlamış ve hızla eyaletleri eli-
ne geçirmeye başlamıştır. Ağustos 
ortasında da Taliban kendisi dahil 
kimsenin  tahmin etmediği hızlı bir 
şekilde Başkent Kabil’e girerek yöne-
timi ele geçirmiştir. Bugünlerde Ta-
liban Afganistan’da yeni hükümetini 
kurmakla uğraşmakta, bir yandan 
da on binlerce Afganlı yaya olarak 
İran sınırından Türkiye’ye kaçma-
ya çalışmakta ve başta Türkiye ve 
ABD olmak üzere NATO kuvvetleri-
nin kontrolü altında bulunan dünya-
ya açık tek havaalanı olan Kabil Ha-
mit Karzai Havaalanı’ndan havayo-
luyla Pakistan, BAE ve Almanya’da 
bulunan Amerikan üslerine kaçma-
ya çalışmaktadırlar. 

ŞERİATÇI, ÇAĞDIŞI BİR GRUP
Filmi geriye sararsak Afganistan’ın 

nasıl böyle çağdışı, şeriatçı bir gru-
bun yönetimine geçtiğini açıklıkla gö-
rebiliriz. Zira kadınların evlerinden 

işgali döneminde desteklenen örgüt-
lerden biri olmuş; CIA tarafından eği-
tilen, birçok olayda piyon olarak kul-
lanılan Usame Bin Ladin’in 1990’ların 
sonunda ABD karşıtlığıyla kontrol-
den çıkması, dünya gündeminde dö-
nüm noktası olan 11 Eylül saldırıla-
rına neden olmuştur. 11 Eylül sıra-
dan bir terörizm hareketi, sıradan 
bir dehşet olayı değildir. Bu tarihin 
bir dönüm noktası ve “bir çağın so-
nu”nun sembolüdür. 11 Eylül vaka-
sı Amerikan Hegemonyası’nın 21. 
yüzyılda dünya için tasavvur ettiği 
emellerin (devlet politikası) başlan-
gıcıydı; bu kaçınılmaz gerçeklik Af-
ganistan’ın işgaliyle neticelenecekti.  

TALİBAN GERİ DÖNMEKTE 
GECİKMEDİ

Ancak ABD’nin Afganistan’dan çe-
kilmesi başka bir sorunu gündeme 
getirmektedir. Bu çekilmeyle birlikte 
Taliban geriye dönmekte gecikme-
miş, hatta ABD tam olarak ülkeden 
ayrılmadan Taliban tüm hatlarıyla 
Afganistan’a inmiştir. Bu dönüşten 
ölesiye korkan bir kısım Afganlı ve 
özellikle kadınlar ülkeden uzaklaş-
manın yolunu aramaktadır. Çünkü 
Taliban nasıl bir rejim öngördüğünü 

çıkmalarına bile izin vermeyen,  dün-
ya kültür mirası eşi benzeri olmayan 
ve paha biçilemeyen tarihi eserleri 
put diye kırıp yok eden, binlerce Af-
gan vatandaşını şeriat kurallarına 
uymadı diye cezalandıran hatta idam 
eden bu gerici yönetim; 21. yüzyılda 
ABD’nin Soğuk Savaş zamanında en 
büyük düşmanı SSCB’ye karşı izledi-
ği strateji sayesinde gerçekleşmiş-
tir. Soğuk Savaşın zirve yaptığı, De-
tant’ın (yumuşama) rafa kaldırıldığı 
1979 yılında SSCB’nin Afganistan’ı iş-
gali üzerine; ABD, merkezi Afganis-
tan olmak üzere, Türkiye dahil bir-
çok Asya ve Ortadoğu ülkesinde CIA 
destekli “Yeşil Kuşak” adlı örgütlen-
menin temellerini atmıştır. ABD’nin 
gayesi Sovyetleri çevrelemek ya da 
kuşatmak (Containment Politikası), 
zor durumda bırakmak, yıpratmak ve 
Afgan mücahitlere yenilmesini sağ-
lamaktı. ABD gayesine ulaşmıştır. Ne 
var ki, bu gaye zamanla ABD aley-
hine işleyecektir; “Bumerang” gibi 
yetiştirdiği bu kuşaktaki mücahitler 
gün gelecek ABD’ye karşı savaşan-
lar olarak zuhur bulacaktı ve bul-
du da. Burada dikkat edilmesi ge-
reken ise ABD 20. yüzyılda bunları 
gerçekleştirirken, 21. yüzyıl içinde 

militanlarının basına verdiği demeç-
lerde açıklamaktadır: “Ülkede demok-
ratik bir yönetimin altyapısı yoktur 
ve bu nedenle İslam Cumhuriyeti ola-
caktır. Kadınlar İslami kurallar çer-
çevesinde toplum içinde yer alacak-
lardır.” Taliban’ın bu net açıklaması 
ve daha önce Taliban’a karşı olanlar 
açısından ülkeden çıkmaktan başka 
çözüm gözükmemektedir.

Bu durum, Türkiye’yi çok yakın-
dan ve endişeli bir şekilde ilgilendi-
ren yeni bir göç dalgası demektir. Af-
gan halkı tekrar bir güvenlik arayı-
şına girmiştir. Geçtiğimiz günlerde 
bu arayışın bir takım hazin görün-
tüleri ortaya çıkmış; tüm dünya ka-
muoyu tahliye uçağının kanadından 
düşen Afganlı gençlerin trajik ölü-
münü dehşetle izlemiştir. Afganlar 
İran üzerinden Türkiye sınırına yı-
ğılmaya başlamışlar ve bir kısmı geç-
mekte bir kısmı da beklemektedir. 
Çünkü Türkiye Suriyeli göçmenler 
nedeniyle hem sosyal hem de eko-
nomik açısından yeterince yük taşı-
maktadır. Cumhurbaşkanı Erdoğan 
konuyla ilgili hem ABD hem de AB ile 
görüşmelerde bulunmuştur. Cum-
hurbaşkanı Erdoğan: “Fazladan bir 
5 milyonluk göçmen grubunu daha 

planladığı ve yahut projelendirdi-
ği bir şeyler olup olmadığıdır. Bu 
durum uzun zaman tartışılmış ve 
hala da tartışılmaya devam etmek-
tedir. ABD’nin eğitim verdiği, ağır 
silahlarla donattığı; daha sonra Ta-
liban adıyla örgütlenecek olan ‘Ye-
şil Kuşak’ stratejisi kapsamındaki 
Afgan Mücahitler, uluslararası te-
rörizm ve uyuşturucu kaçakçılığı-
nı destekleyen hatta organize eden 
bir güç haline gelmişlerdir.

Kabil’in (Başkent) 1992 yılında düş-
mesinin ardından; Taliban’ın göre-
ve gelmesinden bir süre önce, tep-
kisel aşiret reisleri Afgan kırsalını 
ele geçirmişler ve çiftçilere haşhaş 
ekimine başlama emri vermişler-
dir. Oysa ki haşhaş ekimi Taliban 
öncesi hükümet tarafından yasak-
lanmıştı. Bundan önce ise Pakis-
tan’ın istihbarat ajansı ISI, CIA’in ıs-
rarları üzerine Afganistan’da yüz-
lerce eroin laboratuarı kurmuştur. 
Böylelikle, 1982 yılı itibariyle Pakis-
tan-Afganistan sınırı, dünyanın en 
büyük uyuşturucu üretim yerine 
dönmüştür. ABD’nin bir numaralı 
hedefi olan El-Kaide terör örgütü, 
yukarıda belirtilen amaçlara ulaş-
mak için Sovyetlerin Afganistan’ı 

Türkiye’nin karşılaması mümkün 
değildir” mesajını bu temaslarda 
net olarak vermiştir.

TÜRKİYE, GÜVENLİ BİR 
SIĞINAK

Gerek ülkedeki Taliban uygula-
malarından gerekse ekonomik ko-
şullar nedeniyle en kolay ulaşılabilir 
ülke olması açısından Türkiye gü-
venli bir sığınak olarak görülmek-
tedir. Gelen göçmenlerin bir kısmı 
ise Türkiye üzerinden AB ülkele-
rine geçmeyi de planlamaktadır. 
Her ne şekilde olursa olsun Tür-
kiye topraklarında Suriyeli göçmen-
ler nedeniyle oluşan hoşnutsuzluk 
bu kadar ileri düzeyde iken Türk 
yetkilileri de bu konuda çok ciddi 
bir önlemler planı hazırlamak zo-
runda kalmaktadır. 

Sonuçta, filler tepişirken çimen-
ler ezilmektedir. Bölgenin siyasi geç-
mişi ve muhtemel geleceği hala bü-
yük devletlerin biçim değiştirse de 
nüfuz alanı olmaya devam edecek-
tir. Türkiye’nin bu büyük krizi hem 
göç etmek zorunda kalan mülteci-
ler hem de ülkedeki istikrar açısın-
dan sürdürülebilir bir boyuta taşı-
ması en büyük önceliği olmalıdır.

ANALİZ | AFGANİSTAN
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TÜMAY MERCAN

Yönetim İletişim Danışmanı

Alışverişin başladığı ilk dönem-
lerden bu yana insan sergi ve fu-
arlara ihtiyaç duymuş. Haklı el-
bette, eldeki malı, ihtiyaç fazlası-
nı pazarlayacak, yerine başka bir 
ürün alacak. 

Önce değiş-tokuş, sonra para 
ile devam eden sergi ve pazarlar 
bugün ulusal ve uluslararası mo-
dern fuarlara dönüştü. 

Evet, pandemi fuar sektörünü 
derinden vurdu ama bundan son-
rasında fuarlar devam etmeli. Alı-
cı ve satıcının bir araya gelmesin-
den öte pandemi sonrası; 

“Yıkılmadım, ayaktayım”, 
“Geleceğe umutla bakıyorum”, 
“Pandemiyi yönetebildim”,
“Bana güvenebilirsin”,
“Ben dayanıklı, dik duruşlu bir 

firmayım” demek için, biraz gövde 
gösterisi, biraz varlık kanıtı, ulu-
sal ve uluslararası çokça “güven” 
vermek için fuarlar önemli.

İnsanlar hala yüz yüze iletişimi 
önemsiyor. Bu duygu devam ettikçe 
fuarlar da devam edecek. Fuar sa-
dece bir ürün tanımak değil, farklı 
bir ülke, bölgeyi görmek, bir kül-
türü yakından tanımak, seyahat 
etmek, yenilenmek, beyni besle-
mek açısından da önemli. Ve di-
ğer sizin sayabileceğiniz faydalar.

Türk iş dünyasının farklı hacim-
deki firmaları ihracatı artırmak 
istiyorsa yurtdışı ve uluslararası 

katılımlı yurtdışı fuarları önem-
semeli.

Firmalarımız pandemi tozunu 
üstlerinden atıp yeniden fuar tanı-
tımına yönlenmeli. Malum insan-
lar sıkıldı ve yüz yüze iletişimi, se-
yahati özledi. 

Sanal fuarlar zorunluluk dö-
nemlerinde ihtiyacı giderse de 
yüz yüze fuarların yerini tutma-
dı. İhtiyaç halinde yine kullanıla-
cak elbette.

Yıllardır “fuar iletişimi” dersi ve-
ren bir kurumsal iletişim akade-
misyeni ve uzmanı olarak fuarları 
bir tanıtım aracı olarak çok önem-
semekteyim. Fuara katılan firma-
ların fuardan en yüksek faydayı 

elde etmeleri konusunda eksik-
likler olsa da fuarlar hala önem-
li ve ülkemizdeki fuar şirketleri 
de oldukça başarılı. 

Fuar sektörünün devamlılığı, 
katılımcı firmaların tanıtımını ar-
tırması açısından kazan-kazan 
zamanı. Bütçelerde farklı fuarla-
ra mutlaka pay ayrılmalı. 

Fuarlar tanıtım konusunda hala 
önemli. Pandemi önlemleri ile de 
gayet başarılı olacaktır. 

Firma web sayfalarınız, sosyal 
medya hesaplarınız da elbette ta-
nıtımınıza önemli katkıda bulu-
nuyor ama firma adınızı bilirler 
ise web sayfanıza bakarlar. Ayrı-
ca her firmanın web sayfası var 
ama her firma fuarda değil. 

Fuar organizasyonuna katılmak 
“odaklı” tanıtım ve pazarlamadır. 
Diğer firmalardan bir veya birkaç 
“tık” üstteyim demektir. Yani algı 
açısından bakarsak kurumsal ta-
nıtımda fuar son derece önem-
lidir. Canlılık, enerji, hareket ve 
berekettir. Çarpan etkisi çoktur.

Firmalar fuarlarda birlik ve 
dirliklerini temsil ederler. Yoksa 
siz hala fuar katılımı konusunda 
tereddüt mü ediyorsunuz? Oysa 
kurumsal tanıtımda fuar olmaz-
sa, olmaz.

Sözün özü; Fuar, kurumsal ile-
tişim açısından görünenden faz-
lasıdır.

FUAR KATILIMI BİRLİK 
VE DİRLİK TEMSİLİDİR

İnsanlar hala yüz yüze iletişimi önemsiyor. Bu duygu devam 
ettikçe fuarlar da devam edecek. Fuar sadece bir ürün 
tanımak değil, farklı bir ülke, bölgeyi görmek, bir kültürü 
yakından tanımak, seyahat etmek, yenilenmek, beyni 
beslemek açısından da önemli.

EKOYÖNETİM

Metal sanayinde faaliyet gösteren İ-Mak Redüktör, dijital dönüşüm yolculuğunda rehber 
olarak IAS’yi tercih etti. Firma, iş süreçlerini canias4.0 teknolojileri ile yönetme kararı aldı. 
1973 yılında kurulan İ-Mak Redüktör, ma-

kina sanayiinde, redüktör üretimde önem-
li rol oynayan firmalardan biri. Hem yurtiçi 
hem de yurtdışındaki faaliyetleri ile sektö-
rünün önde gelen şirketlerinden olan İ-Mak 
Redüktör, iç pazardaki yerini sağlamlaştırır-
ken bir yandan da yurtdışı operasyonlarını 
genişletmeyi hedefliyor. İ-Mak Redüktör, bu 
hedefleri doğrultusunda üretim kapasite-
sini ve verimliliğini artırmak için çalışma-
lara başladı. Bu yolculukta dijital dönüşü-
mün gücüne inanan firma, iş süreçlerinde 
canias4.0 teknolojilerini kullanmaya karar 
verdi. İ-Mak Redüktör ve IAS arasında im-
zalanan yeni işbirliği, İ-Mak Redüktör’ün İs-
tanbul Kurtköy’de bulunan merkezinde ger-
çekleştirilen kick off toplantısı ile duyuruldu.

IAS’NİN SEKTÖREL TECRÜBESİ 
İ-MAK’A REHBERLİK EDECEK

İ-Mak, yaklaşık 10 yıldır kendi geliştirdiği 
bir yazılım çözümü ve dışarıdan aldığı üçün-
cü parti yazılım destekleri ile iş süreçlerini 
yönetiyordu. Ancak firma yetkilileri, yaşanan 
entegrasyon sorunlarının artması, verilerin 
doğru işlenememesi ve hata paylarının art-
masının ardından tam entegre çalışan bir ku-
rumsal yazılım çözümü arayışına girdikleri-
ni belirtiyorlar. İ-Mak Redüktör’ün kurumsal 
yazılım arayışı sürecinde danışmanlık hiz-
metleri ile destek veren DD Değişim Dina-
mikleri Yönetim Merkezi Genel Müdürü ve 
Kurumsal Gelişim Danışmanı Ahmet Nedim 
Erdemir, “İ-Mak Redüktör’ün tek bir yazılım 
üzerinden güncel tüm ihtiyaçlarına cevap 
verebilecek kapasitede, üretim otomasyonu 
araçlarına tam entegre çalışabilen ve gere-
kirse bize yeni çözümler üretebilecek, üretim 
verimliliği konusunda tecrübeli, bize rehber 
olabilecek bir yazılıma ihtiyacımız vardı. IAS, 
ERP sektörünün en önde gelen firmalarından 
biri. İhtiyaçlarımızın tamamını masaya koy-
duğumuzda, hepsine birden cevap verebile-
cek, bizim istediğimiz ölçekte çok fazla yazı-
lım seçeneği yok. canias4.0 o seçenekler için-
de en öne çıkanlardan biri oldu. canias4.0’ı 

herhangi bir referans aracılığı ile değil, sek-
tördeki bilinirliği ve sunduğu avantajlar ne-
deni ile tercih ettik” dedi.  

CANIAS4.0’IN BÜTÜNSEL 
ÇÖZÜMLERİ İ-MAK’A AVANTAJ 
SAĞLAYACAK

İ-Mak Redüktör Yönetim Kurulu Üyesi ve 
Genel Müdürü Fatih Mehmet Özdemir ise 
görüşlerini şu şekilde aktardı: “IAS’nin cani-
as4.0 teknolojileri çatısında sunduğu cani-
asERP, standart yazılımında bizim tüm bek-
lentilerimizi karşılayacak kapasiteye sahip. 
İncelediğimiz diğer yazılımlara göre know-
how’ı çok daha yüksek ve bizim süreçlerimi-
zi disipline etme konusunda ciddi bir katkı 
sağlayabilecek kapasitede. Ayrıca IAS’nin 

globalde de önemli bir yere sahip olması ve 
yazılımın Türkiye’de üretilmesi, kendi ya-
zılım geliştirme platformu TROIA’ya sahip 
olması, geniş bir müşteri portföyüne sahip 
oluşu, sunduğu çözümlerin fonksiyonel ola-
rak çeşitli olması gibi pek çok neden bizi ca-
nias4.0 teknolojileri ile çalışmaya ikna etti. 
Bugün ya da yarın, ihtiyaç duyacağımız pek 
çok fonksiyon canias4.0’da mevcut. Bu da 
ilerleyen dönemlerde bize büyük bir avantaj 
sağlayacak diye düşünüyoruz. IAS ile anlaş-
tıktan sonra önümüze çok net bir iş takvimi 
koydular, projenin tüm adımları net bir şe-
kilde belirlenmişti. Bu bizim için çok önem-
li. Umarız, her şey planladığımız gibi ilerler, 
IAS ile uzun ömürlü bir işbirliği yaptığımıza 
ve başarılı olacağımıza inanıyoruz.”

İ-MAK REDÜKTÖR, CANIAS4.0 
TEKNOLOJİLERİNİ SEÇTİ

HABER | IAS

İ-Mak Redüktör ve IAS arasında imzalanan 
yeni işbirliği, İ-Mak Redüktör’ün 
İstanbul Kurtköy’de bulunan merkezinde 
gerçekleştirilen toplantıyla duyuruldu.
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Dünyanın dört bir yanında or-
man yangınları, aşırı sıcaklar ve 
ani sağanaklar sebebiyle oluşan 
sel felaketleri gibi ekosistemde ya-
şanan sıra dışı hava olayları küre-
sel ısınma sonucu iklim sistemi-
nin değiştiğinin göstergesidir. İklim 
değişikliği uzun vadeli sonuçları 
itibariyle yerküreyi ve tüm canlı-
ların yaşamını riske atan dünya-
nın en önemli ortak küresel so-
runlarından biridir. Hayati riskler 
barındıran iklim krizi her geçen 
gün derinleşerek yıkıcılığını orta-
ya koyuyor.

Dünya iklim sisteminde değişik-
liklere neden olan küresel ısınma 
olağandışı seyrediyor ve dünya-
nın her yerinde hissediliyor. Kü-
resel sıcaklıklardaki artışa bağlı 
olarak su kaynaklarının hacminde 
ve kalitesinde azalma, kara ve de-
niz buzullarının erimesi, deniz se-
viyesinin yükselmesi, yaşadığımız 
seller, kuraklık ve orman yangın-
larının gelecekte daha da şiddetli 
olacağının göstergesidir.

9 Ağustos 2021 tarihinde Birleş-
miş Milletler (BM) Hükümetler Arası 
İklim Değişikliği Panelinde insanlık 
için “kırmızı alarm” koduyla açık-
lanan raporda küresel ısınmanın 
korkunç sonuçlarının daha da be-
lirgin hale geldiğine ve iklimin ko-
runmasına yönelik çabaların ye-
tersiz kalındığına dikkat çekildi. 
Raporda son 5 yıl, 1850’den beri 
kaydedilen en sıcak yıl olduğu ve 
iklim krizinin tartışmasız insan 
kaynaklı olduğuna vurgu yapıldı. 

Bilim insanları tarafından, iklim 
krizinin geri dönülemez bir nok-
taya geldiğini, sadece çevre ve 
doğa sorunu değil, tarımsal üre-
tim ve ekonomi açısından da tehdit 

olduğu karbon emisyonlarının bü-
yük bir bölümü ulaşım, enerji ve 
imalat sektöründen kaynaklanıyor.

Bugün çok iyi bilinmektedir ki, fo-
sil yakıt yakılması, sanayideki yan-
lış uygulamalar, ormanların tahrip 
edilmesi gibi çeşitli insan faaliyet-
leri sonucunda artan sera gazı at-
mosferde birikmeye başlamıştır. 
Yerkürenin ısınma dengesini bo-
zan bu birikimin, iklim üzerinde-
ki en önemli ve en belirgin etkisi, 
yerküre sıcaklığının artma eğili-
mi göstermesidir. Bu günlerde sı-
caklık artışı tüm dünyada hisse-
dilmektedir.

İklim değişikliğinin oluşturdu-
ğu olağanüstü hava olayları tarım 
alanlarının azalmasına, daha fazla 
su ihtiyacına, bitki ve hayvan has-
talıklarına, ekiliş ve hasat dönem-
lerinde kaymalara, tarımsal üre-
timde önemli ölçüde verim, kalite 
ve ürün besin değerlerinin düş-
mesine neden oluyor.

Ülkemizde yaşanan kuraklık, ani 
sıcaklık değişimi, yağışların mev-
sim normallerinin altında olması, 
tarımsal üretimi olumsuz etkile-
meye başladı. Bundan böyle eki-
lişe karar verirken tarih değil ik-
lim şartları dikkate alınması ge-
rekiyor.

İklim değişikliği ve kuraklık sonu-
cunda yaşanan çölleşme, tuzlanma, 

erozyon toprak yapısının bozulma-
sına, tatlı su kaynaklarının kirlen-
mesine ve azalmasına sebep oluyor. 
Bunun yanı sıra tarım arazilerinin 
amaç dışı kullanımı gibi nedenler-
le birçok gıdanın verimi azalıyor 
ya da üretememe tehlikesi ile kıt-
lık ve açlık sorunu ortaya çıkıyor. 
Bu da insanoğlunun geleceğini teh-
dit ediyor. 

NASA’nın yayınladığı haritaya göre 
Türkiye topraklarının yüzde 13’ü 
şiddetli, yüzde 52’si orta düzeyde 
çölleşme riski altında. Çölleşme de-
mek, biyolojik olarak üretken ara-
zilerin üretemeyen hale gelmesi ve 
ekonomik olmaktan çıkması an-
lamına geliyor. Ülkemiz toprak-
larının yaklaşık yüzde 40’ı, mera 
alanlarının ise yarısı erozyon teh-
likesi ile karşı karşıya. İklim krizi-
nin yıkıcı etkileri, sınırlı olan doğal 
kaynakların sürdürülebilir biçimde 

yönetilmesini zorlaştırıyor. Dünya 
ekosisteminin işleyişi ve yaşamın 
döngüsü biyoçeşitliliğin varlığı ile 
mümkün oluyor.

BİYOÇEŞİTLİLİK KAYBI CİDDİ 
SORUNLARA 
NEDEN OLUYOR

Karada ve denizde yaşanan bi-
yoçeşitlilik kaybı gıda arzı ve sağlık 
sistemleri üzerinde ciddi sorun-
lara yol açıyor. Küresel iklim de-
ğişikliği gıda güvencesi için risk 
oluştururken beslenme güvenliği 
açısından da tehdit içermektedir. 
İklim değişikliği tarım sektörüne 
ve tarımsal üretime büyük hasar-
lar veriyor. Böyle giderse önümüz-
deki 10 yıl içinde birçok ürün üre-
tilemeyecek hale gelebilir.

Dünya Meteoroloji Örgütü 2020 
İklim Durumu Raporu’na göre, ik-
lim değişikliği kaynaklı felaketler 

olduğunu, salgın hastalıkların ve 
zararlıların artmasına, ülkelerde 
sosyal ve siyasi sorunlara neden 
olabileceği vurgulanıyor.

Bilim bizlere acilen harekete 
geçmediğimiz durumda, bu kriz 
en olumsuz etkilerini yaşamları-
mızda, geçim kaynaklarımızda ve 
doğal yaşam alanlarımızda gör-
meye devam edeceğimizi açıkça 
gösteriyor.

Bu durum hem dünya hem de 
ülkemiz için doğayı, insan sağlığı-
nı, sürdürülebilir yaşamı, tarımsal 
üretimi gelecek nesillerin hakları-
nı koruyan ve gözeten bir anlayışa 
ihtiyaç olduğunu ortaya koyuyor.

BM’in küresel ısınmanın önüne 
geçilmezse bazı bölgelerin yaşa-
nılamaz hale geleceği uyarısında 
bulunması, iklim değişikliğinden 

en çok etkilenmesi beklenen ül-
keleri kaygılandırdı. Aynı rapo-
ra göre, iklim değişikliğinin etki-
siyle sıcak hava dalgaları, şiddet-
li yağışlar ve kuraklık şiddetini 
artıracak ve daha sık görülecek.

Dünya Gıda Programı (WFP) ve-
rilerine göre sadece iklim deği-
şikliğinin etkilerinin yol açtığı kıt-
lıkla mücadele eden ilk ülke ola-
rak tarihe geçen Madagaskar’da 
1 milyon 140 bin kişi karnını do-
yuracak gıda bulamıyor.

Birleşmiş Milletler verilerine 
göre 2000-2019 arasında yaşa-
nan 7 bin 300 doğal afet nede-
niyle 1.2 milyon insan hayatını 
kaybetti. Her yıl 12 milyon hek-
tar ekilebilir arazi kuraklık ve çöl-
leşme nedeniyle kaybediliyor, bu 
durumdan 100’den fazla ülkede 
1.5 milyar insan etkileniyor. Dün-
yada iklim değişikliği ve küresel 
sıcaklıktaki yükselişler nedeniy-
le giderek etkisini artıran orman 
yangınları, çölleşme, kuraklık ve 
arazi bozulması her yıl küresel 
ekonomiye 15 trilyon dolar zarar 
veriyor. Atmosferdeki “sera gaz-
larının” artması nedeniyle oluşan 
küresel ısınma iklim değişikliği-
nin en önemli nedenidir. Dünyada 
toplam karbon salınımlarının yüz-
de 41.5’ine Çin, AB ve ABD sebep 
oluyor. Gelişmiş ülkelerin neden 

KÜRESEL İKLİM DEĞİŞİKLİĞİ
Küresel ısınma ve iklim değişikliğiyle mücadele 
için bir an önce etkili şekilde harekete geçilmeli 
ve iklim değişikliğine uyum sağlanmalıdır.
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MEHMET REİS

Reis Gıda Yönetim 
Kurulu Başkanı

Dünya iklim sisteminde değişikliklere neden olan küresel 
ısınma olağandışı seyrediyor ve dünyanın her yerinde 

hissediliyor. Küresel sıcaklıklardaki artışa bağlı olarak su 
kaynaklarının hacminde ve kalitesinde azalma, kara ve 
deniz buzullarının erimesi, deniz seviyesinin yükselmesi, 

yaşadığımız seller, kuraklık ve orman yangınlarının 
gelecekte daha da şiddetli olacağının göstergesidir.

İnsan faaliyetlerinin ne-
den olduğu iklim deği-
şikliği ile yaşanan ku-
raklık, sel, çölleşme, 
erezyon, su sorunu gele-
ceğimizi, çevreyi, doğal 
yaşamı, gezegeni tehdit 
ediyor. Gerekli önlem-
ler alınmazsa yakın ge-
lecekte çok ciddi göçler, 
sosyal ve siyasal karışık-
lıklar, su savaşları ya-
şanabilir.
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nedeniyle gıdaya erişim zorlaşı-
yor. Uluslararası insani yardıma 
ihtiyaç duyan kişi sayısı 2030 yı-
lına kadar yüzde 50 artabileceği 
ifade ediliyor.

Kuraklık, sel, heyelan, fırtına, 
hortum, dolu, don gibi olağanüs-
tü iklim koşulları, üstü açık fabrika 
olarak tanımladığımız tarım sek-
törü için oldukça önemlidir. İklim 
değişikliğinin neden olduğu afet-
ler tarım ürünlerine oldukça faz-
la zarar vermekte ve rekolte kay-
bına neden olmaktadır. Üretimde 
meydana gelebilecek miktar ka-
yıpları ve kalitenin düşmesi, üre-
tici gelirlerini azalttığı gibi ulusal 
ekonomiyi de olumsuz etkilemek-
tedir. Dünyada iklim değişikliğinin 
en çok etkilediği bölgelerden biri 
olan Akdeniz havzasında yer alan 
Türkiye, iklim krizinin tüm olum-
suz etkilerini daha sık ve uzun sü-
reli yaşamaya başladı. 

Meteoroloji Genel Müdürlüğü ve-
rilerine göre ülkemizde 1940-2008 
döneminde yıllık 300’ü geçmeyen 
meteorolojik olağanüstü olay sa-
yısının 2009’da 461, 2015’de 781, 
2018’de 871, 2019 yılında 935, 2020 
yılında 984 olarak kaydedildi. 2020 
yılı afetlerin yaşandığı en fazla yıl 
oldu. Dünya Meteoroloji Örgütü tah-
minlerine göre küresel çapta aşı-
rı hava olaylarının sayısı 10 yılda 
ikiye katlandı.

2020, SON 40 YILIN 
ÜÇÜNCÜ EN SICAK YILI

Türkiye ve Avrupa sanayileş-
menin yayılmaya başladığı tarih-
lerden bu yana ısınıyor ve 2020, 
son 40 yılın üçüncü en sıcak yılı 
olarak kayıtlara geçti.

Gün geçtikçe bir kriz haline dö-
nüşen iklim değişikliği çevresel, 
ekonomik ve toplumsal sorunları 
derinleştiriyor, sürdürülebilir ya-
şam kalitesini düşürüyor ve iklim 
krizi tarım, sanayi, turizm ve ener-
ji başta olmak üzere pek çok sek-
törü olumsuz etkiliyor, maliyetle-
ri de artırıyor.

Günümüzde küresel iklim de-
ğişikliğine karşı alt yapıların ne 

su sorunu geleceğimizi, çevreyi, 
doğal yaşamı, gezegeni tehdit edi-
yor. Gerekli önlemler alınmazsa 
yakın gelecekte çok ciddi göçler, 
sosyal ve siyasal karışıklıklar, su 
savaşları yaşanabilir.

2021 İklim Değişikliği raporunda 
fosil yakıtları terk etmek ve daha ye-
şil büyüme modeline geçmek üzere 
küresel ölçekte çabalarımızı hızlan-
dırmamız gerektiğine vurgu yapıldı.

İklim değişikliğinin etkilerini çok 
hızlı bir şekilde yaşamaya başlamış 
ülkelerden biri olarak Türkiye’nin 
iklim değişikliği ve olası etkilerine 
karşı küresel iş birliği çerçevesinde 
çözüme ortak olması büyük önem 
teşkil ediyor. Paris Anlaşması’nın 
ulusal katkı belgesinin güncelle-
nerek onaylanması önem taşıyor.

2021 Haziran ayının ilk haftasın-
da TBMM Küresel İklim Değişikliği 
Araştırma Komisyonu’na sunum 
yapan TOBB ve TÜSİAD temsilcile-
ri Türkiye’nin iklim değişikliği ko-
nusunda etkili çalışmalar yapabil-
mesi için öncelikle Paris İklim An-
laşması’nı onaylamasını istediler. 
Onaylanmaması halinde, ticaret-
te ciddi engellerin olacağı uyarı-
sında bulunuldu.

Sonuç olarak iklim krizi ile mü-
cadelede hiçbir ülkenin tek başı-
na kurtuluş şansı yok. Tüm dün-
ya daha fazla zaman kaybetmeden 
birlikte harekete geçmeli. Yıllar-
dır süregelen su, tarım ve ener-
ji politikalarını değiştirme yönün-
de karar alınması artık bir tercih 
değil zorunluluktur. 

KATILIMCI VE KALICI 
ÇÖZÜMLER GELİŞTİRİLMELİ

Küresel ısınmayla mücadele için 
alınması gereken bölgesel, ulusal 
ve küresel önceliklerin ve politika-
ların hiç gecikmeksizin uygulan-
ması gerekmektedir. Gelecek ne-
sillere yaşanabilir bir dünya bırak-
mak için hep birlikte katılımcı ve 
kalıcı çözümler geliştirmeliyiz. Bü-
tün hayatımızı bu yeni sürece göre 
planlamalıyız. Tüm okul çağındaki 
çocuklara ve gençlere küresel ik-
lim değişikliğinin acil durumunu 

ve ekolojik dengenin bozulması 
ile ilgili kapsamlı eğitim verilme-
si sağlanmalı. İklim krizi ile mü-
cadele sürecine dahil edilmeli. Bir 
tarafta artan nüfus ve gıda talebi 
diğer bir tarafta aşırı sıcaklıkların 
sebep olduğu kuraklık ve sıra dışı 
hava olayları. Gıda arzı güvenliği-
nin tehlikeye girmemesi için iklim 
değişikliği ile mücadele de önemli 
adımlar atılması gerekmektedir. 
Olası afetlerin en aza indirilmesi 
için gereken tüm önlemler önce-
den alınmalı ve risk yönetimi uy-
gulanmalıdır. Aksi takdirde kriz 
yönetimiyle yapacak fazla bir şe-
yimiz yok. Tüm dünya, olağanüs-
tü hava olaylarını daha sıklıkla ve 
daha şiddetli yaşamaya başladı. Bu 

kritik durumu dikkate alarak, kö-
mürden vazgeçerek, temiz enerji 
kaynaklarına dönerek, doğayı ko-
ruyarak gezegenimizin geleceğini 
güvence altına almalıyız. Aksi hal-
de insanoğlu çaresiz kalacaktır.

Birleşmiş Milletler İklim Değişik-
liği Konferansı Kasım ayında İskoç-
ya’da bir araya geliyor. Bu zirve-
de karbon emisyonlarını azaltma 
planları da ele alınacak. Küresel 
sıcaklık artışının 1.5 derece ile sı-
nırlı tutma taahhüdü yeniden gö-
rüşülecek. Yüksek emisyonlu şir-
ketlerin iklim değişikliğine yaptık-
ları katkılardan sorumlu tutulması, 
hesap verebilirliği için iklim dava-
larının açılıyor olması doğayı ko-
rumanın en önemli anahtarıdır.

kadar dayanıklı olduğu sorgula-
nıyor. Elektrik şebekeleri, su arzı 
ve atık su sistemleri, telekomüni-
kasyon ve taşımacılık alt yapısının; 
seller, su baskınları, kasırgalar ve 
orman yangınları gibi iklim tehdit-
leri karşısında ne kadar dayanık-
lı olduğu araştırılıyor.

Tarım sektörü, iklim değişikliği-
ne neden olan aynı zamanda iklim 
değişikliğinden de en çok etkilenen 
sektörlerden birisi. Tarım konusun-
da yapılacak çalışmalar bu yönüyle 
de çok önemli. (Avrupa Birliği ‘’Çiftlik-
ten Çatala Stratejisi’’ çerçevesinde 
önemli adımlar atıyor.) Sürdürülebi-
lir gıda güvenliği için sağlıklı ve çev-
re dostu bir gıda sistemi oluşturul-
malı. İklim dostu tarım uygulamaları 

yaygınlaştırılmalı. Türkiye’de ekilen 
alanların yüzde 70’i yağışa bağım-
lı. Kuraklık yaşandığında tarımsal 
üretimde verim kaybı rekoltede ise 
düşüş yaşanıyor. Tohumculuk ko-
nusunda iklim değişikliğine uyum 
sağlayan, kuraklığa dayanıklı yerli 
çeşitlerin geliştirilmesi konusun-
da çalışmaları en üst seviyeye çı-
kartmalıyız. Dünyayı ve Türkiye’yi 
bugün yaşanacaklardan çok daha 
ciddi boyutlarda su kıtlığı ve çevre 
kirliliği tehlikesi bekliyor.

GEREKLİ 
ÖNLEMLER ALINMALI

İnsan faaliyetlerinin neden ol-
duğu iklim değişikliği ile yaşanan 
kuraklık, sel, çölleşme, erozyon, 

İklim değişikliğinin oluşturduğu olağanüstü 
hava olayları tarım alanlarının azalmasına, 

daha fazla su ihtiyacına, bitki ve hayvan 
hastalıklarına, ekiliş ve hasat dönemlerinde 

kaymalara, tarımsal üretimde önemli ölçüde 
verim, kalite ve ürün besin değerlerinin 

düşmesine neden oluyor.

NASA’nın yayınladığı haritaya göre Türkiye 
topraklarının yüzde 13’ü şiddetli, yüzde 52’si orta 

düzeyde çölleşme riski altında. Çölleşme demek, 
biyolojik olarak üretken arazilerin üretemeyen hale 

gelmesi ve ekonomik olmaktan çıkması anlamına 
geliyor. Ülkemiz topraklarının yaklaşık yüzde 40’ı, mera 

alanlarının ise yarısı erezyon tehlikesi ile karşı karşıya.
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Ağustos ayındaki yazımda, pi-
yasalarda Fed belirsizliği ve BIST 
100 endeksinin yeni hikaye arayı-
şı içerisinde olduğuna değinmiş-
tim. Bir aylık sürece baktığımda 
değişen bir durumun olmadığını 
ve hala aynı başlıkları konuştuğu-
muzu gözlemliyorum. Fed’in varlık 
alım programı konusunda net za-
manlaması hala belirsizliğini koru-
yor. En son Temmuz ayında yapı-
lan Fed toplantısı tutanaklarında, 
komite içerisinde görüş ayrılıkları 
görülse bile komitenin çoğunluğu, 
yılın kalanında varlık alım hızının 
azaltılmasından yana. Bu ihtimali 
piyasa fiyatlara yansıttığı için ABD 
endekslerinde satışlar, dolar endek-
sinde yukarı yönlü eğim görüldü. 
Ben yazıyı kaleme aldığımda, 26-
28 Ağustos tarihlerinde yapılması 
beklenen Jackson Hole toplantısı 
daha yapılmadı. Merakla beklenen 
Fed Başkanı Powell’ın bu toplantı-
daki konuşması daha gerçekleş-
medi. Piyasa Jackson Hole veya 
21-22 Eylül tarihlerinde yapılacak 
olan Fed toplantısından bir sinyal 
bekliyor. Ancak benim görüşüm, 
Jackson Hole toplantısında Fed 
Başkanının yine piyasadaki sert 
hareketlerin önüne geçmek için 

bu konuda karışık olduğu için ka-
rarsız seyirler izlemiyor muyuz? 

EYLÜL AYI BORSA İÇİN DE 
ZOR OLACAK

BIST100 endeksinin yeni hikaye 
arayışı hala devam ediyor. Ağus-
tos ayında yeniden 1460 puanlara 
doğru yükselişi, olumlu yorumları 
da beraberinde getirdi. Ancak bu 
yükselişin net bir nedeni yok. İkinci 
çeyrek bilanço döneminde, şirket 
karları beklentileri karşıladı, geliş-
mekte olan ülke kurlarında aşağı 
yönlü seyirler görüldü, TCMB’nin 
Ağustos-Eylül ayları için faiz indi-
rimi beklentisi zayıfladı, ABD bor-
salarında yeni zirveler test edildi, 
işlem hacimlerinde sınırlı da olsa 
bir yükseliş yaşandı. Bu gelişmele-
rin şimdilik endeksi desteklediğini 
gördük. Ancak yeterli olmadığına 
da şahit olduk. Endeks hala 1460-
1470 bandının üzerinde zorlanıyor. 
Burada şunu anlamamız gerekiyor. 
Kısa vadeli borsa yatırımcısı yeni 
pozisyonlanma için 1460-1470 üze-
rinde kalıcı bir seyir görmediği sü-
rece temkinli yaklaşmaya devam 
etmeli. Orta ve uzun vadeli yatırım-
cı, şirketine güveniyor ve şirketini 
iyi tanıyorsa, güçlü bir şirkete ya-
tırım yapmışsa o zaman korkma-
malı. Kısa vadeli düşüşler bu şir-
ketlerde daha az hissediliyor. Eylül 
ayı borsa için de zor olacak. Fed’in 
varlık alım konusundaki bir mesa-
jı ne kadar sürpriz olmasa bile pi-
yasalarda sert hareketleri berabe-
rinde getireceği için Türkiye başta 
olmak üzere diğer gelişmekte olan 
ülkelerde de satışlara neden ola-
bilir. Bu nedenle biraz kritik bir ay. 

TCMB FAİZ KARARINDAN 
SÜRPRİZ BEKLENMİYOR

Ayrıca bu ay TCMB’nin faiz ka-
rarı, Fed toplantısından sonra ola-
cak. Fed’i göreceği için şanslı. Fed 
dışında kendi hikayemize baktığı-
mız zaman, piyasalar bu ayki TCMB 

güvercin tonunu koruması yönün-
de. Beklenen tahvil alım programı-
na dair net mesajlar gelmeyebilir. 
Temmuz ayı toplantısından son-
ra Fed, bu süreçte tek enflasyon 
ve tek istihdam verilerini gördü, 
Ağustos ayı verilerinin de Temmuz 
ayına paralel hedefler doğrultu-
sunda gerçekleşmesi, belki Eylül 

faiz kararından da bir sürpriz bek-
lemiyor. Fed yeni bir hikaye yaratır 
mı, pek sanmıyorum. Piyasa yeteri 
kadar olacak her türlü senaryoyu 
aslında fiyatladı. Sadece sıkılaş-
ma adımının zamanlaması kaldı, 
o belli olduktan sonra bu sefer faiz 
artışı konusunda Fed’in ne zaman 
adım atacağı beklentilerini konuş-
maya başlayacağız. Borsa için Ey-
lül ayı Fed ayı olacaktır. Fed varlık 
alım konusunu ne kadar ertelerse, 
dışarıda ralliyi destekleyebileceği 

ayı Fed toplantısının diline yansı-
yabilir. Bu nedenle tek bir veriyle 
net sinyal vermeyeceklerini dü-
şündüğüm için Jackson Hole top-
lantısında varlık alım konusun-
daki belirsizliğin devam etmesini 
bekliyorum. İstihdam piyasasına 
dair olumlu yorumları belki bu 
konudaki beklentileri daha güç-
lendirip bir yorumda bulunma-
mızı sağlar.  Yine de önemli bir 
konuşma olacak sonuçta kritik 
günlerdeyiz ve gözler her zaman 
olduğu gibi Fed’de. Bu açıdan ba-
kıldığında, para politikası ve ABD 
ekonomisine dair her söylemi pi-
yasalarda volatilitenin artmasına 
neden olabilir. İlk paragrafı Fed 
ile sonlandıracak olursam, Eylül 
ayında yine Fed’i konuşup fiyat-
lamaya devam edeceğiz. Ekono-
mik projeksiyonlar bu ayki toplan-
tılarında yayınlanacak. Haziran 
ayında yayınlanan projeksiyon-
lar “şahin Fed” olarak yorumla-
mamıza neden olduğu için baka-
lım yaz sürecini atlatan Fed, Eylül 
ayı projeksiyonlarında bir reviz-
yona gidecek mi yoksa mevcu-
du koruyacak mı? Bunu görüyor 
olacağız. Farkındayım Fed’e dair 
net bir ifadem yok ama piyasada 

gibi BIST100 içinde 1500 puana 
doğru bir yükselme potansiyeli-
ni sağlayabilir. 

Geçtiğimiz yıllara baktığımız 
zaman, Haziran ve Eylül ayları 
hep önemli gelişmeleri yaşadı-
ğımız aylar oldu. Dolayısıyla, bu 
ay piyasalardaki sert rüzgarlara 
karşı kendimizi korurken, salgı-
nın önüne geçmek adına da aşı-
larımızı olmayı ihmal etmiyoruz. 

Herkese sağlıklı ve bol kazanç-
lı bir Eylül ayı dilerim… 

SONBAHARA GİRERKEN FED RÜZGARLARI 

Eylül ayında yine Fed’i konuşup fiyatlamaya devam edeceğiz. 
Ekonomik projeksiyonlar bu ayki toplantılarında yayınlanacak. 
Haziran ayında yayınlanan projeksiyonlar “şahin Fed” olarak 
yorumlamamıza neden olduğu için bakalım yaz sürecini 
atlatan Fed, Eylül ayı projeksiyonlarında bir revizyona gidecek 
mi yoksa mevcudu koruyacak mı? Bunu görüyor olacağız.

EDA KARADAĞ

Gedik Yatırım
Yatırım Danışmanı

UZMANGÖZÜYLE
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Realiteden çok da uzak sayıla-
mayacak, bir İstanbul gelecek se-
naryosu kurgulamak istiyorum: 
Azot dioksit değerleri yine o ka-
dar yüksek ki, yetkililer dizel araç-
lara yolculuk yasağı getirmiş. Yol-
larda yine benzinle çalışan araçla-
ra da daha az rastlıyoruz. Sınırsız 
olmayan ham petrol kaynakları iyi-
den iyiye “suyunu çektiği” için, kü-
resel piyasalarda benzin ve dizel 
fiyatları tavan yapmış vaziyette. 
CO2 emisyon değerleri dizel araç-
lardan çok daha iyi olmayan ben-
zinli vasıtaların dahi, belirli aralık-
larla trafiğe çıkmaları yasaklan-
makta. Her gün işine arabasıyla 
gidip gelen insanlar, aracının tra-
fikten men olduğu günlerde, alter-
natif çözümler üretmek zorunda-
lar. Artık rağbet görmeyen, içten 
yanmalı motora sahip otomobille-
rin piyasa değeri, yerlerde. Demo-
de teknolojiye nispet yaparcasına, 
o günlerde sırf bataryalı arabalar 
ve hibrit araçlar yollarda. Yok sa-
yılacak kadar az miktarda egzoz 
gazına sahip sözkonusu otomobil-
ler, serbest dolaşım hakkına sahip-
ler. İstanbul yollarının yeni sahip-
leri, artık bu doğa dostu vasıtalar.

“Uluslararası Enerji Ajansı” (İngi-
lizce: “International Energy Agen-
cy”) verilerine göre, elektrikli araç-
lar 2030 yılına kadar, yüzde 30’a 
varan bir global pazar payına sa-
hip olacaklar.

İklim değişikliği, petrol kıtlığı ve 
hava kirliliği gibi etkenler, gelecekteki 

ELEKTRİKLİ 
MOBİLİTENİN ÖNEMİ

Emisyonların iklim ve çevre üze-
rinde ciddi etkileri olduğu bilimsel 
verilerle sabit. Atmosfere her ge-
çen gün daha fazla CO2 püskür-
tüldüğünden, dünyamız giderek 
daha fazla ısınmakta. “Hükümet-
ler Arası İklim Değişikliği Paneli” 
tarafından yapılan bir araştırmaya 
göre trafik; dünya çapındaki tüm 
CO2 emisyonlarının yüzde 24’ün-
den sorumlu. Daha önce de belirt-
tiğim gibi, elektrikli araçlar bu ne-
gatif gelişime karşı, iyi bir çözüm 
(önlem) niteliğine sahip. Fakat ba-
tarya ve elektrik üretimi yalnızca 
yenilenebilir enerjilerle elde edi-
lirse, elektrikli arabalar en geniş 
anlamda CO2-nötrdür.

Düşük emisyonlu arabalar ayrı-
ca daha yüksek hava kalitesine ve-
sile olduğu için, özellikle metropol 
alanlarda insanların sağlığı üze-
rinde olumlu bir etkiye sahiptirler. 
Gelecekte şehirlerde yaşayacak 
olan insan sayısı hakkında, yine 
istatiksel öngörüye sahibiz. “Bir-
leşmiş Milletler” 2018 dünya nü-
fus raporuna göre, 2050 yılına ka-
dar, dünya nüfusunun neredeyse 

mobilitenin CO2-nötr olmasını kaçı-
nılmaz ve zorunlu kılmakta. Elekt-
romobilite, elektriğin yenilenebi-
lir enerjilerden üretilmesi koşu-
luyla, bu gayeye önemli ölçüde 
zemin sunmakta. Elektromobili-
teye geçişin ne anlama geldiğini 
ve ne tür sonuçları beraberinde 
getirdiğini, bu makalemde ele al-
mak istiyorum. 

ELEKTROMOBİLİTE NEDİR?
Elektromobilite veya e-mobili-

te, elektrikli arabaların yanı sıra 
e-bisikletlerin veya elektrikli 

yüzde 70’i kentsel bölgelerde ya-
şayacak. İçten yanmalı motorlar, 
teknik bazındaki kaynak ihtiyacı 
nedeniyle, artık demode teknolo-
jiler. Benzin ve dizelin elde edildiği 
ham petrol gibi fosil yakıtlar, sınır-
sız miktarda kaynak olarak mev-
cut değil yeryüzünde. Doğa rezer-
vinin tam olarak ne kadar oldu-
ğu da tartışmaya açık bir konu. 
“World Energy” 2017 istatistiksel 
incelemesine göre, dünya çapında 
bilinen petrol rezervleri, mevcut 
tüketimi maksimum 50 yıl daha 
karşılayabilmekte. 

“ELEKTRİKLİ ARABA” 
VE “ELEKTRONİK 
MOTOR”UN ÇALIŞMA ŞEKLİ

Elektrik enerjisi şarj edilebilir 
bir bataryada (aküde) depolanır. 
Inverter ismine sahip konvertör 
aygıt, “Doğru Akım’a” sahip pil (akü) 

motosikletlerin yanı sıra e-oto-
büs ve kamyonların kullanımıdır. 
Hepsinin ortak özelliği, tamamen 
veya kısmen elektrikle çalışıyor 
olmaları, bir enerji depolama ciha-
zı taşımaları ve enerjilerinin bü-
yük kısmını elektrik şebekesin-
den elde etmeleridir. Günümüz-
de elektrikli arabalar çoğunlukla 
şehirlerde kullanılmakta. Araçla-
rın en büyük avantajları; sessiz, 
verimli ve düşük emisyonla ça-
lışıyor olmaları. Ayrıca teslimat 
servisleri (“getir”), taksi ve araç 
paylaşımı (Ingilizce: “carsharing”) 
gibi iş modelleri için, idealdirler.

Hibrit araçlar iki şanzıman tek-
nolojisini içinde barındırır. Genel-
de elektrikle daha kısa mesafeler 
kat edilir, ancak sahip oldukları 
içten yanmalı motorları sayesin-
de, uzun mesafelerin de sorun-
suz bir şekilde üstesinden gelirler. 
Yalnızca boşta giderken veya fren 
yaparken geri kazanılan elektriği 
kullanmakla kalmayan, aynı za-
manda prizden de şarj edilebilen 
hibrit otomobiller, plug-in hibrit 
olarak da bilinir. Sözkonusu “me-
lezler”, arabalar tamamen elekt-
rikle çalışana dek “geçiş” tekno-
lojisi olarak kabul edilir.

enerjisini, elektrikli motor hareke-
ti için gerekli olan “Dalgalı Akım”a 
dönüştürür. Bu transformasyon 
ne kadar etkili olursa, araba tek 
şarj akü kapasitesiyle, o kadar 
uzun süre ve mesafe kat eder. So-
nuç itibariyle, elektrikli motorun 
temel fonksiyonu, elektrik enerji-
sini mekanik enerjiye dönüştür-
mek. Elektrikli motor bu enerji-
yi, manyetik alanlar oluşturmak 
için kullanır, çekici ve itici güçle-
ri sayesinde de rotasyonlu hare-
ket elde edilir.

Elektrikli otomobilin diğer bir 
merkezi konvertör bileşeni, “Doğ-
ru Akım” - “Doğru Akım” dönüş-
türücüsüdür. Bu aygıt ise, batar-
yanın 100-400 volt arası yüksek 
gerilimini, nispeten daha düşük 
voltaja ihtiyaç duyan elektronik 
aksamlar için, 12-48 Volt arası de-
ğerlere dönüştürür.

ELEKTROMOBİLİTE
Otomobil sektörünün geleceğini şüphesiz “Elektromobilite” 
domine edecek. Son on yılda ciddi bir sıçrama kaydeden 
teknoloji, araçların yolda çevre dostu, daha sessiz ve bir o kadar 
da verimli olmasını vadediyor. Elektrikli güç ünitesinin çok fazla 
avantajının karşısında, kimi zorluklar da yok değil hâlihazırda. 
Nihai çözüme çok yakın, az sayıdaki dezavantaj ve pürüzlere 
rağmen, elektromobilite teknolojisinin 2030 yılına kadar, global 
bir “patlama” yaşayacağına kesin gözüyle bakılıyor. 

MİKAYİL BAYDAROĞLU

Bilgisayar Mühendisi ve 
Master of

Science M.Sc. / Almanya
m.baydaroglu@gmail.com

İklim değişikliği, petrol kıtlığı ve hava kirliliği gibi 
etkenler, gelecekteki mobilitenin CO2-nötr olmasını 

kaçınılmaz ve zorunlu kılıyor. Elektromobilite, 
elektriğin yenilenebilir enerjilerden üretilmesi 

koşuluyla, bu gayeye önemli ölçüde zemin sunuyor.
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“ELEKTRİKLİ ARABALARIN” 
ŞARJ SÜRECİ

Elektrikli araçların mobil kalabil-
meleri için, belirli aralıklarda şarj 
edilmesi gerekiyor. Federal “eMo-
bility” derneği tarafından yapılan 
bir araştırmaya göre, kullanıcıların 
yüzde 80’i araçlarını evlerinde şarj 
etmekte. Bu işlem, araç ve aküye 
bağlı olarak, en az sekiz saat sür-
mektedir. Ancak her standart ev 
prizi, uzun süre akan büyük mik-
tarda elektrik için tasarlanmamış-
tır. Bu sorunu, evinize monte ede-
bileceğiniz “Wallbox” diye tanım-
lanan, güncel bir teknolojik şarj 
sistemiyle çözebilir ve böylelikle 
arabanızı nerdeyse, dört kat daha 
hızlı şarj edebilirsiniz. 

Kamuya açık sıradan “Dalga-
lı Akım” (İngilizce: “alternating 
current”) ve keza “Doğru Akım’a” 
(İngilizce: “direct current”) sahip 
hızlı şarj istasyonlarında ortala-
ma batarya kapasitesine sahip bir 
aracın aküsünü, bir saatten kısa 
bir sürede doldurmanız mümkün. 

Bunun nedeni: Bir e-arabadaki 

elektrikli otomobiller, 100 kilomet-
rede 7 kWh‘den daha az tüketebi-
lir. Diğer mikro ve küçük araba-
lar 100 kilometrede 11 ile 13 kWh 
arasında enerjiye ihtiyaç duyar. 
Premium markaların elektrikli 
arabaları 30 kWh’e kadar çıkabi-
lir. Bununla birlikte, özellikle yük-
sek kapasite bataryalar sayesin-
de, günümüzde tek doldurmayla, 
800 kilometreye kadar kesintisiz 
seyahat mümkün.

ELEKTROMOBİLİTENİN 
GELİŞİMİ

Bugün elektromobilite her ne ka-
dar revaçta bir terim ve teknoloji 
olsa da, aslında zamanımızın bir 
icadı değildir. 1867 gibi erken bir ta-
rihte, yani yanmalı motordan önce, 
Werner von Siemens, Paris dünya 
fuarında, dinamo-elektrik ilkesi-
ne dayanan, elektrik jeneratörü-
nü dünya kamuoyuna takdim et-
miş oldu. Devrimsel icat, ihtiyaç 
duyulan her yerde ucuz ve esnek 
bir şekilde elektrik üretmeyi müm-
kün kıldı; gündelik hayatı, endüst-
riyi ve araçları “elektriklendirdi”. 

akü “Doğru Akımla” şarj edilmeli-
dir, ancak kamu şebekesinden ge-
len elektrik “Dalgalı Akım”dır. Bu 
da demek oluyor ki, arabadaki in-
verter önce bu akımı dönüştürmek 
zorundadır. “Dalgalı Akım” şarj is-
tasyonlarındaki doldurma işlemi 
bu nedenle “Doğru Akım” istasyon-
larından daha uzun sürer. Sözko-
nusu cihazlar, aracı şarj etmeden 
önce elektriği “Doğru Akıma” dö-
nüştürür ve doğrudan arabadaki 
aküye iletir. “Doğru Akım” hızlı şarj 
istasyonları, tatminkâr şarj sürele-
rine sahip olsalar da nispeten daha 

Elektrik motorlu ilk otomobiller 19. 
yüzyılın sonunda tanıtıldı. Belçikalı 
Camille Jenatzy’nin aracı 1899’da 
hatta rekor bile kırdı. Saatte 100 
km hıza ulaşan ilk karayolu ara-
cı olarak tarihe geçti. 19. yüzyılın 
sonundan itibaren, havai hatlar 
veya güç rayları aracılığıyla enerji 
sağlanan trenler, raylar üzerinde 
yuvarlanmaya başladı. 1900’den 
elde edilen rakamlardan anladığı-
mız kadarıyla, 20. yüzyılın başında 
e-arabalar pek yaygındı: Örneğin 
ABD yollarındaki araçların yüzde 
22’si içten yanmalı motora sahip-
ti, yüzde 40’ı buharla, yüzde 38’i 
elektrikle çalışıyordu.  

O dönemde içten yanmalı moto-
run bir dezavantajı vardı: araçların 
bir krank (dirsekli kol) aracılığıyla, 
zahmetli bir şekilde çalıştırılması 
gerekiyordu. Ancak 1911’de elekt-
rikli marş motoru icat edildikten 
sonra, benzinli araçlar yerlerini 
perçinlemiş ve diğer güç ünitele-
rini azletmişti. 

O zamandan beri elektrikli araç-
lar niş bir varoluşa sahipti, ancak 

pahalı oldukları için, pek yaygın 
değildirler. Her iki şarj istasyo-
nunu da kullanmak için özel bir 
kablo gereklidir. Ultra yüksek güç 
şarj cihazları ve geliştirilmiş ba-
taryalar gibi verimli teknolojiler 
sayesinde, şarj süreleri pek ya-
kında 20 dakikaya kadar inecek.

ELEKTRİKLİ 
ARAÇLARIN TÜKETİMİ

Elektrikli bir otomobilin tüke-
timi, 100 kilometrede - kilowatt 
saat (kWh) olarak belirlenir ve 
lanse edilir. Çok küçük, hafif 

hiçbir zaman tamamen ortadan 
kaybolmadılar. 1990’ların ortala-
rında hibrit bir model olan Toyota 
“Prius” piyasaya çıktı ve böylelik-
le bataryalı otomobiller uzun bir 
“kış uykusundan” uyanmış oldu. 
2008 yılında, California menşeli 
“Tesla” şirketi, seri üretim “Roa-
dster” modelini pazara sürerek, 
otoyollar ve daha uzun yolculuk-
lar için de uygun olan ilk elektrik-
li otomobili global sahneye lanse 
etmiş oldu. O tarihten itibaren, bu 
alternatif güç ünitesi ikinci baha-
rını yaşamakta. Mucidi, Werner 
von Siemens’in ruhu şad olsun.

E-ARABA VE PERFORMANS
Elektrikli otomobiller, bir şanzı-

mana sahip olmadıkları için, ben-
zin veya dizel motorlu arabalar-
dan daha sabit ve süratli hızla-
nırlar. Peki, günümüz modellerin 
erişebildikleri en yüksek hız nedir? 
Nispeten küçük elektrikli otomo-
biller dahi, saatte 120 kilometre 
hıza ulaşabilmekte. ABD menşeli 
spor arabalar, saatte 300 kilomet-
re hıza çıkabilmekte. Dünyanın 
bugüne kadar ki en hızlı elektrikli 
otomobili Hırvat üretici “Rimac” 
tarafından geliştirildi. “Nevera” 
ismindeki modelleri, saatte 400 
kilometrenin üzerinde bir hızla 
yol alabilmekte. 

E-ARABA VE MENZİL
Mevcut e-arabaların ortalama-

sı, bir akü şarjıyla 200 ila 350 ki-
lometre arasında yol kat edebil-
mekte. Bu menzile sahip araçlar, 
şehir trafiği için çok ideal vasıta-
lar. Şehirler arası yolculuk yap-
mak isteyenler ise, 800 kilometre 
bandına dayanan, premium mar-
kaların modellerine yönelmesi ge-
rekmekte. Bu bağlamda vurgula-
mam gereken çok önemli bir mev-
zu var. Menzil bahsi, ziyadesiyle 
sübjektif bir belirgeç. Zira, e-ara-
banın menzil performansı, çeşit-
li etkileyen faktörlere bağlı: dü-
şük veya yüksek dış sıcaklık (ik-
lim), radyo veya klima kullanımı, 
yolculuk esnası sürekli frenleme 

Hibrit araçlar iki şanzıman teknolojisini içinde 
barındırır. Genelde elektrikle daha kısa mesafeler kat 

edilir, ancak sahip oldukları içten yanmalı motorları 
sayesinde, uzun mesafelerin de sorunsuz bir şekilde 

üstesinden gelirler. Yalnızca boşta giderken veya 
fren yaparken geri kazanılan elektriği kullanmakla 

kalmayan, aynı zamanda prizden de şarj edilebilen 
hibrit otomobiller, plug-in hibrit olarak da bilinir.
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ve yeniden hızlanma, batarya tü-
ketimini hızlandırır ve sonuç iti-
bariyle, menzile negatif etki eder.

ELEKTROMOBİLİTENİN 
GLOBAL YAYGINLIĞI

Her yıl üzerine koyarak yükselen 
global satış rakamları, e-arabala-
rın, son yıllarda otomobil sektörü-
nü domine ettiği gerçeğini onayla-
makta. “Alman Otomobil Endüstri-
si Birliği” (Almanca: “Verband der 
Automobilindustrie”, VDA) tarafın-
dan yapılan bir araştırmaya göre, 
2020 yılında Almanya’da 395 bin 
elektrikli otomobil ve “plug-in hib-
rit” araç satıldı. Bu volüm, Alman-
ya e-araç filosunu böylelikle, dün-
ya çapında ikinci sıraya yerleşti-
riyor. 2020’de satılan 1,25 milyon 
e-araba ve “plug-in hibrit” otomo-
bil ile Çin piyasası, (son 3 yılda ol-
duğu gibi) birinci sırada yer alıyor. 
Sıralamada üçüncü ve dördüncü 
basamakta 302 bin birim ile ABD 
ve 186 bin e-araç satışı ile Fran-
sa yer alıyor.

ELEKTROMOBİLİTENİN 
AVANTAJLARI

Elektrikli araçlar, ulaşım şekli-
mizi sürdürülebilir ve kalıcı şekil-
de değiştirmekte. Üstelik bu temel-
li tahvilin yegâne sebebi, teknolo-
jinin çevre dostu olması da değil. 

Her ne kadar bir e-araba ben-
zer bir benzinli veya dizel araç-
tan daha pahalı olsa da mevzu-
bahis mühendislik, içinde çeşitli 
faydalar barındırmakta. Mukaye-
sede manko olarak değerlendire-
bileceğimiz tek (ve en temel) bile-
şen, gelişimine son yıllarda astro-
nomik bütçeler akan, araç aküsü 
fiyatıdır.  

Fakat madalyonun diğer yüzün-
de, elektriğin fosil yakıtlardan daha 
ucuz olduğu gerçeğiyle karşılaşıyo-
ruz. Ayrıca elektrikli araçlar daha 
az bakım gerektirir (düşük parça 
aşınması) ve arıza oranı çok daha 
düşüktür. Yağ ve filtre değişiklik-
leri tarihe karışır, egzoz sistemi, 
triger (eksantrik) kayışı gibi, 

v- kayışı da yoktur. Sayısal ele 

ve kaybolur. Diğer avantajları ise; 
E-arabalar, kalkışta hemen mev-
cut olan yüksek tork sayesinde çok 
daha kısa bir sürede hızlanır. Ayrı-
ca, örneğin fren yaparken elektrik 
üretmek için “Doğru Akım” - “Dal-
galı Akım” konvertörünü kullana-
bilir ve bu yoldan kazanılan ener-
jiyi, aküye geri besleyebilirler. Bu 
yöntemin teknik tabiri “geri kazan-
ma” (İngilizce: “recuperation”) ola-
rak literatüre girmiştir. Bazı ulus-
lararası şehirlerde e-arabaların 
özel hakları vardır. Örneğin Alman-
ya’nın Hamburg ve Stuttgart kent-
lerinde ücretsiz park ederler ve 
Dortmund’da otobüs şeritlerini de 
kullanabilme imkânına sahiptirler. 

Yüksek performansa sahip ara-
ba aküleri günümüzde hala çok 
pahalı olduğundan, e-arabaların 
satın alma maliyetleri, karşılaştı-
rılabilir yanmalı modellerden, or-
talama olarak daha yüksek. Peki, 
bir e-araba edinmeye değer mi? Al-
man Çevre Enstitüsü’nün yapmış 
olduğu, rol model teşkil edebilecek 
bir hesaplamaya göre, yılda 9 bin 
kilometre ve sekiz yıllık faydalan-
ma süresinden itibaren, elektrik-
li bir otomobilin toplam maliyeti, 
geleneksel şanzımana sahip bir 
araçtan daha ekonomik olmakta. 

ELEKTROMOBİLİTENİN 
ZORLUKLARI

Pek çok avantajına rağmen, elekt-
romobilite güncel yüksek fiyat ve 
maliyetine ek olarak başka zorluk-
larla da karşı karşıya. E-arabalar 
sessizce vızıldamakta. Bu özellik-
leri, bilhassa şehir içi trafiğinin ve 
ana yolların çok daha sessiz olma-
sına sebebiyet vermekte. İlk etap-
ta kulağa hoş gelen bu “gürültü te-
mizliğine” yayalar ve bisiklet kul-
lanıcıları, önce alışmak zorunda. 
Düşük hızda seyir eden bir e-ara-
bayı görmeden, yani sırf duyarak 
fark etmek imkânsız. Bugüne ka-
dar tahmin edemeyeceğiniz sayı-
da trafik talihsizlikleri yaşandığın-
dan, Temmuz 2019’dan beri AB’de 
yeni geliştirilen e-araç tipleri “Akus-
tik Araç Uyarı Sistemi” (İngilizce: 

alacak olursak, içten yanmalı bir 
motorda örneğin, üretilip monte 
edilmesi gereken yaklaşık 2.500 bi-
leşen bulunurken, bir elektrik mo-
torunda yalnızca 250 öğe mevcut-
tur. E-arabalara “şebeke yoluyla 
güncelleme” (Ingilizce: “Over The 
Air”) veya kısaca “OTA” kullanıla-
rak, hızlı bir şekilde servis verile-
bilir. Ancak bu yöntem, sırf inter-
net erişimi (Ingilizce: “connected 
cars”) olan araçlar için geçerlidir.

E-arabalarda bulunan “lityum-i-
yon bataryalar” uzun ömürlüdür, 
yüksek enerji yoğunluğuna sahip-
tir ve birçok şarj döngüsüne uy-
gun olarak tasarlanmıştır. Sekiz 
ila on yıl sonra şarj kapasitelerin-
de düşüş yaşanır, ancak bu bozuk 
veya arızalı oldukları anlamına gel-
mez. Sadece daha az enerji depo-
larlar. Günümüzde e-araba aküle-
rinin çoğu 20 ila 60 kilowatt saat 
kapasiteye sahiptir.

Elektrikli otomobillerdeki ba-
taryaların, gelecekte akıllı cere-
yan ağlarının (akıllı şebekelerin) 
dengelenmesine yardımcı olma-
sı amaçlanıyor. İlerleyen zaman-
larda, elektrik arzının (temininin) 
ana kısmını rüzgâr ve güneş oluş-
turacaksa, bir sorun var demek-
tir. Hava durumuna bağlı olarak, 
elektrik arzı ve talebinin değişken 

“Acoustic Vehicle Alert System”, 
AVAS) ile donatılmalıdır. Sözkonu-
su otomobiller, saatte 20 kilomet-
re hıza kadar, benzinli veya dizel 
araçlara benzer suni elektronik 
sesler üretme zorundalar. Tem-
muz 2021’den itibaren ise AVAS, 
AB’de tüm yeni elektrikli ve hibrit 
otomobiller için zorunlu hale geldi.

Elektrikli otomobillerin en ge-
niş anlamda emisyonsuz sayıla-
bilmeleri için, gerekli elektriğin 
örneğin kömür gibi termik sant-
rallerden değil, yenilenebilir ener-
jilerden elde edilmesi ve batarya 
üretiminin de CO2-nötr olması ge-
rekmekte. Ancak bu öncüller ye-
rine getirildiğinde, elektromobili-
te çevresel ve iklim avantajlarını 
ciddi manada ve tam olarak yeri-
ne getirdiğini (desteklediğini) id-
dia edebiliriz. “Uluslararası Temiz 
Ulaşım Konseyi” (ICCT), elektrikli 
otomobillerin en geç üç yıl sonra, 
“karbon ayak izi” (İngilizce: “car-
bon footprint”) hesabında dizel ve 
benzinli motorları geride bıraka-
cağını öngörüyor. Araştırma ens-
titüsüne göre, karmaşık batarya 
üretimi daha çevre dostu hale ge-
lirse, aradaki makas çok daha hız-
lı açılacak. 

Elektromobilitenin çekiciliği ve 
benimsenmesi aslında tamamen 

olacağını öngörmek, çok zor ol-
masa gerek. Akıllı araç şarj tek-
nolojisine, örneğin güneş güçlü 
parıldadığı saatlerde, ihtiyacı ol-
duğundan fazla enerji “yüklenme-
si” planlanmakta. Yani, bir nevi 
otomobili şebeke ağının bir dü-
ğümüne dönüştürüp, geçici sü-
reliğine, bir enerji deposu olarak 
kullanmak.  Böylece entegre şe-
beke içi, elektrik talebi yükseldi-
ği anlarda, araç ihtiyacı olmayan 
fazla elektriği, şebekeye geri bes-
leyebilir. Evin çatısında bulunan 
fotovoltaik sistem sayesinde, e-a-
raç sahipleri harici güç kaynak-
larına daha az bağımlı hale gele-
bilir ve yine bir “Wallbox” ile ben-
zin yani şarj istasyonuna gitme 
zahmetinden kurtulabilirler. Ev-
deki ek bir depolama tesisatı, gü-
neşin daha az parladığı, bulutlu 
günler için de çok etkili bir önlem.

Elektrikli otomobiller son dere-
ce verimli çalışır ve içten yanma-
lı motorlu araçlardan daha yük-
sek etkinlik faktörüne sahiptirler. 
Sağlanan enerji ile kullanılabile-
cek enerji arasındaki oran, elekt-
rikli araçlarda yaklaşık yüzde 90 
civarındadır. Benzinli motorlar-
da bu oran sadece yüzde 35, di-
zel motorlarda ise yüzde 45’dir. 
Geri kalan enerji, ısıya dönüşür 

batarya performansına endeksli 
demek, yanlış olmaz.  Maksimum 
menzili kaç kilometre? Maliyeti 
ne kadar? Peki ya net ağırlığı? Bi-
linçli müşteri açısından, bu para-
metreler çok kritik satın alma kri-
terleri anlamına gelmekte. Objek-
tif olmak gerekirse, bu bağlamda 
halen geliştirilmesi gereken nok-
talar mevcut. Daha yüksek bir et-
kinlik faktörü ve maksimum ve-
rimlilik elde edebilmek için, yarı 
iletken bir malzeme türü olan si-
likon karbürden üretilecek yeni 
teknolojiler, yüksek potansiyele 
sahip mesela. 

Yönetim danışmanlığı şirketi 
“Deloitte” tarafından hazırlanan 
bir ankete göre, e-otomobillerin 
kısa menzili, hala birçok kişinin 
elektrikli araba satın alma ka-
rarına engel olmakta. Tüketici-
nin bu konuda ciddi tereddütle-
ri gözlemlenmekte. Halbuki, ya-
zımın üst bölümlerinde detaylı 
izah ettiğim gibi, günümüz akü 
kapasiteleriyle şehirler arası se-
yahat etmek pekâlâ mümkün. Al-
man Çevre Bakanlığı verilerine 
göre, Almanya nüfusunun yüz-
de 80’inden fazlası, günde oto-
mobiliyle ortalama 40 kilomet-
re kat ediyor. Diğer bir Avrupa 
ülkesi Norveç’te insanlar, günde 

Elektrikli araçların mobil kalabilmeleri için, belirli 
aralıklarda şarj edilmesi gerekiyor. Federal 
“eMobility” Derneği tarafından yapılan bir 
araştırmaya göre, kullanıcıların yüzde 80’i 

araçlarını evlerinde şarj ediyor. Bu işlem, araç ve 
aküye bağlı olarak, en az sekiz saat sürüyor.

Bugün elektromobilite her ne kadar revaçta bir 
terim ve teknoloji olsa da, aslında zamanımızın bir 

icadı değil. 1867 gibi erken bir tarihte, yani yanmalı 
motordan önce, Werner von Siemens, Paris dünya 

fuarında, dinamo-elektrik ilkesine dayanan, elektrik 
jeneratörünü dünya kamuoyuna takdim etmiş oldu.

ARAŞTIRMA | ANALİZ
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ortalama 47.2 kilometre yol yapı-
yor. ABD rakamlarını ele alacak 
olursak, ortalama Amerikalı son-
baharda günde 31.5 mil ve kış ay-
larında, 26,2 mil seyahat etmekte. 
En küçük kapasiteye sahip e-ara-
ba, hâlihazırda 200 kilometrelik bir 
menzile sahip. Alman literatürü-
ne “Reichweitenangst”, yani “men-
zil korkusu” olarak giren tüketici 
psikolojisinin değerlendirmesini, 
siz değerli okurlara bırakıyorum. 

GELECEĞİN ELEKTRİKLİ 
OTOMOBİLİ

Umut verici piyasa verileri ve 
tahminlere rağmen, elektromobili-
te aslında hala emekleme aşama-
sında. Bunun nedeni kuşkusuz sa-
dece halen düşük olan pazar payı 
değil, aynı zamanda teknolojik et-
kenlerde. Elektromobilite; ancak 
araç ve akülerin maliyeti düştü-
ğünde, şarj ağları (imkânları) ge-
nişleyip, daha akıllı hale geldiğin-
de, e-arabalar pazara hazır ener-
ji verimliliğine ulaştığında, çevre 
ve toplum adına üstlendiği misyo-
nun hakkını verebilecek konuma 
erişmiş olacak. Özellikle enerji ve-
rimliliği konusunda çok dinamik 
gelişmeler yaşanmakta. Bilim in-
sanları ve araştırmacılar, durmak-
sızın bataryaların daha ileri geli-
şimi üzerine çalışıyorlar. Şirket-
ler, bu hedef uğruna hatırı sayılır 
bütçeler ayırıyorlar. Mesela güncel 
bir prototip çalışması çerçevesin-
de, lityum tuzları yerine su bazlı 
elektrolit içeren bir aküyle yapı-
lan ilk testler umut verici boyut-
larda. Özel bir tuz çözeltisi suyun 
elektrokimyasal stabilitesini iki ka-
tına çıkarmakta. Bu heyecan veri-
ci proje, güvenli, verimli ve ekono-
mik olacak yeni bir batarya tek-
nolojisi ile sonuçlanabilir.

DİJİTAL VE POLİTİK 
MOMENTUM

Ekovitrin dergisi, Haziran 2020 
sayısı için kaleme aldığım ilk maka-
lemin başlığı “eski köye yeni adet” 
idi. Yazımda, “dijital bozulma” so-
nucunda, oluşan yeni iş modelleri 

ve türeyen yeni global “player’ler-
den” bahsetmiştim. Elektromobi-
lite teknolojisine son yıllarda ikin-
ci baharını yaşatan başlıca sebep-
lerden biri, yine dijital çözümler ve 
“internet” furyasıdır. Yani bu trend 
oluşum, yine dijital büyük resmin 
ve beraberinde getirdiği toplum-
sal devrimlerin bir parçası.

Yazımın son bölümünde, ilk ola-
rak, otomotiv üreticileri arasında-
ki rekabet ortamına (başka bir de-
yimle, “tekeline”) dikkatinizi çek-
mek istiyorum. “Old economy” 
olarak tabir ettiğimiz, klasik ve 
konvansiyonel sanayi paydaşla-
rı on yıl öncesine kadar, sürdür-
dükleri ticari hayattan ziyadesiy-
le memnundular aslında. Yüz kü-
sur yıldan beri, geleneksel benzin 
ve dizel motorlu araçlar üreterek, 
amiyane bir tabirle; sektörün kay-
mağını yediler. Ta ki, 2008 yılında 
Elon Musk adında, cesaretli bir ya-
tırımcı, ilk seri üretim elektro ara-
cını piyasaya sürene dek. Köhne 
sektörün taşları yerinden oyna-
tılmıştı bir kere. Kartlar yeniden 
dağıtılacaktı ve ekmek artık asla-
nın ağzındaydı. Bugün geldiğimiz 
noktada, Tesla şirketinin ürettiği 
bataryalı arabalar, pazara temel 
ölçü niteliğinde. Uzakdoğu üreti-
cilerine de değinmek istiyorum. 
Henüz Çin’den ihraç edilmemiş, 

adını şanını duymadığımız çok 
sayıda, Çin menşeli elektromo-
biller mevcut. Üstelik bu araçla-
rın ulaştığı menzil, birçok batılı 
üreticinin halen hayallerini süs-
leyen ve erişemediği bir seviyede.

2019 yılında, İsrail enerji baka-
nının bir Alman dergisine verdiği 
röportajı okumuştum. Söyleşi es-
nasında bakana İsrail devletinin 
elektromobilite gelişimine sun-
duğu cömert imkân ve teşvikle-
rin sebebi sorulmuştu. Bakanın 
cevabı çok açık ve netti: “Bu tek-
nolojinin gelişiminde, bariz ülke 
menfaati görüyoruz. Elektromo-
bilite ne kadar hızlı kök salar ve 
global pazarda yerini pekiştirir-
se, petrol gibi fosil bir yakıt, de-
ğerini bir o kadar hızlı yitirir ve 
sonucunda benim ülke düşman-
larımın eli ciddi şekilde zayıflar.”

ARAŞTIRMA | ANALİZ

İHKİB Başkanı Mustafa Gültepe, pandemi ile birlikte tedarik zincirindeki değişimin Türk 
hazır giyim sektörüne pozitif yansımalarını görmeye başladıklarını bildirdi. Avrupa ve 

ABD’den Türkiye’ye yoğun bir talep olduğunu hatırlatan Gültepe, “Önümüzdeki 3-4 ay için 
siparişlerimizin dolu olması bu yıl 19 milyar dolarla tüm zamanların ihracat rekoruna ulaşma 

konusunda bizi umutlandırıyor” diye konuştu. 
Katma değerli üretimi, istihdama katkı-

sı ve ülkeye kazandırdığı net döviz getirisi 
ile Türkiye’nin stratejik sektörleri arasın-
da yer alan hazır giyim endüstrisi, 2021’i 19 
milyar dolarlık rekor ihracat ile kapatmak 
için vites yükseltti. Tedarik zincirindeki de-
ğişimle ortaya çıkan fırsatlardan yararlan-
ma hedefiyle Avrupa ve ABD’de agresif bir 
tanıtım kampanyası yürüten İstanbul Ha-
zır Giyim ve Konfeksiyon İhracatçıları Birli-
ği (İHKİB), pandemi döneminde bile ara ver-
mediği ticaret heyeti organizasyonları ile de 
ihracatçıları yabancı alıcılarla buluşturma-
ya devam ediyor.

İHKİB Başkanı Mustafa Gültepe, hazır gi-
yim sektörünün yedi ayda 11,7 milyar dolar-
lık ihracata ulaştığını bildirdi. Önümüzdeki 
beş aydan çok daha umutlu olduklarını an-
latan Gültepe, şöyle devam etti: “Sektör ola-
rak 2014’teki 18,7 milyar dolarlık rekorumu-
zu yenilemeye bu yıl çok yakınız. Yedi aylık 
dönemlere bakıldığında 2014 ile hemen he-
men aynı performansı gösterdik. Kurban 
bayramındaki dört iş günü eksiğimiz olma-
saydı tüm zamanların en iyi yedi ayı olacak-
tı. Ben önümüzdeki aylardan çok umutlu-
yum. İhracatçılarımızın üç dört aylık sipariş-
leri dolu. Hatta bazen talebe yetişemiyoruz. 
Ülkemize artan ilginin devamlılığını sağla-
mak için İHKİB olarak yurt dışında agresif 
bir tanıtım kampanyası yürütüyoruz. Ulus-
lararası prestiji olan tüm fuarlarda yerimi-
zi alıyoruz. Bu yılı kapatırken ABD, Rusya ve 
Fransa gibi ülkelerde öncü 10 moda fuarın-
da ihracatçılarımızın yer almasını sağlamış 
olacağız. Ayrıca pandemi sürecindeki seya-
hat yasaklarına rağmen ticaret heyetleri dü-
zenleyerek yabancı alıcıları firmalarımızla 
buluşturuyoruz. 2020’de hepsi de sanal ol-
mak üzere dört ticaret heyeti düzenlemiş-
tik. Bu yıl vites yükselttik. Ağustos başı iti-
barı ile altısı sanal ikisi fiziki sekiz ticaret 

heyeti organize ettik. Bu organizasyonlar-
la Almanya, İspanya, İngiltere ve ABD’nin 
de aralarında bulunduğu ülkelerden yüz-
lerce alıcıyı ihracatçılarımızla buluşturduk. 

En son iç giyim markalarının temsilcileri-
ni İstanbul’da ağırladık. İspanya, İtalya, Po-
lonya, Rusya, Ukrayna ve Litvanya’dan alıcı-
lar firmalarımızın temsilcileri ile çok verimli 
görüşmeler yaptılar. Yıl sonuna kadar dört 
ticaret heyeti daha düzenleyeceğiz. Mevcut 
göstergeler 19 milyar dolarla bu yıl tüm za-
manların ihracat rekoruna ulaşma konu-
sunda umut veriyor. Biz de İHKİB olarak he-
defe ulaşmak için bütün imkanlarımızı kul-
lanıyoruz.” 

Mustafa Gültepe, artan talebe paralel ola-
rak sektörün yeni kapasite yaratması ve 

mevcut kapasiteyi yenilemesinin şart ol-
duğunun da altını çizdi. Firmaların özellik-
le beşinci ve altıncı bölgelerdeki teşvikleri 
fırsata dönüştürmelerini istediklerini belir-
ten Gültepe, diğer bölgelerdeki mevcut ya-
tırımlar için de yerinde teşvik bekledikleri-
ni bildirdi. Gültepe, “Geleneksel sektörleri-
mizden biri olan hazır giyim Türkiye’ye iyi 
geliyor. Katma değerli üretim ve ihracatın 
yanı sıra istihdamda da ülke ekonomimize 
büyük katkı sunuyoruz. Mart 2020’de yani 
pandeminin başında 592 bin olan istihda-
mımızı, Nisan 2021’de 657 bine çıkardık. Bir 
başka ifade ile en zor 14 aylık dönemde is-
tihdama 63 bin kişilik katkı sağladık. Yılba-
şına kadar 25-30 bin ilave istihdam yarata-
cağımıza inanıyorum” diye konuştu.

HAZIR GİYİMCİLER 
İHRACATTA VİTES YÜKSELTTİ  

İHKİB | HABER

MUSTAFA GÜLTEPE: “Sektör olarak 
2014’teki 18,7 milyar dolarlık rekorumuzu 
yenilemeye bu yıl çok yakınız. Yedi aylık 
döneme bakıldığında 2014 ile hemen 
hemen aynı performansı gösterdik.”
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Temmuz ayında Türkiye’nin önde 
gelen mutfak kültürlerinden birine 
sahip olan Rize, bir ilki gerçekleş-
tirdi. Kaçkarların eteğinde, yeşili 
mavi ile buluşturan, eşsiz doğası, 
tarihi güzellikleri, kaleleri, evleri,  
kültürel zenginlikleri ve gastrono-
misi ile ülkemizin her geçen gün 
daha da yükselen değerlerinden 
olan Rize’de, moderatörlüğünü ger-
çekleştirdiğim “1. Ulusal  Gastro-
Rize Gastronomi Günleri” organi-
ze edildi. Türkiye’den ve dünyadan 
birbirinden değerli şefler, yatırım-
cılar, işletmeciler ve basın men-
suplarının katılımı ile gerçekleşen 
“1. Ulusal GastroRize Gastronomi 
Günleri”nde; 3 gün boyunca aynı 
zamanda Rize’nin lokantaları, sak-
lı kalmış lezzetleri, yerel ürünleri, 
doğal güzellikleri ve tarihi de ye-
niden gözler önüne serildi. Festi-
val kapsamında organize edilen 
konferanslarla Rize’nin hem Tür-
kiye’de hem de dünyada gastrono-
mi ve turizm alanındaki bilinirliği 
ve tanınırlığı artırıldı. Rize Beledi-
yesi ev sahipliğinde gerçekleşen 
GastroRize’nin açılış konuşması 
Rize Belediye Başkanı Sn. Rahmi 
Metin tarafından gerçekleştirildi.  

“GASTRORİZE’NİN TURİZME 
KATKISI OLACAK”

Rize’nin Türkiye’ye kattığı hem 
kültürel hem ekonomik değeri daha 
da ileri taşımak adına bu yıl ilk defa 
“GastroRize Günleri”nin gerçek-
leştirilmekte oldğunu ifade eden 
Rize Belediye Başkanı Sn. Rahmi 
Metin, gelecek yıllarda etkinliğin 
kapsamının genişletilerek ulus-
lararası bir festival haline geti-
rilmesinin amaçlandığını belirt-
ti. Sn. Başkan açılış konuşmala-
rında; “Oldukça zengin olan yerel 
damak kültürümüzün gerek tadıy-
la gerekse sunumuyla dünya gast-
ronomisi açısından büyük öneme 
sahip olduğu kanaatindeyiz. Bili-
yoruz ki; bundan sonraki süreç-
te hepinizin desteği ile şehrimizi 
tüm dünyadan daha fazla insan-
la buluşturacağız, turistik ve eko-
nomik değerini daha üst seviyele-
re taşıyacağız. Özellikle Karadeniz 
ülkelerinden Rize’ye turizm akışı-
nın sağlanmasında GastroRize’nin 
büyük katkısı olacağını düşünü-
yoruz” dedi.

 “GastroRize’de yemeklerimizle, 
lezzet duraklarımızla, coğrafyayı 
adeta entegre eden bir hale getirir, 
bu güzellikleri de bütün Türkiye ile 
hatta Karadeniz’deki bütün ülke-
lerle ve dünyayla paylaşmış oluruz” 
diye konuşan Sn. Başkan; Rize’nin 
özel bir coğrafyaya sahip olduğu-
nu belirterek, “Havaalanının açıl-
masıyla birlikte Rize’ye daha çok 
ziyaretçi kabul edeceğiz. Kentsel 
dönüşüm faaliyetlerimizle Rize’nin 
tarihi dokusunu öne çıkaracağız” 
diye ekledi.

Sn. Başkan, bu yıl ilk defa ger-
çekleştirilen organizasyonu iler-
leyen yıllarda büyüterek daha ge-
niş katılımlı bir festivale çevirme-
yi, Rize’nin gastronomi kültürünü 
çok daha fazla kişiye ulaştırmayı 
hedeflemekte. Bir belediye başka-
nı için en kıymetli bakış açısı; ileri-
yi görebilme özelliği ve bu anlam-
da tüm şehri geleceğe hazırlama 
kararlılığı ve potansiyeli... Sn. Baş-
kan ve değerli ekibini tüm emek-
leri için tebrik etmek gerek.

“1.Ulusal  GastroRize Gastrono-
mi Günleri”nin; Rize Belediye Baş-
kanı Sn. Rahmi Metin, kıymetli eki-
bi ve organizasyonu yapan Sözen 
Group Organizasyon Yön. Krl. Bşk. 
Gökmen Sözen’in değerli çalışma-
ları doğrultusunda yoğun ilgi ile 
ve dolu dolu gerçekleşmesi kaçı-
nılmazdı. 

GASTRORİZE GÜNLERİ’NDE 
BİRÇOK KONU YER BULDU

GastroRize Günleri’nde; Rize’nin 
biyo-çeşitliliğinden çayına, tarımın-
dan yerel pazarlarına, geleneksel 
lokantalarından çiftçilerine, balık-
çılarından tarihi ve doğal özellik-
lerine, hasat zamanı faaliyetlerin-
den el emeğine vb. birçok konu yer 
buldu. İlk gün tüm konuklar bir-
birinden güzel çay bahçelerinde 
çay hasatını deneyimledi. Çay top-
lamak, farklı çay çeşitleri ve özel-
likleri, çay hasatı, çay tadımı gibi 
tüm dünyada artık turizm sektö-
ründe önemli bir yere sahip olan 
özel deneyimleri yaşadı. İkinci gün, 

gün boyu birbirinden keyifli ve bil-
gilendirici gastronomi sektörüne 
dair deneyimler, tecrübeler, bil-
giler, tadımlar, workshoplar, ko-
nuşmalar, veriler, sunumlar ve 
öneriler canlı yayın ile hem izle-
yiciler hem de salondaki konuk-
larla paylaşıldı. “Coğrafi İşaretli 
ve Yerel Ürünler, Dünyada Çay’ın 
Öyküsü, Rize’nin Lezzet Elçileri-
nin Hikayeleri, Biyoçeşitlilik, Gıda 
Ürünlerinin Menülere Adaptas-
yonu, Yerel Ürünlerin Menülere 
Adaptasyonu, Butik Tarımın Öne-
mi, UNESCO Şehirlerinin Lezzet 
Elçileri” başlıklı paneller gerçek-
leşti. Konferanslarda; Türkiye’nin 
ve Rize’nin en önemli lokal lez-
zetlerinden olan hem ekonomik 
hem de gastronomik açıdan büyük 
önem taşıyan “Çay”, “GastroRize” 
günleri kapsamında gerçekleşen 
panellerde de geniş yer buldu. 

Rize’ye yolunuz düştüğünde Çay-
kur’a ait Ziraat Çay Bahçesi’nde 
çay içebilir, Çayla adlı kafede çay-
lı kurabiyelerden tadabilirsiniz. 

RİZE’DE BİR İLK: GASTRORİZE 
GASTRONOMİ GÜNLERİ 

Değerli okuyucularımız; 
Yazıma öncelikle yakın zamanda üst üste sel baskınları ile karşı karşıya kalan 
Rize’ye, Rize’lilere ve Rize camiasına, Artvin’e, Artvinlilere ve bölgede 
yaşayan tüm vatandaşlarımıza geçmiş olsun dileklerimle başlamak istiyorum. 
Geçtiğimiz günlerde moderatörlüğünü gerçekleştirdiğim “GastroRize 
Günleri” ile ilgili köşe yazımı yazmaya başladım ve gördüm ki; GastroRize 
ile ilgili yazmaya başladıkça aslında Rize, Rize camiası, Rize’nin kültürü 
ve değerleri, gastronomisi, doğası ve gastronomi turizmi ile ilgili yazacak 
birçok yazım, söyleyecek birçok sözüm var. “GastroRize”den yola çıkarak 
başladığım, içinde birçok konuyu kapsayan yazımın ilk bölümünde başlığım: 
“Rize ve GastroRize”... Keyifli okumalar dilerim. / Fotoğraflar: Osman Can
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Çaykur Genel Müdür Yardımcısı 
Erdinç Hatinoğlu’ndan çayın tüm 
üretim aşamalarını gösterecekleri 
bir mini tesis kurduklarını, Mağa-
zalar Sorumlusu Dilek Kansız’dan 
ise yeşil çay çalışmalarını dinledik.

“Gastronometro Direktörü Maxi-
millian Thomae”; “Mutfakta Çay İno-
vasyonu” başlıklı konuşması ile kon-
feransta yer aldı. Moderatörlüğü 
Türk Mutfağı Araştırmacısı Vedat 
Başaran’ın yaptığı “Coğrafi İşaret-
li ve Yerel Ürünler” konulu panel-
de Yücita Başkanı Yavuz Teklioğlu 
ve Metro Toptancı Market Meyve 
ve Sebze Kategori Müdürü Birol 
Uluşan coğrafi işaretli ürünlerin 
önemine değindi. Food and Tra-
vel Dergisi Genel Yayın Yönetme-
ni ve Hürriyet Pazar Köşe Yazarı  
Ebru Erke ise, “Dünyada Çay’ın Öy-
küsü” adlı sunum ve konuşmasın-
da pek çok kültürde farklı şekilde 
yer alan çayın hikâyesini anlattı. 

Gastronomi dünyasının önemli 
isimlerinden Şef Ömür Akkor ve Şef 
Şevki Dilmaç “Geleneksel Ürünle-
rin Resoranlarda Kullanımı” baş-
lıklı konuşmalarında lokal lezzet-
lerin gurme menülerde yer alma 
serüvenine değindi. 

Hürriyet Daily News ve Milliyet 
Gazetesi Yazarı Aylin Öney Tan’ın 
moderatörlüğünde, Cookshop Ge-
nel Müdürü Selçuk Gengeç, BTA İş-
letme Müdürü Kazım Çil, Çaymer 
Genel Müdürü Selçuk Azman, La 
Pain Quotidien İş Birim Müdürü Le-
vent Şahin ve Ateşe Makine Genel 
Müdürü Murat Karali’nin katılımla-
rıyla gerçekleşen panelde ise; res-
toran ve kafelerde “Rize Çayı”nın 
kullanımı hakkında sohbet edildi.

Yeme-İçme sektörünün duayen 
isimlerinden Sahrap Soysal’ın mo-
deratörlüğünde gerçekleşen pa-
nelde; Nalia İşletmecisi Süleyman 
Tarakçı, Gaziantep Almacı Pazarı 
Güllüoğlu İşletmecisi Murat Gül-
lüoğlu, Hatay Sultan Sofrası İşlet-
mecisi Metin Tansal, Afyonkarahi-
sar Aşçı Bacaksız İşletmecisi Kadir 
Madenci ile “UNESCO Şehirlerinin 
Lezzet Elçileri” ile ilgili birçok bil-
gi paylaşıldı. 

Yoğun geçen GastroRize Günle-
ri’nin üçüncü gününde sabah er-
kenden kalkılıp, balık avına çıkıla-
rak Rizeli balıkçıların tecrübeleri 
deneyimlendi. Ardından önce Fır-
tına Deresi’nde hem yöresel ürün-
lerden oluşan bir kahvaltı tadımı 
hem de gezi gerçekleşti. 

Fırtına Deresi’nde bizi ağırlayan 
Osmanlı Restaurant’ın sahibi biz-
lere özel olarak Rize tereyağı, Rize 
balı, Rize muhlama, Rize peyniri, 
tandır ekmeği, mısır ekmeği, seb-
zeli kaygana, Rize kavurma, köy yu-
murtası gibi tamamen doğal ve yö-
resel lezzetlerden oluşan bir kah-
valtı sunumu yaptı.

Fırtına Deresi; tarihi köprüsü, çağ-
layan deresi, orman ve dağ man-
zarası ile gerçekten tablo gibiydi. 
Aslında orada bir tüm günü ve sa-
atlerinizi ayırıp vakit geçirmek ge-
rekir ki ancak bu eşsiz manzara 
ve doğanın tadına varın. 

Fırtına Deresi’nde rafting gibi çe-
şitli spor aktiviteleri de yapılabili-
yor. Tam derenin üzerine kurulan 
salıncaklarda sallanarak da hem 
farklı ve adrenalin dolu bir tecrü-
be hem de aynı zamanda sosyal 
medya için güzel kareler yakala-
yabiliyorsunuz.

Bu eşsiz manzaralı ve lezzetli 
kahvaltı sunumu hepimizin hafı-
zalarında iz bıraktı. Mesela benim 
için kahvaltıda en önemli şeylerden 
biri kaliteli bir tereyağı ya da zey-
tinyağıdır ve ‘Rize tereyağı ve balı’ 
en beğendiklerimden oldu, bunu 
da rahatlıkla söyleyebilirim. Tabi 
ki ‘Mavi Yemiş Reçeli’ni de unut-
mamak lazım. 

Rize Çayı ise; başlı başına ayrı 
bir gastronomik tad. Çaylar için-
de en lezzetli çaylar arasında yer 
alıyor. İçimi zor değil. Tadı hafif ve 

Cakes&Bakes Şefi Ertan Kork-
maz Rize’ye özgü doğal ürünler ile 
farklı ve güzel bir pasta worksho-
pu ile GastroRize’de yer aldı.

Anatolity Collection Başkanı Cem 
Kınay’ın; birbirinden önemli veri-
ler ışığında hazırladığı sunum çok 
çarpıcıydı. Yine yeme-içme ve gast-
ronomi dünyasının saygın isim-
lerinden Elif Korkmazel’in mode-
ratörlüğünde gerçekleşen “Yerel 
Ürünlerin Menülere Adaptasyo-
nu” konulu keyifli panelde, Hil-
ton Kozyatağı Executive Şefi Ye-
ner Özden, Allpoints Restaurant 
Group Ar-Ge Şefi Rıza Belenka-
ya, Migros Ticaret Baş Şefi Umut 
Reçber, Chef Akademi Kurucusu 
Ali Açıkgül yer aldı. Muutto İstan-
bul Executive Chef Umut Akkuş 
ve Gastronomi sektörünün önemli 
isimlerinden Mine Ataman’da ke-
yifli workshopları ile renk kattılar. 

Yeme İçme Uzmanı Oğul Türk-
kan’ın moderatörlüğünde gerçek-
leşen “Türkiye’deki Balık Restau-
rantlarında Karadeniz Rize Bölge-
sindeki Ürünlerin Kullanımı” başlıklı 
panelde; Ankara Trilye İşletmeci-
si Süreyya Üzmez Bay Nihat Ba-
lıkesir Ayvalık İşletmecisi Volkan 
Bekit, İskele Balık Antalya İşletme-
cisi Tahsin Fettahoğlu ve Calipso 
İstanbul İşletmecisi Ziya Kaçar Ri-
ze’ye özgü ürünlerle menülerine 
ekledikleri farklı lezzetleri paylaştı. 

Nilhan Aras moderatörlüğüyle 
gerçekleşen “Butik Tarımın Öne-
mi” adlı panelde ise “Elibelinde Ta-
rım” kurucusu Aslı Aksoy, “İksirli 
Çiftlik” kurucusu Duygu Ece Aydın 
ve “Tomakan Gıda” Kurucusu Ali 
Tomakan ziyaretçilere keyifli bir 
sohbet deneyimi sundu.

Yazar Uğur Biryol’un mode-
re ettiği “Türkiye’nin İz Bırakan 

aromatik. O güzel çay tadı ve koku-
sunu alabiliyorsunuz. Ben şahsen 
çok koyu ve tadımı zor, acı ve yoğun 
çay tadlarını pek tercih etmiyorum. 
Kahvede de çok kavruk ve acımsı 
tadları pek tercih etmem. Ama tabi 
çayı çay yapan içindeki L-Theani-
ne, kateşin, flavonoidler, flavonol-
ler gibi birbirinden değerli mad-
deler... GastroRize Konferans’ında 
gerçekleştirdiğimiz panellerde ve 
konuşmalarda bu konuya da bol 
bol değinen birbirinden değerli ko-
nuşmacılarımız oldu.

Pastanelerinde Rize” konulu pa-
nelde; Petek Pastanesi İşletme-
cisi Osman Alpagül, Karafırın İş-
letmecisi Orhan Karal ve Piyano 
Pastanesi İşletmecisi Ali Bursalı 
yer aldı. Moderatörlüğünü Şef Si-
nem Çapraz’ın üstlendiği panel-
de ise Primatif Sokak Lezzetleri 
Şef Burak Sezer, Şef Türev Ulu-
dağ ve Lady Burger Executive Şefi 
Pınar İshakoğlu konuşmaları ile 
biyoçeşitlilik ve gıdaların menü-
lere adaptasyonu alanında bilgi-
lerini paylaştı.

Moderatörlüğünü Sözen Orga-
nizasyon Yön. Krl. Bşk. Gökmen 
Sözen’in yaptığı “Yerel Lezzet ve 
Rize” başlıklı panelde ise; Uçak 
Yolcusu sayfasının sahibi influ-
encer Onur Ziya Demir ve Aya-
küstü Lezzetler sayfasının sahibi 
Oğuz Yenihayat tecrübelerini ko-
nuklar ile paylaştı. Her biri baştan 
sona çok keyifli geçen tüm panel-
ler eğer bir sonraki “GastroRize 
Günleri”nde birkaç güne yayılır 
ise daha da tadına doyulmaz bir 
hal alabilir. Tabi bu noktada Gast-
ronomi  festivallerinin ekonomi-
sinden de bahsetmek gerekir ki; 
küreselleşen  dünyada, bölgesel 
kimliğin oluşması,  korunması ve 
geliştirilmesi için gastronomi fes-
tivalleri önemli fırsatlar. 

Ayrıca gerçekleştirildiği bölgeye; 
ekonomik, sosyokültürel, çevre-
sel ve pazarlama alanında önemli 
etkileri de olmakta. Festivale ka-
tılanların gastronomik değerlere 
karşı bilgi ve ilgilerinin artması, 
ulaşım hizmetlerinin kullanılma-
sı, konaklamalar için otel odala-
rının kiralanması, araç kiralan-
ması, bölge restaurantlarında 
yemek yenmesi, alışveriş yapıl-
ması, etkinlikler sırasında çeşitli 
amaçlarla salonların kullanılma-
sı; o bölgede turizmin canlanma-
sına doğrudan katkı sağlamakta.

İnanıyorum ki, GastroRize de 
inşallah pandemi sürecinin bit-
mesi ile birlikte bölge turizmi ve 
ekonomisine dolayısıyla da ülke 
turizmi ve ekonomisine büyük kat-
kıda bulunacak.

Çay; eğer doğru demlenir ve içi-
lirse adeta bir şifa deposu. Tabi 
ki özellikle ‘Rize Çayı’.

Sıradaki duraklarımız Palovit 
Şelalesi, Zilkale ve Ayder Yayla-
sı idi. Palovit Şelalesi; kendinizi 
yağmur ormanlarında hissetti-
ren müthiş bir atmosfer içinde. 
Aslında her bir ziyaret noktası 
başlı başına bir gün ayrılması ve 
tadına varılması gereken nokta-
lar. Uzun uzun kalıp, doğanın kal-
binde huzur bulmak istiyorsanız 
kesinlikle tavsiye ederim. 

Şelaleleri, dereleri, çayları, deni-
zi, ormanları, bitki örtüsü, dağla-
rı ve yaylaları ile Rize; çok güzel... 

RİZE KÜLTÜR VE SOSYAL 
YARDIMLAŞMA VAKFI

Benim Rize’ye ilk gidişim olsa 
da aslında Rize camiasına hiç ya-
bancı değilim. Yaklaşık 4,5-5 yıldır 
Rize camiasının birbirinden de-
ğerli ileri gelenlerinin yer aldığı 
ve artık ailem gibi olan ‘Rize Kül-
tür ve Sosyal Yardımlaşma Vak-
fı’ ile çalışmaktayım. 

Rize Vakfı, 1989 yılından günü-
müze siyaset, sanat, spor, sağ-
lık, eğitim, sanayi  ve iş dünyası 

RİZE’NİN TARİHİ, 
DOĞAL GÜZELLİKLERİ VE DEĞERLERİ
Gelelim son güne ve Rize’nin biraz da tarihi ve doğal güzelliklerini anmaya...

Yılmaz Ekşi, Neslihan 
Maltepe, Başkan Orhan 
Keçeli, Sadık Tavukçuoğlu
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mensubu 2 bin civarında Karade-
nizli seçkin üyesi ile başta eğitim, 
sosyal ve kültürel dayanışma alan-
larında İstanbul’da boğazın en gü-
zel mevkisinde Sarıyer’de, aralık-
sız hizmet veren önemli bir sivil 
toplum örgütü. 

Vakfın önemi; amaçlarının kut-
sallığı kadar sahip olduğu üye pro-
filinden de kaynaklanmakta.

Başkanlığını ünlü siyaset ve 
işadamı Orhan Keçeli’nin yaptı-
ğı Rize Vakfı Yönetiminde Kara-
deniz’in seçkin işadamları yer al-
makta. Başkanvekilleri arasında, 
Mahmut Ekşi, Sedat Tavukçuoğ-
lu ve denizcilik sektörünün önde 
gelen isimlerinden  Cengiz Kapta-
noğlu’nu sayabiliriz. Yine yönetim 
kurulu üyeleri arasında, ‘spor ca-
miasından renkli bir isim Abdurra-
him Albayrak, Eski DGM Başsavcı-
sı Hukukçu Engin Baltacı, İşadamı 
Mehmet Akdağ, MEF Üniversitesi 
Rektörü Prof. Dr. Muhammed Şa-
hin,  Basın Konseyi Başkanı Pınar 
Türenç, İşadamı Mustafa Saral, Sıt-
kı Mataracı, Murat Kamil Gümüş, 
Temel Eryılmaz, Özcan Sümer’ gibi 
isimler  yer almakta. 

Vakfın 2 bin civarında üyeleri 
arasında Prof. Dr. Mehmet Habe-
ral, Mehmet Cengiz, Kemal Kızıl-
han, Engin Keçeli, Tevfik Yaman-
türk, Nevzat Kalkavan, Alpaslan 
Karakan, Niyazi Mete, Tahir Kı-
ran, Metin Kalkavan, 

Bilal Ekşi, Cemil Kazancı, Gün-
düz Kaptanoğlu, Eray Kapıcıoğ-
lu, Erol Evgin, İbrahim Ekşioğlu, 
Rüstem Eyüboğlu, Enver Yücel, Te-
mel Kotil gibi ülkemizin her alan-
da gelişip kalkınmasında önemli 
rol üstlenen değerli işadamı, sa-
nayici, eğitimci, sağlık ve sanat el-
çisi değerleri yer almakta. Ayrıca 
Fenerbahçe’nin efsane başkanla-
rından Ali Şen’i de Rize Vakfı’nın 
fahri üyeleri arasında sayabiliriz. 

Rize Vakfı’nın şeref üyesi ise; ‘Sa-
yın Cumhurbaşkanımız Recep Tay-
yip Erdoğan’dır.

Rize’nin en güzel gastronomik 
tadları, insanının dürüstlüğü, top-
rağına bağlılığı, vatanseverliği, 

güvenirliliği, temizliği, çalışkanlı-
ğı, misafirperverliği, sıcak kanlı-
lığı ve daha sayabileceğim birçok 
özelliğini vakfımız, vakıf başkanı-
mız, vakıf yönetim kurulumuz ve 
Rize’nin tüm değerlerini taşıyan 
mütevazi ve değerli insan vakıf ge-
nel müdürümüz Yılmaz Ekşi vesi-
lesiyle ben de tanıdım ve yaşadım. 

Şimdi ‘GastroRize’ ile ise, bütün 
bu değerlerini bizzat yerinde gidip 
görme ve yaşama fırsatı buldum. 

Bu anlamda Rize Belediye Baş-
kanı Sn. Rahmi Metin, Başkan Yar-
dımcısı Sn. Kemal Genç, Rize Kültür 
Turizm Müdürü Sn. Esra Alemda-
roğlu, bu değerleri en güzel şekil-
de koruyup, yaşatıp daha da ile-
ri taşımak adına gece gündüz de-
meden çalışıyorlar. Rize’ye gönül 
verdikleri o kadar belli ki... Kendi-
lerini yürekten tebrik ediyorum.

Rize’de bahsetmeden geçeme-
yeceğim son bir konu da; Rize ve 
Rizelilerin misafirperverlikleri... 
Misafir olduğumuz ‘Babillon Ho-
tel & Spa da bunun en güzel örne-
ğini yansıttı. Lobiden, restauran-
tına, oda servisinden, temizlik ve 
hijyenine, ihtiyaç doğrultusunda 
hemen çözüm üretmeleri, güler 
yüzlü ve nazik çalışanları ile Ri-
ze’de kaldığımız süre boyunca 
bizleri en güzel şekilde ağırladı-
lar. Aslında kaldığım odanın man-
zarası bile başlı başına ‘Babillon 
Hotel’de kalmaya değerdi. Otelin 
sahibi Sn. Özcan Sümer Rize Vak-
fı Yönetim Kurulu Üyesi aynı za-
manda. Kendilerini Rize’de böyle 
güzel bir işletme kurdukları için 
takdir etmemek mümkün değil. 

Biliyorsunuz ki; her şehrin kal-
kınmasında önemli rol oynayan 
özelliklerden biri de; bölge insa-
nının artık başka bir şehirde ya-
şasa bile kendi doğduğu toprak-
lara yatırım yapması. 

Bu yüzden Rizeli iş insanları-
mızın Rize’ye yatırım yapması 
çok değerli...

Son olarak; Rize Ticaret Bor-
sası Genel Koordinatörü Sn. Ha-
san Önder’e ve Türkiye’nin en şık 
ve lezzetli Karadeniz Restauran-
tı Nalia’nın Sahibi Süleyman Ta-
rakçı’ya, tam bir Karadeniz kadı-
nı olan hem değerli bir iş insanı 
hem de kadınlar için var gücüy-
le çalışan Ayşe Er ve Sevgili Şe-
nay Peker’e, fotoğrafları ile des-
tek katan gazeteci Osman Can, 
BTA Executive Chef Ertan Kork-
maz’a ve Öğretmen Pakize Çe-
tin’e misafirperverlikleri için te-
şekkür ederim. 

Değerleri, misafirperverlikleri, 
eşsiz lezzetleri ve gastronomisi 
ile bir araya geldiğinde hem kül-
tür, hem doğa, hem mimari yapı, 
hem gastronomi, hem de çay ha-
satı gibi özel deneyimler yaşamak 
isteyenler için Rize; 

bir cevher...
Tüm dünyadaki dostlarıma tav-

siyem, siz de bir gün mutlaka Ri-
ze’ye gidin ve tüm bu güzellikleri 
Rize’de deneyimleyin.
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